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دبيركل اتحاديه مالكان كشتي روز شنبه خبر داد: 
فرصت ايران دو روز ديگر براي استفاده از سوخت 
كم سولفور در ناوگان كشتيراني به پايان مي رسد 
و از آنجا كه اين س��وخت به اندازه كافي در كشور 
توليد نمي شود، خدمات دهي به كشتي هاي ايران 

در آب هاي بين المللي متوقف خواهد شد.
مطابق الزامات س��ازمان بين الملل��ي دريانوردي 
)IMO( تحت كنوانسيون بين  المللي جلوگيري 
از آلودگي محيط زيست ناش��ي از تردد كشتي  ها 
)MARPOL(، از ابت��داي ژانوي��ه س��ال ۲۰۲۰ 
ميلادي، تمام��ي ش��ناورهاي در حال ت��ردد در 
آب هاي بين المللي ملزم به استفاده از سوخت هاي 
داراي س��ولفور كمتر از ني��م درصد ب��وده و عدم 
رعايت اين قانون موجب ممانعت از تردد كشتي ها 
در آب ه��اي بين الملل��ي و جريم��ه و توقيف آنها 
در بنادر مختلف جهان مي ش��ود. بر اين اس��اس 
بسياري از كشورهاي جهان پيش��اپيش مقررات 
فوق را تصويب و اجراي��ي كرده اند، به عنوان نمونه 
»تايوان« از ابتداي س��ال ۲۰۱۹ اجراي اين قانون 
را آغاز كرده اس��ت. قوانين مش��ابهي نيز از سال ها 
پيش به صورت منطقه اي در برخي از نواحي اروپا 
و كشور چين شده است و به اجرا در آمده است، با 
اين حال قانون جديد از اول ژانويه سال ۲۰۲۰ كل 

جهان را شامل مي شود.
»يحيي رضايي« گف��ت: از س��ال ۲۰۰۵ با وزارت 
نفت، س��ازمان بن��ادر و حتي كميس��يون انرژي 
مجلس مذاكرات جدي داشتيم تا همزمان با آغاز 
س��ال ۲۰۲۰ ايران از اين برنامه مهم جا نماند، اما 
سهل انگاري وزارت نفت باعث شد كه سه روز مانده 
به اجراي اين قانون در سراسر جهان، ناوگان ايران 

به اندازه كافي سوخت كم سولفور نداشته باشند.
وي خبر داد كه نهايتا با فش��ار زياد بر وزارت نفت، 
ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
به نمايندگ��ي از وزارت نفت مكلف ب��ه تامين اين 
سوخت ش��د و پالايش��گاه نفت ش��ازند به عنوان 
اولين و تنها پالايشگاه موظف به تامين ماهانه ۴۵ 
هزار تن سوخت نيم درصد كم سولفور شد كه البته 
كفاف ن��اوگان ايران را نمي ده��د. ضيايي خبر داد 
ميزان مصرف سوخت سالانه كش��تي هاي ايراني 
حدود يك و نيم ميليون تن است كه با رقم توليدي 
پالايشگاه شازند امكان تامين س��وخت ناوگان با 
توليد داخلي نيست.  به گفته ضيايي راه ديگر خريد 
سوخت نيم درصد كم سولفور از كشورهاي خارجي 
است كه ابتدا عدم امكان نقل و انتقال پول از طريق 
بانك و دوم قيمت بالاي اين س��وخت در خارج از 
كشور باعث عدم تامين آن مي شود. وي توضيح داد 

كه هر تن س��وخت نيم درصد كم سولفور از كشور 
سنگاپور ۷۵۰دلار اس��ت كه هزينه انتقال پول آن 
از صرافي به جاي بانك درصدي ه��م به آن اضافه 

مي كند.
ضياي��ي اي��ن را هم گف��ت ك��ه راه ديگ��ر نصب 
دستگاهي به اسم اسكرابر روي ناوگان كشتيراني 
است كه سوخت را تصفيه مي كند كه تنها مي تواند 
روي كش��تي هاي ۲۰۱۴ به بعد نصب شود؛ ضمن 
اينكه نيازمند تكنولوژي اس��ت كه بس��يار سخت 
و پيچي��ده اس��ت. وي در عين حال خب��ر داد كه 
تنها پالايش��گاه ش��ازند قصد توليد اين س��وخت 
را دارد و س��اير پالايش��گاه ها به دليل اينكه توليد 
سوخت يورو۴ مشتري بيش��تري دارد تمايلي به 
توليد اين س��وخت در داخل ندارند و بر اين اساس 
چشم اندازي براي تامين س��وخت نيم درصد كم 
س��ولفور با توليد داخلي وجود ندارد. وي مش��كل 
مهم تر را دريافت اين س��وخت دانست و گفت: در 
همه جاي جهان رسم بر اين است كه شناورها پاي 
اسكله توسط شركت هاي بانكرينگ تامين سوخت 
مي شوند اما شركت پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي اعلام كرده است كه هر شركتي كه سوخت 
مي خواهد آن را از درب پالايشگاه تحويل بگيرد كه 

چالش بعدي شركت هاي كشتيراني است.
ضيايي اضافه ك��رد: از طرفي به اين دليل كه فصل 
جابه جايي حمل س��وخت براي نيروگاه ها اس��ت 
هيچ كاميوني براي حمل س��وخت نيم درصد كم 
سولفور به بنادر كشور وجود ندارد. وي نتيجه گيري 
كرد كه با ادامه اين شرايط قيمت تمام شده حمل 
كالا در بنادر كشور چند برابر مي شود و گراني مواد 

خوراكي بار ديگر كشور را در پي خواهد گرفت.
به گفته وي بين ۷۰ تا ۹۰ درصد كالاهاي اساسي 
كش��ور مثل دانه هاي روغن��ي، ذرت مايع، روغن 
برنج و گندم از دريا وارد مي ش��ود و تامين سوخت 
كشتي ها از خارج از كشور نهايتا بايد از جيب مردم 

و با گراني قيمت كالاهاي اساسي جبران شود.
ضيايي همچنين خبرداد كه به دليل عقب ماندن 
ايران از برنامه پيوس��تن به مصرف س��وخت نيم 
درصد كم سولفور، در نامه اي به شوراي عالي امنيت 
ملي خواستار تكليف براي سازمان بنادر و شركت 
پالايش شديم. وي گفت: از ش��وراي عالي امنيت 
ملي مي خواهيم كه به دليل نياز شناورهاي ايراني 
به اين سوخت شركت ملي پالايش را موظف كند 
كه دو پالايشگاه آبادان و اصفهان هم وارد توليد اين 
سوخت شوند، دوم اينكه از سازمان بنادر بخواهد 
كه تنفس يكس��اله اي به كش��تي ها براي تردد در 

آبهاي داخلي )كاپوتاژ( دهد. 

 IMO سه روز مانده به اولتيماتوم

سوخت كم سولفور براي كشتي هاي ايراني 
تامين نشد هاشم  باروتي|

كارشناس بورس انرژي |
به تازگي نماينده ش��ركت ملي نفت در بورس انرژي 
اظهار داش��ت كه اين ش��ركت تصمي��م دارد تمامي 
فرآورده ه��اي نفتي خ��ود را در بورس ان��رژي عرضه 
كند و با تداوم عرض��ه، معاملات نف��ت در بورس هم 
انجام خواهد ش��د. ش��ايد زمان��ي كه ب��ورس انرژي 
راه اندازي شد، بس��ياري بر اين باور بودند كه اين نهاد 
مالي مي تواند نقش بسزايي در بهبود فرآيند فروش و 
شفافيت در عرضه معاملاتي نفتي كشور داشته باشد. 
اما متاسفانه با گذش��ت زمان نه تنها اين هدف ميسر 
نش��د بلكه امپراتوري نفت حتي نخواست به اين نهاد 
ش��فاف با ديده احترام بنگرد.  بورس انرژي در آذر ماه 
سال ۱۳۸۴ به دستور مجلس شوراي اسلامي تاسيس 
و در هفدهم تير ماه ۱۳۹۱ در اداره كل شركت ها ثبت 
ش��د.  قرار بود بورس انرژي ايران به عن��وان يك نهاد 
تاثيرگذار بر ب��ازار نفت منطقه و پس از آن در س��طح 
جهاني، محلي براي تعيين قيمت نفت و فرآورده هاي 
نفتي باش��د. اگر چه در اهداف اين ب��ورس معاملات 
نقدي، قرارداد س��لف موازي اس��تاندارد، قراردادهاي 
آتي و اختي��ار معامله هم ب��ه منظور مرتفع س��ازي 
نيازهايي چون خري��د و فروش منابع ان��رژي، تامين 
مالي ب��راي تامين كنن��دگان و توليدكنندگان منابع 
انرژي و مصرف كنندگان ديده ش��د اما متاس��فانه به 
دليل مشكلات زير ساختي، اين نهاد مدرن نتوانست 
به اهداف حداكثري خود دس��ت پيدا كن��د.  يكي از 

اهداف اساس��ي اين بورس كه تاكنون محقق نش��ده 
است، شفافيت در معاملات نفت و فرآورده هاي نفتي 
بود به طوري كه در چند معامله اي كه از طريق بورس 
در زمينه نفت خام انجام شد، عملا خريدار و فروشنده 
به منظور جهت دهي به بازار نف��ت، معامله اي را انجام 
دادند كه منجر به تحويل هم نش��د.  متاسفانه فساد 
س��اختاري در حوزه انرژي بزرگ تري��ن مانع تحقق 
شفافيت در بازار انرژي است. شركت ملي نفت در هيچ 
زمينه اي حاضر به برون س��پاري كشف نرخ به بورس 
انرژي نشد و عملا ميزان داد و ستد هيدروكربن هايي 
كه از طريق بورس انرژي در حال انجام است به قدري 
ناچيز است كه از بورس انرژي جز دكوري باقي نمانده 
است.  در بس��ياري موارد قيمت هايي كه خريداران به 
كارگزاران براي خريد محصولات نفتي ارايه مي دهند 
فاصله زيادي با قيمت بورس انرژي دارد. اين مس��اله 
منجر به رويگرداني بس��ياري از مشتريان منطقه اي 
ايران شده است.از سوي ديگر مشتريان خارجي به رقم 
اينكه اين نهاد مالي يك نهاد مورد وثوق و مطمئن در 
معاملات فرآورده هاي نفتي ايران است با ديده ترديد 
به اين بورس نگاه مي كنند و با توجه به تحريم ها و عدم 
تصويب قوانين بين المللي پولش��ويي مانند موضوع 
پذيرش اف اي ت��ي اف از س��وي ايران ك��ه در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام در حال خاك خوردن است، 
حاضر به ريس��ك كردن نيس��تند و تنها كشورهايي 

حاظر به فعاليت با اين بورس هستند كه...
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فساد ساختاري، بزرگ ترين مانع تحقق شفافيت 
بازار انرژي

گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

فساد ساختاري، بزرگ ترين 
مانع تحقق شفافيت بازار انرژي
ب��ه تازگ��ي نماينده 
ش��ركت ملي نفت در 
اظهار  ان��رژي  بورس 
داشت كه اين شركت 
تصمي��م دارد تمامي 
فرآورده ه��اي نفت��ي 
ب��ورس  در  را  خ��ود 
انرژي عرض��ه كند و 
با تداوم عرضه، معاملات نف��ت در بورس هم 
انجام خواهد شد. شايد زماني كه بورس انرژي 
راه اندازي شد، بس��ياري بر اين باور بودند كه 
اين نهاد مالي مي تواند نقش بسزايي در بهبود 
فرآيند فروش و شفافيت در عرضه معاملاتي 
نفتي كش��ور داشته باش��د. اما متاس��فانه با 
گذشت زمان نه تنها اين هدف ميسر نشد بلكه 
امپراتوري نفت حتي نخواس��ت ب��ه اين نهاد 

شفاف با ديده احترام بنگرد. 

هاشم  باروتي
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دانش و فن

دستگاه هوشمندتان را 
ايمن كنيد

اگر دستگاه الكترونيكي ش��ما به اينترنت اتصال 
دارد، چندين دقيقه زمان بگذاريد تا بتوانيد اقدامات 
امنيتي لازم را براي ايمن كردن دستگاهتان انجام 
دهيد. اگر به تازگ��ي پذيراي الكس��اي آمازون در 
خانه تان شديد يا دستگاه رومبايي كه روباتي براي 
تميز كردن خانه است و قابليت اتصال به واي فاي 
را دارد، خريداري كرديد، بايد بدانيددستگاه هايي 
كه به اينترنت متصل مي شوند، مسائلي مربوط به 
امنيت و مشكلات حريم شخصي را به همراه دارند...

صنعت،معدن و تجارت

 انتخاب 110 كالا 
براي داخلي سازي

تعادل | گروه صنعت |
آيا جلوگيري از واردات به رونق توليد  مي انجامد؟ 
فع��الان اقتصادي در يك نشس��ت مش��ترك با 
نماين��ده وزارت صمت، درصدد پاس��خگويي به 
اين پرس��ش برآمدند. آنها در اين نشس��ت، ابعاد 
سياست »نهضت ساخت داخل و ممنوعيت ورود 
كالاهاي داراي مشابه داخلي« كه از سوي وزارت 
صمت به بهانه حمايت از توليد داخل بر س��ر راه 
تجارت خارجي كشور گذاش��ته شده پرداختند. 
فعالان اقتصادي با انتقاد از اتخاذ چنين سياستي 
اين پرسش را مطرح كردند كه اين ممنوعيت ها 
با چه توجيه يا پش��توانه قانوني ص��ورت گرفته و 
بهتر اين بود كه واردات از طريق ابزار تعرفه تحت 
كنترل در  مي آمد؟ آنها درعين حال با بيان اينكه 
مخالف توس��عه توليد داخل نيس��تند، واردات را 
براي پيشرفت صنايع كشور ضروري عنوان كرده و 

معتقد بودند كه براي ايجاد محدوديت و ...
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پيش بيني يک اقتصاددان از بازگشت تعادل به اقتصاد با تک نرخی شدن بنزين

درجهت رشد تقاضا و حمايت از توليد در 8 ماه  98 در كل تسهيلات صورت گرفت

نمايندگان به دنبال تعديل سياست بنزينی در سال 99

افزايش سهم وام خريد كالا

كلان

رييس كل س��ازمان امور مالياتي ب��ا بيان اينكه 
توس��عه نظام مالياتي صرفا به معن��اي افزايش 
درآمدها نيست، اظهار داش��ت: با استقرار نظام 
مالياتي هوش��مند، وصول كارا و عادلانه موديان 
مالياتي ميسر مي ش��ود. به گزارش سازمان امور 
مالياتي، اميدعلي پارسا در نشست هم  انديشي 
با مديران فن��اوري اطلاعات مالياتي كش��ور، با 
تأكيد بر امر هوشمندسازي سيستم و فرايندهاي 
مالياتي تصريح كرد: بايد به سمتي برويم كه در 
چارچوب يك سيس��تم نوين و هوشمند و البته 
با رعايت اصل س��اده و قابل فهم بودن فرآيندها، 
بهترين خدمات را ارايه دهيم و به جايي برس��يم 
ك��ه بتوانيم مالي��ات عادلانه و واقع��ي را وصول 
كنيم كه اين امر ضمن جلب رضايت ذي نفعان، 
به ارتقاي تمكين داوطلبانه موديان مالياتي نيز 
بينجامد. رييس كل سازمان امور مالياتي كشور 
به ضرورت اصلاح نظام درآمدي كشور و دستيابي 
به يك اقتصاد پاي��دار و درون زا با اتكاي كامل بر 
درآمدهاي مالياتي تأكيد ك��رد و گفت: تحقق 
چنين هدفي با حمايت همه جانبه اركان مختلف 
نظام، مشاركت حداكثري مردم و كارآمدسازي 
نظام مالياتي امكان پذير است. وي تحقق اهداف 
كلان ترسيم شده در حوزه توسعه اقتصادي كشور 
را منوط به وجود يك نظام مالياتي مدرن، عدالت 
 محور و قابل اعتماد دانس��ت و گفت: مهم ترين 
رويكرد نظام مالياتي، تغيير قواعد بازي به گونه اي 
اس��ت كه اقدامات و برنامه ها و قوانين و مقررات 
اين دستگاه، براي بنگاه هاي اقتصادي، قابل فهم، 
قابل اطمينان، پايدار و تضمين  شده باشد و يقين 
دارم كه با عقلانيت و تدبي��ر و توجه ويژه به خرد 
جمعي، امكان تحول در قواعد و فرآيندها وجود 
دارد و با اين رويك��رد، مي توانيم فضايي جديد با 
عملكردي مطلوب و متفاوت از قبل ايجاد كنيم. 
معاون وزير اقتصاد تصريح كرد: راه اصلي نجات 
اقتصاد كشور، حركت در مسير ماليات هوشمند 
بوده و س��ازمان ام��ور مالياتي به عن��وان موتور 
محركه اين جريان، زماني يك سازمان محبوب 
خواهد بود كه منصفانه، عادلان��ه و بر پايه علم و 
آگاهي عمل نمايد. وي با بيان اينكه نظام مالياتي 
هوشمند بايد بر سيستمي يكپارچه، مودي مدار و 
داده مبنا استوار باشد، گفت: نظام مالياتي مطلوب 
و محبوب بايد شاخص هايي همچون مورد اعتماد 
ذينفعان، هوشمند، مقتدر، قانون مدار و ايمن را 
دارا باشد. رييس كل سازمان امور مالياتي كشور بر 
اهميت توسعه نظام مالياتي با تكيه بر فناوري هاي 
نوين اطلاعاتي تأكيد كرد و گفت: توس��عه نظام 
ماليات��ي صرفاً به معن��اي افزاي��ش درآمدهاي 
مالياتي يا مكانيزاسيون صرف نيست بلكه بايد 

منجر به توسعه پايدار اقتصاد كشور شود. 

توسعه نظام مالياتي صرفا به معناي 
افزايش درآمدهاي مالياتي نيست

اقتصاد

رييس دانش��كده اقتصاد دانش��گاه ته��ران تاكيد 
دارد: عقل حكم مي كند در ش��رايط س��خت، ما از 
درگيري هاي جناحي خارج ش��ويم و آنچه   به نفع 
مردم و كشور است، بپذيريم، آيا مخالفان اف اي تي  اف 
تبعات و مس��ووليت مخالفت خ��ود را مي پذيرند؟ 
حس��ين عباس��ي نژاد در گفت وگو با ايرنا افزود: من 
كارشناس دولت نيس��تم، به عنوان يك اقتصاددان 
سخن مي گويم و مي دانم كه منافع ملي ما بايد تامين 
شود، اينكه يك ش��خص، حزب يا گروهي تضعيف 
مي شود، مساله من نيست، من به عنوان اقتصاددان 
بايد واقعيت را به جامعه بگويم و آن اين است كه اگر 
ما عضو اف اي تي  اف نشويم، شرايط اقتصادي كشور 
بسيار دشوار و مش��كلات افزايش مي يابد. او افزود: 
ممكن است در شرايط عادي كه تحت فشار تحريم 
نبوديم نپيوستن به اف اي تي  اف، چندان به اقتصاد 
ما ضربه اي وارد نمي كرد اما نه در شرايطي كه همه 
توجهشان به اين است كه ايران تحريم است و نبايد 
با آنها معامله و مراوده مالي داشته باشيم. بنابراين اگر 
به اف اي تي  اف نپيونديم، قطعا مشكلات ما افزايش 
مي يابد. او گفت: اف اي ت��ي  اف يك نهاد بين المللي 
براي ارتباط��ات مال��ي بين المللي و نق��ل و انتقال 
مالي اس��ت. اين يك قرارداد بين المللي است و بين 
كشورهاي عضو بايد به اجرا درآيد اما اگر آنها متوجه 
شوند كشورهايي هستند كه نمي خواهند وارد اين 
مقوله ش��وند و تعهدات اين قرارداد را بپذيرند )زيرا 
اف اي تي  اف حدود ۴۱ تعهد دارد(، مشكوك مي شوند 
كه چرا فلان كشور نمي پذيرد. او افزود: وضعيت ايران 
خاص است، يعني علاوه بر اينكه ما مورد تحريم قرار 
گرفتيم به ما فشار بسيار بيش��تري آورده اند. ظاهرا 
تنها دو كشور كره ش��مالي و ايران عضو اف اي تي  اف 
نيستند، اين بدان معناست كه همه دوستان ما كه 
بايد با آنها مراودات مالي داشته باشيم، عضو اين نهاد 
بين المللي هس��تند. در نتيجه حق انتخاب زيادي 
نداريم، پيشنهاد من اين است، اين موضوع را هم به 
سران سه قوه ارجاع دهند، ما در شرايط خاصي قرار 
داريم. سران سه قوه افزايش قيمت بنزين را تصويب 
كردند و مطمئنم موضوع اف اي تي  اف چنين پيامدي 
را در پي ندارد و به نفع كش��ور و مردم نيز هست. اين 
اس��تاد اقتصاد گفت: ۱۴-۱۳ س��ال است در كشور 
موضوع اف اي تي  اف بلاتكليف مانده است، يا محكم 
بگويند »نه«، يا بگويند »بله«. آس��يب بلاتكليفي 
اف اي تي  اف به مراتب بيش��تر از اين اس��ت كه عضو 
شويم و بگوييم مضراتي دارد. اف اي تي  اف در كشور 
ما موضوع بلاتكليفي اس��ت كه بر نوس��ان نرخ ارز، 
قيمت طلا، زندگي صادركنندگان و واردكنندگان 
و بسياري مسائل ديگر اثر مي گذارد. او گفت: تكليف 
اف اي تي  اف بايد روش��ن ش��ود، بلاتكليفي بدترين 
وضعيت همچ��ون برزخ اس��ت. اي��ن موضوع يك 

ضرورت است و هيچ گريزي از آن نيست.

اف اي تي  اف را بدون توجه به 
درگيري هاي جناحي بپذيريم

جهان

بازگشت رقابت تسليحاتي 
شرق و غرب 
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رييس كل بانك مركزي گفت: با وجود همه سختي هاي 
اين روزهاي اقتصادكش��ور و ناملايمات يك ماه اخير، 
اقدامات ثبات ساز خود را با هدف كنترل و كاهش نرخ 
تورم و تقويت رش��د اقتصادي، با قدرت ادامه مي دهيم. 
»عبدالناصر همتي« روز شنبه با انتش��ار يادداشتي در 
صفحه اينس��تاگرام خود نوش��ت: اين روزها، با استناد 
به لايحه بودجه ۹۹، فضاي تبليغات��ي مملو از مطالب 
وش��ايعات درمورد بانك ها، روند تورم، نرخ ارز ... است. 
وي با بيان اينكه اين فضاسازي ها، به طورمرتب و روزانه 
امنيت رواني اقتصاد كشور را نشانه گرفته است، افزود: 
فارغ از اهداف گوين��دگان اينگونه مطالب، واقعيت اين 
است كه در اوج تحريم و فشارحداكثري و عليرغم تأثير 
مقطعي اصلاح قيمت بنزين بر ش��اخص ت��ورم، بانك 
مركزي تدابي��ر لازم را براي تداوم كنت��رل و مهار تورم 
انجام داده اس��ت. رييس كل بانك مرك��زي ادامه داد: 
براي سال آينده، از جمله مهم ترين برنامه ها، مجوزهايي 
است كه در لايحه بودجه ۹۹ آمده است و به اين ترتيب 

خريد و ف��روش اوراق خزانه نقش كلي��دي دركنترل 
نقدينگي و سياست پولي پيدا كرده است. همتي تصريح 
كرد: در اين راستا، بانك مركزي، ضمن استمرار مديريت 
موفق اضافه برداش��ت بانك ها، با به كارگيري عمليات 
بازار باز تلاش خواهد كرد تا نرخ س��ود بازار بين بانكي 
را به گونه اي مديريت كند كه نرخ تورم در مدار كاهشي 
مورد نظر قرار بگيرد. وي گفت: بانك ه��ا بايد خود را با 
ش��رايط جديد سياس��ت پولي تطبيق داده و ترازنامه 
خودش��ان را نيز بر مبناي آن س��امان بدهن��د. اثر اين 
برنامه ها، خود را در كنترل تورم و رونق بخش غير نفتي 
نش��ان خواهد داد. رييس كل بانك مركزي اضافه كرد: 
مردم اطمينان داشته باشند كه به رغم همه سختي هاي 
اين روزهاي اقتصادكش��ور و ناملايمات يك ماه اخير، 
بانك مركزي، اقدامات ثبات س��از خود را با قدرت ادامه 
خواهد داد و هدف اصلي كه همانا كنترل و كاهش نرخ 
تورم و تقويت رشداقتصادي است، به ياري خدا و مردم 

تحقق مي يابد.

تداوم اقدامات ثبات ساز با هدف كاهش تورم 

خبر



روي موج خبر

   احمد خرم رييس سازمان نظام مهندسي 
ساختمان شد؛ پاد|

رييس جمهور در حكمي، احمد خرم را براي يك دوره 
سه ساله به عنوان »رييس سازمان نظام مهندسي 
س��اختمان« منصوب كرد. در متن حكم روحاني 
خطاب به روحاني آمده است: در اجراي ماده )22( 
قانون نظام مهندسي و كنترل ساختمان و با عنايت به 
كسب بيشترين آراي اعضاي اصلي منتخب هفتمين 
دوره شوراي مركزي سازمان نظام مهندسي و بنا به 
پيشنهاد وزير راه و شهرسازي، به موجب اين حكم 
به مدت سه س��ال به عنوان »رييس سازمان نظام 
مهندسي ساختمان« منصوب مي شويد. توفيق شما 
را در انجام وظايف محوله با رعايت اصول قانون مداري، 
اعتدال گرايي و منشور اخلاقي دولت تدبير و اميد از 

خداوند متعال مسألت مي نمايم.«

   درباره لوايح FATF راي گيري نشد؛ ايلنا |
يك عضو حقيقي مجمع تشخيص مصلحت نظام 
گفت: در جلسه روزشنبه كميسيون مشترك مجمع 
بررسي لوايح FATF  انجام شد اما راي گيري صورت 
نگرفت و ادامه بررسي ها به جلسه  آتي موكول شد. 
مجيد انصاري با بيان اينكه در جلس��ه روز شنبه، 
 FATF كميسون مشترك مجمع تشخيص، لوايح
بررسي شد اما راجع به  آن راي گيري صورت نگرفته 
است، اظهار داشت: ادامه بررسي هاي اين كميسيون 
به جلسه  آتي كه روز چهار شنبه همين هفته برگزار 
مي شود، موكول شده است. خبرها حاكي از اين است 
كه غلامرضا انصاري مع��اون امور اقتصادي وزارت 
كشور در جلسه شنبه كميسيون مشترك مجمع 
تشخيص مصلحت نظام حضور داشته و درباره لوايح 
FATF  توضيحاتي به اعضاي مجمع ارايه داده است.

   ظريف به نيويورك مي رود؛ فارس |
منابع خبري گزارش داده اند وزير امور خارجه ايران 
براي شركت در نشست وزارتي شوراي امنيت اوايل 
ماه ژانويه س��ال 2۰2۰ ميلادي به نيويورك س��فر 
مي كند. يك خبرنگار مستقر در سازمان ملل متحد 
در حساب كاربري شخصي خودش در توييتر نوشت: 
»وزير خارجه ايران، ظري��ف، اوايل ژانويه به دعوت 
ويتنام رييس دوره اي شوراي امنيت براي شركت در 
نشست وزارتي شوراي امنيت سازمان ملل با موضوع 
صلح و امنيت به نيويورك سفر خواهد كرد.« برخي 
منابع خبري ديگر، تاريخ سفر ظريف به نيويورك را ۹ 
ژانويه )۱۹ دي ماه( گزارش داده اند. منابع رسمي هنوز 
اين خبر را تاييد نكرده اند. روز پنجشنبه وزارت خارجه 
روسيه اعلام كرد: »محمدجواد ظريف« هفته آينده 
در يك سفر كاري، به مسكو پايتخت روسيه مي رود. 

   س�ال 99 روزان�ه ي�ك ميلي�ون نف�ت 
مي فروشيم؛ فارس |

معاون هماهنگ��ي و نظارت اقتص��ادي معاون اول 
رييس جمهور گفت: در مورد ميزان فروش نفت در 
سال ۹۹ تخمين زده مي ش��ود كه شرايط، امكانات 
و توان ما به س��متي خواهد رفت ت��ا بتوانيم روزانه  
يك ميليون بشكه نفت صادر كنيم. سعيد شيركوند، 
در خصوص لايحه بودجه سال ۹۹ و ميزان صادرات 
نفت اظهار داشت: هركسي كه به بودجه نگاه مي كند 
مي تواند بگويد كه اعداد واقعي هست يا خير؛ ما نيز 
ش��رايط س��ال ۹۹ را در حال حاضر اين گونه برآورد 
مي كنيم كه چگونه خواهد ب��ود. وي افزود: در حال 
حاضر نمي توانيم در لايحه بودجه سال آينده فروش 
نفت را ۱۰۰ هزار بشكه بنويس��يم چرا كه اين عدد 
منطقي نيست؛ نه مي شود 2 ميليون و ششصد هزار 
بشكه س��ال ۹۵ را در بودجه نوش��ت و نه ۱۰۰ هزار 

بشكه اي كه عده اي مي گويند. 

   واكن�ش امريكايي ها ب�ه رزمايش ايران 
روسيه و چين؛ايسنا |

وزير موقت نيروي دريايي امريكا در واكنش به آغاز 
رزمايش درياي مشترك ايران، روسيه و چين، درباره 
“اقداماتي كه با ش��روع اين رزماي��ش و متاثر از آن 
در آينده انجام خواهد ش��د “ هشدار داد. به گزارش 
رويترز، توماس مودلي در واكنش به رزمايش دريايي 
مشترك ايران، چين و روس��يه مدعي شد: به نظر 
من آنها به انجام دادن اقداماتي تحريك آميز در آنجا 
]تنگه هرمز[، ادامه خواهند داد و فكر مي كنم كه از هر 
فرصتي براي اين كار استفاده خواهند كرد. اين مقام 
نيروي دريايي امريكا همچنين بيان كرد كه واكنش 
امريكا به اقدامات ايران ممكن است از تمركز پنتاگون 

بر اولويت هايي همچون مقابله با چين بكاهد.

   امنيت ضامن حفظ منافع اقتصادي است؛ 
ارتش نيوز |

معاون عمليات نيروي دريايي ارتش گفت: برقراري 
امنيت كامل خطوط كشتيراني در منطقه اقيانوس 
هند به ويژه در محدوده بين تنگه هرمز، تنگه مالاگا 
و تنگه باب المندب كه به مثلث طلايي مشهور است، 
ضامن حفظ منافع اقتصادي در صحنه جهاني است. 

   شناس�ايي و انه�دام ش�بكه تبليغ�ي 
سلطنت طلبان در قم؛  خبرآنلاين|

فرمانده انتظامي اس��تان قم از شناس��ايي و انهدام 
شبكه تبليغي سلطنت طلبان پروژه »ققنوس« در 
قم خبر داد. س��ردار »عبدالرض��ا آقاخاني« با اعلام 
خبر فوق، اظهار داشت: با اقدامات اطلاعاتي پليس 
امنيت عمومي استان 2 ش��بكه تبليغي وابسته به 
س��لطنت طلبان كه به صورت گس��ترده نسبت به 
آموزش مقابله با نظام، هدايت تجمعات، آشوب ها، 
دعوت به اعتصابات و نافرماني مدني فعاليت داشتند، 
شناسايي و متلاشي شدند. فرمانده انتظامي استان 
قم اظهارداشت: اين گروه با مشي آشكار و پنهان خود 
مبني بر براندازي اي��ران و دريافت بودجه به صورت 
مستقيم از گروه هاي اپوزيسيون خارج از كشور، عناد 
خود با مردم ايران را بيش از پيش نمايان و با طراحي 
پروژه »ققنوس« تحت حمايت مستقيم دشمنان 
نظام جمهوري اسلامي در تلاش براي ايجاد ناآرامي 

و اغتشاش در سراسر كشور بودند. 

ايران2

رييس ستاد انتخابات: 

اند هياتهاياجراييصلاحيتافراددارايمحكوميتقطعيراردكرده
گروه  ايران|

دليل  اصلي عدم احراز صلاحيت  نامزدهاي انتخابات 
مجلس يازدهم چيس��ت؟آيا وزارت كشور در بررسي 
صلاحيت هاي مقدماتي رويكردهاي سياسي و جناحي 
را در نظر گرفته است؟ آيا دستگاه هاي اجرايي، قضايي 
و تقنيني در فرآيند بررسي صلاحيت ها دخالتي داشته 
اند؟ مكانيس��م احراز صلاحيت ها به چه صورت انجام 
شده است؟ اين پرسش و پرس��ش هايي از اين دست، 
بعد از اعلام بررس��ي هاي مقدماتي هيات هاي اجرايي 
به تناوب در س��طح رس��انه هاي گروهي و شبكه هاي 
اجتماعي پردازش مي شوند و ديدگاه هاي متفاوتي در 
خصوص آن ارايه مي ش��ود. بعد از اعلام وضعيت احراز 
صلاحيت ها توسط هيات هاي اجرايي اما، برخي از افراد 
و جريانات سياسي با انتقاد از نحوه احراز صلاحيت ها 
اعلام كردن��د كه هيات هاي اجراي��ي در فرآيند احراز 
صلاحيت هاي مقدماتي رويكردي جناحي و سياسي 
را در پيش گرفته اند؛ ادعايي كه رييس ستاد انتخابات 
كشور ضمن رد آن مي گويد: »بر اساس ماده۳۰ قانون 
انتخابات صلاحيت هر ف��ردي كه محكوميت قطعي 
قضايي داشته، توسط هيات هاي اجرايي رد شده است 
و در اين موضوع ميان وابستگان به جريان هاي سياسي 
تفاوتي وجود ندارد.« اش��اره اي كه نش��ان دهنده اين 
واقعيت است كه آن دسته از افرادي كه صلاحيت آنها 
توسط هيات هاي اجرايي احراز نشده به دليل احكامي 
است كه در محاكم قضايي  عليه آنها صادر شده است.  
جمال عرف اما ديروز با حضور در نشست خبري گزارش 
عملكرد هيات هاي اجرايي كشور را در مرحله بررسي 
صلاحيت ها ارايه كرد. عرف در ابتدا با اشاره به تفاسير 
متفاوتي كه از عملكرد هيات هاي اجرايي وجود دارد، 
گفت: دو ديدگاه نسبت به عملكرد هيات هاي اجرايي 
مطرح است. ديدگاه اول كه اين هيات ها را متهم به تاييد 
صلاحيت »فله« اي مي كند و خواهان اصلاح قانون در 
اين مورد است و ديدگاه دوم هم اين هيات ها را متهم به 
داشتن نگاه سياسي در بررسي صلاحيت ها مي كند و 
معتقد است داوطلبان رد صلاحيت شده به يك جريان 
سياسي خاص تعلق دارند. وي با تاكيد بر غلط بودن هر 
دو ديدگاه خاطرنشان كرد: هيات هاي اجرايي شخصيت 
حقوقي مستقل دارند كه در عمل تمام فرآيند اجرايي، 
انتخابات برعهده اين هيات ها است. روند انتخاب اعضاي 
آن نيز به اين صورت است كه براي هر هيات، فرماندار 
يا بخشدار تعداد ۳۰نفر را به هيات هاي نظارت معرفي 
مي كن��د و از ميان آنها ۸ نفر عضو اصلي معتمد و ۵ نفر 
عضو معتمد علي البدل در هر هيات اجرايي مشخص 
مي شود كه آنها در كنار سه شخص حقوقي به نمايندگي 

از دادستاني، فرمانداري و اداره ثبت، ۱۱ عضو هر هيات 
اجرايي را تش��كيل مي دهند. عرف در ادامه با اش��اره 
به مفاد مواد 2۸ و ۳۰ قانون انتخاب��ات، افزود: در مواد 
ياد شده مشخصات لازم نامزدهاي حضور در مجلس 
شوراي اسلامي تعيين شده است و هيات هاي اجرايي 
به دور از هرگونه سياس��ي كاري به مفاد اين مواد عمل 
كرده اند. بنابراين بر اساس ماده ۳۰ قانون انتخابات هر 
فردي كه محكوميت قطعي قضايي داشته باشد، توسط 
هيات هاي اجرايي رد صلاحيت ش��ده اس��ت و در اين 
موضوع ميان وابستگان به جريان هاي متفاوت سياسي 

تفاوتي وجود ندارد.

۹۲درصدداوطلبانتاييدصلاحيتشدهاند
عرف با اش��اره به آم��ار نامزدهاي حض��ور در مجلس 
شوراي اسلامي گفت: از ۱۶۰۳۳ نفر ثبت نامي تعداد 
۸۴۸ نفر انصراف خود را تقديم وزارت كشور كرده اند. 
بنابراي��ن پرونده تع��داد ۱۵۱۸۵ داوطلب باقي مانده 
پس از دريافت نتايج اس��تعلام از مراجع چهارگانه در 
هيات هاي اجرايي سراسر كشور بررسي شد و در نهايت 

صلاحيت ۱۳۸۴۹ نفر برابر با ۹2.2 درصد از داوطلبين 
براي حضور در رقابت ها انتخابي تاييد شده است. رييس 
ستاد انتخابات كشور افزود: تعداد ۱۱2۳ هيات اجرايي 
در كشور تشكيل شده است كه از اين ميان 2۰۸ هيات 
اصلي محسوب مي شوند. به عبارتي بالغ بر ۱2 هزار نفر 
عضو اين هيات هاي اصلي هستند و منصفانه نيست كه 
به اين تعداد گسترده اتهام برخورد سياسي وارد شود. 
تمام تلاش اعضاي هيات هاي اجرايي اجراي متن قانون 
بدون در نظر گرفتن انتصاب افراد به جريان هاي سياسي 
بوده اس��ت. وي در ادامه به اعضاي معتمد هيات هاي 
اجرايي پرداخت و گفت: حدود 2۸ درصد از معتمدين 
هيات ه��اي اجرايي كارمند دولت ب��وده، 2۱ درصدد 
بازنشس��ته، ۱۶ درصد فرهنگي، ۷ درصد كش��اورز، 
۵درصد روحاني، يك درصد استاد دانشگاه، يك درصد 
پزش��ك و 2۱ درصد هم در مشاغل آزاد مشغول به كار 
هستند. رييس ستاد انتخابات كشور با اشاره به نقص 
قان��ون در اعتراض ب��ه نتايج تعيي��ن صلاحيت ها در 
هيات هاي اجرايي گفت: مطابق با قانون موجود افرادي 
كه رد صلاحيت شده اند، امكان اعتراض به هيات هاي 

اجرايي را ندارند و اين افراد تنها مي توانند ظرف چهار روز 
كاري به هيات هاي نظارت شكايت خود را اعلام كنند. 
بنابراين نقش هيات هاي اجرايي در تعيين صلاحيت 
نامزدها به صورت رسمي در تاريخ 2۷ آذرماه، ۱۰ روز 

پس از انجام ثبت نام نامزدها، به پايان رسيده است.
عرف در مورد شائبه دخالت قوه قضاييه در روند اجرايي 
انتخابات به دليل حضور دادستان در هيات هاي اجرايي 
گفت: ما مجري قانون هستيم و در اين رابطه اگر ايرادي 
هم وجود داش��ته باش��د، به دليل آنك��ه قانونگذار در 
خردادماه سال ۱۳۹۵ با اصلاح قانون انتخابات حضور 
نماينده دادستان در هيات هاي اجرايي را الزامي كرده 

است، ما ملزم به اجراي اين قانون هستيم.
وي در ادامه با اشاره به اينكه هيات هاي اجرايي وظايف 
خ��ود را به صورت كام��ل انجام داده اند، خاطرنش��ان 
كرد: طبق تقويم اجرايي انتخابات، هيات هاي اجرايي 
در زمان بندي اجراي امور تاخي��ر ندارند. عرف درباره 
الكترونيكي برگزار ش��دن انتخابات، اظهار داشت: در 
بحث برگزاري الكترونيكي انتخاب��ات تا مرحله احراز 
هويت راي دهنده با شوراي نگهبان هماهنگ هستيم 

و هم اكنون با كمك وزارت دفاع در حال ساخت ادوات 
لازم ب��راي احراز هويت الكترونيكي اف��راد در روز دوم 
اسفند هس��تيم. اما موضوع مورد اختلاف ما با شوراي 
نگهبان به صندوق ه��اي الكترونيكي باز مي گردد كه 
براي ش��وراي محت��رم نگهبان در اين مورد س��والات  
سخت افزاري و نرم افزاري وجود دارد. وي افزود: اگر در 
مورد صندوق هاي الكترونيكي هم با شوراي نگهبان به 
توافق برسيم، وزارت كشور اين آمادگي را دارد كه مطابق 
با ظرفيت صندوق هايي كه در اختيار دارد انتخابات را به 

شكل كاملا الكترونيكي برگزار كند.

آمادگيبرايبرگزاريانتخابات
الكترونيكيدر۱۷۴حوزه

عرف خاطرنش��ان كرد: با توجه به دغدغه هاي شوراي 
نگهبان اين پيشنهاد مطرح شده است كه در انتخابات 
پيش روي مجلس تنها درحوزه هايي كه يك نماينده 
دارند، انتخابات به ش��كل الكترونيكي برگزار شود. به 
عبارتي وزارت كش��ور اين آمادگي را دارد كه در ۱۷۴ 
حوزه تك نماينده انتخاب��ات را به صورت الكترونيكي 
برگزار كند. معاون سياسي وزير كشور در ادامه نشست 
مطبوعاتي خود با اشاره به رياست خود در كميسيون 
ماده ۱۰ احزاب نيز يادآور شد: بنا به لزوم قانون جديد 
احزاب، در فضاي سياس��ي كش��ور علاوه ب��ر احزاب، 
جبهه هاي سياسي امكان فعاليت دارند. بنابراين برخي 
شوراهاي سياسي مانند شوراي عالي سياست گذاري 
اصلاح طلبان ديگر وجاهت فعاليت قانوني نداشته و در 
همين راس��تا 2۳ ارديبهشت ماه امسال، با درخواست 
احزاب اصلاح طلب اين ش��ورا تغييرنام داده و با عنوان 
جبهه اصلاح طلبان ايران اسلامي، مشغول به فعاليت 
است و به رسميت ش��ناخته مي شود. وي خاطرنشان 
كرد: در حال حاضر ۸ جبهه سياس��ي رس��مي و ۱۱۶ 
حزب قانوني داريم كه در جريان انتخابات پيش رو مجاز 
به فعاليت هستند. البته پرونده تعدادي از احزاب جديد 
هم در دست بررسي اس��ت و جبهه هاي جديدي هم 
مي توانند با ارس��ال نامه به وزارت كشور و تكميل فرم 
مربوطه اعلام حضور كنند. عرف درباره انتخابات مجلس 
خبرگان نيز تذك��ر داد: در فرآين��د انتخابات مجلس 
خبرگان، وزارت كشور تنها در مرحله ثبت نام و در مرحله 
اخذ راي دخالت دارد و روند بررسي صلاحيت نامزدهاي 
آن مجلس در اختيار وزارت كشور نيست. در انتخابات 
خبرگان ۳۰۳ نفر داوطلب شده اند كه در اين ميان يك 
زن حضور دارد. از اين تعداد 2۹۴ نفر تحصيلات حوزوي 
داشته، يك نفر داراي مدرك دكترا، ۳ نفر كارشناسي 

ارشد، ۴ نفر كارشناسي و يك نفر هم ديپلم دارند.

مشاور بين الملل مقام معظم رهبري: 

ايجادمنطقهحائلبهمعنايتجزيهسوريهاست
مشاور بين الملل مقام معظم رهبري در ديدار با روسا و 
شيوخ قبايل سوريه گفت: ايجاد منطقه حائل به معناي 
تجزيه عملي س��وريه اس��ت. به گزارش مهر، علي اكبر 
ولايتي مش��اور مقام معظم رهب��ري در امور بين الملل 
ديروز در ديدار با هياتي از روس��ا و شيوخ قبايل و عشاير 
س��وريه با اشاره به اينكه شما اس��توانه هاي مقاومت در 
سوريه هستيد،  اظهار داشت: جمهوري اسلامي ايران 
مخالف هرگونه دخالت خارجي در كش��ورهاي منطقه 
اس��ت و در برابر ظلم، توطئه ها، تجاوز و نقشه هاي شوم 
دش��منان براي تضعيف و تجزيه كشورهاي منطقه در 
كنار يكديگر ايستادگي و مقاومت خواهد كرد. وي در اين 
ديدار كه با حضور عدنان محمود سفير سوريه در ايران 
برگزار شد، ضمن ابراز خرسندي از اين ملاقات، به مواضع 
نابخردانه رييس جمهور امريكا اشاره كرد و ادامه داد: اينكه 
رييس جمهور امريكا به صراحت اعلام مي كند، به دليل 

استفاده از نفت در سوريه حضور داريم اقدامي نامشروع، 
دزدي آشكار و در تضاد با قوانين بين المللي است و اموال 
هر كشور به همان ملت تعلق دارد. اين مواضع نشان دهنده 
توطئه چيني و اقدامات شوم دشمنان براي كشورهاي 
اسلامي منطقه است و بايد در برابر اين تجاوزات آشكار و 
سرقت اموال ملت مظلوم منطقه ايستادگي كرد. مشاور 
رهبري در امور بين الملل به موضوع ايجاد منطقه حائل 
در سوريه هم اشاره و تصريح كرد: ما مخالف ايجاد منطقه 
حائل به وسيله بيگانگان و دخالت خارجي در سوريه يا 
هر نقطه اي از منطقه هس��تيم، چرا كه به معناي تغيير 
بخشي از منطقه و جدا كردن كشورها و سپردن اداره آن 
به بيگانگان است. ولايتي افزود: اين موضوع بي ترديد در 
تضاد با منافع سوريه قرار دارد و معارضان جدي و ريشه اي 
حكومت و مردم سوريه در منطقه حائل قرار گرفته و از 
آنها حمايت مي شود، در حالي كه آنان جنايت هاي زيادي 

در س��وريه مرتكب شدند. چگونه ممكن است برايشان 
امنيت ايجاد كنيم و منطقه اي از سوريه را به آنها بدهيم 
كه اين اقدام به معناي تجزيه عملي سوريه خواهد بود. 
وي گفت: اگر تغييري در قانون اساسي سوريه بايد انجام 
شود فقط توسط مردم سوريه و بدون دخالت هيچ كشور 
و مردم ديگري است و اطمينان داريم ملت و دولت سوريه 
به زودي ادلب را آزاد خواهند كرد و به شرق فرات دست 
خواهند يافت. مشاور امور بين الملل مقام معظم رهبري 
اضافه كرد: اين منطقه به ملت سوريه تعلق دارد و بيش از 
۹ سال هرگونه ظلم و جنايت را به مردم اين كشور تحميل 
كردند. اگر مردم منطقه در برابر اين ظلم سكوت كنند، 
اين جنايت ها روزي عليه خود آنان نيز انجام مي ش��ود، 
چرا كه اين توطئه و نقشه شوم دشمنان براي منطقه و 
كشورهاي اسلامي است. ولايتي با اشاره به دلايل اساسي 
ارتباط و اشتراكات راهبردي و استراتژيكي ايران و سوريه 

همچون اس��لام، ضرورت آزادي سرزمين هاي اشغالي 
فلسطين، تعلق به يك منطقه و ...  بيان كرد: سرنوشت 
ما اقتضا مي كند كه اگر كشوري در منطقه مورد تعرض 
و دست اندازي و غارت قرار گرفت، نبايد سكوت كرد و با 
همكاري و همراهي يكديگر بايد در برابر ظالم ايستادگي 

كرد. در ادامه اين ديدار نيز روس��ا و شيوخ قبايل با ابراز 
خرسندي از ديدار با مشاور مقام معظم رهبري و تشكر از 
رهبر معظم انقلاب، مردم و دولت ايران در حمايت از ملت 
مظلوم سوريه و منطقه، در خصوص موضوعات منطقه اي، 

مسائل سوريه و... مطالبي را ارايه كردند.
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 حفظ برجام اكنون
سخت تر شده است

رييس كميس��يون اروپا در 
مصاحب��ه با ي��ك روزنامه 
ايتالياي��ي، عنوان داش��ت 
كه حف��ظ برجام با توجه به 
ش��رايط فعلي دشوار شده 
است. به گزارش مهر از العالم، 
» اورزلا فون در لاين« رييس 
جديد كميس��يون اروپ��ا، در گفت وگو ب��ا روزنامه »لا 
رپوبليكا« درباره توافق هسته اي با ايران اظهارنظر كرده 
است. فوون در لاين در اين مصاحبه مفصل به پرسش 
روزنامه ايتالياي��ي »رپوبليكا« در اي��ن مورد كه »فكر 
مي كنيد مي ش��ود توافق اتمي با ايران را نجات داد؟« با 
اش��اره به اينكه نجات برجام سخت تر و سخت تر شده 
است مدعي شد: براي نجاتش ايران هم لازم است به آن 
پايبند بماند، چيزي كه در يك خطر فزاينده قرار گرفته 
است. وي در اين مصاحبه گفته »سه رويا« براي پنج سال 
رياستش بر كميسيون اروپايي در سر دارد: »توافق سبز« 
براي حفاظت از محيط زيست، خروج از بن بست ناشي از 
سياست هاي مربوط به مهاجرت و افزايش قدرت واحد 
پول اروپايي. رييس جديد كميسيون اروپا قرار است اوايل 
سال ميلادي 2۰2۰ با دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا 
ديدار كند. او مي گويد خردمندانه اين است كه در ديدار 
پيش رو نه فقط بر سر مسائل مورد اختلاف كه بر سر روابط 
نزديك و مسائل مورد توافق دو طرف هم صحبت شود. 
هشتم ماه مه سال گذشته، دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا اعلام كرد كه از برجام خارج مي ش��ود و نه فقط 
تحريم هاي قبلي را باز مي گرداند بلكه تحريم هاي جديد 

عليه تهران را نيز اعمال خواهد كرد.

هر پرنده يا شناوري كه وارد 
محدوده رزمايش شود، مي زنيم
ريي��س س��تاد ارت��ش 
اعلام ك��رد: هر ش��ناور يا 
هر پرن��ده اي را ك��ه وارد 
محدوده رزمايش مركب 
ايران، روسيه و چين  شود، 
مي زني��م. امي��ر دريادار 
حبيب الله سياري رييس 
ستاد ارتش در نشست خبري- تحليلي كه با موضوع 
رزمايش اخير ايران، روسيه و چين با بيان اينكه »بالاي 
۹۰ درصد صادرات و واردات كشورهايي كه به درياها 
راه دارند، از طريق دريا انجام مي شود«، افزود: در زمينه 
انتقال انرژي به بس��ياري از كشورها، منطقه خليج 
فارس و امنيت آن از اهميت بس��يار بالايي برخوردار 
است. براي ايران نيز امنيت آب هاي منطقه اي بسيار 
اهميت دارد؛ ما نزديك به هزار كيلومتر مرز دريايي 
داريم و بر ش��مال اقيانوس هند مش��رف هستيم و 
عبور و مرور كشتي هاي تجاري و نفتكش هاي ايران 
از آب هاي اين منطقه انجام مي شود به همين دليل 
نيز مثلث دريايي اين منطقه براي ما بسيار مهم است. 
وي در پاسخ به پرسشي درباره احتمال جاسوسي از 
رزمايش مركب ايران روسيه و چين اظهار كرد: قطعا 
خيلي از كش��ورها امروز مي خواهند بدانند رزمايش 
ايران، روس��يه و چين چگونه برگزار مي ش��ود. ما در 
سال هاي قبل نشان داديم كه در اين زمينه با كسي 
تعارف و  شوخي نداريم. اين يك هشدار جدي است. 
اطمينان داشته باشيد هر شناور يا هر پرنده اي را كه 
وارد محدوده رزمايش مركب ايران، روس��يه و چين  

شود، مي زنيم. 

تهران و پكن با كمك يكديگر 
مشكلات پيش رو را حل مي كنند
و  چين��ي  يپلم��ات  د
نجم��ن  ا يي��س  يب ر نا
دوس��تي چي��ن و اي��ران 
با اش��اره به مشكلاتي كه 
يكجانبه گرايي امريكا براي 
دو كشور ايجاد كرده است 
اظهار ك��رد: تمدن چين و 
ايران بايد دست يكديگر را بگيرند و با كمك همديگر 
مشكلات پيش رو را حل كنند. »ليو جين تانگ« ديروز 
در گفت وگو با ايرنا با انتقاد از يكجانبه گرايي امريكا عليه 
تهران و پكن افزود: دو كشور اكنون نيز با هم به دنبال 
صلح، امنيت و سعادت مردم خود و جهان هستند و در 
اين مسير گام بر مي دارند. سفير سابق چين در ايران كه 
در كشورهاي لبنان، اردن، سوريه و مصر نيز به عنوان 
سفير خدمت كرده است با اشاره به اثر پذيري دو تمدن 
ايران و چي��ن از يكديگر اظهار كرد: بررس��ي هزاران 
سكه باستاني كش��ف شده در چين نشان مي دهد كه 
۹۰ درصد اين سكه ها مربوط به دوران ساسانيان ايران 
است اين كشف گواهي موثقي است بر اينكه دو كشور 
از قديم از طريق جاده ابريش��م باستاني با يكديگر در 
ارتباط بوده اند.  ليو با اشاره به طرح »شي جين پينگ« 
رييس جمهوري چين براي احياي راه ابريشم قديم در 
قالب »يك كمربند يك جاده« گفت: اين طرح فرصتي 
براي ايجاد روابط دوس��تانه ميان ملت ها است تا اين 
كش��ورها بتوانند از همه راه ها و ظرفيت هاي موجود 
يكديگر استفاده كنند.  او  گفت: اگرچه دو كشور روابط 
خوبي با يكديگر دارند اما نياز است كه مردم دو كشور 

بيشتر با هم ارتباط داشته باشند.

 FATF عدم تصويب لوايح
خودتحريمي است

يك نماينده مجلس دهم 
مي گوي��د: FATF نظ��ام 
نامه مالي است، چه ربطي 
 FATF ب��ه فتن��ه دارد؟
يعن��ي يك قواع��د مالي و 
پول��ي در دنيا ب��راي عدم 
كمك به تروريسم. همان 
تروريس��مي كه ما ۱۷ هزار ش��هيد براي آن داده ايم. 
غلامعلي جعفرزاده ايمن آب��ادي در گفت وگو با ايلنا، 
تاكيد كرد: ما به صراحت مي گوييم كه نپيوس��تن به 
اين لوايح خودتحريمي است و ما مي توانيم به صورت 
مشروط به اين كنوانسيون ها بپيونديم. تقريبا يكي، دو 
كشور باقي مانده است كه يكي از آن دو ما هستيم. همه 
 FATF كشورها عضو ش��ده اند. حالا ما با نپيوستن به
يعني چيزي كشف كرديم كه ديگران كشف نكرده اند؟ 
خب خيلي خوب است. يعني آنچه كشف كرده ايم را 
به كسي هم نمي خواهيم بگوييم، اين هم خوب است. 
اما تكليف نظام مشخص شود. تمام كشورهايي كه با 
ما كار مي كنند رسما گفته اند كه اگر شما اين لوايح را 
تصويب نكنيد ما ديگر نمي توانيم همين همكاري در 
دور زدن تحريم ها را هم با شما داشته باشيم. نماينده 
مردم رشت تصريح كرد: FATF نظام نامه مالي است، 
چ��ه ربطي به فتن��ه دارد؟ FATF يعن��ي يك قواعد 
مالي و پول��ي در دنيا براي عدم كمك به تروريس��م 
است. همان تروريسمي كه ما ۱۷ هزار شهيد براي آن 
داده ايم. حالا ما بايد از اين موضوع خوشحال باشيم يا 
نباشيم؟ چرا كساني كه در اين زمينه تخصص ندارند 

دخالت مي كنند؟

  بايد جامعه را از بحران ها
 عبور دهيم

س��خنگوي دولت با بيان 
اينكه بايد دست به دست 
ه��م دهي��م و جامع��ه را 
از بحران ه��ا عب��ور دهيم، 
تاكيد كرد: بخش اعظمي از 
رسالت خبرنگاري بحران، 
س��اختن پ��س از بحران و 
ايجاد همدلي عمومي در جامعه است. »علي ربيعي« 
ديروز در اختتاميه دومين دوره جشنواره »مداد قرمز« 
افزود: هر سال هم يك تعداد از بحران هاي طبيعي در 
كشور ما روي مي دهد كه اين هم خصلت ما بوده است. 
ظاهراً اين بحران ها كه خبر هم نمي كند در اين دوره 
بيشتر شده و پشت سر هم بوده اند. بنابراين بايد بتوانيم 
در بحران ها زندگي خودمان را اداره كنيم و ناگزير از اين 
پديده و ناگزير از اين سبك و انتخاب هستيم. سخنگوي 
دولت خاطرنشان كرد: البته آثار بحران هاي طبيعي، 
بحران اجتماعي است كه نمي خواهم در اين جلسه كه 
قرار اس��ت جايزه بدهيم و نشاط داشته باشيم جلسه 
را تلخ كنم؛ ولي ما بحران هاي اجتماعي را داش��تيم. 
قطع��اً بحران هاي طبيعي اث��ر بحران هاي اجتماعي 
دارد و خيلي دور نيس��ت كه بحران اجتماعي دردآور 
و تلخ را هم پشت سر گذاشتيم. ربيعي افزود: آنچه در 
بحران هاي طبيعي و اجتماعي اهميت دارد در بحران  
نماندن است. ما حق نداريم جامعه را به نحوي بازنمايي 
و برساخت گرايي كنيم در جامعه همه احساس كنند 
حق ايراني زندگي در بحران است. بايد از اين موضوع 
عبور كنيم و در پس هر بحران اجتماعي بايد تصويري 

از آينده رو به جلو نشان دهيم.

چهره ها



3 كلان

مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در گزارشي اعتبارات جبران خدمات كاركنان را بررسي كرد

بودجه حقوق كاركنان غيرشفاف تر شده است
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي اعلام كرده در لايحه 
سال 1399 نس��بت به سنوات گذشته، س��اختار بودجه 
درخصوص اعتبارات جبران خدمت كاركنان غيرشفاف تر 
شده به نحوي كه جدول مربوط به اعتبارات دستگاه هاي 
اجرايي براساس فصول هفتگانه ازجمله ميزان اعتبار جبران 
خدمت كاركنان دستگاه هاي اجرايي از لايحه بودجه حذف 
شده است.رويكرد بودجه سال 1399 همچنان متمركز بر 
هزينه هاي جاري است به طوري كه در لايحه بودجه سال 
1399 كل كشور اعتبارات هزينه اي نسبت به سال جاري 
4.2 درصد رشد داشته اس��ت و حدود 76 درصد از بخش 
عمده مصارف عموم��ي را به خود اختص��اص مي دهد. به 
گزارش »تعادل« اعتبار فصل جبران خدمت در بودجه 99 
نس��بت به بودجه جاري 2.16 درصد رشد داشته است اما 
به اين معنا نيست كه صرفا اين ميزان اعتبار صرف جبران 
خدمت كاركنان خواهد ش��د، زيرا ساختار بودجه در ايران 
به نحوي است كه از محل اعتبارات ساير فصول مانند ساير 
هزينه ها، استفاده از كالاها و خدمات و رفاه اجتماعي نيز براي 
هزينه هاي پرسنلي استفاده مي شود.سهم اعتبار مربوط به 
كمك دولت بابت پرداخت حقوق به بازنشس��تگان تحت 
پوشش صندوق بازنشستگي كش��وري در لايحه بودجه 
سال 1399 از 31 هزار ميليارد تومان در سال 1398 به 45 
هزار ميليارد تومان رسيده است كه رشدي 43 درصدي را 
نشان مي دهد. اعتبار حقوق بازنشستگان لشكري در لايحه 
بودجه سال 1399 كل كشور نيز 64 درصد رشد را نسبت 
به سال 1398 نشان مي دهد و از 14 هزار ميليارد تومان به 
23 هزار ميليارد تومان افزايش يافته است كه بيانگر آن است 
كه هرساله سهم بيشتري از اعتبارات رفاه اجتماعي صرف 
پرداخت حقوق بازنشستگان و مستمري بگيران كشوري و 
لشكري مي گردد.در همين حال 4 هزار ميليارد تومان براي 
متناسب س��ازي حقوق بازنشستگان كشوري و لشكري و 
همچنين 4 هزار ميليارد تومان نيز به عنوان كمك دولت به 
صندوق فولاد در نظر گرفته شده است. براين اساس حدود 
21 درص��د از اعتبارات هزينه هاي در قالب كمك دولت به 

صندوق هاي بازنشستگي هزينه مي شود.

 ميزان اعتبار حقوق و مزاياي كاركنان 
همچنان نا مشخص

طي ساليان گذش��ته ساختار بودجه حوزه جبران خدمت 
كاركنان در ايران به نحوي بوده كه از محل اعتبارات ساير 
فصول نظير ساير هزينه ها، استفاده از كالاها و خدمات و رفاه 
اجتماعي نيز براي هزينه هاي پرسنلي استفاده مي شد. در اين 
ميان سهم قابل توجهي از اعتبارات فصل ساير هزينه ها براي 
جبران خدمت كاركنان نهادهاي نظامي، انتظامي و امنيتي 
و در عين حال پرداخت هاي غيرمستمر كاركنان دولت نظير 
اضافه كار، اياب و ذهاب، حق ماموريت، نوبت كاري، فوق العاده 
كارايي و... هزينه مي شد. همچنين از محل اعتبارات مربوط 
به استفاده از كالاها و خدمات براي پرداخت حقوق كاركنان 
ش��ركتي و قراردادي كار معين و موارد مشابه و همچنين 
بخشي از اعتبارات فصل رفاه اجتماعي نيز براي هزينه هاي 
پرسنلي هزينه مي شد.اين ساختار در لايحه بودجه سال 
1399 نيز همچنان تداوم يافته است و ساختار حوزه جبران 
خدمت كاركنان در لايحه امسال نيز همانند سنوات گذشته 
به اصلي ترين سوالات نظير اينكه دولت سالانه چه ميزان 
اعتبار بابت حقوق و مزاياي كاركنان تخصيص مي دهد يا 
هزينه مي كند، پاس��خ نمي دهد. نه تنها اين سوال را پاسخ 
نمي دهد، بلكه به جهت تغييراتي كه در قانون بودجه سال 
1397 و به تبع آن بودجه س��نوات 1398 و 1399 صورت 
پذيرفته است بر اين عدم شفافيت افزوده شده است. تا سال 
1396 ساختار جدول اعتبارات هزينه اي دستگاه هاي اجرايي 
 برحس��ب فصول هزينه بودجه به نحوي بود كه در ستوني 

به نام حقوق و مزاياي مس��تمر، اعتبار دستگاه ها براي اين 
منظور مشخص مي ش��د و مابقي اعتبار مربوط به جبران 
خدمت كاركنان دس��تگاه ها در ستوني به نام ساير منظور 
مي شد. از قانون بودجه سال 1397 ستون حقوق و مزاياي 
مستمر حذف و ستون جبران خدمت كاركنان جايگزين 
آن شد كه در واقع همان س��تون حقوق و مزاياي مستمر 
در سنوات قبل بود با اين تفاوت كه بخشي از اعتبار جبران 
خدمت كه در سرجمع اعتبار جبران خدمت منظور مي شد 
به اعتبار فصل هفتم منتقل شد كه اين امر بر عدم شفافيت 
بودجه افزود. در سال1398 اعتبار جبران خدمت كاركنان 
تحت عنوان جدول اعتبارات هزينهاي دستگاه هاي اجرايي 
برحسب فصول هزينه درج شد كه متأسفانه در لايحه بودجه 
س��ال 1399 كل كشور اين جدول نيز حذف و عملا اعتبار 
مربوط به جبران خدمت كاركنان به تفكيك دستگاه هاي 
اجرايي نامشخص است.اين ضعف و ناكارآمدي در ساختار 
بودجه حوزه جبران خدمت كاركنان كه هر سال بر آن افزوده 
مي شود، در كنار عواملي همچون تنوع گونه هاي استخدامي 
كاركنان دولت و درهم تنيدگي آن و فقدان نظام آماري دقيق 
از نيروي انساني در دولت، زمينه هاي نظارت ناپذير بودن و 

عدم شفافيت را در بودجه اين حوزه به همراه داشته است.

 80  درصد از اعتبارات هزينه اي
 براي حقوق شاغلين و بازنشستگان

بررسي روند اعتبارات مربوط به حقوق شاغلين و بازنشستگان 
از اعتبارات هزينه اي در قوانين بودجه س��نواتي نشان از آن 
دارد كه هرساله سهم بيش��تري از اعتبارات هزينه اي براي 
پرداخت حقوق اعم از شاغلين و بازنشستگان دستگاه هاي 
اجرايي هزينه مي شود و اين به آن معناست كه هزينه هاي 
جاري اداره نظام اداري كشور )شامل وزارتخانه ها و موسسات 
دولتي( و اداره صندوق هاي بازنشستگي هرساله رو به افزايش 
است و اين نشان از عدم تحقق سياست هاي كلي نظام اداري 
كشور و ازسوي ديگر تحقق احكام قانون برنامه ششم توسعه 
دارد.همچنين بررس ها نشان مي دهد در بودجه سال آينده 
اعتبار حقوق بازنشستگان كش��وري و لشكري و جانبازان 
حالت اشتغال و والدين شهدا نسبت به سال جاري 18 درصد 
رشد پيدا كرده است. درواقع حدود79.4 درصد از اعتبارات 
هزينه اي كشور صرفا براي حقوق شاغلين و بازنشستگان 
هزينه خواهد شد. س��هم حقوق شاغلين و بازنشستگان از 
اعتبارات هزينه اي در س��ال 1398 معادل 70 درصد بوده 
است. اين در حالي است كه از محل درآمدهاي اختصاصي نيز 
براي پرداخت حقوق و مزايا هزينه مي شود كه علاوه بر اينكه 
هزينه هاي پرسنلي را افزايش مي دهد، بر كمّيت و كيفيت 
خدمات عمومي دولت اثر منفي مي گذارد و موجب تبعيض و 
بي عدالتي در پرداخت ها نيز مي شود. گفتني است اعتبارات 
مربوط به هزينه هاي پرسنلي شركت هاي دولتي، بانك ها و 
موسسات انتفاعي وابسته به دولت را نيز بايد به اين ارقام اضافه 
كرد كه البته در ساختار بودجه كشور اين ارقام قابل رديابي 
نيست كه ازجمله نقاط ضعف جدي بودجه سنواتي كشور در 
اين زمينه تلقي مي شود.در همين حال هرساله تعداد بيشتري 
از دستگاه هاي اجرايي از شمول قوانين عمومي به ويژه قانون 
مديريت خدمات كشوري و قانون محاسبات عمومي خارج 
مي شوند كه اين امرنيز علاوه بر كاهش شفافيت در هزينه ها، 
موجب افزايش آن نيز مي شود. بررسي ها نشان مي دهد يكي 
از عوامل اصلي تمايل خروج دستگاه هاي اجرايي از شمول 
قانون مديريت خدمات كش��وري به خصوص آن دسته از 
دستگاه هاي اجرايي كه از توان مالي بيشتري برخوردارند اين 
است كه تابع ضوابط و مقررات اداري و استخدامي خاص قرار 
گيرند و با اتكا به منابع مالي در اختيار، درآمدهاي اختصاصي و 
توان جذب اعتبارات عمومي، با استفاده از سازوكارهاي قانوني 
و حتي شبه قانوني به كارمندان خود حقوق و مزايا پرداخت 

كنند.شواهد زيادي وجود دارد كه نشان مي دهد مشكلات و 
مسائل نظام اداري در ايران موجب شده است كه هزينه هاي 
عمومي در كشور به طور فزايندهاي افزايش، كيفيت كالاها و 
خدمات عمومي كاهش و در عين حال با هزينه بالا به مردم 
عرضه شوند و با سرعت كُندي به دست مردم برسند. بنابراين 
مديريت موثر هزينه هاي مربوط به جبران خدمت كاركنان 
براي اطمينان از ارايه خدمات مطلوب و تخصيص عادلانه 
منابع بسيار مهم به نظر مي رسد. اين امر مستلزم برنامه ريزي 
صحيح براي تامين مالي مناسب در بخش اعتبارات مربوط 

به جبران خدمت كاركنان است. 

  افزايش روز افزون وابستگي 
صندوق هاي بازنشستگي به بودجه عمومي

وابستگي صندوق هاي بازنشستگي به بودجه عمومي نيز 
هر سال در حال افزايش اس��ت و اين امر چشم انداز خوبي 
را پيش روي تصميم گيرندگان قرار نمي دهد كليه آمارها 
و شاخص هاي موجود در اين زمينه نشان از آن دارد كه اين 
وابستگي هر سال در حال افزايش است. حتي سازمان تامين 
اجتماعي به عنوان يك موسسه يا نهاد عمومي غيردولتي نيز از 
اين قاعده مستثنا نيست و در صورت عدم پرداخت بدهي هاي 
دولت به اين صن��دوق، عدم ايفاي تعهدات قانوني در قبال 
اين صندوق و عدم اصلاحات پارامتريك و سيس��تماتيك 
در رابطه با صندوق و قوانين مربوط به بازنشس��تگي، اين 
صندوق به عنوان بزرگ ترين سازمان عرضه كننده خدمات 
بيمه درمان و بازنشستگي كه حدود 17 ميليون را به صورت 
مستقيم تحت پوشش بازنشستگي و نزديك به 42 ميليون 
نفر را تحت پوشش درمان خود دارد، به بودجه عمومي كشور 
وابسته خواهد شد. بروز چنين پديدهاي كشور را در شرايط 
بحراني قرار خواهد داد. ازاين رو اتخاذ راهكارهاي الزام براي 
 حل مشكلات مربوط به صندوق هاي بازنشستگي نيز بايد 

در دستور كار تصميم گيرندگان كشور قرار گيرد.

   چه بايد كرد
در لايحه سال 1399 نسبت به سنوات گذشته، ساختار 
بودج��ه درخصوص اعتبارات جب��ران خدمت كاركنان 

غيرشفاف تر شده به نحوي كه جدول مربوط به اعتبارات 
دستگاه هاي اجرايي براس��اس فصول هفتگانه ازجمله 
ميزان اعتبار جبران خدمت كاركنان دستگاه هاي اجرايي 
از لايحه بودجه حذف شده است.سهم اعتبارات مربوط 
به هزينه هاي پرسنلي و حقوق بازنشستگان دو صندوق 
كشوري و لشكري و مستمري بگيران بنياد شهيد از 70 
درصد سال 1398 به 79.4 درصد در سال 1399 افزايش 
يافته است و در عين حال اعتبارات اين حوزه با رشدي 18 
درصدي مواجه شده است كه نشان از افزايش هزينه هاي 
اداره نظ��ام اداري و در عي��ن حال وابس��تگي روزافزون 
صندوق هاي بازنشس��تگي به منابع عمومي كشور دارد.

روند رشد هزينه هاي پرسنلي و كمك دولت بابت حقوق 
بازنشستگان از اعتبارات هزينه اي طي سال هاي اخير نشان 
از آن دارد كه دولت در برنامه هاي مربوط به اصلاحات اداري 
و متناسب سازي اندازه دستگاه هاي اجرايي و ازسوي ديگر 
اصلاح مديريت مالي صندوق هاي بازنشستگي و كاهش 
وابستگي آنان به منابع مالي عمومي توفيقي نداشته است.

مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در اين گزارش 
براي شفافيت جبران خدمت كاركنان دولت راهكارهايي 

را ارايه داده است: 
راهكارهاي شفافيت جبران خدمت كاركنان دولت

1- مكلف كردن دولت به ارايه پيوست مستقل اعتبارات 
مربوط به هزينه هاي پرسنلي براي سال آينده از هر محل با 

ذكر تعداد كاركنان هر دستگاه.
2- اعمال كنترل هاي الزام بر شيوه هزينه كرد درآمدهاي 

اختصاصي دستگاه هاي اجرايي توسط نهادهاي نظارتي.
3- تكليف دولت به ارايه اعتب��ارات مربوط به جبران 
خدمت كاركنان شركت ها، بيمه ها و موسسات انتفاعي 

وابسته به دولت.
4- انتق��ال اعتبارات مربوط به جب��ران خدمت كاركنان 
نهادهاي نظامي و انتظامي از فصل س��اير هزينه ها )فصل 
هفتم( به فصل جبران خدمت )فصل اول( همانند سنوات 

پيش از سال 1397.
 راهكارهاي جبران خدمت كاركنان

1- پرداخت بسته هاي حمايتي و جبراني به كاركنان سه 

دهك اول براساس مقادير حقوق.
2- ايجاد عدالت در پرداخت از طريق س��ازوكارهاي نظام 

مالياتي كشور.
راهكارهاي كاهش هزينه هاي دولت 

به منظور كنترل و كاهش هزينه هاي جاري دولت در سال 
1399 نسبت به س��ال 1398 دولت مكلف است اقدامات 

زير را انجام دهد: 
1- هزينه برگزاري كنفرانس ها، نشست ها، گردهمايي ها، 
سمينارها، جشنواره ها و ساير عناوين مشابه كه به اختصار 
همايش ناميده مي شود، اعم از بين المللي، ملي، كشوري و 
استاني، نسبت به سال 1398 در هر دستگاه اجرايي، بيست 

درصد كاهش مي يابد.
2- هزينه ماموريت ه��ا و مس��افرت هاي اداري كاركنان 
دس��تگاه هاي اجرايي اعم از داخل يا خارج كشور از طرق 
مقتضي ازجمله با اس��تفاده از امكانات فناوري اطلاعات و 
ارتباطات در سطح كش��ور، در سال 1399 نسبت به سال 

1398 بيست درصد بايد كاهش يابد.
3- هزينه خريد خودرو، ملزومات، تجهيزات و مواد مصرفي 
اداري و كاغذ به استثناي هزينه خريد تجهيزات و ملزومات 
پزشكي در سال 1399 نسبت به سال 1398 بيست درصد 

كاهش يابد. مدارس از شمول اين حكم مستثنا مي باشند.
4- كمك هاي رفاهي مستقيم و غيرمستقيم حداكثر به 
ميزان س��ال 1398 قابل پرداخت اس��ت و هيات وزيران، 
هيات هاي امناي دانشگاه ها، شوراهاي عالي، شوراها، مجامع 
عمومي، هيات هاي مديره و ساير مراجع تصميم گيري مكلف 
به رعايت اين حكم هستند. به مقامات موضوع ماده )71( 
قانون مديريت خدمات كش��وري و هم ترازان آنان كمك 

رفاهي قابل پرداخت نيست.
5- هزينه هاي آموزش ضمن خدمت سال 1399 نسبت به 

سال 1398 حداقل بيست درصد كاهش يابد.
6- دولت مكلف اس��ت حداكثر ظرف سه ماه راهكارهاي 
اجرايي اقدامات مذكور را تصويب و گزارش اجراي هريك از 
بندها را هر 6 ماه يك بار به مجلس شوراي اسلامي ارايه نمايد. 
مراجع مالي دولت و ديوان محاسبات مسووليت نظارت بر 

حُسن اجراي اين تبصره را برعهده دارند.
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پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )141( 

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

  فصل نهم 
 احي�اي يك اقتصاد پويا همراه با ش�غل 

و فرصت براي همگان
 نقش گذر از مزيت و معايب بين نسلي 

حتي اگر درآمدهاي بالاتر مرفهان از بهره كشي آنهايي 
كه در پايين تر از آنها هستند درنيامده باشد، مي توانيم 
مزيت هاي آنها را اگر نه از تلاش خودشان بلكه از ميراث 
شان به دست آمده باشد، ناعادلانه بدانيم. بنابراين، ما 
وارد يك موضوع كليدي گذر مزيت و عيب بين نسلي 
مي شويم .البته اين بديهي است آنهايي كه درآمد و 
ثروت بيش��تر و تحصيلات عالي دارند مي توانند هر 
آنچه را كه بخواهند براي خير فرزندان شان به كار ببرند 
و هر چقدر نابرابري در درآمد و ثروت و تحصيلات در 
يك نسل بيشتر باشد، اين نابرابري در نسل بعد هم 
بيشتر خواهد ش��د. به همين خاطر است كه امروزه 
دس��تورالعمل كاهش نابرابري، بخش و قطعه اي از 
برنامه اي است كه برابري بيشتر فرصت را براي فردا 
تضمين س��ازد. اين وجداني نيست، كودكي كه در 

يك خانواده فقير به دنيا 
مي آيد سرنوشتش اين 
باشد كه با توانايي هاي 
خودش زندگي نكند. 
هي��چ جامعه بش��ري 
نمي تواند يك كودك را 
به خاطر بدبختي هايش 
يا اولياي فقير محكوم 
س��ازد. در كشوري كه 

يك نفر از پنج نفر در فقر زندگي مي كنند، مس��اله، 
مساله تئوريك نيست؛ بلكه يك مساله عملي مرتبط 
است. به همين خاطر اس��ت كه برنامه هاي تغذيه 
كودكان و سلامتي و برنامه هاي فرصت هاي پيشرفته 
آموزش��ي از پيش دبستاني گرفته تا دانشگاه بسيار 
مهم است. آموزش با كيفيت بالاي عمومي مي تواند 
يك نيروي اصلي براي آوردن جامعه در كنار يكديگر 
باشد. پنجاه س��ال پيش، تبعيض عليه زنان جلوي 
بس��ياري از فرصت ها را گرفت و بنابراين شغل هاي 
آموزشي توانست زنان ماهر را با حقوق پايين جذب 
كند. از برخي جنبه ها تبعيض جنس��يتي تضعيف 
ش��ده و زنان وارد ديگر بخش ها شده اند، همين امر 
باعث ش��ده كه انبوه زنان شايسته اي كه با پرداخت 
دستمزد نسبتا پايين معلم ش��وند را كاهش دهد. 
ما براي نگهداري كيفيت مش��ابه آموزش��ي با اين 
پويايي تازه نيروي كار نياز به آن داريم كه دس��تمزد 
آموزش دهنده )و در نتيجه هزينه هاي آموزشي( را 
فراتر از آنچه كه داريم، افزايش دهيم و از آنجا كه كشور 
از لحاظ اقتصادي تكه پاره ش��ده است، از يك طرف 
كودكان فقيري كه به طور فزاينده اي در همسايگي 
كودكان فقير ديگر زندگي مي كنند، باعث مي شود 
 كه در سيستم آموزشي ما نابرابري بزرگي در آموزش 
به وجود آيد. بنابراين ك��ودكان در جوامع ثروتمند 
ق��ادر خواهند بود يك آموزش بهتري را نس��بت به 
جوامع فقيرتر بگيرند. اين الگو همچنانكه شهريه ها 
خيلي س��ريع تر از درآمدها در طبقات متوسط و در 
پله هاي اول درآمدي افزايش مي يابد، در دانشكده ها 
و دانشگاه ها ادامه مي يابد. تنها راه براي اينكه كودكان 
بتوانند از خانواده هاي فقيرتر وارد دانش��كده شوند 
غالبا مس��تلزم زير بار بدهي خرد كننده است. آنها 
با يك حق انتخاب نامطبوع مواجه مي ش��وند: كنار 
گذاشتن آموزش دانشكده كه محكوميت خود آنها در 
زندگي يك عمر با دستمزدهاي پايين را دربردارد؛ يا 
آنكه آموزش دانشكده را بگيرند و خودشان را به طور 

مادام العمر زير بار بدهي ببرند.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

استقبال از منابع جديد براي 
همسان سازي حقوق كاركنان

رييس س��ازمان برنامه و بودجه مي گويد علي رغم 
تمامي مشكلات، در لايحه بودجه سال 99 اعتباري 
بالغ بر 6 هزار ميليارد تومان براي همسان سازي حقوق 
بازنشستگان در نظر گرفته ش��د، در صورت امكان 
و معرفي منابع جديد، دولت از افزايش اعتبار براي 
همسان سازي حقوق بازنشستگان استقبال مي كند.

محمدباقر نوبخت رييس سازمان برنامه و بودجه در 
گفت وگو با خانه ملت در پاسخ به اين پرسش كه اگرچه 
دولت با كمبود منابع روبه رو است اما آيا تخصيص 6 
هزار ميليارد تومان مي تواند تاثير محسوس��ي در 
همسان سازي حقوق بازنشستگان داشته باشد، گفت: 
مجلس در س��ال جاري براي همسان سازي حقوق 
 بازنشس��تگان 3 هزار و 400 ميليارد تومان اعتبار 
پيش بيني ك��رد كه دولت از اختيار خود اس��تفاده 
كرده و اين رقم را به 5 هزار ميليارد تومان افزايش داد 
تا حقوق بازنشستگان افزايش مناسبي پيدا كند. وي 
افزود: علي رغم تمامي مشكلات، در لايحه بودجه 
سال 99 نيز اعتباري بالغ بر 6 هزار ميليارد تومان براي 
همسان سازي حقوق بازنشستگان در نظر گرفته شده 
است و در صورت امكان و معرفي منابع جديد توسط 
مجلس، دولت از افزايش اعتبار براي همسان سازي 
حقوق بازنشستگان استقبال مي كند. عضو كابينه 
دوازدهم درباره افزايش حقوق كارمندان در لايحه 
بودجه سال 99، اظهار كرد: براساس قانون افزايش 
حقوق بايد متناسب با نرخ تورم باشد به همين دليل 
در سال هاي گذشته حقوق كارمندان بيش از نرخ 
تورم افزايش يافت تا قدرت خريد بيشتر شود.رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه در پاسخ به اين پرسش كه 
نمايندگان خواستار افزايش وام ازدواج در سال 99 
هستند آيا دولت منابع كافي را براي اين امر را دارد، 
تصريح كرد: اين مسائل مربوط به بانك مركزي است 

و ما نمي توانيم تكليف مالايطاق كنيم.

خبر كلان
ماليات بر خانه هاي خالي دشوارترين نوع ماليات

رييس مركز آموزش سازمان امور مالياتي گفت: ماليات بر خانه هاي 
خالي دشوارترين نوع ماليات ستاني است، اين سيستم در بسياري از 
كشورهاي اروپايي اجرا ش��ده اما به دليل عدم موفقيت، آن را حذف 

كردند.
احم��د زماني در يك گفت وگ��وي راديويي با بي��ان اينكه ماليات بر 
خانه هاي خالي سخت ترين فرآيند اجرايي را در بين ماليات ها دارد، 
اظهار كرد: اجراي قانون ماليات بر خانه هاي خالي و شناسايي واحدهاي 

خالي از سكنه وابسته به راه اندازي سامانه املاك و اسكان است.
رييس مركز آموزش و پژوهش و برنامه ريزي سازمان امور مالياتي افزود: 
ما در جلسات با وزارت راه و شهرسازي همكاري لازم براي راه اندازي 
سامانه املاك و اسكان را داشتيم، گرچه معتقدم حتي اگر اين سامانه 
هم تكميل شود براي مقابله با احتكار مسكن بايد به روش هاي ديگري 

متوسل شد.
وي ادام��ه داد: سيس��تم ماليات ب��ر خانه هاي خالي در بس��ياري از 
كشورهاي اروپايي مطرح و اجرا شده اما نهايتاً به دليل عدم موفقيت، 

آن را حذف كردند.
اين مقام مس��وول يادآوري كرد: طبق تبصره هفت ماده 169 و ماده 
54 مكرر، شناسايي املاك خالي از سكنه بايد بر اساس سامانه ملي 

املاك و اسكان كشور انجام گيرد.
زماني ضمن تأكيد بر لزوم حمايت از مسكن، مشكل احتكار در اين 
حوزه را ناش��ي از كمبود مس��كن يعني عرضه محدود و تقاضاي كم 

دانست و گفت: حمايت از مسكن و عرضه زياد، مشكل احتكار را حل 
خواهد كرد.

رييس مركز آموزش و پژوهش و برنامه ريزي س��ازمان امور مالياتي 
تصريح كرد: از آنجايي كه ما كشوري در حال توسعه هستيم لذا نبايد 
انتظار داشت كه همه فرآيندها و قوانين و مقررات ما همچون كشورهاي 

پيشرفته باشد اما در عين حال در مسير اصلاح قرار گرفته ايم.
وي با تأكيد بر اينكه تمام ملاحظات بايد در بخش املاك و مس��كن 
ديده شود، افزود: گرچه رسيدگي به خانه هاي خالي بر اساس سامانه 
انجام مي شود اما ملاحظات توليدكنندگان، اقشار آسيب پذير، مسكن 
شخصي و سود سپرده بانكي اشخاص ضعيف نيز لحاظ خواهد شد و 

اينطور نيست كه ما فارغ از اين مسائل ماليات بگيريم.
زماني راه اندازي سامانه را تا حدودي بر كنترل وضعيت مسكن موثر 
خواند و گفت: تشخيص دقيق انگيزه افراد براي خالي ماندن مسكن 
آنها در كوتاه مدت كار دش��واري است اما اگر اطلاعات دقيقي داشته 

باشيم قطعا مي توان كارهاي موثري انجام داد.
رييس مركز آموزش و پژوهش و برنامه ريزي سازمان امور مالياتي با 
اشاره به اينكه ماليات بر خانه هاي خالي سخت ترين فرآيند اجرايي را 

دارد، افزود: وزارت راه و شهرسازي در حال تكميل اين سامانه است.
زماني، اجراي قانون ماليات بر خانه ه��اي خالي را منوط به دو روش 
تكميل سامانه املاك و اسكان يا ورود مستقل سازمان امور مالياتي 

به اين حوزه دانست.

۶۰ درصد شركت هاي دولتي زيان ده هستند
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي به گزارش لايحه بودجه 
99 شركت ها و بانك هاي دولتي اشاره كرد و گفت: بيش از 400 شركت 
دولتي داريم كه بيش از 60 درصد آنها زيان ده هستند در حالي كه اگر اين 
ش��ركت ها خوب كار كنند، نتيجه آن در بودجه عمومي كشور مشخص 
مي شود.»محمدرضا پورابراهيمي«، گفت: امسال وضعيت بودجه متفاوت 

از قبل است و بعضا نقطه عطفي براي تصميم گيري هاي جديد است.
وي با بيان اينكه حدود 450 هزار ميليارد تومان بودجه عمومي براي اداره 
كشور نياز است، گفت: در كشور يكسري شركت ها و بانك هاي دولتي و 
موسسات وابسته به دولت داريم كه بودجه آنها در بودجه عمومي آورده 
نمي شود و با سرفصل جداگانه اي تحت عنوان بودجه شركت ها و بانك هاي 
وابسته به دولت مي آيد كه بودجه آن سه برابر بودجه عمومي كشور است.

پورابراهيمي افزود: مبلغي كه به مجلس آورده مي ش��ود در مورد بودجه 
عمومي همان 450 هزار ميليارد تومان اس��ت، اما امسال براي اولين بار 
در بررس��ي لايحه بودج��ه، دولت را مكلف كرديم ك��ه بودجه بانك ها و 

شركت هاي وابسته به دولت را هم مطرح كند.
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي به گزارش لايحه بودجه 
99 شركت ها و بانك هاي دولتي اشاره كرد و گفت: بيش از 400 شركت 
دولتي داريم كه بيش از 60 درصد آنها زيان ده هستند در حالي كه اگر اين 
ش��ركت ها خوب كار كنند، نتيجه آن در بودجه عمومي كشور مشخص 
مي شود.نماينده مردم كرمان و راور در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: 
امسال ما ورود به دالان بزرگ تاريكي تحت عنوان بانك ها و شركت هاي 

دولتي و موسسات وابسته به دولت داريم كه مبلغ بودجه آن سه برابر بودجه 
عمومي كشور است كه 60 درصد آنها زيان ده هستند.

وي گفت: ساماندهي اين مساله بر اقتصاد كشور بسيار تاثيرگذار خواهد 
بود، اصلاح ساختار بودجه بايد انجام گيرد، دولت سال قبل فرصت چهار 

ماهه خواست تا اين كار را انجام دهد اما هنوز اين كار انجام نشده است.
پورابراهيمي با بيان اينكه برآورد مي شود كه در سال 99 ميانگين 120 هزار 
ميليارد تومان كسري بودجه داشته باشيم عنوان كرد: سرفصل هاي دولت 
براي منابع، شامل درآمدهاي ناشي از خدمات دولت و مالياتي، منابع ناشي 
از انتشار اوراق بهادار و نفت است كه بودجه امسال دولت نفت را كم كرده و 
مابقي را در سرفصل خدمات ديده است.عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي افزود: از كل بودجه عمومي دولت 80 تا 85 درصد تعهدات 
جاري و الزام آور و مابقي سقف تعهدات عمراني است كه اين تركيب در دنيا 
برعكس است.وي بيان كرد: براي اصلاح ساختار بودجه پيشنهاداتي را به 
دولت داديم، پيشنهاد ما اين بود كه اولا جلوي فرارهاي مالياتي را بگيرد 
زيرا سهم ماليات در توليد ناخالص داخلي در دنيا 20 درصد است كه ما در 
برنامه ششم توسعه اين مساله را 10 درصد گرفتيم، اما الان 6 درصد تقريبا 
انجام مي شود.پورابراهيمي اظهار كرد: بين 60 تا 80 هزار ميليارد تومان 
فرار مالياتي داريم كه روش هاي مختلفي براي وصول آن وجود دارد، كافي 
است دولت اعلام كند سالي 20 درصد از اين فرار مالياتي جلوگيري مي كند 
و سپس مي تواند به راحتي سالي 20 هزار ميليارد تومان كسري بودجه را 

از فرار مالياتي جبران كرد.

كاهش رسوب كالا در گمركات
معاون فني و امور گمركي گمرك اي��ران گفت: 51 درصد كالاهاي 

وارداتي بر اساس اظهارنامه سريعا  ترخيص مي شوند. 
مهرداد جمال ارونقي گفت: ترخيص كالا در مس��ير سبز )بر اساس 
اظهارنامه( گمرك با 31 درصد افزايش، به 51 درصد رسيده است.وي 
با بيان اينكه رسوب كالا در گمرك ايستايي است، افزود: روند ترخيص 
كالا رشد چشمگيري در مس��ير سبز گرفته است.معاون فني و امور 
گمركي گمرك ايران با اشاره به اينكه برخي عوامل مثل ثبت سفارش 
نشدن يا روند انتقال مالكيت، باعث رسوب كالا در گمرك مي شود، 
اظهار كرد: بر اساس داده كانتينرها در گمرك، رسوب كالا روند كاهشي 
داشته است.جمال ارونقي با بيان اينكه هر اظهارنامه در سه مسير سبز، 
زرد و قرمز قرار مي گيرد، يادآوري كرد: در مسير سبز كه كالا بر اساس 

اظهارنامه سريع ترخيص مي شود. در مسير زرد كالا مشكلاتي دارد و 
نياز به نمونه برداري است و در مسير قرمز نياز به ارزيابي فيزيكي دارد.

وي اضافه كرد: بيشتر از 51 درصد كالاها در همان مسير سبز ترخيص 
مي شود كه در گذشته اين رقم 20 درصد بود، اما اكنون با تمهيداتي 
31 درصد افزوده شده است.معاون گمرك ايران تصريح كرد: در بخش 
تخصيص و تأمين ارز همچنان مشكلاتي وجود دارد كه تلاش مي كنيم 
اين مشكلات برطرف شود، ضمن اينكه بحث انتقال مالكيت مشكل 
ديگري است كه همچنان وجود دارد و انتقال مالكيت وقتي انجام نشود 
اظهارنامه هم صادر نمي ش��ود و اين مشكلاتي را ايجاد مي كند.وي 
افزود: قطعي سامانه جامع گمركي هم مشكلاتي را به وجود مي آورد 

كه بايد آسيب شناسي شود.

حساب ذخيره ارزي به جاي درآمد نفتي
 سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه 99 مجلس شوراي اسلامي گفت: 
بر اساس مصوبات كميسيون تلفيق در قالب لايحه بودجه سال آينده كشور 
مقرر شد 48هزار ميليارد تومان از طريق فروش نفت و ميعانات گازي در 

سال آينده تأمين شود.
هادي قوامي، از بررس��ي چگونگي تحقق درآمد ها و هزينه هاي بودجه 
99 در كميته ويژه كميس��يون تلفيق خبر داد و گفت: كميته ويژه اين 
كميس��يون از امروز نشست خود را با حضور اعضا براي بررسي چگونگي 
درآمد هاي مشخص شده در بودجه 99 برگزار مي كند و نتيجه آن را روز 
دوشنبه به كميسيون تلفيق ارايه خواهد داد.وي ادامه داد: اعضاي كميته 
بررسي منابع درآمدي و هزينه هاي بودجه سال آينده را، نمايندگاني از 
كميسيون هاي تلفيق، سازمان برنامه و بودجه، مركز پژوهش هاي مجلس 

و ديوان محاسبات تشكيل مي دهند.قوامي همچنين گفت: در جلساتي 
كه در اين كميسيون تاكنون تشكيل شده، تبصره يك لايحه بودجه 99 
از حيث درآمد ها مورد بررسي قرار گرفته و براساس مصوبات كميسيون 
تلفيق در قالب لايحه بودجه سال آينده كشور مقرر شد 48 هزار ميليارد 
تومان از طريق فروش نفت و ميعانات گازي در س��ال آينده تأمين شود و 
همچنين در صورت تحقق نيافتن اين منابع، دولت مجاز است از حساب 
ذخيره ارزي، كسري ناشي از تحقق نيافتن درآمد هاي نفت را تأمين كند.

به گفته وي، كميس��يون تلفيق در بخش بررسي درآمد هاي بودجه 99 
مصوب كرده است كه در س��ال آينده طلبكاران دولت تا سقف 40 هزار 
ميليارد تومان از طريق فروش نفت در بورس انرژي يا قيمت هاي منطقه اي 

از طريق اشخاص حقيقي مطالبات خود را تأمين كنند.



اخبار

سهم ايجاد، توسعه و تعميرات به 25 درصد كل تسهيلات بانكي رسيد 

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

65 هزار ميليارد تومان وام براي كمك به توليد و ايجاد تقاضا

دلالي سكه و ساير دارايي ها كاهش يافته است

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
تركيب پرداخت تسهيلات بانكي در هشت ماه اول سال 
98، نشان مي دهد كه هدف از پرداخت تسهيلات در سال 
98 نسبت به سال هاي قبل تغيير كرده و در حالي كه سهم 
س��رمايه در گردش يعني وام بانكي ب��راي روي پا ماندن 
واحدهاي اقتصادي از بالاي 65 تا 70 درصد س��ال هاي 
قبل به حدود 54 درصد در هش��ت م��اه اول 98 كاهش 
يافته، سهم امور توسعه اي يعني ايجاد، توسعه و تعميرات 
از حدود 15 درصد س��ال هاي قبل به 25 درصد در سال 
98 افزايش داشته است.  به گزارش »تعادل«، در تحولي 
ديگر، سهم تسهيلات خريد كالاي شخصي و خريد مسكن 
كه به رشد تقاضا و رونق نسبي بخش هاي اقتصادي كمك 
مي كند، نيز در سال هاي قبل محدود و زير 10 درصد بوده 
و در سال 98 به 15.5 درصد افزايش داشته است. از جمله 
در بخش بازرگاني نزديك به 46 هزار ميليارد تومان براي 
خريد كالاي شخصي وام پرداخت شده است و در بخش 
خدمات نيز ح��دود 15 هزار ميليارد تومان تس��هيلات 
براي خريد كالاي شخصي تسهيلات داده شده كه روي 
ه��م رقمي معادل 65 هزار ميلي��ارد تومان خريد كالاي 
شخصي در بخش هاي اقتصادي تسهيلات پرداخت شده 
كه مي تواند عامل رونق نس��بي، ايجاد تقاضا و كمك به 
بخش هاي توليدي و بازرگاني باشد.  تسهيلات پرداختي 
بانك ها طي 8 ماهه سال 1398 به بخش هاي اقتصادي 
مبلغ 5314 هزار ميليارد ريال بوده كه در مقايسه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ 1150 هزار ميليارد ريال )معادل 

27.6 درصد( افزايش داشته است.

  3‚6 ميليون واحد اقتصادي وام گرفتند 
نكته مهم ديگر اين است كه نزديك به 6.3 ميليون واحد 
اقتصادي در كش��ور در اين هشت ماه تسهيلات دريافت 
كرده اند كه ميانگين وام هر واحد اقتصادي حدود 84.5 
ميليون تومان بوده، كه نسبت به رقم 50 ميليون تومان 

سال هاي قبل رشد قابل توجهي داشته است. 

  53 درصد مبلغ تسهيلات
سهم خدمات و بازرگاني

از اين تعداد بخش خدمات با 37.5 درصد، بازرگاني 31.5 
درصد از تعداد بيشترين سهم را داشته اند و به عبارت ديگر، 
خدمات و بازرگاني همچنان حدود 69 درصد از كل تعداد 
تسهيلات را به خود اختصاص داده اند و سهم مبلغي بخش 
خدمات از كل مبلغ تسهيلات بانك ها 34.5 درصد و سهم 
بازرگاني از كل مبلغ تسهيلات بانك ها 19 درصد بوده و 
روي هم خدمات و بازرگاني مع��ادل 53.5 درصد از كل 
تسهيلات بانك ها سهم داشته اند.  براين اساس، سهم توليد 
يعني صنعت و معدن، مسكن و ساختمان و كشاورزي از 
كل مبلغ تسهيلات معادل 46 درصد، و سهم خدمات و 
بازرگاني و امور غيرتوليدي معادل 53 درصد بوده است. 
همچنين از نظر تعدادي 30 درصد واحدهاي اقتصادي 
دريافت كننده تسهيلات را واحدهاي توليدي صنعت و 

معدن، مسكن و ساختمان و كشاورزي تشكيل داده و بقيه 
يعني 70 درصد تعداد واحدهاي اقتصادي دريافت كننده 

تسهيلات را خدمات و بازرگاني تشكيل داده است.

  تسهيلات مسكن و ساختمان 
كمتر از ساير بخش هاي اقتصادي

بيش از 6 ميليون و 288 هزار واحد اقتصادي در هش��ت 
ماه اول 98، به ميزان 531 هزار ميليارد تومان تسهيلات 
دريافت كرده اند كه ميانگين وام هر واحد اقتصادي 84.5 
ميليون تومان بوده اس��ت. بيشترين مقدار تسهيلات را 
بخش خدمات با 184 هزار ميليارد تومان دريافت كرده 
و تعداد 2 ميليون و 357 هزار فقره تسهيلات با ميانگين 
پرداخت هر فقره 80 ميليون تومان به هر واحد خدماتي 
پرداخت شده است. صنعت و معدن با 162 هزار ميليارد 
تومان در رتبه دوم قرار داش��ته و تعداد بيش از 251 هزار 
فقره تس��هيلات به بخش صنعت و مع��دن با ميانگين 
پرداختي هر فق��ره 650 ميليون تومان پرداخت ش��ده 
است.  بخش بازرگاني با 101 هزار ميليارد تومان در رتبه 
سوم قرار دارد كه 1 ميليون و 987 هزار واحد بازرگاني با 
ميانگين هر واحد 51 ميليون تومان وام بانكي قرار داشته 
است. كش��اورزي با 44 هزار ميليارد تومان تسهيلات به 
967 هزار واحد كش��اورزي در رتبه چهارم قرار دارد كه 
ميانگين تسهيلات هر واحد كشاورزي معادل 46 ميليون 
تومان بوده است. همچنين بخش مسكن و ساختمان به 

دليل ركودنس��بي در رتبه پنجم و بعد از كشاورزي قرار 
داش��ته كه 39 هزار ميليارد تومان ب��ه 724 هزار واحد 
ساختماني پرداخت شده و هر واحد به طور ميانگين معادل 

54 ميليون تومان وام بانكي دريافت كرده است. 

  سهم 25 درصدي ايجاد، توسعه و تعمير 
از تسهيلات

س��هم 25 درص��دي ايجاد، توس��عه و تعمي��رات از كل 
تسهيلات بانكي، مي تواند در اين 8 ماه، كمك قابل توجهي 
در ايجاد واحدهاي جديد، توسعه فازها و تعميرات اساسي 
اين واحدهاي اقتصادي محسوب شود و به رشد اقتصادي 
و توليدي، ايجاد اش��تغال و رونق نس��بي در بخش هاي 
اقتصادي كمك كند.  اين س��هم 25 درصدي فعلي، در 
س��ال هاي قبل ح��دود 15 درصد بوده و س��هم كمي از 
تسهيلات بانكي به ايجاد و توسعه وتعميرات اختصاص 
داش��ت و بيشترين سهم تس��هيلات عملا بيش از 60 تا 
70 درصد به س��رمايه در گردش اختصاص داشته است 
اما اكنون با كاهش س��هم سرمايه در گردش، عملا سهم 
ايجاد و توسعه و همچنين سهم خريد كالاي شخصي و 
خريد مسكن بيشتر شده است.  س��هم ايجاد واحدها يا 
فازهاي جدي��د با 11.3 درصد مع��ادل 60 هزار ميليارد 
تومان بوده و سهم ايجاد در بخش كشاوزي با 20 درصد، 
مسكن و ساختمان با 15 درصد، خدمات با 12 درصد، و 
صنعت و معدن با 10 درصد كل تسهيلات اين بخش ها 

نشان دهنده رشد ايجاد در دريافت تسهيلات بوده است.  
توسعه واحدهاي اقتصادي نيز سهم 10.8 درصدي با رقم 
57 هزار ميليارد تومان داش��ته است كه صنعت و معدن 
14 درص��د، بازرگاني 11 درصد، بخ��ش خدمات با 9.8 
درصد، كشاورزي 9.3 درصد، س��اختمان 2.7 درصد از 
كل وام دريافتي را به توسعه اختصاص داده اند.   تعميرات 
واحدهاي اقتصادي 2.9 درصد يا بيش از 15 هزار ميليارد 
تومان وام در كل تسهيلات بانكي سهم دارند كه بيشترين 
رقم مربوط به مسكن و ساختمان با 20 درصد و خدمات 
با 3.3 درصد كل وام دريافتي بوده است.  همچنين 53.8 
درصد وام ها معادل 286 هزار ميليارد تومان به س��رمايه 
در گردش اختصاص داشته و سهم سرمايه در گردش در 
وام هاي بخش هاي اقتصادي به ترتيب در صنعت و معدن 
71 درصد، در كشاورزي 62 درصد، در خدمات 51 درصد، 
در بازرگاني 37 درصد، در مسكن و ساختمان 25 درصد 
بوده است كه نشان مي دهد همچنان بخش هاي صنعت 
و كش��اورزي براي روي پا ماندن خود، نياز مبرمي به وام 
به صورت سرمايه در گردش داشته اند.  هدف از دريافت 
تسهيلات پرداختي در بخش هاي اقتصادي طي 8 ماهه 
سال 1398 نشان مي دهد كه سهم تسهيلات پرداختي 
در قالب سرمايه در گردش در كليه بخش هاي اقتصادي 
طي 8 ماهه س��ال جاري مبلغ 2857 هزار ميليارد ريال 
معادل 53.8 درصد كل تسهيلات پرداختي است كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 380 هزار ميليارد 

ريال معادل 15.3 درصد افزايش داش��ته اس��ت. سهم 
تسهيلات پرداختي بابت تأمين سرمايه در گردش بخش 
صنعت و معدن در 8 ماهه سال جاري معادل 1156 هزار 
ميليارد ريال ب��وده كه حاكي از تخصيص 40.5 درصد از 
منابع تخصيص يافته به سرمايه درگردش كليه بخش هاي 
اقتصادي )مبلغ 2857 هزار ميليارد ريال( است. ملاحظه 
مي شود از 1623 هزارميليارد ريال تسهيلات پرداختي در 
بخش صنعت و معدن معادل 71.2 درصد آن )مبلغ 1156 
هزار ميليارد ريال( در تأمين سرمايه در گردش پرداخت 
شده كه بيانگر توجه و اولويت دهي به تأمين منابع براي اين 

بخش توسط بانك ها در سال جاري است.

   سهم 15.5 درصدي 
خريد كالاي شخصي و مسكن 

س��هم 15.5 درصدي خري��د كالاي ش��خصي و خريد 
مس��كن از كل تسهيلات بانك ها نيز در اين 8 ماه، كمك 
قابل توجهي در رشد تقاضا و كمك به خريد و همچنين 
حمايت از توليد داش��ته است.  خريد كالاي شخصي نيز 
با 65 هزار ميليارد تومان تسهيلات سهم 12.3 درصدي 
از كل تسهيلات داش��ته كه رشد قابل توجهي نسبت به 
سال هاي قبل داشته است و اين رقم مي تواند كمك قابل 
توجهي براي رشد تقاضا محسوب شود. سهم خريد كالاي 
ش��خصي از وام بخش هاي اقتصادي در بخش بازرگاني 
45 درصد، در بخ��ش خدمات 8 درصد، صنعت و معدن 
2.3 درصد، كش��اورزي 1.7 درصد، مسكن و ساختمان 
نيم درصد، بوده است كه نشان مي دهد حداقل در بخش 
بازرگاني كمك قابل توجهي به رشد تقاضا كرده و 46 هزار 
ميليارد تومان وام براي خريد كالاي ش��خصي در بخش 
بازرگاني پرداخت شده است كه غير مستقيم روي رشد 
بخش توليد نيز مي تواند موثر باشد.  همچنين تسهيلات 
خريد مسكن با سهم 3.2 درصدي از كل تسهيلات بانك ها 
با رقم 17 هزار ميليارد تومان، تاحدودي به رشد تقاضا در 
بخش مسكن و ساختمان كمك كرده است و سهم آن در 
بخش مسكن و ساختمان 34 درصد كل تسهيلات اين 
بخش، در بخش كشاورزي 3 دهم درصد، صنعت و معدن 
نيم درصد، در بخ��ش بازرگاني 4 دهم درصد و در بخش 
خدمات 1.4 درصد كل تسهيلات اين بخش ها بوده است.  
بانك مركزي تاكيد دارد كه همچنان بايد در تداوم مسير 
جاري ملاحظ��ات مربوط به كنترل ت��ورم را نيز در نظر 
گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانس��يل تورمي 
ناشي از فشار تقاضاي كل در اقتصاد نيز بود. بر اين اساس 
ضروري است به افزايش توان مالي بانك ها از طريق افزايش 
سرمايه و بهبود كفايت سرمايه بانك ها، كاهش تسهيلات 
غيرجاري و بازگرداندن آنها به مسير صحيح اعتباردهي 
بانك ها، افزايش بهره وري بانك ها در تامين س��رمايه در 
گردش توليدي، پرهيز از فش��ارهاي مضاعف بر دارايي 
بانك ها و ترغيب بنگاه هاي توليدي به سمت بازار سرمايه 
به عنوان يك ابزار مهم درتامين مالي طرح هاي اقتصادي 

)ايجادي( توجه ويژه اي كرد. 

گروه بانك و بيمه|
روز ش��نبه 7 دي ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلا 1511 دلار اعلام ش��د و قيمت دلار در بازار آزاد نيز 
به 13170 تومان رسيد و قيمت خريد هر دلار در تابلوي 
صرافي هاي بانكي بدون تغيير نس��بت به هفته گذشته 
12 ه��زار و 870 تومان و ف��روش آن نيز 12 هزار و 970 
تومان درج ش��د. نرخ خريد هر يورو نيز 14 هزار و 150 
تومان و نرخ فروش آن 14 هزار و 250 تومان درج ش��د. 
همچنين در سامانه سنا نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار 
به 12 هزار و 870 تومان و قيم��ت فروش آن 12 هزار و 
970 تومان اعلام شد. نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت 14 
هزار و 150 تومان خريداري و به قيمت 14 هزار و 250 
تومان به فروش رسيده است. سامانه سنا نيز نرخ ميانگين 
ارز براي روز پنجش��نبه 5 دي 98 را براي دلار 12 هزار و 
990 تومان، يورو 14 هزار و 302 تومان، پوند انگليس 16 
هزار و 722 تومان، درهم امارات 3 هزار و 582 تومان، لير 
تركيه 2 هزار و 287 تومان و يوآن چين يك هزار و 934 
تومان اعلام كرد. روز شنبه با اعلام اونس طلاي جهاني 
به قيمت 1511 دلار و دلار آزاد به قيمت 12 هزار و 170 
تومان در بازار آزاد، طلا و سكه به ثبات قيمتي خود ادامه 
دادند. بر اين اساس مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 
عيار 2 ميليون و 35 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 469 
هزار و 800 تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون و 595 هزار 
تومان، طرح قديم 4 ميليون و 590 هزار تومان، نيم سكه 
2 ميلي��ون و 370 هزار تومان، ربع س��كه يك ميليون و 
460 هزار تومان و سكه گرمي نيز 920 هزار تومان معامله 
شد نزديك شدن قيمت سكه طلاي طرح قديم و جديد، 
از سوي برخي كارشناسان، به معناي صفر شدن حباب 
قيمت سكه و حتي به معني كاهش قيمت زير نرخ واقعي 
ارزش طلاي سكه ارزيابي مي شود، براين اساس، دلالي 
سكه و طلا و ارز به كمترين ميزان خود رسيده و سفته بازي 
و خريد وفروش آن از كمترين حاشيه سود برخوردار است. 
برخي صاحب نظران معتقدند كه برخ��ي افراد اقدام به 
فروش س��كه هاي خود كرده اند تا براي تامين نقدينگي 
و مايحتاج خود ريال كسب كنند و كمتر كسي به دنبال 
خريد وفروش سكه براي حفظ ارزش پول يا كسب سود 
اس��ت. در نتيجه حب��اب منفي يا صف��ر در مورد برخي 
دارايي ها از جمله س��كه طلا ايجاد ش��ده و از نظر برخي 
كارشناسان، اين موضوع مي تواند به سمت ساير دارايي ها 
مانند خودرو و مسكن نيز منتقل شود. به عبارت ديگر، 
خريد و فروش مس��كن و خودرو و ارز و... با هدف كسب 
س��ود نخواهد بود و نوعي ركود نسبي در خريد و فروش 
مسكن و ساير دارايي ها ايجاد مي كند و افزايش قيمت از 

محل سفته بازي و دلالي را به كمترين ميزان خود خواهد 
رساند. به عبارت ديگر، دلالي سكه و ساير دارايي ها كاهش 
يافته اس��ت و خريد و فروش سكه و ارز، مسكن و خودرو 
نسبت به سال هاي قبل و از جمله سال 97 كاهش قابل 
توجهي داشته است.در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي 
نرخ 47 ارز را اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 23 ارز مانند 
يورو و پوند افزايش و قيمت 14 واحد پولي ديگر كاهش 
يافت؛ نرخ دلار و 9 ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اساس اعلام 
بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز »شنبه هفتم دي 
ماه 98« 42 هزار ريال قيمت خورد. پوند 54 هزار و 911 

ريال و هر يورو 46 هزار و 934 ريال ارزش گذاري شد.

  امكان دلالي در بازار ارز ديگر وجود ندارد
همچنين عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجل��س با بيان اينكه مردم در ش��رايط فعلي نبايد وارد 
بازار ارز ش��ده و به خريد و فروش كاذب آن اقدام كنند، 
گفت: ديگر امكان دلالي وجود ندارد. محمدمهدي مفتح 
در گفت وگو با ايبِن��ا با بيان اينكه وضعيت فعلي بازار ارز 
بر ضرورت توجه مردم ب��ه توصيه هاي رييس كل بانك 
مركزي تاكيد دارد، گفت: مردم بايد از خريد و فروش هاي 
كاذب ارز جلوگي��ري ك��رده و بدانند كه ب��ازار ارز جاي 

مناسبي براي سرمايه گذاري نيست.
نماينده مردم تويسركان در مجلس تصريح كرد: مردم بايد 
از تجربه هاي اخير در حوزه بازار استفاده كرده و ديگر در 
اين حوزه سرمايه گذاري نكنند. وي با بيان اينكه رييس 
كل بانك مركزي با صراحت در خصوص وجود حباب در 
قيمت ارز اظهارنظر كرده است، گفت: اكنون قيمت دلار 
بيش از آنچه شرايط اقتصادي ايجاب مي كرده گران شده 

و از اين رو كاهش نرخ آن حتمي است.
اين نماينده م��ردم در مجلس دهم، ب��ا تاكيد بر اينكه 
سازوكارهاي در پيش گرفته شده از سوي بانك مركزي 
نش��ان از تلاش ب��راي كاه��ش قيم��ت ارز دارد، افزود: 
خوش��بختانه مديريت منس��جم موجود در اين حوزه 
نويد دهنده ساماندهي نهايي بازار ارز است. مفتح ادامه داد: 
با توجه به نظارت هاي مستمر بر بازار، ديگر امكان دلالي 
وجود نداشته و به طور حتم با ادامه اين رويه ارز به قيمت 

واقعي خود نزديك مي شود.
طلا آماده يك ش��روع پرهيجان در اولين هفته سال نو 
از س��وي ديگر، طلا در اكثر اوقات س��ال 2019 با رشد 
قيمتي كه با وجود صعود بازارهاي س��هام داشت، موفق 
شد معامله گران را غافلگير كند و تحليلگران انتظار دارند 
روند رش��د قيمت طلا در نخستين هفته سال ميلادي 

جديد ادامه پيدا كند.

به گزارش ايسنا، طلا در آستانه سال نوي ميلادي به بالاي 
مرز 1500 دلار صعود ك��رد. هر اونس طلا براي تحويل 
فوري در معاملات روز جمعه بازار سنگاپور با 0.1 درصد 
افزايش، به 1513 دلار و 36 سنت رسيد و براي كل هفته 
بيش از دو درصد رشد نش��ان داد. هر اونس طلا در بازار 
معاملات آتي امريكا هم با 0.2 درصد افزايش، در 1518 

دلار بسته شد.
عملكرد هفته گذش��ته طلا بهترين عملك��رد اين فلز 
ارزش��مند در چهار ماه گذش��ته بود. طلا از ابتداي سال 
2019 تاكنون حدود 18 درصد رشد قيمت داشته است 
كه عمدتا به دليل جنگ تجاري 17 ماهه امريكا و چين و 
تاثير منفي آن بر رشد اقتصاد جهاني بوده است. به گفته 
فيليپ اس��ترايبل، استراتژيست ارش��د بازار در شركت 
»آر جي او فيوچرز«، اواخر دسامبر از نظر تاريخي زمان 
مناسبي براي طلا است و قيمت ها معمولا در پايان سال 
و اوايل س��ال نو صعود مي كنند. وي با اشاره به اينكه اين 
فلز ارزشمند پتانسيل صعود بيشتر قيمت در نخستين 
هفته س��ال نوي مي��لادي را دارد، پيش بيني كرد طلا 
احتمالا تا م��رز 1525 تا 1550 دلار پيش��روي خواهد 
كرد. معامله گران با آغاز س��ال 2020 به اخبار سياسي و 
تجاري به دقت چشم دوخته اند و اميدوارند كه سال جديد 
پاسخ هايي را براي برخي از ابهامات جهاني عمده از جمله 
تعرفه هاي تجاري، انتخابات رياس��ت جمهوري امريكا، 
برگزيت و رشد اقتصاد جهاني فراهم كند. جيم ويكاف، 
تحليلگر فني ارشد كيتكو در اين باره گفت: سرمايه گذاران 
در كوتاه مدت نسبت به مذاكرات تجاري امريكا و چين 
خوش بيني بيشتري دارند و در خصوص طلا، توجه خود 
را به بهبود اعتماد مصرفي معط��وف كرده اند. تقاضاي 
بهتر مصرف كننده، تاثير منفي بازارهاي سهام صعودي 
را براي طلا جبران مي كند. بر مبناي فني، طلا فضا براي 
افزايش بيشتر قيمت دارد. به گفته جورج گرو، مديركل 
شركت مديريت س��رمايه »آر بي سي«، موقعيت طلا تا 
حدودي مثبت ش��ده است زيرا سرمايه گذاران به دنبال 
حمايت از س��رمايه در برابر ريس��ك هاي منفي در سال 
2020 هستند. هنگامي كه طلا به موانع معمولي واكنش 
نشان نمي دهد نشانه مثبتي براي قيمت اين فلز است. 
طلا پناهگاه مطمئن در برابر ريسك هاي احتمالي است و 
سرمايه گذاران دلايل متعددي دارند كه بخواهند طلا نگه 
دارند. اما روهيت ساوانت، مدير تحقيقات گروه سي پي ام 
به كيتكونيوز گفت: با وجود تقاضايي كه براي خريد طلا 
وجود دارد، بازار اين فلز ارزشمند ممكن است با سودگيري 
روبرو شود. بر اساس گزارش كيتكونيوز، آمار اقتصادي كه 
هفته جاري منتشر مي شوند به دليل جشن هاي تعطيلات 

محدود خواهند بود و مهم ترين خبر، جزييات نشس��ت 
دسامبر كميته بازار آزاد بانك مركزي امريكا خواهد بود 

كه روز پنج شنبه منتشر مي شود.

  دلار يك پله عقب نشست
همچنين، شاخص دلار از 97 واحد عقب نشست، پس از 
مدت ها كش و قوس بر سر مسائل تجاري به نظر مي رسد 
كه دو اقتصاد نخست جهان به يك توافق جامع تجاري با 
يكديگر نزديك شده اند. پس از آنكه چين و امريكا دست 
از افزايش متقابل تعرفه بر بخش��ي از كالاهاي وارداتي 
يكديگر برداشتند، اكنون دونالد ترامپ، رييس جمهور 
امريكا گفته است كه به زودي به همراه ژي جين پينگ، 
رييس جمهور چين فاز نخس��ت توافق تج��اري را امضا 
خواهد كرد. اس��تيون منوچين، وزير خزانه داري امريكا 
نيز با تمجيد از كاهش تنش ها گفته است كه فاز نخست 
توافق تجاري به نف��ع اقتصاد امريكا، چين و همه جهان 
خواهد بود. اقتصاد امريكا در س��ه ماهه سوم امسال 2.1 
درصد رشد كرد تا طولاني ترين دوره رشد متوالي مثبت 

اقتصاد امريكا ادامه يابد.
به گزارش رويترز، معامله گران كماكان منتظر روش��ن 
شدن زمان برگزاري جلسه استيضاح ترامپ در مجلس 
س��نا و همچنين س��رانجام تهديدات امريكا به افزايش 
تعرفه ها بر محصولات اروپايي هس��تند. پس از تحريم 
پروژه انتقال گاز روسيه به آلمان توسط امريكا، تنش ها 
بين متحدان دو س��وي اقيانوس اطلس شدت گرفته و 
آلمان از كشورهاي عضو اتحاديه اروپا خواسته است با هم 
يك سپر دفاعي در برابر تحريم ها تشكيل دهند. از سوي 
ديگر نيز فرانسه امريكا را تهديد كرده است كه در صورت 
عملي شدن افزايش تعرفه ها، پرونده را به سازمان تجارت 
جهاني خواهد برد.  رابرت لايت هايزر، وزير بازرگاني امريكا 
گفته است كه شايد اين كشور تعرفه بر واردات محصولات 
اروپايي را افزايش دهد. در شرايطي كه اقتصادهاي اروپايي 

پيش از اين نيز با بحران رشد اقتصادي مواجه شده و رشد 
اقتصادي كشورهاي بزرگ مثل آلمان، انگليس و ايتاليا در 
محدوده صفر درصد قرار گرفته است، يك جنگ تجاري 
آن هم در زمان برگزيت مي تواند آخرين چيزي باشد كه 

اروپايي ها خواستار آن هستند.
شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهاني را اندازه مي گيرد، با 0.5 درصد كاهش در مقايسه 
با روز قبل و در سطح 96.632 واحد بسته شد. نرخ برابري 
هر فرانك س��وييس مع��ادل 1.0256 دلار اعلام ش��د. 
تحليل گران موسسه »اكشن اكونوميكس« در گزارشي 
نوشتند: بازارها بي صبرانه منتظر امضا شدن فاز نخست 
نخست توافق تجاري امريكا و چين هستند اما باقي ماندن 
ريسك هاي ديگر آنها را كماكان نسبت به رشد اقتصادي 
در سال آينده نگران كرده است. در آخرين دور از معاملات، 
پوند با افزايش 0.3 درصدي نسبت به روز قبل خود و به 
ازاي 1.3074 دلار مبادله ش��د. يورو 0.55 درصد صعود 
كرد و به 1.1175 دلار رس��يد. همچنين هر دلار امريكا 
ب��ه 1.3081 دلار كانادا كاهش ياف��ت. در برابر همتاي 
سنگاپوري، هر دلار به ازاي 1.352 دلار سنگاپور مبادله 
شد. استفان اينس، استراتژيس��ت بازارهاي آسيايي در 
موسسه » اكسي تريدر « گفت: نرخ برابري ارزهاي اروپايي 
در برابر دلار به رش��د اقتصادي جهان حساسيت دارد و 
خوش بيني به حل و فصل اختلافات تجاري باعث تقويت 
موضع ارزهاي اروپايي در برابر اسكناس سبز خواهد شد.

همچنين تحولات انگليس نش��ان مي دهد كه احتمالا 
موضع لندن در برابر بروكسل به دنبال پيروزي تاريخي 
محافظه كاران در انتخابات سخت تر خواهد شد و انگليس 
خواه��ان گرفتن امتيازات بيش��تري از اتحاديه اروپا در 
خصوص توافقات تجاري، بانكي و گمركي خواهد ش��د. 
مجلس جديد انگليس با اكثريت قاطع آرا به لايحه دولت 
براي ترك اتحاديه اروپا تا 31 ژانويه سال  آينده راي مثبت 
داد تا برگزيت يك گام بزرگ به سرانجام خود نزديك شود. 
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كارمندان ناآشنا با رمزهاي پويا 
چالش جديد مشتريان بانكي

از نظر م��ردم، راحت ترين و مطمئن تري��ن راه براي 
دريافت اطلاعات و راهنمايي براي فعال سازي رمزهاي 
دوم پويا، مراجعه به شعب بانكي و كسب راهنمايي از 
كارمندان بانك هاست، غافل از اينكه برخي از كارمندان 
بانك ها نسبت به اين موضوع بي اطلاع بوده و حتي با 
راهنمايي اشتباه مشتريان را به دردسر مي اندازند. از 
بيشترين انتقادات مردمي نسبت به نحوه اجراي طرح 
استفاده از رمزهاي پويا مربوط به چگونگي همكاري و 
برخورد كاركنان بانك ها در زمان معرفي سامانه هاي 
دريافت رمزهاي پويا و ارايه مشورت به مشتريان است. 
به گزارش ايرنا، مش��خص شد كه كاركنان بانك ها و 
حتي در برخي موارد، مديران شعب از ارايه اطلاعات 
كافي براي راهنمايي مشتريان خودداري مي كنند يا 
اينكه اطلاعات كاف��ي در اين باره ندارند. در ابتدا قرار 
بود كه اين طرح از ابتداي دي ماه اجباري شود، اما با 
هدف فراهم كردن زيرساخت ها، استفاده اجباري از 
آن تا يك ماه تمديد شد. بر اساس اين طرح، رمزهاي 
دوم ايستا يا ثابت به تدريج از كار افتاده و رمزهاي پويا 
جايگزين آنها مي شوند؛ رمزهاي دوم ايستا يا ثابت تا 
زماني كه توسط صاحب كارت بانكي تغيير نكنند در 
همه تراكنش ها قابل استفاده هستند، اما رمزهاي پويا 
فقط براي يك تراكنش مورد استفاده قرار مي گيرند. 
برخي از مراجعه كنندگان به بانك ها شاكي هستند كه 
در زمان س��وال از كارمندان بانك ها درباره راه اندازي 
رمزهاي پويا متوجه مي ش��وند كه خ��ود كارمندان 
بانك ها، با نحوه كار اين رمزها آشنا نيستند. حتي در 
مواردي كه مش��تريان اين مساله را به روساي شعب 
انعكاس مي دهند، متوجه مي ش��وند كه رييس آن 
شعبه بانكي نيز موضوع راه اندازي اجباري رمزهاي پويا 
را جدي نگرفته اند و آشنايي كاملي با سازوكار راه اندازي 
اين رمزها ندارند. مردمي كه در نصب و راه اندازي سامانه 
دريافت رمزهاي پويا دچار مشكل هستند، معمولا براي 
دريافت اطلاعات و راهنمايي به شعب بانكي مراجعه 
مي كنند، اما برخي از كارمندان بانك ها نسبت به اين 
موضوع بي اطلاع بوده و حتي با راهنمايي اشتباه امكان 

دارد كه مشتريان را دچار مشكل كنند.

كارت هاي هوشمند ابزاري 
براي كاهش جرايم بانكي

از نظر فني، هر زمان كه ما بخواهيم در سيس��تم 
بانكي ب��ه س��وي EMV برويم، دير اس��ت چرا 
كه اس��تفاده از كارت هاي هوش��مند سال هاي 
زيادي اس��ت كه در دنيا مطرح و عملياتي شده و 
بايد در ايران نيز از اين تكنولوژي اس��تفاده شود. 
محمدمهدي صادق در گفت وگو با ايبِنا با اش��اره 
به ضرورت مهاجرت سيستم بانكي از كارت هاي 
مغناطيسي به كارت هاي هوشمند گفت: در مسير 
مهاجرت از كارت هاي مگنت به سوي كارت هاي 
هوشمند فقط موضوع فرهنگي مطرح نيست، بلكه 
اعتقاد دارم ذات كارت هاي مگنت امكان و خطر 
ايج��اد تقلب و جرايم را دارد كه نياز اس��ت تا اين 
كارت ها به صورت تدريجي از شبكه بانكي حذف 
ش��وند تا امكان جرايم افراد كاهش پيدا كند. وي 
تاكيد كرد: مهاجرت به EMV الزامي است اما گام 
برداشتن در اين مسير با توجه به شرايط تحريم و 
مشكلات ايجاد شده موانعي را پيش روي سيستم 
بانكي قرار داده كه نياز است تا از جوانب مختلف 
به تحول تكنولوژي كارت و حركت به سوي كارت 
هوشمند به صورت كلان نگاه شود و بررسي هاي 
لازم صورت گيرد. صادق اف��زود: موضوع جرايم 
و تقلب در سيس��تم بانكي و پرداخت، يك بخش 
فرهنگي و يك بخش تكنولوژيك دارد كه در هر 
زمينه بايد اقدامات لازم در راستاي كاهش جرايم 
انجام ش��ود؛ تاكيد دارم كه موض��وع كارت هاي 
هوشمند و حركت به س��وي EMV يك راه حل 
تكنولوژيك براي كاهش جرايم اس��ت اما انجام 

اقدامات فرهنگي در عين حال ضرورت دارد.

تقويت پاسخگويي به سوالات 
رمز پويا در پاسارگاد

با توجه به اجراي طرح الزامي ش��دن استفاده از رمز 
پويا، براي افزايش كيفيت اطلاع رساني به مشتريان و 
رفع ابهامات و دغدغه آنها، تعداد كارشناسان پاسخگو 
در مركز مشاوره و اطلاع رساني بانك پاسارگاد افزايش 
يافت.  به گزارش روابط عمومي بانك  پاسارگاد، مركز 
اطلاع رساني و مشاوره بانك پاسارگاد با افزايش 100 
درصدي در تعداد سرمايه انس��اني در س��ه شيفت 
كاري، در ش��بانه روز پاس��خگوي تعداد بسياري از 
تماس هاي مشتريان در خصوص ضرورت استفاده 
از رمز پويا، نحوه فعال س��ازي، دريافت، ارايه مشاوره 
به مش��تريان و رفع ابهامات هس��تند. در اين مركز 
كارشناسان و بانكداران مس��لط به خدمات بانكي، 
در تلاش هستند ضمن ارايه مشاوره هاي تخصصي 
در خصوص محصولات و خدمات بانك پاس��ارگاد، 
س��والات تماس گيرندگان را به بهترين نحو ممكن 
پاسخ دهند. بانك پاسارگاد در اقدامي ديگر، جهت 
تسريع در امر پاسخگويي، امكان ارسال فايل راهنماي 
دريافت رمز پويا را براي مشتريان فراهم كرده است. 
به اين ترتيب كه مشتريان ضمن تماس با اين مركز با 
شماره82890، فشردن كليد »صفر« و وارد كردن 
ش��ماره تلفن همراه، لينك مربوط به آموزش نحوه 
فعال س��ازي و دريافت رمز پوي��ا را از طريق پيامك 
دريافت خواهند كرد. گفتني است به صورت هماهنگ 
در نظام بانكي، اس��تفاده از رمز پويا در پرداخت هاي 
 غيرحضوري جهت افزايش امنيت حداكثر تا پايان 
دي ماه الزامي خواهد شد. بر اين اساس، فعال سازي 
رمز پويا از طريق س��امانه بانكداري مجازي و سامانه 
همراه بانك پاسارگاد به سهولت امكان پذير است و 
همچنين مشتريان جهت دريافت اين رمز مي توانند از 
طريق سامانه همراه بانك پاسارگاد، بخش »كارت« و يا 
كد دستوري #720* )گزينه 6( به وسيله تلفن همراه 

هوشمند و غيرهوشمند، اقدام كنند.
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رويخطشركتها

5 بازار سرمايه

»تعادل« آثار مخرب مداخله دولت در بازار را بررسي مي كند 

از چاله به چاه افتادن در اقتصاد
گروه بورس|محمد امين خدابخش|

يك��ي از اهدافي كه هم��واره سياس��ت گذاران درصدد 
دس��تيابي به آن هستند رس��يدن به ثبات در بعد كلان 
اقتصاد اس��ت. ش��ايد بت��وان مهم تري��ن دليل چنين 
هدف گذاري را تاثير پررنگ اقتصاد و تغييرات آن بر روند 
كلي حركت كشورها به سوي رشد و توسعه همه جانبه 
دانست. تا آنجا كه تاريخ بشر نشان مي دهد تاثير مباحث 
اقتصادي در گذر زمان هر روز بر روند رش��د تمدني بشر 
بيشتر اثر گذاشته است. سايه سنگين تحولات اقتصادي 
بر مسير ثبات و ترقي جوامع تا آنجاست كه طي قرن هاي 
اخير بارها شاهد فروپاشي جوامع انساني آن هم به دليل 
بي تدبيري هاي اقتصادي بوده ايم. از آنجايي كه مباحث 
كليدي علم اقتصاد مانند تورم، ركود، رونق و غيره هميشه 
درهم تنيدگي خاصي با مباحث سياسي و فرهنگي دارند 
از اين رو بررسي و پايش متغيرهاي اقتصادي از مهم ترين 

فعاليت هاي سياست گذاران در هر كشور است.
همي��ن درهم تنيدگي ه��ا اس��ت كه س��بب ش��ده تا 
سياست ورزان و بس��ياري از فعالان اجتماعي همواره با 
حساسيت خاصي روند حركت متغيرهاي اقتصادي را 
دنبال كنند و از اين طريق ضمن بررسي آثار آنها در زمينه 
مورد فعاليتش��ان درصدد ترميم يا تداوم حسن شهرت 

خود برآيند.
شرايط سياسي و مقتضيات حكمراني در تمامي كشورها 
ايجاب مي كند تا سياست ورزان و مديران فعال در سطح 
كلان همواره داراي موضعي مشخص و دقيق در خصوص 
مسائل اقتصادي باشند. تاثير اين مسائل در واقع به حدي 
بالاست كه در اغلب كشورهاي جهان ضعف نشان دادن 
از سوي تصميم گيران دولتي ممكن به قيمت حذف يا 
شكس��ت آنها در رقابت هاي سياسي تمام شود. همين 
امر سبب شده تا س��ابقه دخالت هاي دولتي در مباحث 
اقتصادي تقريبا تاريخچه اي ب��ه درازاي عمر حكمراني 
انسان بر س��ايرين داشته باش��د. در واقع نه تنها منافع 
سياس��ت مداران بلكه انتظارات عمومي در زمينه هاي 
اقتصادي به حدي زياد اس��ت كه آنها را براي دخالت در 
چارچوب اقتصاد ترغيب مي كند. با اين حال تفاوت هاي 
فرهنگي و ديدگاه متفاوت ملت ها باعث مي ش��ود تا در 
كشورهاي در حال توسعه ش��اهد دخالت هاي بيشتر و 
بعضا نابجا در روند عادي فعاليت  هاي اقتصادي باشيم. از 
آنجايي كه در اين جوامع سطح آموزش عمومي نسبت به 
كشورهاي توسعه يافته در مرتبه پايين تر قرار دارد اين 
امر سبب مي شود تا راي دهندگان و آحاد مردم نسبت به 
پيچيدگي هاي عملكرد اقتصادي درك صحيح كمتري 

داشته باشند.
در چنين ش��رايط كافي است تا در مواجهه با مخاطرات 
اقتصادي سياس��ت گذاران با بي تدبيري و واكنش هاي 
آن��ي به حل و فصل امور بپردازند. با اينكه ممكن اس��ت 
بسياري از تصميمات و دخالت ها نمود عيني و بلافاصله 
در اقتصاد نداشته باشند اما اتخاذ تصميم هاي عجولانه 
مي تواند در بلندمدت يك كشور را از مسير توسعه خارج و 
آن را براي مدت ها در زمره كشورهاي عقب مانده و كمتر 
توس��عه يافته قرار دهد. دليل اين امر در درهم تنيدگي 
متغيرهاي اقتصادي و روابط پيچيده آنها با يكديگر نهفته 
اس��ت. همين امر دليلي است محكم براي آنكه دريابيم 
نمي توان شبكه اي تا اين حد پيچيده را كه از ميلياردها 
ميليارد تصميم در محيط خرد اثر مي پذيرد را با دستور 

و دخالت هاي برآمده از تفكرات سطحي مديريت كرد.
آن طور كه از سابقه تاريخي سيستم هاي سياسي بر مي آيد 
تاكنون هيچ دولتي نتوانسته با اعمال نفوذ دستوري بر 
كاركردهاي طبيعي اقتصاد در بلندمدت سعادت و رفاه را 

براي جامعه به ارمغان بياورد.
يكي از مهم ترين مباحث اقتصادي كه به راحتي مي تواند 
سياس��تمداران و مدي��ران اقتصادي كش��ورها را دچار 
دستپاچگي كند، بروز نوسان در سطح عمومي قيمت ها 
است. از آنجايي كه قيمت مفهومي در هم تنيده با رفاه و 
امنيت سياسي و اجتماعي است از اين رو سياست گذاران 
فعال در حوزه هاي مرتبط با اقتصاد همواره با حساسيتي 
بالا به آمار مربوط به تورم مي نگرند. شايد بتوان گفت يكي 
از مهم ترين مسائل مرتبط با تورم حفظ امنيت در كشور 
و تامين سلامت عمومي است. همين امر باعث مي شود تا 
وظيفه خطيري براي مهار افزايش سطح عمومي قيمت ها 
بر دوش دولتمردان و مسوولان باشد. به دليل آنكه احتمال 
از كنترل خارج شدن تورم مخصوصا در شرايط بحراني 
امري بسيار جدي اس��ت، از اين رو دفع سريع آن يكي از 
مهم ترين مسائل پيش روي دولت هاست. از زمان تامين 
علمي پديده تورم تاكنون كشور هاي بسياري در دام آثار 
مخرب آن افتادند و بس��ياري به دليل آنكه نتوانسته اند 
تصميم��ي منطقي و كارا براي دف��ع آن اتخاذ كنند زير 
بار س��نگين افزايش قيمت ها كمر خم كرد ه اند. اين امر 
مخصوصا در زمان هايي كه مسائل سياسي مانند جنگ 
بر رفتار مصرف كنندگان سايه افكنده با فراواني بيشتري 
مواجه شده است. بررسي نمونه هاي تاريخي نشان از آن 
دارد كه اگرچه تمامي موارد شكست كشور ها در مقابله با 
تورم يكسان نيستند اما آنچه فصل مشترك بسياري از 
ناكامي هاي اقتصادي در دو قرن اخير بوده به قيمت گذاري 

دستوري و عواقب زيانبار آن باز مي گردد.
اما دليل چنين امري چيست آيا مصرف كنندگان صرفاً به 
واسطه تصوراتي كه از آينده قيمت ها دارند و بر پايه واهمه 
از كاهش ارزش پول ملي ديوار فلاكت را  روي س��ر خود 
خراب مي كنند؟ دولتمردان و سياست گذاران تا چه حد 

مي توانند در دفع آثار تورمي موفق عمل كنند؟
تجربه بشري به درس��تي نش��ان داده كه اگر چه رفتار 
و فرهن��گ مصرف كننده مي تواند تاثير ش��گرفي  روي 
تغييرات قيمت ها داشته باشد اما آنچه كه در بلندمدت به 
ضرر تمامي كشورها تمام شده مداخله دولت ها در ساز و 

كار طبيعي اقتصاد است. 
در حال��ي كه بس��ياري از دولتمردان و تصميم س��ازان 
اقتصادي فكر مي كنند كه با برخورد دستوري مي توانند 
جلوي آثار به جا مانده از واقعيات را بگيرند. تجربه تاريخي 
جوامع بشري حكايت از آن دارد كه تاكنون هيچ كشوري 

نتوانس��ته با اتكا به باورهاي چپ گرايانه و برخوردهاي 
چكشي جلوي فراز و فرود قيمت ها در هيچ بازاري را بگيرد. 
از آن جايي كه تورم معلول عواملي همچون افزايش تقاضا يا 
كاهش عرضه در يك بازار است از اين رو نمي توان اين گونه 
استنباط كرد كه قيمت ها با دستور به دلخواه ما مي توانند 
مسيري خارج از آنچه بايد را پي بگيرند بنابراين مي توان 
اين طور قلمداد كرد كه قيمت گذاري دستوري نه تنها يك 
روش كنترل از مد افتاده است بلكه در جهان كنوني هيچ 

محلي از اعراب ندارد.

   از چاله گراني به چاه فساد
اگر بخواهيم به يكي از ملموس تري��ن و واضح ترين آثار 
قيمت گذاري دستوري اشاره كنيم، فسادي است كه اين 
نوع سياست گذاري در پي دارد. از آنجا كه بهاي واقعي هر 
كالا يا خدمتي پيش از آنكه يك كميت پولي باشد يك 
مفهوم ذهني اس��ت از اين رو نمي توان انتظار داشت كه 
اذهان عمومي تنها بر پايه يك بخشنامه و دستور تن به 

باور ارزشي پولي كالاها يا خدمات بدهند.  
به دليل آنك��ه بهاي واقعي هر چي��زي بر مبناي عرضه 
و تقاض��اي آن در ب��ازار مش��خص مي ش��ود، اف��راد در 
بلندمدت هيچ گاه انتظارات خود را بر مبناي دستورات 
سياس��ت گذاران تعديل نمي كنند و براي ارزش گذاري 
هر دارايي تنها به ميزان واقعي عرضه و تقاضاي آن توجه 

خواهند داشت. 

همين رويكرد س��بب مي ش��ود تا در بلندمدت تمامي 
قيمت ها در چارچوب كمبود يا ازدياد يك كالا يا خدمت 
نسبت به تقاضاي آن در بازار تعيين شود. چنين پديده اي 
نه تنها به شكست قيمت گذاري دستوري منتهي مي شود 
بلكه ۲ پيامد مهم نيز به دنبال خواهد داشت. اول آنكه در 
نظر نگرفتن واقعيات حاك��م بر اقتصاد و تناقض قيمت 
اعمال شده ترجيحات بازار به تقويت اقتصاد غيررسمي و 
زيرزميني منتهي مي شود كه حاصلي جز افزايش فساد 
ندارد. دوم آنكه نظارت اعمال شده از سوي دولت روي داد و 
ستد كالا يا خدمت مورد نظر به توليد رانت و فساد مضاعف 
مي انجامد. با اين حال آثار مخرب قيمت گذاري باز هم به 
اينجا محدود نمي شود و همس��و شدن اين دو پديده در 
نهايت سطح اعتماد عمومي را به سياست گذاران كاهش 

مي دهد كه خود نيز عواقب بسياري خواهد داشت.

   سخنان عوام گرايانه
در توجيه قيمت گذاري دس��توري هم��واره گفته هاي 
بسياري مطرح شده و طرفداران اين روش از اعمال كنترل 
تاكنون كوشيدند تا دلايل موجهي را براي تصميمات خود 
ارايه كنند. يكي از مهم ترين توجيهاتي كه تاكنون براي 
روي آوردن به قيمت گذاري دستوري ارايه شده  حمايت از 
مصرف كننده و تثبيت سطح عمومي رفاه در جامعه است. 
با اندكي بررسي مي توان داده هاي تاريخي بسياري را يافت 
كه به سادگي نش��ان مي دهند طرفداران قيمت گذاري 
دستوري حتي در اين سنگر هم شكست خوردند و به رغم 
سخنان عوام گرايانه خود نتوانسته اند هيچ توفيقي در اين 

زمينه داشته باشند.
 دليل اي��ن مدعا در بديهيات علم اقتصاد نهفته اس��ت. 
از آنجايي كه تقاضا هم��واره در رويارويي با عرضه دچار 
نوسان مي شود پايين نگه داشتن دستوري قيمت هاي 

اسمي كه به منزله كاهش بهاي واقعي است، همواره موج 
غيرمعمولي از تقاضا را روي كالاي كنترل شده به وجود 
مي آورد كه در نهايت سبب تضعيف بيش از پيش ذخاير 
آن مي شود. متاسفانه با اينكه كنترل قيمت يك كالا اگرچه 
در نگاه اول محدود به خود آن است اما در واقع بهاي تمامي 
كالاهاي جانشين و مكمل را نيز دستخوش تغيير مي كند. 
بنابراين با سركوب دستوري قيمت يك كالا ما با تغيير 
قيمت كالاهاي ديگر ناش��ي از نوسان در عرضه و تقاضا 
مواجه خواهيم شد. همين امر سبب مي شود تا در صورت 
تداوم نظام قيمت هاي دستوري مصرف كننده با اعداد و 
ارقامي رو به رو باشد كه به دليل آثار ثانويه اين تصميم از 
ارزش واقعي خود نسبت به نبود اعمال قيمت دستوري 
فاصله گرفته اند. در چنين شرايطي بايد گفت كه دولت تا 
كي خواهد توانست به دستكاري قيمت ها ادامه دهد؟ مگر 
جز اين است كه تمامي كشورها  از جمله خودمان بارها 
چوب مداخله در بازارهايي نظير ارز را خورده ايم با اولين 
كبريتي كه در انبار كاه قيمت هاي دروغين افتاده تمام 

بخشنامه ها و دستورات را خاكستر شده يافتيم؟
شواهد و مدارك نشان از آن دارد كه اگرچه انسان تاكنون 
توانسته به ماه نيز سفر كند اما نتوانسته نظامي دستوري از 
قيمت ها بسازد كه تاثيري سازنده بر كاركردهاي اقتصادي 
داشته باش��د، چرا كه مداخله در نظم خود انگيخته بازار 
تركيب بهينه تقاضا ب��راي منابع را از بي��ن مي برد و در 
كوتاه مدت و بلندمدت به اتلاف منابع كش��ورها منتهي 
مي ش��ود و خواه آن منابع ارزي باشند خواه معدني هيچ 

گريزي از هدر رفت آنها نخواهد بود.

   از رويكرد دستوري تا ظهور بورس كالا
در ايران تمامي تجربه ها در ادوار مختلف تاريخ به ويژه 
دهه هاي اخير حول قيمت گذاري دستوري به شكست 
انجاميده است. در همين سال هاي قبل به كرات شاهد 
بوديم كه قيمت كالاها و خدماتي هيچ گاه با دستورات 
سياستمداران تطبيق نيافته و هر گاه كه مجريان قانون 
سعي بر سركوب قيمت داشته اند بازار راه خود را رفته 
است. در واقع تكرار تلخ اين تجربه در سال هاي اخير به 
حدي بوده كه نه تنها براي بسياري از آحاد مردم به امري 
محتمل بدل شده است بلكه با تغيير انتظارات تورمي 
خود عاملي ش��ده تا در مواجهه با تكانه هاي سياسي و 

اقتصادي قيمت ها با سرعت بيشتري افزايش يابند. 
در اين ميان مكانيس��م بورس تنها عاملي بوده كه به 
عنوان كورسويي از اميد توانسته رويه غلط قيمت گذاري 
دس��توري در اقتصاد ايران را دچار خدش��ه كند و در 
برهه هايي كه شاهد التهاب در بازار نبوده ايم نيز به كشف 
واقعي قيمت كالاها براساس عرضه و تقاضا منجر شود. 
تجربه نشان مي دهد كه پايبندي به اصول بازار آزاد و 
احترام به اراده افراد كه به قيمت گذاري آزادانه منتهي 
مي شود توانسته با چار چوبي شفاف، قانونمند و قابل 
اطمينان بر سلامت قيمت گذاري و تخصيص بهينه 
منابع بيفزايد. در واقع مي توان اين طور گفت كه اگرچه 
سابقه تعيين آزادانه قيمت ها به درازاي عمر بشر است 
با اي��ن حال در تاريخ ايران بورس كالا اولين بس��تري 
است كه توانسته با ساختاري قانونمند و حمايت قانوني 
سياست گذاران به تعيين قيمت تنها بر اساس عرضه و 

تقاضا منتهي شود. 
در حال حاض��ر نه تنها در اين ب��ازار معاملات نقدي و 
فيزيكي به صورت پيوسته انجام مي شود بلكه با تشكيل 
بازارهاي مشتقه و مالي ش��امل معاملات آتي، اختيار 
معامله و همچنين انتشار اوراق سلف استاندارد و گواهي 
سپرده كالايي، بورس كالا موفق شده تا بر كارايي و تنوع 

معاملات در اين بستر معاملاتي بيفزايد.
اين بس��تر كه پس از تصويب قانون ب��ازار اوراق بهادار 
جمهوري اس��لامي ايران در مجلس شوراي اسلامي 
شكل گرفته و از آن پس به تسهيل معاملات كالاهاي 
مختلف از جمله توليدات كشاورزي مي پردازد، در دو 
سال گذشته شاهد تغيير و تحولات بسيار چشمگيري 
بوده است. اين بازار توانسته با ورود به معاملات گواهي 
سپرده كالاهاي كش��اورزي و همچنين معاملات آتي 
اين كالاها، گامي جديد در بهبود وضعيت داد و ستد ها و 
افزايش شفافيت در بخش كشاورزي اقتصاد ايران بردارد. 
اين در حالي اس��ت كه معاملات در بورس كالا تنها به 
محصولات كشاورزي محدود نبوده و داد و ستد ها روي 
محصولات فلزي، معدني، شيميايي و پالايشي به طور 

مداوم در آن ادامه دارد.

   بورس، بستر امني براي فسادستيزي
امروزه با جدي تر شدن لزوم مبارزه با فساد، جايگاه بورس 
كالا در معادلات تصميم گيري كشور بيش از پيش اهميت 
يافته است. تنوع و شفافيت داد و ستدهاي اين بازار به علاوه 
س��ازگاري مثال زدني آن با قانون، موجب شده تا امروز 
بورس كالا به عنوان بس��تري مناسب براي دفع فساد از 
بخش هاي مختلف اقتصاد كشور در نظر گرفته شود. تاثير 
توفقيات اين بازار امروزه تا جايي بر سياست گذاران روشن 
است كه حتي براي عرضه دارايي هايي نظير اموال بانك ها 
نيز درصدد استفاده از ظرفيت هاي بورس كالا بر آمده اند. 
در روزهاي گذشته اشخاص بسياري از جمله نمايندگان 
مجلس و ساير شخصيت هاي دخيل در تصميم گيري هاي 
كلان كشور از لزوم تقويت بورس كالا و تنوع بخشي بيشتر 

معاملات در آن سخن گفته اند.
 براي مثال نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با بيان اينكه 
فروش اموال مازاد بانك ها در بورس از شفافيت و سلامت 
بيشتري برخوردار است، اين موضوع را راهي براي افزايش 
س��رمايه و قدرت تس��هيلات دهي بانك ها عنوان كرد. 
همچنين علي آقا محمدي عضو مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، بورس كالا را مسيري براي كاهش انحصار و كاهش 

رانت دانسته است. 
همين امر سبب ش��ده تا موضوعاتي نظير حفظ امنيت 
قيمت گذاري و اجتناب از اعمال نظر دستوري در رويه هاي 

قيمتي بورس كالا از اهميت ويژه اي برخوردار باشد. 

ب��ه همين منظور »تع��ادل« به گفت وگو ب��ا دو تن از 
كارشناس��ان و صاحب نظران بازار سرمايه پرداخته و 
درخصوص لزوم حمايت از بورس كالا و حفظ رويه هاي 
آزادانه قيمت گذاري در آن سوالاتي را مطرح كرده كه 
پاسخ آنها را در ادامه مي خوانيم. در همين رابطه احمد 
اش��تياقي در مورد معايب قيمت گذاري دس��توري و 
مداخل��ه در روند طبيعي بازار گفت: يكي از مهم ترين 
دلايل اجتناب از قيمت گذاري دستوري، فسادي است 
كه مداخل��ه در بازار به وجود م��ي آورد. همان طور كه 
مي دانيم طي دو سال اخير سركوب قيمت ارز و اعمال 
نرخ 4۲00 توماني براي دلار فس��ادي ايجاد كرده كه 
هنور هم عواقب آن به طرح دعوا در قوه قضاييه منجر 
مي شود.  وي ادامه داد: اين امر مضاف بر فسادي كه به 
كاركردهاي اقتصاد تحميل مي كند، چرخه اي معيوب 
از قيمت ها را باعث مي شود كه در نهايت از كارايي اقتصاد 
در سطح كلان مي كاهد. از اين رو اگر كشور در شرايطي 
بحراني نيز قرار بگيرد بهتر است جهت دهي به قيمت ها 
نحوه اي باش��د كه قيمت گذاري به شيوه برونزا انجام 
نشود.  اين كارشناس بازار سرمايه افزود: همواره بهترين 
راه براي تعيين بهاي يك كالا كشف قيمت آزادانه آن در 
بازار است. حتي در شرايط خاص نيز محدوديت ها نبايد 
به وضعيتي منجر شود كه تصميمات دولتي كه براي 
بهبود شرايط اتخاذ شده اند خود به عاملي مضاعف براي 
تشديد مشكلات بدل شوند. اشتياقي گفت: به اعتقاد 
من بازار آزاد و كشف قيمت بدون دخالت، به تخصيص 
بهينه منابع و عادلانه شدن قيمت ها منتهي مي شوند. 
با اين حال اگر بخواهيم در خصوص موضوعات خاصي 
صحبت كنيم ش��ايد بتوان گفت كه مهم ترين عامل 
براي دفع ش��ر از بازار داش��تن نظارتي دقيق باشد نه 

كنترل قيمت ها.

   تاثير شگرف بورس كالا بر معاملات سهام
 اين صاحب نظر در حوزه بازارهاي مالي در خصوص تاثير 
شگرف بورس كالا بر س��اير بازارها از جمله بورس گفت: 
قيمت گذاري عادلانه در بورس كالا تاثير بسزايي بر كليت 
اقتصاد و بازارهاي موازي دارد. يكي از مهم ترين بازارهايي كه 
از تغييرات قيمت در بورس كالا اثر مي پذيرد، بورس اوراق 
بهادار تهران اس��ت. همان طور كه سال گذشته نيز شاهد 
بوديم بروز برخي دخالت ها و دس��تورات ناپخته در روند 
قيمت گذاري بورس كالا به آشفتگي ساير بازارها انجاميد.  
وي افزود: از آنجايي ك��ه در آن مدت كوتاه قيمت گذاري 
متفاوت از روند عادي اين بازار انجام مي شد، سود فروش 
كالاها در بسياري از صنايع به جاي آنكه به جيب سهامداران 
و ذي نفعان واقعي سرازير شود در عمل نصيب كساني شد 
كه با بهره گيري از روش هاي دلال مآبانه به خريد ارزان مواد 
اوليه روي آوردند. به دنبال چنين پديده اي ش��ركت هاي 
شفاف بورس��ي از بخش��ي از درآمد خود بازماندند. با اين 
حال تغيير اين رويه و بازگشت معاملات به ريل شفافيت 
و كارايي در ادامه به رشد س��ودآوري شركت ها انجاميد.  
اشتياقي گفت: درواقع آنچه به عنوان رونق بازار سرمايه در 
سال جاري از آن ياد مي شود تا حد زيادي مرهون شفافيت 
قيمت گذاري در بورس كالا اس��ت. س��اختار معاملاتي 
اين بازار سبب ش��ده تا با واقعي شدن قيمت در بسياري 
از صنايع شاهد رشد س��ودآوري شركت ها و به دنبال آن 
جذابيت معاملات س��هام باشيم. وي خاطرنشان كرد: در 
حال حاضر نيز بازار سهام نگاه ويژه اي به معاملات بورس 
كالا داشته اس��ت. در روزهاي گذشته شاهد بوديم كه با 
رونق مبادلات در بورس كالا معاملات سهام سيگنال هاي 
متعددي از اين بازار گرفته است. بسياري از نمادهاي بورسي 
و فرابورس��ي طي روزهاي اخير توانسته اند به دليل رشد 
قيمت كاموديتي ها در بازارهاي جهاني، تحرك نرخ ارز در 
بازار داخلي و افزايش فروش شركت ها كه طبيعتا بر روند 
قيمت ها بر تابلوي بورس كالا اثر گذاشته است با سنگيني 
تقاضا مواجه شوند كه خود اين عامل به توجه بيشتر مردم و 
سرمايه گذاران به بازار سرمايه و هدايت نقدينگي سرگردان 

كشور به سمت بازار سهام اثر ويژه اي داشته است. 

   تاثير شفافيت معاملات كالا بر اقتصاد كشور
احمد اشتياقي بازتاب قيمت گذاري عادلانه در بورس كالا 
را تنها به رونق بازار س��رمايه محدود ندانست و آن را عامل 
مهمي در جهت رش��د و توس��عه اقتصادي كشور قلمداد 
كرد: بايد توجه داشت كه رشد سودآوري در صنايع بزرگي 
مانند فلزي، معدني و پتروپالايشي تنها محدود به منافع 
سهامداران نمي شود. در صورتي كه روند قيمت گذاري در 
بورس كالا با شفافيت و امنيت تداوم يابد بسياري از شركت ها 
مي توانند بدون نياز به ش��بكه بانك��ي و قبول هزينه هاي 
استقراض تنها از محل سودي كه به دست مي آوردند، به 
سرمايه گذاري مجدد در زمينه فعاليت خود پردازند. همين 
امر به تنهايي مي تواند به افزايش اشتغال در كشور و بهبود 
آمار رشد اقتصادي كمكي ويژه داشته باشد و از طريق آن 
شاهد افزايش ارزآوري موثر باشيم. از اين رو مي توان گفت 
كه به رغم شناخت به نسبت اندك آحاد مردم با بورس كالاي 
ايران، نقش آن در ايجاد رشد اقتصادي و همچنين توسعه 
پايدار صنايع، بسيار پررنگ است.  در ادامه اين گفت وگو به 
ميزان نفوذ معاملات مشتقه به عنواني ابزاري مناسب جهت 
آشنايي تمامي اقش��ار جامعه با بورس كالا اشاره شد. اين 
كارشناس بازار سرمايه در پاسخ به اين سوال كه آيا توسعه 
ابزارهاي نوين نظير معاملات مش��تقه مي تواند به بهبود 
كارايي بازار منتهي شود؟ گفت: توسعه ابزارهاي نوين نظير 
مشتقه مضاف بر آنكه مي تواند به تخصيص بهينه قيمت و 
كاهش ريسك معاملات در بازارهاي كالايي منتهي شود 
به جذابيت ب��ورس كالا براي عموم مردم خواهد انجاميد. 
ديگر كارشناس��ي كه در خصوص مضرات قيمت گذاري 
دستوري در بورس كالا با »تعادل« به گفت وگو پرداخت، 
علي بخشنده، صاحب نظر در خصوص معاملات در بورس 
كالا بود. بخشنده با مورد توجه قرار دادن آسيب هاي دخالت 
دولتي در بس��تر اقتصاد ايران گفت: قيمت هر كالا طبق 
قانون عرضه و تقاضا مشخص مي شود و هر ميزان كه عرضه 
و تقاضا بدون محدوديت هاي سياست گذاري انجام گيرد 
قيمت كشف شده براي آن كالا از تعادل بالاتري برخوردار 
است. قيمت كالاهاي اساسي براساس قيمت هاي جهاني و 
به نرخ ارز مشخص مي شوند، حال اگر در شوك هاي ارزي 
كه هر چند سال يك بار در كشور ما اتفاق مي افتد بر خلاف 
جريان بازار، دولت از قيمت گذاري دستوري )چه در تعيين 
نرخ كالاها و چه در عوامل تعيين كننده نرخ مانند نرخ دلار( 
استفاده كند، حاصلي جز افزايش رانت را شاهد نخواهيم بود. 
با توجه به اينكه دولت ابزارها و زير ساخت هاي لازم جهت 
كنترل سياست هاي قيمت گذاري را ندارد، چيزي كه در 
عمل اتفاق مي افتد ايجاد رانت براي عده اي خاص و جهش 

قيمت با توجه به نرخ ارز بازار و قيمت هاي جهاني است.
وي ادامه داد: طي يك سال اخير شرايطي به وجود آمد كه 
بورس كالا به عنوان يك بستر معاملاتي با شفافيت تمام 
به دليل قيمت گذاري دستوري، نمايي از مشكلات اقتصادي 
كشور را هر روز بر تابلوي خود به نمايش مي گذاشت و در 
اين بين عده اي كه از اصول ابتداي��ي اقتصاد بويي نبرده 
يا به دنبال سوءاستفاده از ش��رايط پر التهاب بازار بودند، 
بورس را عامل گراني معرفي مي كردند در حالي كه عامل 
و علت يك چيز بود و آن هم مشكل سياست گذاري غلط 
براي مديريت بازار.  اين كارشناس بورس كالا در خصوص 
فروش اموال مازاد بانك ها در اين بازار گفت: رينگ املاك 
و مستغلات بورس كالا، مكاني شفاف جهت حذف فرآيند 
قديمي مزايده هاي غير شفاف است. با توجه به اينكه اين 
بازار از سال ٩٤ مي توانس��ت ابزاري جهت فروش املاك 
شهرداري ها، بانك ها و ارگان هاي دولتي و سازمان املاك 
تمليكي باشد ولي متاسفانه تاكنون هيچ استفاده اي از آن 
نشده است. اميدواريم فروش املاك بانك ها گامي بزرگ 
جهت رشد اين نوع معاملات در كشور و الزامي شدن فروش 
املاك دولتي در اين بازار بورس كالا باش��د و ديگر شاهد 
بروز مسائلي همانند واگذاري املاك نجومي كه زاده نبود 

سازوكار شفاف بود، نباشيم.
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 بازگشت شاخص ها
به مسير صعود

گروه بورس| رش��د نماگرهاي بازار س��هام روز 
گذشته با بازگشت قيمت ها به محوده سبز تابلو از 
سرگرفته شد. در اين روز شاخص كل بورس تهران 
با جهش به كانال 367 هزار واحدي نشان داد كه به 
لطف نقدينگي وارد شده به بازار مي تواند به رشد خود 
ادامه دهد. در اين روز نماگر اصلي بازار سهام ضمن 
ثبت رشد 6 هزار و 543 واحدي به سطح 367 هزار 
و 63۲ واحد رسيد.  بر اساس آمارهاي معاملاتي به 
ثبت رسيده در روز گذشته نشانگر آن است كه اكثر 
شاخص هاي بورس با رشد مواجه شدند به طوري كه 
شاخص كل با 6543 واحد رشد معادل ۱.۸۱ درصد 
به 367 هزار و 63۱ واحد، شاخص  قيمت »وزني - 
ارزشي« با ۱750 واحد افزايش معادل ۱.۸۱ درصد 
به ۹۸ هزار و 363 واحد، شاخص كل »هم وزن« با 
۲۸67 واحد رشد معادل ۲.5۱ درصد به ۱۱7 هزار 
و ۱65 واحد، ش��اخص قيمت »هم وزن« با ۱۹۱5 
واحد افزايش، معادل ۲.5۱ درصد به 7۸ هزار و ۲4۸ 
واحد، شاخص آزاد شناور با ۹۱55 واحد رشد، معادل 
۲.۱4 درصد به 436 هزار و 70۲ واحد، شاخص بازار 
اول با 5۱7۱ واح��د افزايش معادل ۲.0۱ درصد به 
۲6۲ هزار 374 واحد و شاخص بازار دوم با ۱۱435 
واحد رشد معادل ۱.5۱ درصد، به 76۹ هزار و 3۱۲ 
واحد رس��يد. از سوي ديگر طي روز گذشته 7 نماد 
» رمپنا با 3۸۲ واحد، وغدير با 3۲0 واحد، وبملت با 
۲۹7 واحد، شبندر با ۲7۱ واحد، فولاد با ۲7۱ واحد، 
پارس��ان با ۲46 واحد و فملي با ۲43 واحد« رشد، 
بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس بر جاي 
گذاشتند. در اين روز همچنين شاخص هاي صنايع 
تالار شيشه اي نيز با رشد مواجه شدند به طوري كه 
شاخص صنايع »فني مهندسي با ۱47 واحد صعود 
معادل 5.05 درصد به 3 هزار و 7۱ واحد، محصولات 
چوبي ب��ا ۲4664 واحد افزايش معادل 5 درصد به 
5۱۸ هزار ۱۸7 واحد، س��يمان ۱65 واحد رش��د 
معادل 4.77 درصد به 3 ه��زار و 6۲۹ واحد، حمل 
و نق��ل 3۸7 واحد افزايش معادل 4.3۸ درصد به ۹ 
هزار و ۲۱۹ واحد، محصولات فلزي با 4655 واحد 
رشد، معادل 4.۲۱ درصد به ۱۱5 هزار و ۱۸0 واحد، 
لاستيك با 3۱۸۲ واحد افزايش معادل 3.6۸ درصد 
به ۸۹ هزار و 76۹ واحد، زراعت با 3۱53 واحد صعود 
معادل 3.3۸ درصد به ۹6 هزار و 56۲ واحد« رسيد. 
در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي ديروز بازار 
سهام حكايت از آن دارد كه قيمت سهام نمادهاي 
»رتكو، سهگمت، سفار، سكرما، تكشا، جاتو و فسپا« 
بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي »حپترو، بنيرو، 
فلامي، شسينا، سيستم، غدشت و فجام« بيشترين 
كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهاي 
بورس به ثبت رسيدند. به اين ترتيب، در پايان داد 
و س��تدهاي ديروز بورس تهران در 6۱4 هزار نوبت 
معاملاتي، 5 ميليارد و 76۱ ميليون برگه اوراق بهادار 
به ارزش 30 ه��زار و 73۱ ميليارد تومان در بورس 
معامله شد. در فرابورس نيز سمت و سوي معاملات 
تش��ابه زيادي با بورس تهران داش��ت. در اين روز 
شاخص كل بازار ياد شده ۱۱۱ واحد افزايش يافت و 
به رقم 4 هزار و 774 واحد رسيد.  ارزش روز بازار اول 
و دوم فرابورس نيز به بيش از ۲74 تريليون تومان 
بالغ ش��د.  در اين روز معامله گران فرابورس بيش از 
۱.6 ميليارد س��هام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 
300 هزار نوبت معامل��ه و به ارزش ۱40۸ ميليارد 

تومان دادو ستد كردند.

  افزاي�ش 22 درصدي درآم�د »همراه«: 
به گزارش سنا، ش��ركت ارتباطات سيار ايران با 
سرمايه ثبت ش��ده ۹ هزار و 600 ميليارد ريال 
گزارش عملك��رد يك ماهه منتهي ب��ه آذر ماه 
۱3۹۸ را منتشر كرد. شركت ارتباطات سيار ايران 
در دوره ي��ك ماهه منتهي به 30 آذر ماه ۱3۹۸، 
مبلغ ۱3 هزار و 735 ميليارد ريال درآمد داشته 
است. »همراه« براساس عملكرد ۹ ماهه سال مالي 
منتهي به ۲۹ اسفند ماه ۱3۹۸، مبلغ ۱۲۸ هزار 
و ۱۸3 ميليارد ريال درآمد داشته است كه نسبت 
به مدت مشابه در سال مالي گذشته، افزايش ۲۲ 

درصدي را نشان مي دهد.

  درآم�د ۹ ماهه »اخاب�ر« افزايش چنداني 
نداشت:  شركت مخابرات ايران با سرمايه 60 هزار 
ريال گزارش عملكرد يك ماهه منتهي به آذر ماه 
۱3۹۸ را منتش��ر كرد. شركت مخابرات ايران در 
دوره يك ماهه منتهي به 30 آذر ماه ۱3۹۸، معادل 
4 هزار و 7۲6 ميليارد و ۹60 ميليون ريال درآمد 
داشته است. »اخابر« براس��اس عملكرد ۹ ماهه 
سال مالي منتهي به ۲۹ اسفند ماه ۱3۹۸، مبلغ 
4۲ هزار و 563 ميليارد و ۲۱0 ميليون ريال درآمد 
داشته است كه نسبت به مدت مشابه در سال مالي 

گذشته، حكايت از افزايش ۲ درصدي دارد.

  مج�وز 50 درصدي افزايش س�رمايه در 
»قهگمت«:  س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار با 
افزايش سرمايه 50 درصدي شركت قند هگمتان 
از محل سود انباشته موافقت كرد. افزايش سرمايه 
۱36 ميليارد و ۸00 ميليون ريالي ش��ركت قند 
هگمتان از مبلغ ۲73 ميلي��ارد و 600 ميليون 
ريال به مبلغ 4۱0 ميليارد و 400 ميليون ريال از 
محل سود انباشته از سوي سازمان بورس بلامانع 
اعلام شد. افزايش سرمايه شركت قند هگمتان به 
منظور اصلاح ساختار مالي در قالب جبران مخارج 
س��رمايه اي خواهد بود. بر اس��اس اين گزارش، 
انجام افزايش سرمايه »قهگمت« حداكثر تا 60 
روز پس از تاريخ اين مجوز امكان پذير خواهد بود. 
عدم انجام افزايش سرمايه در مهلت مقرر، موجب 
ابطال اين مجوز ش��ده و انجام آن مستلزم اخذ 

مجوز جديد از اين سازمان خواهد بود.

  قيمت گذاري عادلانه در بورس كالا تاثير 
بسزايي بر كليت اقتصاد و بازارهاي موازي 
دارد. يك�ي از مهم تري�ن بازارهاي�ي كه از 
تغييرات قيمت در بورس كالا اثر مي پذيرد، 
بورس اوراق بهادار تهران اس�ت. همان طور 
كه سال گذشته نيز شاهد بوديم بروز برخي 
دخالت ه�ا و دس�تورات ناپخت�ه در رون�د 
قيمت گذاري بورس كالا به آش�فتگي ساير 
بازارها انجاميد. از آنجاي�ي كه در آن مدت 
كوتاه قيمت گذاري متف�اوت از روند عادي 
اين بازار انجام مي ش�د، سود فروش كالاها 
در بس�ياري از صنايع به جاي آنكه به جيب 
سهامداران و ذي نفعان واقعي سرازير شود 
در عمل نصيب كساني شد كه با بهره گيري 
از روش هاي دلال مآبانه به خريد ارزان مواد 

اوليه روي آوردند

برش
  رين�گ ام�لاك و مس�تغلات ب�ورس 
كالا، مكاني ش�فاف جهت حذف فرآيند 
قديمي مزايده هاي غير ش�فاف اس�ت. 
با توج�ه به اينك�ه اين بازار از س�ال ٩٤ 
مي توانس�ت ابزاري جهت فروش املاك 
شهرداري ها، بانك ها و ارگان هاي دولتي 
و س�ازمان ام�لاك تمليكي باش�د ولي 
متاسفانه تاكنون هيچ استفاده اي از آن 

نشده است. 
اميدواريم فروش ام�لاك بانك ها گامي 
بزرگ جهت رش�د اين ن�وع معاملات در 
كشور و الزامي شدن فروش املاك دولتي 
در اين بازار بورس كالا باشد و ديگر شاهد 
بروز مس�ائلي همانند واگ�ذاري املاك 
نجومي كه زاده نبود سازوكار شفاف بود، 

نباشيم

برش



تشكلها6اخبار

»تعادل«طرحثبتشناسهبراي8گروهكالاييرابررسيميكند

راهكاري براي حمايت از توليد داخل 
تعادل |

مبارزه با قاچاق كالا با »ثبت شناس��ه كالا« رس��ما 
كليد خورد. براساس تازه ترين اقدام وزارت صمت، از 
۱۵ دي ماه 98 اگر 8 گروه هاي كالايي تعيين ش��ده 
در بخ��ش لوازم خانگي ش��امل »تلويزيون، يخچال 
فريزر، كولرگازي و اس��پيلت، ماشين لباسش��ويي، 
ماشين ظرفشويي، مايكروويو و جاروبرقي« در سطح 
بازار داراي شناسه كالا نباشند، قاچاق تلقي مي شوند. 
طرحي كه توليد كنندگان را اميدوار مي كند كه ديگر 
شاهد ورود كالاهاي قاچاق در رقابت با محصولاتشان 
در بازار نباشند. طرحي كه به گفته فعالان اين حوزه 
به دليل افزايش قاچاق كالا در پي ممنوعيت واردات 
و افزايش چش��مگير قيمت ها در بازار لوازم خانگي، 
اجرايي ش��ده اس��ت. در همين راس��تا، حبيب الله 
انصاري مشاور عالي هيات مديره انجمن صنايع لوازم 
خانگي ايران نيز در گفت وگو ب��ا »تعادل« با مثبت 
ارزيابي كردن اين طرح، اجراي آن را گامي در جهت 
جلوگيري از ورود كالاهاي قاچاق به كشور عنوان كرد 
و اجرايي شدن آن، همت همه دستگاه ها را مي طلبد. 

 مبارزه با قاچاق كالا كليد خورد 
بن��ا ب��ه اع��ام وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
دستورالعمل آيين نامه اجرايي شناسه هاي رهگيري 
كالا موضوع ماده )۱۳( قانون مب��ارزه با قاچاق كالا 
و ارز ب��راي 8 گروه كالايي ل��وازم خانگي از ۱۵ دي 
ماه س��ال جاري اجراي��ي خواهد ش��د. مطابق اين 
دستورالعمل، از نيمه دي ماه چنانچه كالاهاي تعيين 
شده در سطح بازار داراي شناسه كالا نباشند، قاچاق 
تلقي خواهند ش��د. كالاهاي لوازم خانگي مشمول 
اين طرح شامل كالاهايي چون »تلويزيون، يخچال 
فريزر، كولرگازي و اس��پيلت، ماشين لباسش��ويي، 

ماشين ظرفشويي، مايكروويو و جاروبرقي« است. 
البته اين آيين نامه از اواخر شهريورماه سال ۱۳9۵ از 
سوي اسحاق جهانگيري، معاون اول رييس جمهوري، 
براي اجرا اباغ شد. براساس ماده ۱2 اين آيين نامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف اس��ت امكان 
ثبت شناسه رهگيري و دريافت گواهي الكترونيكي 
را در س��امانه جامع تجارت فراهم كند و يكتا بودن 
شناسه هاي رهگيري را در س��طح تمامي كالاهاي 
مش��مول، تضمين كند. همچنين اي��ن وزارتخانه 
موظف ش��د براس��اس ماده 2۰ آيين نامه ياد شده، 
عهده دار اجراي اين مصوبه باشد. اما اجراي طرح ياد 

شده تاكنون به تعويق افتاده است.
در همي��ن ح��ال، عباس هاش��مي مدي��ركل دفتر 
صنايع فلزي و لوازم خانگ��ي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت درب��اره اين آيين نام��ه در اظهاراتي گفته 
بود كه به تمامي تش��كل هاي صنعت��ي و واحدهاي 

توليدي اباغ ش��ده كه تا ۱۵ دي م��اه براي دريافت 
شناس��ه كالا براي محصولات تولي��دي خود اقدام 
كنند. براساس اظهارات اين مقام مسوول، در سطح 
بازار نيز هماهنگي و اطاع رس��اني از طريق اتحاديه 
فروش��ندگان و توزيع كنندگان لوازم خانگي انجام 
شده است؛ بنابراين اين فروشندگان نيز بايد تا زمان 
نهايي تعيين شده براي كالاهاي موجود خود شناسه 

كالا دريافت كنند.
اكنون گويي زمان آن رس��يده اس��ت كه با توجه به 
ممنوعيت واردات لوازم خانگي، آيين نامه شناسه هاي 
رهگيري كالا موض��وع ماده )۱۳( قان��ون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز براي 8 گ��روه كالايي لوازم خانگي 
اجرايي ش��ود، چراك��ه در دوره كنوني ب��ا توجه به 
ممنوعيت واردات لوازم خانگي به كشور، از يك سو 
شاهد رشد بي سابقه قيمت اين كالا ها و از سوي ديگر 

نيز ورود قابل توجه كالاي قاچاق به كشور هستيم.
تا جايي كه فعالان اقتصادي اين حوزه، رش��د حجم 
قاچاق لوازم خانگي را در دوره اخير، بي سابقه عنوان 
كرده اند. آنها بر اين باورند، در شرايطي كه تحريم هاي 
وارده عليه ايران مي توانست همچون فرصتي طايي، 
زمينه درخش��ش توليدكنن��دگان ل��وازم خانگي 
ايراني را فراهم آورد؛ قاچاق همچون س��دي در برابر 
توليدكنندگان ايستاده است. بدون شك اين روند، 

ضربه سنگيني به اقتصاد كشور وارد مي كند.
قاچ��اق كالا، توليدكنن��دگان داخل��ي را زمين گير 
ك��رده اس��ت. كمااينكه باره��ا مش��اهده كرده ايم، 
توليدكنندگان داخلي از اين روند، گايه مند هستند. 
در چنين شرايطي صدور شناسه براي لوازم خانگي، 

قاچاق اين كالا را در سطح عرضه كاهش مي دهد.

 ديدگاه فعالان حوزه لوازم خانگي
از سوي ديگر، با توجه به اينكه اكنون فرهنگ سازي 
براي رشد استفاده از كالاهاي داخلي در كشور فراهم 
شده؛ بايد زمينه استفاده از اين محصولات را در كشور 
تقويت كرد. بنابراين مي توان اميدوار بود كه با اجراي 
طرح ياد شده، توليدكنندگان لوازم خانگي، به عرصه 
رقابت بازگرداند. همچنين مي توان انتظار داشت كه 
اين توليدكنندگان از فرصتي كه در اختيار آنان قرار 
دارد اس��تفاده كنند و زمينه بهبود كيفيت توليدات 
خ��ود را فراهم آورند.به طوري ك��ه در همين رابطه، 
حبيب الله انصاري مش��اور عالي هيات مديره انجمن 
صنايع لوازم خانگ��ي ايران در گفت وگو با »تعادل«، 
اجراي آيين نامه دريافت شناسه كالا را مثبت ارزيابي 
كرد و افزود: اجراي اي��ن طرح تا حد قابل توجهي از 

ورود كالاهاي قاچاق به كشور جلوگيري مي كند.
به گفته او، در حال حاضر، حجم قابل توجهي از انواع 
لوازم خانگي از مبادي مختلف و به صورت غيرقانوني 

به كش��ور وارد مي شوند؛ كه بس��ياري از اين كالاها، 
فاقد استانداردهاي لازم هستند و مشكاتي را براي 

مصرف كنندگان به وجود مي آورند.
او افزود: ع��دم امكان ارايه خدمات پس از فروش نيز 
از ديگر مش��كاتي اس��ت كه اين دست كالاها براي 
مصرف كنندگان به وجود مي آورند. حتي در مواردي 
بس��ياري از برندهاي ارايه ش��ده تقلبي هستند. در 
چنين ش��رايطي با اجراي صحيح طرح ياد ش��ده، 
خريداران از صحت كالاي��ي كه خريداري مي كنند 

مطلع خواهند شد.
انصاري در بخش ديگري از صحبت هاي خود افزود: 
اين اقدام به اج��راي رويكردي قانونمن��د در توليد 
محصولات لوازم خانگي در كش��ور منجر مي ش��ود. 

به عاوه آنكه زمينه رونق توليد را فراهم مي آورد.
مشاور عالي هيات مديره انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران تاكيد كرد: توليدكنندگان لوازم خانگي كشور 
توانايي آن را دارند ك��ه محصولاتي با كيفيت عالي 
توليد كنند و در اختيار مصرف كنندگان قرار دهند. 
اين صنايع از چنان ظرفيتي برخوردار هس��تند كه 
با اجراي طرح ياد ش��ده، ق��ادر به تامين ني��از بازار 

خواهند بود.
در همين حال، حسين فتاحي، يكي از توليدكنندگان 

لوازم خانگي نيز در گفت وگويي با »تسنيم«، با اشاره 
به اينك��ه در حال حاضر همچن��ان توليدكنندگان 
لوازم خانگي با كاهش تقاضا در بازار روبه رو هستند، 
اظهار كرد: كاهش تقاضا عاملي شده تا توليد مطابق 
ظرفيت واحدها نباشد البته فروش كالاهاي قاچاق 
در بازار نيز سهم موثري در اين موضوع دارد؛ چراكه 
مصرف كنن��ده به خاطر قيم��ت ارزان آنها و كمبود 

نقدينگي تمايل به خريد كالاهاي قاچاق دارد.
او افزود: جالب اينجاست در برخي از موارد محصول 
ايراني به مناطق مرزي ارسال و برچسب آنها تغيير و 
به نام محصول خارجي باز به تهران برمي گردد. وي 
اظهار اميدواري كرد كه با اجرايي شدن كد شناسه 
كالا كه از ۱۵ دي ماه امس��ال اجباري اس��ت بتوان 
مديريت لازم را در بخش فروش لوازم خانگي در بازار 
انج��ام داد. اين توليدكننده لوازم خانگي با تأكيد بر 
اينكه برخي با تبليغات نادرست مانع تراشي هايي را 
براي اجراي كد شناس��ه كالا براي محصولات لوازم 
خانگي ايجاد كرده اند، افزود: با اجرايي ش��دن اين 
موضوع به طور حتم كالاها شناس��نامه دار شده و به 
راحتي مي توان مانع ف��روش كالاي قاچاق در بازار 
شد. البته بايد خاطرنشان ساخت اجرايي شدن اين 
موضوع هماهنگي دستگاه هاي مختلف را مي طلبد.

محمدرض��ا غزن��وي، س��خنگوي انجم��ن صنفي 
توليدكنندگان لوازم خانگي، از ديگر كس��اني است 
كه در اين ب��اره به اظهارنظر پرداخته و در اظهاراتي 
به »ايس��نا« گفته است: به نظر مي رسد اين بار ايراد 
طرح هاي قبلي مبارزه با قاچاق همچون »ايران كد« 

و »شبنم« بررسي و برطرف شده است. 
او همچني��ن ب��ا بيان اينك��ه قاچاق ل��وازم خانگي 
ب��راي اين صنعت بس��يار مشكل س��از ش��ده، ابراز 
اميدواري كرد كه با همكاري مردم، توليدكنندگان 
و فروش��ندگان اجراي آيين نامه شناسه و رهگيري 

كالا به ثمر برسد. 
به گفته س��خنگوي انجمن صنفي توليدكنندگان 
لوازم خانگي، با اجراي اين طرح مردم هنگام خريد 
مي توانند شناس��ه را از محلي كه مشخص مي شود 

استعام و پاسخ را در همان زمان دريافت كنند.
 او به اين موضوع نيز اش��اره كرد كه دس��تگاه هاي 
نظارتي هم در بازار نظ��ارت مي كنند و اگر كالايي 
شناسه نداشته باشد، مشخص مي شود كه اين كالا 

قاچاق بوده است. 
حال بايد منتظر ماند و ديد كه آيا با اجرايي ش��دن 
اين طرح مي ت��وان با لوازم خانگي قاچ��اق در بازار 

خداحافظي كرد يا خير. 
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 گران شدن كالاها
 بعد از عيد صحت ندارد

خبرگزاري تس�نيم|رييس اتاق اصناف تهران 
تشكيل ميادين ميوه  و  تر بار را در استان ها لازم و به 
نفع مردم دانست و گفت: افزايش قيمت ها بعد از عيد 

شايعه است، زيرا مردم قدرت خريد ندارند.
قاس��م نوده فراهاني در مورد شايعات گراني برخي 
كالا ها پس از عيد نوروز اظهار داشت: اينها شايعاتي 
است كه وجود دارد ولي قرار نيست گراني رخ دهد 
زيرا مردم قدرت خريد نداشته و ندارند، در شرايط 
قعلي نيز فروشندگان به دنبال مشتري بوده و حتي 

حاضرند با قيمت كمتر نيز كالا را بفروشند.
وي ب��ا بيان اينكه ش��رايط ب��ه نحوي اس��ت كه 
فروشندگان به دنبال مشتري هستند، گفت: هيچ 
كاسبي دوست ندارد كالايش روي دستش بماند، 
زيرا اين به منزله كاهش سود است، بنابراين زماني 
گراني رخ مي دهد كه قدرت خريد وجود داشته باشد.

رييس ات��اق اصناف تهران در خصوص پويش درج 
قيمت روي كالا خاطرنشان كرد: بارها اعام كرده ايم 
كه اين كار قانون بوده و بايد رعايت ش��ود، از زمان 
شروع پويش نيز اين موضوع پيگيري و تأكيد شده 
كه بايد در هر نقطه اي از كشور كه صنفي مشغول 
فعاليت اس��ت، اقدام به درج قيمت روي كالا و ارايه 
فاكتور كند، البته محصولات كارخانه اي كه قيمت ها 
بر روي آنها حك شده ولي در خصوص ساير كالاها 

بايد اين اقدام انجام شود.
نوده فراهان��ي با تأكيد بر اينكه همه صنوف س��ود 
مشخصي داشته و خريد شان بر مبناي فاكتور است، 
تصريح كرد: بر همين اساس سود مشخص شده اي 
براي صنوف وجود دارد كه اگر اين رقم بيش از رقم 
مشخص شده قطعا برخورد خواهد شد و نتيجه آن 

نيز پرونده هايي است كه در تعزيرات وجود دارد.
وي در خصوص كاهش يا افزايش تخلف عدم درج 
قيمت كالا، پس از شروع اين پويش گفت: به دليل 
اينكه مدتي كمي از ش��روع اي��ن پويش مي گذرد 
نمي توان آمار دقيقي ارايه كرد و نيازمند گذش��ت 

زمان بيشتري هستيم.
رييس اتاق اصناف تهران همچنين درباره راه اندازي 
ميادين ميوه و تربار در اس��تان ها نيز اظهار داشت: 
نكنه مهم در اين خصوص نفع مردم و كمك به آنها 
اس��ت، همان طور كه در تهران ميادين ميوه و تر بار 
اقدام به فروش محصولات مختلف مي كنند و عاوه 
بر اينكه شايد قيمت ها اندكي ارزان تر باشد، مردم 
مي توانند مطمئن باشند كه قيمت ها با نرخ مصوب 
توزيع و ارايه مي ش��ود.وي ادامه داد: شايد نتوان در 
شهرستان هاي كوچك اين ميادين را راه اندازي كرد، 
ولي در استان ها اين كار قابليت اجرايي شدن داشته و 
همان طور كه در تهران تأثير آن را مي توان در فروش 
ميوه و صيفي جات مي بينيم، قطعا در استان ها نيز 

اين كار لازم بوده و به نفع مردم خواهد بود.

مصرف لبنيات، يك سوم 
ميزان استاندارد است

خبرگ�زاري ايلنا|مش��اور انجم��ن صناي��ع 
فرآورده هاي لبني ايران گفت: در كشور ما هميشه 
به جاي هزينه براي پيش��گيري به دنبال ساخت 
بيمارستان هاي بيشتر و افزودن تعداد تخت هاي 
بيمارس��تاني هس��تيم، به عبارت ديگر سيستم 
كشور ما سيستم بيمارمحور است. حسين چمني 
با اشاره به اهميت مصرف لبنيات در حفظ سامت 
دس��تگاه گوارش و اس��كلت افراد جامعه، اظهار 
كرد: سرانه مناس��ب مصرف لبنيات براي حفظ 
سامت افرد 27۰ كيلوگرم است در حالي كه در 
خوش بينانه ترين حالت س��رانه مصرف اين مواد 
سودمند در كش��ور ما يك سوم مصرف استاندارد 

است.
وي ادامه داد: مركز آمار ايران به عنوان يك مرجع 
رسمي، ميزان توليد شير در كشور را 6.7 ميليون 
تن در س��ال و وزارت جهاد كشاورزي ميزان آن را 
۱۰ ميليون تن اعام كرده اند، در حالي كه ميزان 
جذب شير براي توليد مواد لبني در صنايع حداكثر 

8 ميليون تن است.
چمني بر اين اساس ميزان مصرف سرانه لبنيات 
در كشور را 8۰ كيلوگرم برآورد كرد. وي در توضيح 
برآورد ميزان سرانه مصرف لبني، گفت: اگر ميزان 
توليد شير در كشور به ازاي هر نفر را حداكثر ۱۰۰ 
كيلوگ��رم در نظر بگيريم، 2۰ درصد آن از چرخه 

مصرف داخلي خارج مي شود.
به گفته چمني؛ از ۱۰۰ كيلوگرم شير توليدي به 
ازاي هر نفر ۱۰ درصد آن صادر، ۵ درصد مصرف 
گوس��اله ها و ۵ درصد ضايعات اس��ت. در نهايت 
8۰ كيلوگرم آن تبديل به محصولات لبني شده 
و مورد مصرف مردم قرار مي گيرد. وي با اشاره به 
فاصله مصرف استاندارد لبنيات در ايران و جهان، 
اظهار ك��رد: اين فاصله فقط يك عدد نيس��ت و 
مي تواند فاجعه بزرگي را براي مردم كشورمان رقم 
بزند. وي يادآور ش��د: در بسياري از كشورها براي 
پيشگيري از بيماري ها اسكلتي، افزايش مصرف 
ش��ير و لبنيات يارانه اختصاص داده مي شود يا با 
سازوكارهاي ديگر مصرف اين مواد غذايي مهم را 

افزايش مي دهند.
چمني با تاكيد بر اينكه شير مدرسه هدفمندترين 
يارانه اي اس��ت كه دولت مي توان��د در اين حوزه 
پرداخت كن��د، افزود: توزيع ش��ير م��دارس در 
كشورهاي توسعه يافته ۱۰۰ سال سابقه دارد در 
حالي كه در كشور ما اين طرح هميشه با مشكل 
روبه رو بوده و حدود يك دهه است تقريبا متوقف 
شده است. وي با بيان اينكه افزيش سرانه مصرف 
لبنيات در برنامه پنجم و ششم توسعه آمده است، 
اظهار كرد: به رغم تاكيد بر افزايش مصرف شير و 
لبنيات در برنامه هاي پنجم و ششم توسعه، به دليل 
نبود متولي براي اجراي آن هيچ گاه افزايش مصرف 
اين مواد مغذي در كشور اتفاق نيفتاده است. چمني 
عوامل ديگر مانند ت��ورم و كاهش توان اقتصادي 

مردم را بر كاهش مصرف لبنيات موثر دانست.

درسوميننشستكارگروهطرحاحيايمعادنكوچكمقياسمطرحشد
ارايهراهكارهايعملياتيبرايتوسعهمعادنمسوطلا

معدنكاران م��س وطاي آذربايجان ش��رقي از اج��راي طرح احيا، 
فعال سازي و توسعه معادن كوچك مقياس در اين حوزه هاي معدني 
اس��تقبال كردند. به گزارش ايميدرو، سومين نشست كارگروه طرح 
احيا، فعال سازي و توسعه معادن كوچك مقياس در آذربايجان شرقي 
طبق تفاهم نامه انجام شده بين شركت تهيه و توليد مواد معدني ايران 
و معاونت هماهنگي امور اقتصادي استانداري مذكور در محل سازمان 

صنعت، معدن و تجارت و با محوريت معادن طا و مس برگزار شد.
اين جلسه تخصصي با دارندگان مجوز بهره برداري معادن مس و طاي 
استان آذربايجان ش��رقي با هدف اجرايي و عملياتي كردن اقدامات 
و پيش��نهادات كلينيكي براي فعال س��ازي و توسعه معادن كوچك 

مقياس طا و مس اس��تان در مناطق باشماق، انجرد، الوند، مزرعه و 
غيره برگزار شد.

معرفي معادن براي رفع مشكاتي از جمله منابع طبيعي به شوراي 
هماهنگي طرح، معرفي معادن براي دريافت تس��هيات به صندوق 
بيمه فعاليت هاي معدني، تامين خوراك برخي واحدهاي فرآوري و 
كمك و معرفي براي فروش محصولات، ازجمله راهكارهاي عملياتي 
ارايه شده در جلسه بود كه طبق زمانبندي تعيين شده اجرايي خواهد 
شد. موفقيت در اين حوزه، نيازمند همكاري و تعامل سازمان هاي نظام 
مهندسي معدن، زمين شناسي، خانه معدن، معاونت هماهنگي امور 

اقتصادي استانداري و نمايندگان طرح احيا است. 

انجمنجهانيآهنوفولاداعلامكرد
رشدتوليدفولادايران۲برابرجهان

انجمن جهاني آهن و فولاد اعام كرد: توليد فولاد ايران در ۱۱ ماهه 
سال جاري ميادي 2 برابر متوسط رشد جهاني افزايش يافته و به 

2۳ ميليون و 6۴8 هزار تن رسيده است. 
به گزارش تسنيم، انجمن جهاني آهن و فولاد در جديدترين گزارش 
خود از رشد ۵.۳ درصدي توليد فولاد ايران در ۱۱ ماهه سال جاري 

ميادي خبر داد. 
توليد فولاد ايران كه در ۱۱ ماهه س��ال 2۰۱8 بالغ بر 22 ميليون و 
۴۵2 هزارتن اعام شده بود در مدت مشابه امسال به 2۳ ميليون و 

6۴8 هزار تن افزايش يافته است.
رشد ۵.۳ درصدي توليد فولاد ايران از ابتداي 2۰۱9 در حالي است 

كه دولت امريكا با خروج از توافق هسته اي تحريم ها بر اقتصاد ايران 
از جمله تحريم بر صنعت فولاد را بازگردانده است.

دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا در اوايل ماه مه امسال با صدور 
ي��ك فرمان اجرايي صنايع فولاد، آهن، م��س و آلومينيوم ايران را 
تحريم كرد. اين فرمان كه 8 ماه مه صادر شد درآمد صادرات صنايع 
فلزي ايران را هدف قرار داده است. رشد توليد فولاد ايران از ابتداي 
2۰۱9 حدود 2 برابر متوس��ط رش��د توليد فولاد جهان در همين 
دوره بوده است. توليد فولاد جهان در ۱۱ ماهه نخست سال جاري 
ميادي نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 2.7 درصدي داشته 

و به ۱6۴8 ميليون تن رسيده است.

مديركلدفتربرنامهريزيتامينوتنظيمبازاروزارتصنعت:

توزيعتايرهايسواريدرسامانهتجارتداخليثبتميشود
مديركل دفتر برنامه ريزي تامين، توزيع و تنظيم بازار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: ب��ه منظور كاهش حاش��يه قيمتي، بهبود 
نظارت ها و تنظيم بازار، توزيع تايرهاي س��واري سبك در سامانه 

تجارت داخلي ثبت مي شود.
محمدرضا كامي در گفت وگو با »ايرنا« افزود: ساليانه 2۴ ميليون 
حلقه تاير سواري سبك در كشور مورد نياز است، اين در حالي است 
كه پارسال، توليدكنندگان داخلي ۱7 ميليون حلقه توليد كردند 
و امس��ال نيز در تاش هس��تند تا آمار خود را به ۱9 ميليون حلقه 
برسانند. وي يادآور شد: تا سال گذشته و پيش از گران شدن ارز با 
يك بازار رقابتي در تاير سواري س��بك مواجه بوديم، به طوري كه 
داخلي ها س��اليانه حدود ۱7 ميليون حلقه تاير توليد مي كردند و 
بيش از 7 ميليون حلقه تاير وارد مي ش��د و رقابت توليدكنندگان 
و واردكنندگان، قيمت هاي مناس��بي ب��راي مصرف كنندگان به 

همراه داشت.
كامي بيان داشت: امروز كه نرخ ارز افزايش يافته و ارز واردكنندگان 
نيز نيمايي ش��ده، از واردات لاس��تيك س��بك س��واري استقبال 
نمي شود، به طوري كه س��ال گذشته كمتر از ۳ ميليون حلقه وارد 
شد و امسال نيز حدود يك ميليون حلقه وارد مي شود كه به معناي 

ايجاد حاشيه قيمت براي اين دسته از تايرهاست.
وي گفت: در اين راس��تا  س��تاد تنظي��م بازار چن��د تكليف براي 
توليدكنندگان مشخص كرده كه از آن جمله، تاش براي افزايش 
ظرفيت هاي توليد و بهبود كيفيت براي تامين نياز داخل به ويژه در 

سايزهاي پرمصرف مثل پرايد، پژو و نيسان است.
كامي ادامه داد: همچنين مقرر ش��ده تا تايرهاي سواري از طريق 
ثبت در س��امانه تجارت داخلي، توزيع شوند و فروشندگان هرقدر 

تاير كه مي فروشند در سامانه ياد شده ثبت كنند.
وي افزود: به اين ترتيب، امكان نظارت بهتري بر همه نمايندگي هاي 
توزيع مستقر در ۳۱ اس��تان كشور و كاهش حاشيه قيمتي بازار و 

كارخانه به وجود خواهد آمد.
كامي در پاس��خ به اعتراض توليدكنندگان تاير به افزايش نيافتن 

قيمت تايرهاي وانتي كه كاهش توليد اين سايز را به دنبال داشت، 
گفت: در اي��ن زمينه دو ش��رط افزايش ظرفيت ه��اي توليدي و 
كاهش حاش��يه قيمتي بدون ايجاد كمبود در س��اير سايزها براي 

توليدكنندگان در نظر گرفته شده است.
به گفته وي، فقط در اين صورت ب��ا افزايش قيمت تايرهاي وانتي 
موافقت مي ش��ود تا توليد اين س��ايز برايش��ان اقتصادي شود. در 
ماه هاي گذشته، قيمتي كه سازمان حمايت از حقوق مصرف كننده 
و توليدكنن��ده بابت تايرهاي وانتي اعام ك��رده بود، مورد تاييد و 

رضايت كارخانجات توليدي قرار نگرفت.
بر اين اس��اس كارخانجات، ظرفيت توليد تايرهاي وانتي ش��ان را 
كاهش داده و به سمت ساير تايرها كه سود معقولي داشتند، سوق 
دادند. نتيجه اين تصميم تايرسازان، كمبود تاير وانتي در تابستان 
بود كه اين فصل س��ال، زمان و نياز به جابه جايي ميوه و تربار، اوج 

مصرف اين دسته از لاستيك هاست.
اين در حالي اس��ت كه كارخانجات توليدي با رصد مس��تمر بازار 
و عائم��ي كه از خري��داران دريافت مي كنند، ب��ه تنظيم توليد و 
عرضه تايرها مي پردازند و به طور نمونه توليد تاير پرايد در ماه هاي 
 گذش��ته با افزايش 22 درصدي و تاير س��مند با كاهش سه تا پنج 

درصدي همراه شد.

يكمقاممسوولدرشورايعاليمناطقآزادتشريحكرد

جزيياتوارداتپوشاكدرمناطقآزادهفتگانه
يك مقام مسوول در شوراي عالي مناطق آزاد با ارايه توضيحاتي در 
رابطه با جزييات و نحوه واردات پوشاك در اين مناطق تاكيد كرد كه 
اين واردات براساس مصوبه »كميته تعيين فهرست و سهميه كالاي 
همراه مسافر« در سال گذشته انجام مي شود كه با انجام ثبت سفارش 

و به طور محدود است.
به گزارش ايسنا، بعد از ممنوعيت واردات پوشاك از سال گذشته، اخيرا 
ش��هرياري، نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات نساجي و پوشاك 
اعام كرد كه با توجه به ممنوعيت واردات پوشاك عما در چند ماه 
گذشته واردات اين كالا از مناطق آزاد نيز متوقف شده بود، اما به نظر 
مي رسد، در چهار هفته گذشته قيد ثبت سفارش از واردات پوشاك در 
مناطق آزاد برداشته شده و واردات پوشاك از اين مناطق از سر گرفته 
شده است.به دنبال طرح اين موضوع، پرس و جوي ماجراي واردات 
پوشاك از مناطق آزاد از ناصر خرمالي -مدير توسعه صادرات، گمرك 

و ارزش افزوده مناطق آزاد، با توضيحاتي در اين رابطه همراه بود.
وي گفت: براساس قانون چگونگي اداره مناطق آزاد تجاري و صنعتي 
ورود هر گونه كالا به استثناي كالاي ممنوعه شرعي با پرداخت عوارض 

مربوطه به محدوده اين مناطق بامانع است.
مدير توس��عه صادرات، گمرك و ارزش افزوده مناطق آزاد در همين 
رابطه با اش��اره به جريان كالاي همراه مسافر گفت: در فروردين ماه 
سال گذشته و با تصويب هيات وزيران كميته تعيين فهرست و سهميه 
كالاي همراه مس��افر با نمايندگان برخي دس��تگاه ها از جمله بانك 
مركزي، وزارت صمت، گمرك و ش��وراي عالي مناطق آزاد تشكيل 
شد كه واردات اين دسته از كالاها كه پوشاك نيز جزيي از آن است بر 
اساس تصميمات اين كميته تعيين فهرست و سهميه آن مشخص 
مي ش��ود؛ به طوري كه مصوبات سالانه و متناسب با فهرست كالاي 
همراه مجاز قابل ورود به سرزمين اصلي، به مقاصد مناطق آزاد هفتگانه 

كشور تعيين مي شود.
وي افزود: ثبت س��فارش كالا طبق مصوبه كميته تعيين فهرست و 
سهميه كالاي همراه مس��افر براي ورود هر گونه كالا به مناطق آزاد 
الزامي و اجباري بوده و بايد تمامي كالاها ثبت سفارش شوند و پوشاك 

نيز از اين موضوع مستثني نيست.خرمالي، با اشاره به تعيين سهميه 
ارزي براي واردات پوش��اك از سال گذش��ته توضيح داد: با توجه به 
حساسيت موضوع واردات پوشاك و همچنين حمايت از توليد داخل، 
مجموع دلاري واردات براي س��ال جاري ح��دود ۱76 ميليون دلار 
براي هفت منطقه تعيين شد، اما تاكنون به دليل مشكات مربوط به 
تجارت خارجي و ساير معضات داخلي، كمتر از ۳۰ درصد اين رقم 

براي پوشاك به مناطق وارد شده است.
اين مقام مس��وول در شوراي عالي مناطق آزاد، افزود: عمده پوشاك 
وارده به مناطق پوشاكي هستند كه توليد آن در داخل انجام نمي شود 
و حجم بسيار اندكي دارند كه ارزش دلاري آن نيز در قياس با تجارت 

۱2 ميليارد دلاري پوشاك كشور قابل توجه نيست. 
به گفته خرمالي، پوشاك وارد ش��ده به مناطق آزاد جهت عرضه به 
گردشگران و مسافران مناطق به مجمتع هاي فروشگاهي مناطق آزاد 
تجاري و صنعتي انجام مي ش��ود كه جلوگيري از خروج ارز از طريق 

مسافران داخلي به خارج از كشور از اهم اهداف اين جريان است.
مدير توسعه صادرات، گمرك و ارزش افزوده مناطق آزاد يادآور شد: 
قطعا ورود تجاري كالا به مناطق آزاد تجاري و صنعتي جهت عرضه 
مس��افري به گردش��گران داخلي مي تواند مزيت هاي ويژه اي براي 

مناطق به همراه داشته باشد.



7 انرژي

پيش بيني یک اقتصاددان از بازگشت تعادل به اقتصاد با تک نرخی شدن بنزین 

نمایندگان به دنبال تعدیل سیاست بنزینی در سال 99
گروه انرژی|فرداد احمدي|

چند روزی اس��ت که بحث تک نرخ��ی کردن قیمت 
بنزین برای سال 99 بین نمایندگان مجلس داغ شده 
اس��ت. نماین��دگان می گویند با تعیی��ن قیمتی بین 
1700 تا 2000 تومان برای هر لیتر بنزین می توان به 
گونه ای از فشار گرانی س��وخت از دوش مردم کاست، 
بطوري که درآمد دولت از محل فروش بنزین در داخل 
کش��ور کاهش نیابد. آلبرت بغزیان، اقتصاددان و عضو 
هیات علمی دانش��گاه تهران در گفت وگو با »روزنامه 
تعادل« ضمن اس��تقبال از چنی��ن طرحی گفت که 
تک نرخی ش��دن بنزین ثبات را به بازار بازمی گرداند و 
جلو سوءاستفاده گران را که قیمت های کالاها و خدمات 
خود را با نرخ بنزین 3000 تومانی هماهنگ می کنند، 
می گی��رد. به گفته بغزیان، موضوعی به نام »کش��ش 
قیمتی« می تواند باعث شود که با کاهش قیمت ها حتی 
تا 1700 تومان در هر لیتر، مصرف بنزین افزایش یافته و 
بدین ترتیب درآمد دولت به همان اندازه ای که اکنون از 

قبل فروش بنزین به دست می آورد، تأمین شود.
یک��م دی ماه، خبرگ��زاری تابن��اک گ��زارش داد که 
نمایندگان مجلس به دنبال کاهش نرخ بنزین هستند. 
کاظم دلخ��وش، عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی از ارائه پیشنهادهایی برای تک نرخی 
ش��دن قیمت بنزین در س��ال آینده خب��ر داد و گفت 
که نمایندگان پیش��نهادهای زیادی برای تغییر نرخ 
 بنزین براي س��ال 99 داده اند. به گفته او: »پیشنهاد ما 
تک نرخی شدن بنزین اس��ت که بر اساس آن بنزین 
معمولی با قیمت 1۵00 و یا 2000 تومان و بنزین سوپر 
به قیمت 2000 و یا 2۵00 تومان، آن هم بدون کارت 

سوخت عرضه شود.«
دوم دی ماه، سید قاسم جاسمی، عضو کیمسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی نیز در 
نطق میان دستور خود خواستار تک نرخی شدن قیمت 
بنزین شد. به گزارش ایسنا، او در نطق خود عنوان كرد: 
»از رئیس کمیس��یون تلفیق و اعضای این کمیسیون 
می خواهم که اگ��ر امکانی وج��ود دارد بنزین را برای 
سال آینده با کارشناسی و با نگاه به وضعیت معیشتی و 
تورم 300 درصدی تک نرخی کرده و قیمت آن را بین 
1۵00 ت��ا 2000 تومان تعیین کنند تا این التیامی بر 

زخم مردم باشد.«
هفتم دی ماه، غلامعلی جعف��رزاده ایمن آبادی، عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی هم 
در گفت و گو با »عصر ایران« از تک نرخی شدن قیمت 

بنزین حمای��ت کرد و گفت که »ب��ا بنزین تک نرخی 
یعنی نرخی ثابت بین هزار و 700 تا 2 هزار تومان هم 
اصل 7۵ رعایت می شود، هم مردم رضایت دارند و هم 
درآمد دولت تامین و در عین حال جلوی رانت و فساد 
هم گرفته می شود. قرار است این پیشنهاد در کمیسیون 
تلفیق و صحن مجلس مطرح شود و عقلانی این است 
که کمیسیون با آن موافقت کند. دولت نیز دلیلی برای 
مخالفت با آن را ندارد.« به گفته او، اصل 7۵ قانون اساسی 
می گوید که مجلس حق ندارد یک ریال درآمد دولت 
را کم کند و یک ریال هم نمی تواند هزینه آن را افزایش 
دهد. در واقع درآمد را می توان افزایش داد و هزینه را نیز 
می توان کاهش داد، ولی عکس آن را نمی توان عمل کرد. 
در همین خصوص بهروز بنیادی، عضو هیات رییس��ه 
کمیسیون تلفیق بودجه لایحه سال 99 نیز در گفت وگو 
با ایسنا اظهار کرد: »مجلس این اختیار را دارد که به هر 
مساله ای ورود پیدا کند. در جریان بررسی بودجه سال 
آینده نیز نظرات و پیشنهادات نمایندگان در کمیسیون 
تلفیق و صحن مجلس مطرح خواهد ش��د.« به گفته 
او نمایندگان سناریوهای مختلفی درباره ی بنزین در 
سال آینده دارند و به دنبال این هستند که این وضع را 

به عدالت نزدیک تر کنند.
بدین ترتیب، بحث تک نرخی ش��دن قیمت بنزین در 
سال 99 روز به روز حامیانی بیشتری در میان مجلسیان 
پیدا می کند. اما چگونه می توان بدون کم کردن درآمد 

دولت قیمت بنزین را کاهش داد؟

   نرخ 1700 تا 2000 تومانی از کجا آمد؟
فرمول محاس��به ساده اس��ت. چنانچه میزان مصرف 
بنزی��ن را ثابت در نظر بگیری��م، و همچنین با در نظر 
گرفتن نسبت میزان مصرف بنزین سهمیه ای با بنزین 
آزاد، می توان قیمت بنزین در صورت تک نرخی شدن 
آن را محاس��به کرد. گفته ش��ده که اکنون 70 درصد 
مصرف را بنزین 1۵00 تومان��ی و 30 درصد مابقی را 
بنزین 3 هزار تومانی تش��کیل می ده��د. بنابراین اگر 
بخواهیم آن را تک نرخی کنیم، میانگین قیمت 19۵0 
تومان برای هر لیتر بنزین به دست می آید و این پرسش 
مطرح می ش��ود که با توجه به اصل 7۵ قانون اساسی 
که مجلس را از کاهش درآمد دولت منع می کند، بازه 
قیمتی 1700 الی 2000 تومانی پیشنهادی نمایندگان 
چگونه محاسبه شده است؟ مساله اینجاست که سطح 
مصرف بنزین نیز متغیر است و قیمت بنزین با میزان 
مصرف آن رابطه معکوس دارد. از این رو است که آلبرت 

بغزیان، اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه تهران 
مساله »کشش های قیمتی« را پیش می کشد. بغزیان 
به »تعادل« مي گوید که پیچیدگی های قیمت گذاری 
و دس��ت و پنجه نرم کردن با متغیرهای فراوان باعث 
می ش��ود که در مقام عمل کسی نتواند به طور قطعی 
اعلام کند که کشش قیمتی می تواند درآمد فعلی دولت 
از فروش داخلی بنزین را با قیمت 1700 تومان برای هر 
لیتر محقق کند یا 2000 تومان برای هر لیتر. عواملی 
مثل سلیقه مردم، درآمد ملی، آلودگی هوا و... بر میزان 

مصرف سوخت تأثیر می گذارند.
البته او این را ه��م اضافه کرد که ب��ازه تغییر درآمدی 
محدود اس��ت و می تواند با در نظر گرفتن ضریب خطا 
گفت که دول��ت می تواند درآمد خود از فروش بنزین را 
حفظ کند.بنابراین می توان نتیجه گرفت که نمایندگان 
مجلس با پیش��نهاد قیمت 1700 تومانی برای بنزین، 
پیش بینی کرده اند که این قیمت باعث افزایش مصرف 
این نوع س��وخت به نس��بت حال حاضر که بنزین دو 

نرخی است، می ش��ود. بغزیان توضیح می دهد که بازه 
1700 ال��ی 2000 تومان برای هر لیتر بنزین با در نظر 
گرفتن کشش قیمت بنزین محاس��به شده است و در 
واقع، آنهایی که اکنون مجبورند بنزین 3000 تومانی 
را خریداری کنند، با کاهش قیمت بنزین مصرفش��ان 
افزایش می یابد و مصرف آنهایی که به س��همیه خودرو 
خود بسنده کرده اند کمی کاهش خواهد یافت.بغزیان 
ضمن تاكید بر اینکه تک نرخی کردن قیمت بنزین برای 
اقتصاد مفید است، گفت که با تک نرخی کردن، بهانه از 
سوءاس��تفاده گران گرفته می شود. اکنون شاهدیم که 
همه قیمت ها با بنزین 3000 تومانی در حال هماهنگ 
شدن است، حال آنکه سهم مصرف بنزین آزاد حدود 30 
درصد کل مصرف بنزین است. بنابراین تک نرخی شدن 
بنزین باعث می شود که جلوی افزایش قیمت کالاها و 
خدمات گرفته شود. مسئله مهم تر آنکه تک نرخی شدن 
قیمت بنزی��ن، ثبات را به بازار ب��از می گرداند.می توان 
انتظار داش��ت که تک نرخی شدن قیمت بنزین سبب 

یکنواخت شدن توزیع مصرف بنزین در طول ماه شود. 
پیش تر ولی الله محمودی، رئیس هیات امنای اتحادیه 
جایگاه داران به خبرگزاری ایرنا گفته بود که بنزین دو  
نرخی باع��ث بی ثباتی در توزیع مصرف بنزین در طول 
ماه می شود. به گفته او، شارژ شدن کارت سوخت همه 
مشترکان در ابتدای ماه باعث ش��لوغ شدن جایگاه ها 
می ش��ود که در پایان ماه نیز بازار دلالان سوخت سکه 
می شود. بنابراین بنزین دو نرخی باعث می شود که در 
هش��ت تا 10 روز پایان هر ماه شاهد هجوم مردم برای 
استفاده از بنزین دلالی و در یک هفته ابتدای هر ماه شاهد 
هجوم مردم برای استفاده از کارت های یارانه باشیم.حالا 
باید منتظر ماند و دید آیا در جریان تصویب نهایي لایحه 
بودجه سال 99، پیشنهادات براي كاهش قیمت بنزین 
كه حالا حامیاني در بهارستان دارد، راه به جایي خواهد 
برد یا اینكه بنزین در س��ال آینده نیز با همان نرخ هاي 
مصوب آبان ماه سال جاري و به صورت دو نرخي تعیین 

خواهد شد.

مركز پژوهش هاي مجلس با اشاره به محدودیت هاي صادرات نفت عنوان كرد

لزوم چرخش تمركز از صادرات نفت به گاز 
گروه انرژی|

 تازه ترین برآوردهاي صورت گرفته حاكي از آن است 
كه میزان صادرات روزانه نفت ایران به حدود 213 هزار 
بشكه نفت در روز )ماه نوامبر( كاهش یافته است. این 
برآوردي است كه مركز پژوهش هاي مجلس به نقل از 
هفته نامه میس منتشر كرده و بر این اساس تاكید دارد 
ایران مي تواند براي جبران كسري فروش نفت خود به 
دنبال صادرات بیشتر گاز به بازارهاي هدفي چون عراق 
و تركیه باشد زیرا در این حوزه با محدودیت هاي كمتري 
روبرو خواهد بود. مركز پژوهش هاي مجلس با بررسي 
برخي داده ه��اي آماري هفته نامه میس، به بررس��ي 
محدودیت هاي متعددي كه ب��راي صادرات و فروش 
نفت ایران در قالب تحریم ها ایجاد شده است، پرداخت. 
در این گزارش هفته نامه میس از كاهش صادرات نفت 
كشور به كمتر از متوسط 213 هزار بشكه در روز طي 
ماه نوامبر خبر داده است. براین اساس عنوان شده كه 
میانگین صادرات نفت و میعانات كشور در نیمه نخست 
سال 2018، معادل 2.۵ میلیون بشكه در روز بوده كه 
این میزان در ماه اكتبر 2019، به حدود 332 هزار بشكه 

در روز كاهش یافته است. 
برمبناي ای��ن امر عنوان ش��ده كه چی��ن همچنان 
اصلي ترین مشتري نفت ایران باقي مانده است. آمارهاي 
بین المللي سطح واردات نفت این كشور از ایران را طي 
ماه هاي آگوست، س��پتامبر و اكتبر 2019 به ترتیب 
18۵، 131 و 12۵ هزار بش��كه در روز اعلام كرده اند. 

درهمین خصوص روز جمعه خبرگزاري تسنیم نیز به 
نقل از كایسین گلوبال برآوردي از میزان واردات نفت 
چین از ایران در 11 ماهه سال جاري میلادي خبر داد 
و میزان آن را حدود 14.36 میلیون تن )معادل 307 
هزار بش��كه در روز( اعلام كرد كه این میزان با كاهش 
47 درصدي نس��بت به مدت مشابه سال قبل همراه 
بوده است. اما آن طور كه مركز پژوهش هاي مجلس به 
نقل از هفته نامه میس نوشته است؛ سایر حجم صادرات 
فعلي باقي مانده نیز با حجم صادرات س��وریه و مالزي 

تركیب شده است. این بدان معناست كه ایران بخشي از 
صادرات نفت خود را از مسیرهاي غیرمستقیم به فروش 
رسانده اس��ت. طبق این گزارش؛ آخرین حجمي كه 
چین از مالزي واردات داشته به ترتیب در ماه سپتامبر 
و اكتبر معادل 481 و 462 هزار بشكه در روز تخمین 
زده شده كه البته این محموله صادراتي تركیبي با نفت 
ونزوئلا و ایران بوده است. برمبناي این امر عنوان شده كه 
اگر با فرض اینكه منابع درآمدي حاصل از صادرات نفت 
كشور به سوریه به زودي تسویه نشود، در این صورت 

درآمد ماه هاي اخیر معادل فروش 200 هزار بشكه در 
روز خواهد بود. متوسط قیمت نفت سنگین صادراتي 
ایران براساس گزارش ماهنامه اوپك )نوامبر 2019(، 
طي ماه هاي سپتامبر و اكتبر به ترتیب 60.32 و ۵7.94 
دلار به ازاي هر بشكه بوده است. متوسط قیمت نفت 
صادراتي ایران در سال 2018 نیز معادل 69.۵9 دلار 

به ازاي هر بشكه اعلام شده است.

 عراق، بازار مستعد صادراتي براي گاز ايران
اما مركز پژوهش هاي مجلس به نقل از هفته نامه میس 
نوشته اس��ت؛ تمركز بر صادرات گاز براي ایران، شاید 
بتواند نقطه قابل اتكایي براي جبران كسري  درآمدي 
فراهم آورد. كش��ورهاي واردكننده گاز ایران از طریق 
خط لوله تركیه، عراق و بخشي از ارمنستان و آذربایجان 
هس��تند و از آنجایي كه عواید و درآمدهاي حاصل از 
صادرات گاز كشور در مقایسه با نفت در بهترین حالت 
نس��بت به 18 ماه گذش��ته چندان دچار ركود نشده 
اس��ت، بنابراین پتانسیل اصلي صادرات گاز به عراق و 
تركیه اعلام شده به طوریكه تركیه براساس آمارهاي 
میس، در ماه سپتامبر 648 میلیون مترمكعب در روز 
از ایران واردات گاز داش��ته كه این بالاترین رقم از ماه 

مارس بوده است.
میانگین كل صادرات گاز كش��ور به تركیه در 9 ماهه 
سال 2019 معادل روزانه ۵.17 میلیارد مترمكعب در 
روز بوده كه این میزان در مدت مشابه در سال 2018، 

برابر ب��ا ۵.۵4 میلیارد متر مكعب در روز بوده اس��ت. 
مرك��ز پژوهش هاي مجلس در این خصوص نوش��ته 
است؛ باتوجه به سطوح فعلي قیمت هاي نفت، تركیه 
حدود 2۵0 دلار به ازاي هر هزار مترمكعب گاز به ایران 
پرداخت مي كند. این بدان معناس��ت كه ایران حدود 
1.4 میلیارد دلار طي طي 9 ماهه س��ال 2019 و طي 
ماه س��پتامبر 162 میلیون دلار از محل فروش گاز به 
تركیه درآمد داشته است. اما كلیدي ترین كشور مقصد 
صادرات گاز ایران، عراق اس��ت. این كش��ور برخلاف 
تركیه به ویژه از نیمه دوم ماه اكتبر، تلاش كرده براي 
بهره مندي از برخي تعلیق هاي تحریم ایران در خصوص 
فرصت یافتن براي واردات گاز از ایران به امریكا نزدیك تر 
شود. براساس آمار متوسط واردات گاز عراق در چهار 
ماه به انضمام ماه سپتامبر 686 مترمكعب در روز بوده 
است. این میزان با احتس��اب نفت بشكه اي 60 دلار، 
عراق به ازاي هر میلیون بي تي یو گاز، 6.60 دلار به ایران 
پرداخت كرده است. به این ترتیب درآمد ارزي ایران از 
صادرات گاز به عراق طي ماه هاي آگوست و سپتامبر 
160 میلیون دلار بوده است و باتوجه به تخمین هاي 
بي پي، ارمنستان و آذربایجان، ۵/0 میلیارد متر مكعب 
گاز از كش��ور داشته اند.بنابراین پتانس��یل افزایش و 
پیشي گرفتن صادرات گاز از نفت براي ایران مهیاست. 
كمااینكه براس��اس لایح��ه بودجه س��ال 99، میزان 
درآمدهاي ارزي حاصل از صادرات گاز معادل 4 میلیارد 

دلار در نظر گرفته شده است. 
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ادامه از صفحه اول

فساد ساختاري، بزرگ ترين مانع 
تحقق شفافيت در بازار انرژي

خود این كشورها در سطحي نیستند كه بتوانند 
تمامي نیازهاي بازار عرضه ما را پوشش دهند و 
عملا خود این كشورها هم به لحاظ منطقه اي 
و داخلي در كش و قوس هاي سیاس��ي با ایران 
به سر مي برند مانند عراق و افغانستان و تركیه. 
پس این بازارهاي منطقه اي هم براي بلندمدت 
نمي توانن��د نیازهاي م��ا را در بخش تقاضا به 

شكلي مستمر تامین كنند.
برخي از نهادهاي غیراقتصادي هم به واسطه 
برخورداري از رانت و داش��تن سهمیه از سفره 
هیدروكربن ها، گاها قیمت هایي را به مشتریان 
خود اعلام مي كنند كه پایین تر از قیمت بورس 
انرژي اس��ت و عملا حاضر ب��ه خرید از بورس 

انرژي نیستند.. 
مكانیسم خریداران سنتي از بازار انرژي ایران 
به این صورت اس��ت كه تمایل دارند به میزان 
تحویل هر میزان از یك كالا آن را تسویه كنند 
و حاضر به پرداخت كل ثمن معامله نیس��تند. 
بورس انرژي هم تا به امروز ساز وكار مناسبي 

براي این مساله در نظر نگرفته است. 
از سوي دیگر شاید اگر ابزارهاي نوین معاملاتي 
در بورس انرژي راه اندازي شود، بخش پنهان 
بازار انرژي روي خوش به این بازار نشان دهد و 
حجم گردش مالي این بورس هم مانند بسیاري 
از بورس هاي مهم نفت و انرژي جهان افزایش 
یابد.  در عین حال بورس ان��رژي تا زماني كه 
به عن��وان یك نهاد موازي با ش��ركت نفت در 
اذهان مدیران نفتي شناخته مي شود، نخواهد 
توانست به جایگاه اساسي خود دست پیدا كند. 
اگر قرار باشد ما بورسي داشته باشیم كه از آن 
به عنوان بازاري شفاف، كار آمد، با نقد شوندگي 
و رقابت پذیري بالا، جهت رفع انحصار و كشف 
عادلانه قیمت داشته باشیم نیاز است كه یك 
بار براي همیشه وزارت نفت، شركت ملي نفت 
و سایر ذینفعان بخش انرژي كشور بپذیرند كه 
نفت در این كشور از زمان مرحوم دكتر مصدق 

ملي شده است.
كارشناس بورس انرژي

كوتاه از دنياي انرژي

 امكان دريافت بنزين آزاد 
با كارت هاي سوخت شخصي

ايرنا| در حالي كه افراد از كارت شخصي خود 
تنها براي دریافت بنزین س��همیه اي استفاده 
كرده و بنزی��ن آزاد را ب��ا كارت جایگاه داران 
مي زنند، اما بر اساس اعلام شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ایران، از كارت هاي شخصي 
مي توان براي دریافت بنزین آزاد نیز استفاده 
كرد.بعد از اصلاح قیمت بنزین و سهمیه بندي، 
اس��تفاده از كارت س��وخت ش��خصي ب��راي 
بهره مندي از 60 لیتر بنزین 1۵00 توماني در 
بین مردم رونق گرفت و این در حالي بود كه تا 
پیش از آن اس��تفاده از كارت سوخت شخصي 

به 20 درصد هم نمي رسید.
با این حال همچنان اف��راد در هنگام دریافت 
بنزین آزاد، به جاي اس��تفاده از كارت سوخت 
خود، از كارت جایگاه داران استفاده مي كنند.

در این رابطه شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي ای��ران اعلام كرده كه در ص��ورت اتمام 
س��همیه س��وخت ماهانه یا ذخیره ش��ده در 
كارت ه��اي س��وخت ش��خصي، ام��كان 
س��وخت گیري با قیمت آزاد و غیر سهمیه اي 
براي كارت هاي سوخت شخصي وجود دارد.در 
این اطلاعیه آمده كه استفاده از كارت هاي آزاد 
موجود در جایگاه ها اختیاري بوده و همچنان 
مي توان براي نرخ آزاد نیز از كارت هاي شخصي 

خود استفاده كرد.

 درخشش نفت
در آخرين  هفته سال ميلادي

ايسنا| قیمت نفت روز جمعه تحت تاثیر افت 
بیش از حد انتظار ذخایر امریكا، افزایش پیدا 
كرد و هفته اي كه به دلیل تعطیلات س��ال نو 
كوتاه شده بود را نزدیك به بالاترین حد در سه 
ماهه اخیر به پایان برد.بهاي معاملات وس��ت 
تگ��زاس اینترمدیت امریكا ب��راي تحویل در 
فوریه چهار س��نت معادل كمتر از 0.1 درصد 
كاهش پیدا كرد و در 61 دلار و 72 س��نت در 
هر بشكه بسته شد. این شاخص براي كل هفته 

حدود 2.1 درصد رشد ثبت كرد.
بهاي معام��لات نفت برنت ب��راي تحویل در 
فوریه 24 سنت معادل 0.4 درصد رشد كرد و 
در 68 دلار و 16 سنت در هر بشكه بسته شد 
و براي كل هفته 3.7 درصد افزایش نشان داد. 
هر دو ش��اخص براي چهارمین هفته متوالي 
افزای��ش پیدا كردن��د.اداره اطلاع��ات انرژي 
امریكا اع��لام كرد ذخایر نفت این كش��ور در 
هفته منتهي به 20 دسامبر به میزان ۵.467 
میلیون بش��كه كاهش پیدا كرد. تحلیلگران 
در نظرس��نجي »اس اند پي گلوبال پلاتس« 
پیش بیني ك��رده بود كه ذخای��ر نفت امریكا 
سه میلیون بشكه كاهش پیدا مي كند. با این 
حال در گزارش موسسه امریكن پترولیوم كه 
اواخر سه شنبه منتشر شده بود كاهش ذخایر 
به میزان 7.9 میلیون بش��كه اعلام شده بود.

آمار رس��مي همچنین افزایش ذخایر بنزین 
به میزان 1.963 میلیون بش��كه را نشان داد. 
آمار رس��مي ذخایر نفت و فرآورده هاي نفتي 
امریكا به دلیل تعطیلات كریس��مس با تاخیر 

منتشر شد.

۲۰۲۰  سال ورشكستگي هاي نفت و گاز امریكا
ورشكس��تگي هاي متعددي در صنعت نفت و گاز امری��كا روي داده كه 
باعث شده است سرمایه گذاران به صنعت شیل روي خوش نشان ندهند.

به گزارش ایسنا، این صنعت در طول سال 2019 در نتیجه ركورد بالاي 
شركت هایي كه اعلام ورشكستگي كردند با بحران تامین اعتبار روبرو شد.

طبق اعلام ش��ركت »هایز اند بونز «، مجموعا ۵0 شركت انرژي در 9 ماه 
نخست امسال خواس��تار حمایت در برابر ورشكستگي شدند كه شامل 
30 تولیدكننده نفت و گاز، 1۵ شركت خدمات میدان نفتي و دو شركت 

میان دستي بوده است.
در مقاب��ل، در كل س��ال 2018 تع��داد 43 ش��ركت نف��ت و گاز اعلام 
ورشكستگي كردند. بزرگ ترین ورشكس��تگي امسال نفت و گاز كه در 
واقع بزرگ ترین ورشكستگي از سال 2016 بود، شركت EP انرژي بود كه 
نتوانست حدود پنج میلیارد دلار بدهي خود را پرداخت كند و در اكتبر 
اعلام ورشكستگي كرد.اكنون برخي از ناظران هشدار داده اند كه این روند 
در سال 2020 سرعت بیشتري پیدا مي كند.در آخرین دوران رونق نفت 
شیل، شركت ها ي حفاري امریكایي با كوهي از اعتبار موجود روبرو بودند 
زیرا سرمایه گذاران تمایل داشتند روي فعالیتهاي نفت شیل كه به میزان 
قابل توجهي ارزان تر و كارآمدتر از حفاري مرس��وم بود، سرمایه گذاري 
كنند.بازارهاي نفت از عرضه فراواني لبریز شدند كه از تقاضا فزوني گرفت 
و در رویدادي كه عده كمي پیش بیني كرده بودند، امریكا به بزرگ ترین 
تولیدكننده نفت جهان تبدیل شد و حدود 13 میلیون بشكه در روز نفت 
تولید كرد كه این كشور را به یك صادركننده نفت بزرگ تبدیل كرد. در 
نتیجه قیمت ها به میزان قابل توجهي كاهش پیدا كردند و به س��طحي 

سقوط كردند كه بسیاري از ش��ركت ها ي حفاري را ضررده كرد.به یك 
باره سرمایه گذاران نگران صنعت شیل شدند و بدهي انرژي، منفور شد. 
این سرمایه گذاران كاملا حق داشتند زیرا شركت هایي كه اوراق قرضه 
آنها بي ارزش شناخته شد، قادر به بازپرداخت بدهي خود نبودند و ده ها 
شركت حفاري كوچكي كه زیربار انبوهي بدهي بودند، از بین رفتند.اكنون 
تحلیلگران انتظار دارند این وضعیت شدت بیشتري پیدا كردند و ادغامهاي 
بیشتر میان شركت ها ي شیل و تغییر شرایط بازپرداخت بدهي ضروري 

است تا صنعت به روال عادي خود برگردد.
بر اس��اس گزارش اویل پرایس، مایكل بردلي، استراتژیس��ت انرژي در 
این باره گفت: حدود 30 تا 40 میلی��ارد دلار بدهي انرژي با بازدهي بالا 
اكنون در خطر است و این شركت ها گزینه دیگري به جز حمایت در برابر 

ورشكستگي و توافق جدید براي بازپرداخت بدهي ندارند.

عقب نشيني تجدیدپذیرها به نفع نيروگاه هاي آلاینده
كش��ور ما 60 هزار مگاوت ظرفیت تولید برق از منابع تجدیدپذیر را دارد 
كه كمتر از 1000 مگاوت از این ظرفیت را استفاده مي كند، بنابراین نه در 
حد بضاعت عمل كرده و نه به تعهدات بین المللي و برنامه ششم توسعه 

پایبند بوده است.
به گزارش ایلنا، با توجه به ذخایر بالاي نفت و گاز در كشور قسمت اعظم 
تولید برق با استفاده از انرژي فسیلي و توسط نیروگا ه هاي حرارتي صورت 
مي گیرد هر چند اس��تفاده از سوخت هاي پاك تري مثل گاز طبیعي رو 
ب��ه افزایش بوده اما به دلایل افزایش مصرف خانگي به خصوص در فصل 
زمستان استفاده از این سوخت را نیز در معذوریت هایي قرار مي دهد، از 
انرژي هاي تجدیدپذیر هم علیرغم غني بودن كشور از این منابع و همچنین 
در نظر گرفتن برخي مشوق ها، به صورت افتان و خیزان استفاده شده تا 
همچنان هوا آلوده و نیروگاه ها در جایگاه یكي از متهمان اصلي باقي بمانند.

پیام باقري در این باره اظهار داشت: در حال حاضر عمده ظرفیت تولید برق 
در كشور ما مبتني بر نیروگاه هاي حرارتي است كه از سوخت هاي فسیلي 
استفاده مي كنند، نیروگاه ها عمدتا سیكل تركیبي و بخشي هم از مازوت 
براي سوخت مصرف مي كنند، بنابراین سهم قابل توجهي از آلایندگي به 

نیروگاه هاي حرارتي مرتبط است.
وي اف��زود: هر قدر ظرفیت تولید برق از نیروگاه ه��اي حرارتي را كم و به 
تجدیدپذیرها اضافه كنیم، طبیعتا میزان آلایندگي هم كم مي ش��ود، 
ایران نهمین كشور آلوده كننده جهان است، در كاپ فرانسه تا 2030 به 
كنوانسیون هاي بین المللي متعهد شدیم كه میزان آلایندگي را كم و سهم 
تجدیدپذیرها را در صورت تداوم تحریم ها به 4 هزار مگاوات و اگر تحریم ها 

برداشته شود به 10 هزار مگاوات برسانیم. بعبارت دیگر در صورت تداوم 
تحریم 4 درصد و در صورت لغو تحریم ها 12 درصد باید از میزان آلایندگي 
بكاهیم. در حال حاضر فاصله زیادي با این برنامه و حتي برنامه ششم توسعه 
كه قرار بود سالي 1000 مگاوت نیروگاه تجدیدپذیر وارد مدار شود، داریم، 
ما اكنون فقط 800 مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر نصب شده داریم، با این 

سرعت حتي به تعهدات مان در برنامه ششم هم نمي توانیم برسیم.
نایب رییس سندیكاي صنعت برق با بیان اینكه 30 درصد سهم آلایندگي 
كشور مربوط به نیروگاه هاي حرارتي است، تصریح كرد: كشور ما 60 هزار 
مگاوت ظرفیت تولید برق از منابع تجدیدپذیر را دارد كه كمتر از 1000 
مگاوت از این ظرفیت را استفاده مي كند، بنابراین نه در حد بضاعت عمل 
كرده و نه به تعهدات بین المللي و برنامه ششم توسعه پایبند بوده است و 

سهم آلایندگي نیروگاه هاي كشور هم به قوت خود باقي است.



پرونده8تحليل

تناقض هاي سياست رييس جمهور امريكا

ايالات متحده در خاورنزديك، ترامپ عليه ترامپ

سبد خالي سياست خارجي ترامپ در سال ۲۰۱۹

مترجم: شهباز نخعي|
در جري�ان برگ�زاري همايش دوح�ه، ١٤ و ١٥ 
دس�امبر ٢٠١٩، »اوري�ان ٢١« ب�ا راب�رت مالي 
رييس »گروه بحران بين المللي« و دستيار ويژه 
رييس جمهوري هاي پيشين امريكا، باراك اوباما 
و بيل كلينتون، ديدار و گفت وگو داشت. در اين 
ديدار، به بررسي سياست دونالد ترامپ در خاور 

نزديك و تناقض هاي آن پرداخته شد. 

 كريستيان ژوره )اوريان ٢١(: برداشتي سرسختانه 
خواهان اين است كه ايالات متحده تدريجا خود را 
از امور مربوط به خاور نزديك بيرون بكشد؟ آيا اين 
يك واقعيت اس�ت يا بايد آن را تعبيري بد از شعار 
»نخس�ت امريكا« و صحبت هاي رييس جمهوري 
ترامپ از زمان انتخاب شدن درمورد عقب نشيني 

كشورش از خاور نزديك دانست؟
رابرت مالي: سه عامل را بايد از هم تميز داد. عامل نخست 
بزرگ نمايي هاي رس��انه اي از اظهارات امريكايي هاست. 
عقب نش��يني مورد ادع��ا در منطقه ناش��ي از يك قرائت 
بد اس��ت. بايد به ياد داش��ت كه بيش از ٣٠ هزار س��رباز 
امريكايي همچنان در منطقه حضور دارند و از زمان انتخاب 
ترامپ ١٤ هزار نظامي هم به آنجا فرستاده شده است. اگر 
فرستادن هواپيماهاي بدون سرنشين يا هدايت عمليات 
نظامي هم به اينها افزوده شود، صحبت از عقب نشيني امريكا 
مبالغه آميز به نظر مي آيد. اين برداشت بد ناشي از آن است 
كه خود ترامپ غالبا مي گويد كه امريكايي ها در منطقه بيش 
از حد مداخله مي كنند و منافع امريكا در اين است كه توجه 
كمتري به اين منطقه داشته باشد. همچنين، اين برداشت 
عقب نشيني ناشي از هراس برخي از رهبران منطقه است 
كه نمي خواهند تنها رودرروي ايران قرار بگيرند. اما، واقعيت 

به طور محسوس متفاوت است.
عام��ل دوم مرب��وط به واقعيت��ي در درازمدت اس��ت: در 
موضع گيري امريكا نس��بت به كاربرد نيروي نظامي براي 
اثرگذاري جهاني تغييري ايجاد شده است. افول نسبي قدرت 
امريكا واقعيتي است كه سبب افزايش نسبي قدرت هاي 
ديگر شده است. در دنيايي كه ايالات متحده حضور كمتري 
دارد، هرقدرتي مي كوشد جايگاهي براي خود به دست آورد.

    افولي نسبي كه به گذشته دور بازمي گردد
 كريس�تيان ژوره: آيا اين افول نسبي پيش از 

ترامپ آغاز شده  است؟
رابرت مالي: اساسا اين افول با جنگ عراق در سال ٢٠٠٣ آغاز 
و نشان داده شد كه استفاده از نيروي نظامي امريكا درواقع 
نمايانگر ناتواني آن است. به علاوه، از آن زمان افكار عمومي 
امريكا ناخرسندي خود از اين مداخله هاي مكرر ابراز مي كرد. 
ماجراي ليبي اين احساس را تشديد كرد. من با وام گرفتن 
از گفته هاي يكي از همكارانم مي گويم، در اين مورد امريكا 
هركاري كه بكند بيهوده از آب درمي آيد: »عراق تس��خير 
و اشغال مي ش��ود؛ بيهوده است، ليبي تسخير ولي اشغال 
نمي شود؛ بيهوده است. سوريه نه تسخير و نه اشغال مي شود، 
بازهم بيهوده است«. منشأ اين امر يك باور عمومي است كه 

بهتر است از منطقه سلب علاقه و توجه شود. 
اما، اين احساس ناتواني به زماني دور، به ويژه دوران باراك 
اوباما و حتي پي��ش از آن بازمي گردد. اوباما از س��ال هاي 
»بهار عرب« با واقع بيني بس��يار متوجه اين ناتواني شد. 
دوراني كه بسياري فكر مي كردند برگ تازه اي در روابط بين 
ايالات متحده ودنياي عرب، به خاطر روابط بين فلسطين 
و اسراييل، گشوده مي شود. خود اوباما در سال ٢٠٠٢ مي  
گفت كه جنگ هاي خوب و جنگ هاي احمقانه وجود دارد.

هنگامي كه اوباما رييس جمهوري ش��د، به سرعت حس 
كرد ك��ه اميدهاي تغيير ابراز ش��ده توس��ط اطرافيان يا 
رسانه ها بخت تحقق ندارد. او متوجه نارضايتي ها شد. اما 
دولت او اختيار همه چيز را نداش��ت. مي دانست كه منافع 
امريكا در مصر يا خليج ]ف��ارس[ همان منافع دوراني كه 
سياست گذاري ها انجام شده بود، نيست. درك او خوب بود 

اما دولت نتيجه گيري هاي خوبي از آن نكرد.

    بيهودگي جنگ ها
 كريستيان ژوره: كارزار انتخاباتي ترامپ به طور 

قاطع درمورد بيهودگي جنگ هاي امريكا بود.
رابرت مالي: اين عامل سوم و چيزي است كه مي توان آن 
را معادله ترامپ ناميد. ترامپ در طول كارزار انتخاباتي 
خود نش��ان داده بود كه جنگ هاي امريكا براي اقتصاد 
آن و نيز از دست دادن زندگي انسان ها، گران تمام شده 
اس��ت. حتي كارزار انتخاباتي كنوني دموكرات ها براي 
انتخابات سال ٢٠٢٠، برپايه موضوع مداخله هاي نظامي 
بيهوده در منطقه قرار دارد. بنابراين، پديده اي درازمدت 
نشان دهنده افول غير قابل اجتناب قدرت امريكاست. 
با گفتن اين حرف، براي ترامپ مس��اله به صورت تعهد 
يا عدم تعهد مطرح نيست. رفتار او معامله گرانه است. 
اگر يك تعهد يا عدم تعهد در خدمت منافعش باش��د 
آن را انجام مي دهد. بديهي اس��ت كه اين رفتار موجب 
سلب اعتماد برخي از رهبران دنياي عرب مي شود. آنها از 
خود مي پرسند: »آيا متحد امروز فردا هم متحد خواهد 
بود؟«. در ابوظبي يا رياض از خود پرس��يده مي شود آيا 
روزي با يك رييس جمهوري در امريكا روبه رو خواهند 
ش��د كه به دليل هاي غيرقابل تصور از آنها روبرگرداند، 
با ايراني ها ب��ه توافق برس��د و آنها را كام��لا رها كند؟ 
براي آنها، سياست درپيش گرفته شده توسط ترامپ، 
درعين حال، هم شفاف و هم اسرار آميز است. اين درك 
مي شود كه سياس��ت او برپايه بده-بده است، اما كسي 
نمي داند ك��ه او چه مي دهد و چه مي گي��رد. اما درباره 
اين خصوصيت ترامپ مبالغه نبايد كرد. اگر درس��ال 
٢٠٢٠ يك رييس جمهوري دموكرات انتخاب ش��ود، 
موضع گيري او درمورد خاور نزديك تداوم موضع گيري 
كنوني خواهد بود. اليزابت وارن زماني به درستي گفت 
كه  بايد همه نيروها را از خاور نزديك فراخواند. با آنكه او روز 
بعد گفته خود را تصحيح كرد كه منظورش عقب نشيني 
كامل نبوده، به هرحال حرفش بي معنا نيست. بنابراين، 
اين موضع گيري ادامه خواهد يافت و ايالات متحده يقينا 
از منطقه عقب نشيني نخواهد كرد. سياستي سنتي تر 
درپيش گرفته خواهد شد. اين ديگر ترامپ نخواهد بود 
كه به دليل هاي مالي يا به دست آوردن نفعي سياسي به 

اتحاد با رهبران منطقه مي پردازد.

    توافق قرن، يك شعبده  بازي
 كريس�تيان ژوره: قرار بود ك�ه »توافق قرن« 
يك بار براي هميش�ه روابط بين اسراييلي ها و 

فلسطيني ها را سامان دهي كند. اين توافق هيچ 
بختي براي پذيرفته شدن توسط فلسطيني ها 

ندارد. آيا حتي منتشر خواهد شد؟
رابرت مالي: اين برنامه يك ش��عبده بازي است. درواقع از 
پيش اجرا شده است: انتقال سفارت امريكا به بيت المقدس، 
]پذي��رش حاكميت اس��راييل بر بلندي ه��اي[ جولان، 
شهرك هاي يهودي نشين و وضعيت پناهندگان فلسطيني 
]در آگوس��ت ٢٠١٨، ايالات متحده اعلام كرد كه ديگر به 
»آژانس پناهندگان فلس��طيني« )UNRWA( كمك 
مالي نخواهد كرد. پيش از آن ايالات متحده از سال ١٩٤٨ 
بزرگ ترين كمك كننده به پناهدگان فلسطيني بود و ميزان 
كمكش به بيش از ٣٦٤ ميليون دلار )٣٢٨ ميليون يورو( 
مي رسيد[، بسته شدن دفتر نمايندگي ديپلماتيك فلسطين 
در اي��الات متحده )٣( حاكي از رفت��اري متفاوت درمورد 
مساله پناهدگان وكاهش كمك هاي انساني و اقتصادي به 
فلسطيني ها در سال ٢٠١٨ است. همه اين موضوع ها بدون 

آنكه آشكارا گفته شود، بخشي از برنامه امريكاست.
 كريس�تيان ژوره: آي�ا اي�ن رييس جمه�وري 
»معامله گر« دربرابر آنچه كه داده -هديه هاي نابي 
كه به اسراييل داده شده - چيزي هم خواسته است؟
راب��رت مالي: او اين كار را به خاطر سياس��ت داخلي انجام 
داده است. هديه اي اس��ت كه به خودش داده. او خواسته 
خود را تا حد امكان نزديك به نتانياهو نشان دهد تا رضايت 
راي دهندگان مس��يحي و يه��ودي را به دس��ت آورد. او 
مي خواهد در مورد اين پرونده سرسخت به نظر آيد و كارزار 
خود را برپايه اينكه اسراييل هرگز دوستي بهتر از او نداشته، 
انجام مي دهد. به نظر او اين مهم است زيرا، ازنظر برخي از 
ناظران، او به طور خصوصي نس��بت به بنيامين نتانياهو يا 
اسراييل رفتاري بس��يار تند دارد. بايد به ياد داشت كه در 
نخستين ديدارهايش با فلسطيني ها اين باور را در آنها به 
وجود آورد كه بيش از آنچه فكر مي كردند نسبت به اسراييل 
سختگير خواهد بود. در اصل، او مي گفت: »چيزي به من 
بدهيد و من چيزي از اس��راييل خواهم گرفت«. آنها البته 
به خطا، او را باور كردند. ترامپ، در عمق وجود خويش باور 
ايديولوژيك ندارد. يك روز به ايران يا اس��راييل يا سوريه 
علاقه مند مي شود  سپس فراموش مي كند. او خيلي سريع 
از يك موضوع به موضوعي ديگر مي پردازد. بنابراين، نقش 
اطرافيانش بس��يار مهم است. اين اطرافيان هستند كه به 
او يادآوري مي كنند كه راجع به موضوعي صحبت كند يا 
سياستي را، زماني كه علاقه اي به آن ندارد، درپيش گيرد، 

چنان كه اين موضوع درمورد سوريه ديده شد.

    برداشت  ايدئولوژيك  اطرافيان
 رييس جمهوري

با وجود اين، ب��ه نظر برخي از عضوهاي دولت او، مس��اله 
اسراييل- فلسطين جنبه ايديولوژيك دارد. به نظر آنها  بايد 
عامل هاي حل درگيري اس��راييل- فلسطين تغيير يابد. 
اين امر درمورد ديويد ملچ فريدمن، س��فير امريكا در بيت 
المقدس، صادق است. او شخصا - همانند جرد كوشنر داماد 
رييس جمهوري - معتقد است كه يكي از دليل هاي ايجاد 
بن بس��ت در اين پرونده اين اس��ت كه دنيا، به ويژه دنياي 
غرب يعني ايالات متحده و اروپا، دچار اين توهم هس��تند 
كه فلسطيني ها پس از سال ١٩٦٧، از حقوق پناهندگان، 
حق بازگشت، غيرقانوني بودن شهرك هاي يهودي نشين و 
غيره برخوردارند و همواره آنها را در اين باور تقويت كرده اند 
كه طرف قوي تر هستند و اين امر فراموش شده كه آنها بازنده 
جنگ بوده اند. بنابراين، بلندپروازي ترامپ اين است كه توقع 
فلس��طيني ها را پايين بياورد تا درگيري به صورتي بسيار 
متفاوت حل و فصل شود. اين برداشت ايدئولوژيك جناح 
راست نزديك به ليكود در دولت امريكاست. ازنظر ترامپ، 
اين برداشت ايدئولوژيك نيست. او حاضر است هر راه حل 
حتي كم نتيجه اي را بپذيرد. جنبه سياسي قضيه براي او مهم 
است. دراين صورت او مي تواند هم باور داشته و هم بگويد: 
»من مي توانم اين درگيري را حل كنم، جرد مي تواند آن را 
حل كند، اما من مي خواهم تا حد امكان به اسراييل نزديك 
باشم«. همه اينها با اينكه آشتي ناپذيرند، به نظر او آشتي پذير 
مي آيد. برنامه او، اعم از اينكه اجرايي شود يا نه، اينكه در مدت 
يك يا شش ماه انجام شود، براي پذيرفته نشدن يا شدن روي 

ميز گذاشته شده باشد، امري بي اهميت است.
 كريستيان ژوره: آيا فلسطيني ها مي توانند اين 

برنامه را بپذيرند؟
رابرت مالي: البته كه نه. اما ماجرا از پيش نوشته شده است. 
امريكايي ها خواهند گفت: »ما بهترين سعي مان را كرديم... 
حاضر بوديم كمك اقتصادي فوق العاده اي به فلسطيني ها 
بكنيم... كمك هايي مشخص به ايشان پيشنهاد مي شود و 
آن را رد مي كنند، درحالي كه امكاناتشان همواره كاهش 
مي ياب��د، در توهم و روياي خود باقي مي مانند«. من فكر 
مي كنم كه سخنراني پس از ارايه برنامه، از پيش نوشته و از 
حفظ شده و آماده ايراد كردن است. اين رويداد بي اهميتي 
است كه چيزي را تغيير نمي دهد، حتي انتخابات اسراييل 
هم چيز زيادي را در پرونده اس��راييل- فلسطين تغيير 
نمي دهد. اين انتخابات براي سياست داخلي اسراييل مهم 
است ولي براي اين پرونده اهميتي ندارد. اين به شكلي براي 

فلسطيني ها سخت تر خواهد بود زيرا با دولت اسراييلي 
س��ر و كار دارند كه غرب نس��بت به آن نظر بهتري دارد. 
امروز دو چيز به حساب مي آيد: از يك سو، آنچه در ساحل 
غربي رود اردن مي گذرد، و از سوي ديگر صحنه سياسي 
فلسطين. زماني كه صفحه محمود عباس ورق بخورد و 
نيروهاي سياسي تازه اي سربرآورند. اين دو عامل مهم تر از 

برنامه امريكا يا انتخابات اسراييل است.

   ترديد درمورد پرونده ايران
 كريس�تيان ژوره: ترام�پ درم�ورد ايران چه 
مي خواهد؟ او به دنبال برنامه تغيير رژيم نيست 
بلكه مي خواهد كه رژيم ايران رفتار خود را تغيير 
دهد. او از مداخله نظامي حرف نمي زند، اما تاكيد 
مي كند كه هيچ گزينه اي منتفي نيس�ت. او به 

راستي چه مي خواهد؟
رابرت مالي: درمورد اين موضوع نيز مانند موضوع هاي ديگر 
بايد ترامپ و دولتش را از هم تفكيك كرد. ترامپ در عمق 
خ��ود رييس جمهوري قابل »خواندن« اس��ت. زماني كه 
منظورش را بيان مي كند، كلماتش درك نمي شود، اما كاملا 
مي توان دانست چه مي خواهد بگويد. گاه انسجام ندارد و در 
گفتار از اين شاخه به آن شاخه مي پرد، اما آنچه مي خواهد 
بگويد كاملا روشن است. برخلاف شخصيت هاي سياسي كه 
كلمات و جمله هايشان صيقل خورده است. درمورد پرونده 
ايران، به نظر من حرف ترامپ روشن است: او خواهان جنگ 
نيست اما مي خواهد با ايران به توافق برسد. تنها همين كه 
توافقي باشد كه بتواند آن را به عنوان نقطه مقابل توافق امضاء 

شده توسط اوباما معرفي كند او را خرسند مي كند.
مشكل در اينجاس��ت كه او مي گويد جنگ نمي خوهد و 
درعين حال سياست تحريمي را عليه ايران اعِمال مي كند 
كه با خواس��ته اش در تضاد اس��ت. درواقع، تناقضي بين 
ترامپ و ترامپ و تناقض ديگري بي��ن ترامپ و دولتش 
وجود دارد. از يك س��و، رييس جمهوري خواهان جنگ 
نيس��ت بلكه توافق مي خواهد، از س��وي ديگر، سياست 
فش��ار حداكثري اي كه اعِمال مي كن��د مي تواند به يك 
درگيري منجر ش��ود. درمورد دولتش هم، به تحريم ها 
باور دارند، نه به اين خاطر كه مي تواند به يك توافق منجر 
شود، بلكه از اين نظر كه مي تواند ايران را تضعيف نموده، 
موجب اغتشاش هاي داخلي شود و شايد هم به تغيير رژيم 
بينجامد و يك برنامه نيرومند سياست نظامي سازماندهي 

شود تا مانع از اين شود كه ايران به كارهاي ديگر بپردازد.
 كريستيان ژوره: آيا هنوز مي توان به يك توافق 
هسته اي با استفاده صلح آميز، شبيه آنچه كه بين 
ايالات متحده و امارات متحده عربي مي گذرد را 
تصور كرد؟ توافقي كه هرگونه غني سازي را به 

سود توليد نيرو ممنوع كند؟
رابرت مالي: فكر نمي كنم ايراني ها حاضر باشند توافقي 
را بپذيرند كه به طور اساس��ي ب��ا »توافق برنامه جامع 
مش��ترك« )برجام( كه پيش تر پذيرفته اند، متفاوت 
باشد. مي توان در آن چند دستكاري كرد، چند مورد را 
تغيير داد و مدت آن را طولاني تر كرد، اما نه بيش از اين.

١- در سخنراني اش عليه جنگ عراق در شيكاگو در ٢ 
اكتبر ٢٠٠٢، اوباما كه در آن زمان سناتور بود، اعلام كرد: 
» من مخالف جنگ در هر شرايطي نيستم، با جنگ هاي 
ابلهانه مخالفم. آنچه من مخالف آن هستم جنگ هاي 

بدون فكر است.«
٢- در اكتبر ٢٠١٩، هنگام مناطره بين نامزدهاي دمكرات، 
اليزابت وارن اعلام كرد كه ايالات متحده » بايد خاورميانه را 
ترك كند«. او زماني پس از آن گفت كه منظورش خروج 

نيروهاي نظامي بوده است و نه خاورميانه .
٣- در س��پتامبر ٢٠١٨، دولت امريكا اعلام كرد كه دفتر 
نمايندگي ديپلماتيك فلسطين در واشنگتن را مي بندد 
به اين دليل كه » س��ازمان آزاديبخش فلسطين كمكي 
براي از س��رگيري مذاكراتي مستقيم و جدي با اسراييل 
انجام نداده« و فلسطيني ها »از پيش طرح صلح امريكا را 

كه هنوز اعلام نشده ، محكوم كرده اند«.
منبع: لوموند ديپلماتيك

ايرنا| 
سال ۲۰۱۹ ميلادي در حالي به پايان مي رسد كه دولت 
دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا در حوزه سياست 
خارجي موفقيتي نداشته و دستان آن در سال منتهي 

به انتخابات رياست جمهوري خالي است.

  كره شمالي
ميانجيگري هاي كره جنوبي سبب شد تا ترامپ بتواند مذاكرات 
از دست رفته با پيونگ يانگ را در فوريه سال ۲۰۱۹ احيا كند 
و با كيم در هانوي پايتخت ويتنام- كه روزي محل اش��غال 
نظاميان امريكايي بود - ديدار كند. در حالي كه كره شمالي 
بارها نسبت به تيم مذاكراتي امريكا به ويژه جان بولتون مشاور 
پيشين امنيت ملي كاخ سفيد و مايك پمپئو وزير خارجه امريكا 
ابراز ناراحتي كرده بود اما تلاش هاي چين، كيم را متقاعد كرد 
كه به ازاي لغو تحريم ها، گام هاي عاري سازي هسته اي شبه 
جزيره نيز برداشته شود. اما طرف امريكايي كه در طول تاريخ 
بدعهدي خود را نشان داده، در مذاكرات هانوي وعده سرخرمن 
داد و لغو تحريم ها را به برچيده شدن كامل تجهيزات هسته اي 

كره شمالي و خلع سلاح آن منوط كرد.

   افغانستان
تلاش هاي ترامپ كه در سايه رايزني هاي گسترده زلماي 
خليل زاد نماين��ده ويژه امريكا در امور افغانس��تان تجلي 
مي يافت، در ماه سپتامبر به حضور سران طالبان در امريكا 
و انجام ديداري در كمپ ديويد منجر ش��ده بود كه تداوم 
خشونت و انفجارهاي منجر به كشتار مردم بي گناه، ترامپ 
را وادار كرد در سايه سنگين افكار عمومي، اين ديدار را لغو 
كند. ترامپ مدتي بعد در ماه نوامبردر سفري اعلام نشده به 
پايگاه نظامي امريكا در افغانستان رفت و خبر داد مذاكره با 

طالبان از سرگرفته مي شود، اما اندكي بعد با وقوع انفجاري 
ديگر ك��ه طالبان مس��ووليت آن را برعه��ده گرفت، اين 
مذاكرات شروع نشده متوقف ش��د. سال ۲۰۱۹ چند روز 
ديگر به پايان مي رسد و ترامپ كه بسيار خوش بينانه تصور 
مي كرد مي تواند در مدت كوتاهي مذاكرات صلح افغانستان 
را پيش برد و اين پيروزي را در فهرست خالي دستاوردهاي 
سياست خارجي اش قرار دهد، تاكنون هيچ نتيجه مثبتي 

به دست نياورده است.

   سوريه
اوضاع در س��وريه نيز به نفع دولت اين كش��ور در مبارزه با 
تروريست ها پيش مي رود. ترامپ بارها مساله خروج نيروها 
از اين كش��ور را مطرح و حتي در يك مرحل��ه تعدادي از 
نيروهاي خود را به پايگاه نظامي اين كشور در عراق منتقل 
كرد. او در توافقي پيش بيني نش��ده به تركيه اجازه داد در 
مناطق شمال شرق سوريه عليه كردها، اقدام نظامي انجام 
دهد و براي اين منظور، نيروهاي امريكايي را از اين منطقه 
خارج كرد اما اندكي بعد، به بهانه محافظت از چاه هاي نفت 
كه » بشار الجعفري « نماينده دايم سوريه در سازمان ملل 
متحد آن را س��رقت مسلحانه از ذخاير ملي سوري خواند، 
نيروي نظامي خود را در اين منطقه مستقر كرد. شرايط در 
ادلب نيز آنگونه كه ترامپ و برخي متحدان منطقه اي 
وي پيش بيني يا آرزو مي كردند، پيش نمي رود. روسيه 
و چين با پيش نويس قطعنامه اي كه به بهانه حمايت از 
مردم ادلب مانع از مبارزه با تروريسم مي شد، در شوراي 
امنيت مخالفت كردند. همچنين پايگاه امريكا در شهر 
رقه نيز در اختيار نيروهاي روس��ي ق��رار گرفت و ابزار 
سازمان منع سلاح شيميايي هم نتوانست عليه دولت 

سوريه كاربردي داشته باشد.

   اوكراين و اروپا
به دنبال اختلاف مرزي روس��يه با اوكراي��ن و برگزاري 
همه پرس��ي براي الحاق كريمه به روسيه، اختلاف ميان 
امريكا و اروپا با روسيه تشديد ش��د. اين مساله در دوران 
رياست جمهوري پيش��ين اوكراين به شكل جدي ادامه 
داش��ت اما با برگزاري انتخابات رياست جمهوري در اين 
كشور و پيروزي »ولوديمير زلنسكي«، ترامپ با رهبري 
»رودي جولياني« وكيل ش��خصي اش ب��ه طمع افتاد و 
خواست از فضاي جديد كي يف براي رقابت هاي انتخاباتي 
خود استفاده كند. وي در ۲۵ ژوئيه با همتاي اوكرايني اش 
تماس گرفت و در آن، ارس��ال كمك هاي نظامي مصوب 
كنگره را به انج��ام تحقيقات درب��اره فعاليت اقتصادي 
هانتر باي��دن فرزند رقيب انتخاباتي خود منوط كرد. اين 
مس��اله از سوي يك افشاگر ناش��ناس به كنگره امريكا و 
به ويژه مقام هاي دموكرات رس��يد و به »اوكراين گيت« 
شهرت يافت. همين مساله سر منش��أ آغاز يك فرآيند 
بزرگ ديگري عليه ترامپ در مجلس نمايندگان شد كه 
در نهايت با برگزاري چندين نشس��ت علني استماعي و 
حضور شاهدان مربوطه، چهل و پنجمين رييس جمهوري 
امريكا در فهرست سومين رييس جمهوري اين كشور قرار 
گرفت كه در مجلس نمايندگان استيضاح شد. هرچند كه 
با توجه به اكثريت جمهوري خواهان در سنا و نامشخص 
بودن فرآيند رس��يدگي به موارد اتهامي، نانسي پلوسي 
رييس مجلس نمايندگان از ارس��ال پرونده استيضاح به 
اين مجلس خودداري كرده است. علاوه بر اوكراين گيت، 
ترامپ درباره روابط تجاري اروپا با روسيه به ويژه در بخش 
انرژي نيز اقدامات مخربي انجام داد و تهديد كرد در صورت 
ادامه ساخت خط لوله انتقال انرژي از روسيه به اروپا به ويژه 
آلمان كه به » نورد استريم۲ « مشهور است، عوامل دخيل 

در آن را تحت تحريم قرار خواهد داد. اين مساله با مخالفت 
و واكنش  مقام هاي اروپايي از جمله آنگلا مركل صدر اعظم 
آلمان مواجه شد و برخلاف اين تهديدها، خط لوله گازي 

روسيه به اروپا همچنان در حال تكميل است.

   روسيه
مقابله با روس��يه در راهبرده��اي كلان امريكا همواره 
وجود داشته است. اين مساله با اتهام ترامپ در تباني با 
مسكو براي پيروزي در انتخابات رنگ و لعاب بيشتري 
يافت به گونه اي كه ضديت با روس��يه به عنوان يكي از 
اركان اصلي وفاداري به امريكا درآمده است. ترامپ بارها 
سعي كرد كه همكاري با پوتين را براي امنيت و منافع 
ملي امريكا مفيد اعلام كن��د و در كاهش خصومت ها 
تاثيرگذار اس��ت اما هيات حاكمه اين كش��ور به ويژه 
دموكرات هاي كنگ��ره ضمن مخالفت ش��ديد، آن را 
تهديدي براي منافع ملي امريكا مي دانند. از اين رو ترامپ 
مي كوشد تا هرگونه اتهام به تباني با روسيه را از خود برطرف 

كند و در اين راه اقداماتي انجام مي دهد كه نماد خصومت 
با مس��كو باش��د. از جمله اين اقدامات خ��روج از پيمان 
موشك هاي هس��ته اي ميانبرد بود كه در فوريه۲۰۱۹ 
ترامپ دس��تور خروج از آن را صادر كرد و به اين ترتيب، 
دور جديدي از رقابت هاي تسليحاتي  همچنين حركت به 
سمت مدرنيزه كردن اين تسليحات كشتار جمعي را آغاز 
كرد. پيمان استارت نيز در سال ۲۰۲۱ به پايان مي رسد و 
با گذشت چند نشست بين هيات هاي كارشناسي امريكا 
و روسيه هنوز مشخص نيست سرانجام آن چه خواهد بود. 
از نگاه تحليلگران امريكايي با پايان يافتن سال ۲۰۱۹ و 
آغاز رقابت هاي جدي انتخابات در س��ال ۲۰۲۰ به نظر 
مي رسد ترامپ شانس��ي براي موفقيت در بزك كردن 
سبد سياست خارجي خود ندارد و تاكنون فقط توانسته به 
اقدام بيهوده و بي تاثير در شناسايي قدس به عنوان پايتخت 
سرزمين اشغالي و الحاق بلندي هاي جولان اشغالي به رژيم 
صهيونيستي بسنده كند كه حتي از سوي سازمان ملل و 

متحدان اروپايي او نيز تاييد نشده است.
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ترامپ عامل تحولات منطقه اي
 »روسيه« و »ايران«
 نزديك تر شده اند

تام اُكانر| نيوزويك| 
به رغم آنكه قانونگذاران ايالات متحده لايحه اي 
را براي اعمال تحريم هاي جديد عليه روس��يه 
و اي��ران در پ��ي حمايت آنها از بش��ار اس��د، 
رييس جمهوري س��وريه منتش��ر كرده اند اما 
تهران و مس��كو بيش از هر زم��ان ديگري به 

يكديگر نزديك شده اند. 
دبير ش��وراي عالي امنيت ملي ايران، اخيرا با 
نيكولاي پاتروشِ��ف، وزير امنيت ملي روسيه 
در تهران دي��دار كرده و به گزارش خبرگزاري 
»تاس«، پاتروشف در اين ديدار از »لزوم تعميق 
تلاش هاي دو كشور براي تامين ثبات و امنيت 
منطقه« سخن گفته و همكاري هاي بيشتر دو 
كشور در سوريه به ويژه در كنار تركيه )حامي 
اپوزيسيون سوري( در مذاكرات سه جانبه صلح 
را خواستار ش��ده اس��ت. ميخاييل بوگدانُف، 
معاون وزير امور خارجه روس��يه و سفير وقت 
تهران در مس��كو، نيز بر »تعه��د به هماهنگي 
بيش��تر تلاش ها با هدف كاه��ش تنش ها در 
خاورميانه، به ويژه در روند آستانه« تاكيد كرد. 
دو نشست نشان دهنده تمايل دو كشور به ادامه 
حمايت از دولت اسد حتي پس از راي واشنگتن 
به قانون محافظت از شهروندان سوري سزاري، 
بخشي از قانون مجوز دفاع ملي است. اين قانون 
با هدف مجازات مالي رهبر سوريه و حاميان او 
در داخل و خارج از اين كشور به دليل تسهيل 
موارد نقض حقوق بشر در جريان جنگ داخلي 

طراحي شده است.
واشنگتن در سال ۲۰۱۱ روابط خود را با دمشق 
به دليل درگي��ري آن ب��ا تظاهرات كنندگان 
داخل��ي قطع ك��رد و پس از آن، ش��ورش ها با 
حمايت ايالات متحده و متحدانش به تهديدي 
براي دولت س��وريه تبديل شد. ارتش سوريه 
ب��ا كمك روس��يه و اي��ران توانس��ت در برابر 
شورش��ي ها و جهادگرايان افراطي بايس��تد و 
پنتاگون هم بعدتر با كمك نيروهاي غير دولتي 
يعني نيروهاي كرد دموكراتيك سوريه، به طور 

ويژه روي مبارزه با داعش متمركز شد.
دونالد ترامپ، رييس جمهوري ايالات متحده 
در آخري��ن تغيي��ر رويكرد در قبال س��وريه، 
نيروه��اي امريكايي را از ش��مال اين كش��ور 
بيرون كشيد تا روي كنترل ميدان هاي نفتي 
آن در مناطق ش��رقي تمركز كن��د. در همين 
حال تركيه كه متحد امريكا در ناتو به ش��مار 
مي رود عليه جنگجوي��ان كرد مداخله نظامي 
آغاز كرده و اين اقدام سبب شده دولت سوريه 
كه تح��ت تحريم هاي ايالات متحده اس��ت، 
كنترل خود را بر بخش وس��يعي از اين كشور 
جنگ زده گس��ترش دهد. دمشق وعده داده 
كه با كمك هاي مسكو و تهران كنترل سراسر 

كشور را مجددا به دست خواهد آورد.
به رغم فشارهاي ايالات متحده عليه حمايت 
از اس��د، ارتش روس��يه براي اولين مرتبه يك 
رزمايش نظامي دريايي مش��ترك با نيروهاي 
نظامي سوريه در درياي مديترانه انجام داده كه 
طبق گزارش رسمي وزارت دفاع روسيه ۲هزار 
س��رباز و ۱۰ كشتي از هر دو كش��ور به همراه 

هواپيماهاي روسي در آن شركت داشتند. 
ماريا زاخاروا، س��خنگوي وزارت امور خارجه 
روس��يه، ه��م اخي��را از هماهنگ��ي بيش��تر 
بين دمش��ق و مس��كو و ديدار قري��ب الوقوع 
وليد المعلم، وزير خارجه س��وريه و س��رگئي 
لاوروف، همتاي روس او، خبر داده و گفته كه 
دو مقام در اين دي��دار توجه ويژه اي به طيف 
وسيعي از موضوعات مربوط به تقويت بيشتر 
روابط دوجانبه از جمله در حوزه هاي تجارت، 
اقتص��اد و فعاليت هاي بشردوس��تانه مبذول 

خواهند داشت.
ژنرال مارك ميلي، رييس ستاد مشترك ارتش 
امريكا به رغ��م موضع گيري هاي متناقض اين 
كشور با روسيه درباره سوريه، جلسه اي با ژنرال 
والري گراس��يمُف، همتاي روس خود در برن 

سوييس برگزار كرد.
 به گفته وزير امور خارجه روسيه، اين دو مقام 
درباره ديدگاه ها به ثبات استراتژيك، شرايط در 
سوريه و ديگر مناطق  همچنين تدابيري براي 
جلوگيري از ح��وادث در جريان فعاليت هاي 
نظامي دو طرف تبادل نظر كردند. رييس ستاد 
مش��ترك امريكا بعدتر بيانيه اي منتش��ر كرد 
مبني بر اينكه دو رهبر نظامي »درباره سوريه، 
ثبات استراتژيك و انواع ديگر مسائل عملياتي 
و اس��تراتژيك به منظور كاه��ش درگيري ها، 
بهبود ادراك و كاهش مخاطره« بحث كرده اند: 
»دو مق��ام اهميت حفظ ارتب��اط منظم براي 
جلوگيري از اش��تباه محاس��باتي و پيش��برد 
ش��فافيت را مي دانند. دو ژن��رال مطابق رويه 
گذش��ته توافق كرده اند كه جزييات مكالمات 

خود را خصوصي نگه دارند.«
در رابطه با ايران بايد به اين مساله اشاره كرد كه 
اين كشور از زمان خروج يكجانبه دولت ترامپ 
از توافق هسته اي سال ۲۰۱8 كه مورد حمايت 
چين، اتحاديه اروپا، فرانس��ه، آلمان، روسيه و 
بريتانياست، با تحريم هاي شديدالحن امريكا 

مواجه شده است. 
ايالات متحده و ايران هر دو در نبرد با داعش در 
اين دو كشور نقش داشتند، اما منافع متفاوتي 
را در خاورميانه دنب��ال مي كنند. پنتاگون در 
ميان ناآرامي هاي جديد در خليج فارس حضور 
نظامي خود را در منطقه افزايش داده اس��ت. 
حس��ن روحاني، رييس جمهوري ايران، اخيرا 
به ژاپن، يكي از كشورهايي كه سعي دارد بين 
دو دشمن ديرينه ميانجي گري كند، سفر كرده 
منبع: ديپلماسي ايراني  است.  



يادداشت 9 پرونده

منابع مالي بودجه 99 بررسي شد

سياست پولي و تورم در بودجه 99

نقدي بر طرح تسهيل تسويه بدهكاران غيرجاري

لايحه قانون بانكداري در بوته نقد

دکترهیوا شیوه|
در شرايطي كه در اين روزها لايحه بودجه سال 99 جهت 
تصويب به مجلس شوراي اسلامي ارسال شده، با بررسي 
قس��مت هاي مختلف لايحه مي توان پي برد كه يكي از 
غيركاراترين و در عين حال غيرواقعي ترين لوايح بودجه اي 
است كه تاكنون توسط دولت تدوين شده است. به گونه اي 
كه با بررسي بخش هاي مختلف آن مي توان آسيب هايي 
كه هر بخش بر پيكره اقتصاد به ش��دت نيازمند درمان 
كش��ور وارد مي كند به وضوح ديده مي ش��ود اگر چه در 
موارد محدودي داراي جنبه ها و حركات مثبت و منطقي 
نيز هست اما در بيشتر بخش هاي آن مفروضات فكري و 
باورهاي تدوين گ��ران بودجه بر رعايت قواعد و قوانين و 

واقعيت هاي امر غلبه كرده است .
 با نگاه��ي اجمالي به بودج��ه 99 مي توان پ��ي برد كه 
تدوين گران بودجه اي كشور براي سال آينده به تنظيم 
بودجه انبساطي مبادرت نورزيده اند و آنچه بيشتر خود 
را نمايان مي سازد اين اس��ت كه رقم بودجه متناسب با 
ميزان تورم رش��د و گسترش نيافته است و ميزان منابع 
در نظرگرفته ش��ده  از ميزان تورم رشد كمتري را نشان 
مي دهد والبته اين خود گوياي اين است كه ميزان هزينه ها 
كاهش يافته و اولين نتيجه اي كه از آن استخراج مي توان 
كرد اين اس��ت كه قدرت خريد دول��ت به صورت واقعي 

كاهش يافته است.
باتوجه به برنامه هاي توسعه كشور و آنچه كه تحت عنوان 
خصوصي س��ازي در اقتصاد بيان مي ش��ود بودجه سال 
آينده با اهداف برنامه توسعه تا حدودي در تعارض است 
به صورتي كه با بررسي ميزان كل بودجه متوجه پديده اي 
خواهيم شد كه بيش��تر شبيه يك فاجعه بوده چرا كه از 
ميزان كل بودجه كش��ور حدود 75 درصد آن متعلق به 
ش��ركت هاي دولتي اس��ت و اين موضوع ابتدائا با بحث 
خصوصي س��ازي و اهداف برنامه هاي توسعه در تعارض 
آشكار است و از طرفي بعد درآمدي و هزينه اي و ميزان 
سود و زيان اين ش��ركت ها جاي بحث فراواني دارد، چرا 
كه در لايحه بودجه، بخش درآم��دي به ميزان افزايش 
ماليات ها به صورت درصد بالايي افزايش يافته، حال آنكه 
طبق گزارش ديوان محاسبات كشور بيشتر شركت هاي 
دولتي زيان ده هستند و عملا از اين نوع شركت ها نمي توان 
مالياتي اخذ ك��رد و آن بخش هم كه زيان ده نيس��تند 
به صورت نامشخص و نامنظم ماليات پرداخت مي كنند 
ضمن اينكه داراي شفافيت مالي بسيار كمي نيز است و 
در بخش مصارف و هزينه ها نيز با توجه به اينكه به بدنه 
دولت متصل هستند بيشتر مصارفشان خارج از سقف هاي 
بودجه بوده و حتي به نوعي بصورت فرابودجه اي هزينه 

مي كنند به اين معني كه ميزان هزينه هاي آن و مصارف 
انجام شده توسط دولت انجام مي شود بدون اينكه منابع 
تامين براي آنها در نظر گرفته ش��ده باشد و نتيجتا عدم 

شفافيت را بيش از پيش بيشتر مي كند. 
از طرفي اين حجم از بودجه كه به ش��ركت هاي دولتي 
اختصاص يافته اولين ذهنيتي كه ايجاد مي كند اين است 
كه دولت را از وظيفه اصلي خود كه همان حكومت داري 
و تامين نظم وا منيت و رفاه عمومي است دور ساخته و به 
جاي اينكه دولت به خدمات عمومي يا صادرات و واردات 
كالاهاي توليد شده مشغول سازد دولت را به شركت داري 
و سوداي كسب سود و تجارت سوق مي دهد گويي اينكه 

دولت بيشتر در اقتصاد نقش تاجر را ايفا مي كند.
با بررسي قسمت درآمدي بودجه مي توان ديد كه عمده 
درآم��د دولت در بودجه 99 به گرفتن ماليات بس��تگي 
دارد به گون��ه اي كه درآمدهاي ماليات��ي دولت مطابق 
آنچه پيش بيني شده بيش از 54 درصد كل درآمدهاي 
بودجه اي كه اي��ن موضوع را مي توان از چند منظر مورد 
بحث قرار داد؛ ابتدا اينكه اگر 54 درصد درآمد پيش بيني 
شده مربوط به ماليات باش��د يعني در واقع نصف ديگر 
درآمدهاي قابل كسب مطابق بودجه به بخش خصوصي 
و نفت و گاز بستگي دارد اما آيا اين درآمدها محقق خواهد 
شد جاي بحث بسيار دارد از يك طرف با توجه به ميزان 
بودجه شركت هاي دولتي و زيان ده بودن اين شركت ها 
ونيز پاره اي از مسائل حاكم بر اين شركت آيا مي توان از اين 
نوع شركت ها ماليات كسب كرد در حالي كه بعضا مشاهده 
مي شود شركت هاي زيادي در اين دسته قرار مي گيرند 
كه اصولا هيچ نوع مالياتي پرداخت نمي كنندو از طرف 
ديگر اگر نصف ديگر درآمد ومنابع بودجه قرار اس��ت از 
بخش خصوصي و بخش هاي نفت و گاز تامين شود نشان 
مي دهد كه ما هنوز در روند خصوصي س��ازي به صورت 
موفق عمل نكرده ايم و هنوز با برنامه هاي توسعه اي كشور 
فاصله بسياري داريم و ازجانب ديگر هم بحث وابستگي 
بيش از حد اقتصاد به نفت است اگر چه بنا به شرايطي كه 
بر كشور وجود دارد نسبت به قبل از ميزان اين وابستگي 
كاسته ش��ده اما باز مي توان گفت كه بودجه سال آينده 
نيز به ميزان قابل توجهي به نفت وابسته بوده و با عنايت 
به مشاهدات و وضعيت كنوني مي توان پيش بيني كرد 
كه رقم درآمدهاي نفتي كه برمبناي صادرات نفتي يك 
ميليون بشكه نفت در روز بسته شده به احتمال زياد محقق 
نخواهد شد و بر غيرواقعي بودن اين بخش از بودجه اذعان 
خواهد كرد. در نتيجه هم در بخش درآمدي چه مالياتي 
و چه نفتي دچار مش��كل خواهيم شد و متاسفانه لايحه 

بودجه در اين مهم مديريت نشده است .

يكي ديگر از موارد مهم كه در بودجه سال آينده منعكس 
نيافته يا تاحدودي گوياي اين است كه دولت مي خواهد 
نقش خود را در ارايه خدمات و رفاه عمومي كاهش دهد 
اين اس��ت كه ميزان بودجه كل نسبت به توليد ناخالص 
داخلي خيلي پايين تر درنظر گرفته ش��ده به طوري كه 
در مقايسه با ساير كشورهايي كه داراي اقتصاد آزاد تري 
هس��تند حدود يك سوم اس��ت، چرا كه بودجه عمومي 
دولت حدود 11 درصد توليد ناخالص داخلي است و اين 
گوياي اين است كه نقش دولت در انجام تعهدات اجتماعي 

كمرنگ يا ناديده گرفته شده است.
همين طور يكي از م��وارد درآمدبودجه اي را مي توان در 
بخش ف��روش دارايي هاي دولت بررس��ي كرد . مطابق 
بودجه س��ال 98 فروش دارايي هاي دولتي رقمي حدود 
چهار هزار ميلياردتومان در نظر گرفته شده بود كه اين 
رقم در سال جاري محقق نشد حال همين بخش را براي 
بودجه سال آينده به ميزان پنجاه هزار ميلياردتومان يعني 
بالغ بر 12 برابر آن درنظر گرفته اند و اينجاس��ت كه اين 
سوال به ذهن خطور مي كند در حالي كه در سال جاري 

نتوانس��ته ايم براي دارايي هاي خود مشتري پيدا كنيم 
چطور مي توان به ميزان 12 برابر بيش��تر در سال آينده 
مشتري پيدا كنيم در حالي كه هم بر ميزان تورم افزوده 
شده و هم وضعيت ركود و توليد نيز به مراتب نامناسب تر 
است و طبيعتا اين عدم وجود عرضه و تقاضا در بازار سرمايه 
با آنچه در سند بودجه تنظيم شده با واقعيت تطابق ندارد.

در واقع مي توان گفت آنچه جاي نگراني دارد بيش��تر 
بخش درآمدي بودجه است كه آيا محقق خواهد شد يا 
خير كه با نگاهي به آمار و ارقام و واقعيت هاي اقتصادي 
مي توان گفت متاسفانه سند بودجه تنظيم شده داراي 
يك برنامه منسجم و مطابق با واقعيت نبوده و به احتمال 
زياد آنچه محقق خواهدش��د با آنچه پيش بيني شده 
فاصله زيادي داش��ته ودولت مجدد مجبور خواهد شد 
جهت كس��ري بودجه كه اتفاق مي افت��د از روش هاي 
تامين كسري بودجه متوسل شود و در شرايط كنوني 
كه ميزان سرمايه گذاري كم و اشتغال زايي و كسب و كار 
در وضعي مناسبي نبوده و از طرفي با عنايت به ركودي 
كه وجود دارد نمي تواند به تامين مالي از طريق ماليات 

خيلي دل خوش باشد در نتيجه به ناچار مجبور خواهد 
بود يا مجدد قيمت حامل هاي انرژي را دست كاري كند 
ي��ا در بازار ارز دخالت نمايد كه در هر دو حالت منجر به 
تشديد كس��ري بودجه خواهد شد يا با روش دم دستي 
استقراض از بانك مركزي و چاپ پول با آن همه عوارضي 
كه بر پيكر اقتصاد دارد بخواهدكس��ري بودجه خود را 
تامين نمايد.و بيش از پيش بر ميزان تورم وكاهش قدرت 
خريد هم مردم و هم دولت افزده شود. و مانعي بر رونق 
فعاليت هاي توليد و عاملي بر رواج و رونق فعاليت هاي 
س��وداگرانه و دلالي باش��د.اميد كه كنندگان محترم 
مجلس در جريان بررسي و تصويت بودجه به بخش هاي 
غير واقعي و غير شفاف و البته غيركاراي لايحه بودجه 
اهتمام جدي تري داشته باشند و همواره تلاش كنند 
لايحه بودجه منطبق با برنامه را به تصويب برس��انند 
به طوري كه اصل مهم حاكم بر بودجه نويسي كه همان 
تطابق آنچه كه پيش بيني شده با آنچه كه محقق شده 
را تا حدودي رعايت كنند و از فربهي و بزرگي دولت به 

معناي واقعي در لايحه بودجه كاسته شود.

علیرضا جلالي فراهاني|
ملاك قراردادن قرارداد اوليه پيش از امهال با مشتري، 
سبب مي شود كه س��هامداران قبلي بانك ها سود خود 
را دريافت كرده و زيان ايجاد ش��ده را سهام داران فعلي 
بپردازند. نمايندگان محترم مجلس شوراي اسلامي در 
تابستان س��ال جاري، در جريان بررسي جزييات طرح 
تسهيل تسويه بدهي بدهكاران غيرجاري شبكه بانكي 
كشور، با ماده واحده اي موافقت كردند كه برمبناي آن، 
چنانچه تسهيلات گيرندگاني كه تمام يا بخشي از بدهي 
سررسيدش��ده خود را تا پايان س��ال 1۳97 پرداخت 
نكرده اند، مانده بدهي خود را كه مطابق ضوابط اين ماده 
واحده محاسبه شده، حداكثر تا پايان بهمن سال 1۳98 
نقدا تس��ويه نمايند، كليه بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي موظفند حسب تقاضاي تسهيلات گيرنده، در 

محاسبه مانده بدهي وي به ترتيب زير عمل كنند: 
 ملاك محاس��به بدهي متقاضيان مشمول اين قانون، 
»قرارداد اوليه« است. در صورتي كه قرارداد اوليه يك يا 
چند نوبت از طرقي مانند انعقاد توافق نامه، قرارداد جديد 
يا اعطاي تسهيلات جايگزين امهال شده باشد، آخرين 
قرارداد يا توافق نامه قبل از تاريخ 9۳/1/1، »قرارداد ملاك 
محاسبه« تلقي و محاسبه مانده بدهي مشتري براساس 

آن انجام مي شود.
تبصره- در خصوص ديون مربوط به تسهيلات اعطايي 
بعد از تاريخ 1 فروردين 9۳، ملاك محاسبه براساس اين 

قانون، اولين قرارداد بعد از تاريخ يادشده مي باشد.
در صورتي كه تس��هيلات گيرنده بدهي خود را تا پايان 
بهمن ماه سال 1۳98 تس��ويه كند، مانده بدهي وي به 

ترتيب زير محاسبه مي شود: 
كل مبلغ بدهي )اصل و سود قبل و بعد از سررسيد( كه 
تسهيلات گيرنده به موجب »قرارداد ملاك محاسبه« تا 

تاريخ تسويه بايد پرداخت نمايد، محاسبه مي شود. بانك 
يا موسسه اعتباري غيربانكي موظف است در محاسبه 
اين مبلغ از فرمول ابلاغي بانك مركزي و نرخ سود مندرج 
در »قرارداد ملاك محاسبه« بدون لحاظ جريمه استفاده 

نمايد و پرداخت هاي مشتري و زمان آنها را لحاظ كند.
وجوه پرداختي مش��تري بعد از تاري��خ »قرارداد ملاك 
محاسبه«، حسب مورد براس��اس ضوابط ابلاغي بانك 
مركزي، از بدهي اين بند كس��ر مي ش��ود. باقي مانده، 
بدهي تس��هيلات گيرنده اس��ت كه براي اس��تفاده از 
مزاياي اي��ن قانون بايد تا پايان بهمن ماه س��ال 1۳98 
به بانك يا موسس��ه اعتباري غيربانكي پرداخت نمايد. 
در هر حال، هيچ گونه وجهي توس��ط بانك يا موسس��ه 
اعتباري به تس��هيلات گيرنده مسترد نمي شود. سقف 
مجاز براي برخورداري از مزاي��اي اين ماده واحده براي 
هر ش��خص حقوقي و حقيقي در كل ش��بكه بانكي، به 
ترتيب، بيس��ت ميليارد ريال و پنج ميليارد ريال )اصل 
مندرج در »قرارداد ملاك محاس��به«( تعيين مي شود. 
قراردادهايي كه اصل آنها بيشتر از مبالغ ياد شده باشد، 
مشمول اين قانون نخواهد بود. بر اساس اين ماده واحده، 
»تسهيلات گيرندگان مشمول اس��تفاده از ضوابط اين 
قانون حداكثر تا پايان آبان ماه س��ال 1۳98 مهلت ارايه 
درخواست اس��تفاده از مزاياي اين قانون را دارند و بانك 
يا موسسه اعتباري غيربانكي مكلف است حداكثر ظرف 
مدت دو ماه از زمان ارايه درخواست كتبي مشتري، مانده 
بدهي وي را به ش��يوه مذكور در اجزاي )2-1( و )2-2( 
بند )2( ماده واحده محاسبه نموده و به وي اعلام نمايد. 
تسهيلات گيرنده موظف است حداكثر تا پايان بهمن ماه 

سال 1۳98، مانده بدهي را نقدا تسويه كند.«
همچنين »بانك ها و موسس��ات اعتب��اري غيربانكي 
مجازند در صورتي كه در نتيجه اجراي اين بند متحمل 

زيان ش��وند، پس از تأييد بانك مركزي، زيان مزبور را از 
س��ال 1۳99 به بعد به تدريج حداكثر ظرف مدت پنج 
سال در صورت هاي مالي خود مستهلك نمايند.« و البته 
»زيان مزبور به عنوان هزينه قابل قبول مالياتي پذيرفته 
مي شود« )كه شنيده ها حاكي از آن است كه اين موضوع 
مورد پذيرش دولت نيست( و به عنوان ضمانت اجرايي نيز 
تصريح شده است كه »عدم اجراي حكم اين قانون توسط 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي، استنكاف از قانون 
تلقي شده و با متخلفين مطابق ماده )44( قانون پولي و 
بانكي كشور مصوب 51.04.18 با اصلاحات و الحاقات 
بعدي برخورد خواهد شد.« البته اين طرح از سوي شوراي 
محترم نگهبان، در موارد متعدد مورد ايراد واقع شده و با 
توجه به اصرار مجلس به مفاد آن، موضوع جهت تعيين 
تكليف به مجمع تش��خيص مصلحت نظام ارجاع شده 
اس��ت. هرچند كه نيت پيشنهاد دهندگان اين طرح در 
حمايت از رونق توليد و تسهيل تسويه بدهي غيرجاري 
دريافت كنندگان تسهيلات، قابل تقدير است، اما مفاد 
اين طرح متضمن ايرادات جدي است كه بي توجهي به 
آنها مي تواند مش��كلات جدي را براي نظام بانكي ايجاد 
كند. در اين نوش��تار تلاش خواهد شد تا به برخي از اين 

ايرادات، اشاره شود.
 ملاك قراردادن قرارداد اوليه پيش از امهال با مشتري، 
سبب مي شود كه س��هامداران قبلي بانك ها سود خود 
را دريافت كرده و زيان ايجاد ش��ده را سهام داران فعلي 
بپردازند كه اين امر با اصول عدالت در تنافر جدي است. 
چرا كه بانك ها در سال هاي گذشته )دامنه شمول ماده 
واحده( نسبت به شناسايي سود و وجه التزام تسهيلات 
مش��مول اين طرح اقدام كرده، سود حاصله را تسهيم و 
حتي مالي��ات آن را هم به خزانه پرداخت كرده اند! حال 
چگونه ممكن است كه صورت هاي مالي سنوات گذشته 

كه مجامع آن هم برگزار شده، مجدد دستخوش تغيير 
قرار گيرد؟  به نظر مي رسد تصويب اين طرح )قطع نظر 
از ني��ات خيرخواهانه حاميان آن( به مثابه تنبيه خوش  
حسابي و تشويق بدحسابي بوده و انگيزه پرداخت به موقع 
اقساط تسهيلات را از بدهكاران خواهد گرفت. لذا اجرايي 
ش��دن اين طرح ممكن است در كوتاه مدت و به صورت 
فردي، تسهيل يا گشايش مختصري را ايجاد كند، ولي 
به طور قطع اثرات وضعي آن، تشويق بدحسابي و افزايش 
انگيزه عدم بازپرداخت تس��هيلات، خواهد بود و حتي 
گروهي از تسهيلات گيرندگان جديد نيز به اين اميد كه 
روزي قانونگذار يا دولت، جريمه يا تنبيه ناشي از تأخير 
در پرداخت تسهيلات را خواهد بخشيد، از بازپرداخت 
تسهيلات دريافتي خود امتناع كنند. از سوي ديگر بايد 
به اين موضوع انديشيد كه تسهيلات گيرندگاني كه در 
همين مقطع زماني و با وجود تمامي مشكلات، در رفتاري 
متعهدانه تسهيلات خود را بازپرداخت كرده اند، در صورت 
اجرايي شدن اين قانون چه حسي را تجربه خواهند كرد؟!

 اين طرح فاقد هرگونه پيوس��ت كارشناس��ي است كه 
مي��زان بار مالي واقعي آن و اثرات و تبعات آن بر ترازنامه 
بانك ها را تبيين كرده باشد؛ ترازنامه هايي كه هم اكنون 
و بدون اين فشار هم در بسياري موارد از استحكام لازم 
برخوردار نيستند. به نظر مي رس��د يكي از اين تبعات، 
كاهش توان تسهيلات  دهي بانك ها باشد كه اين عمل با 
غرض اوليه اين طرح كه حمايت از رونق توليد است، در 
تعارض خواهد بود.  نكته حايز اهميت ديگر در اين طرح، 
مستهلك كردن زيان ناشي از اجراي اين قانون طي پنج 
س��ال به عنوان هزينه هاي قابل قبول مالياتي، توسط 
بانك هاس��ت كه باتوجه به نرخ 25 درصدي ماليات بر 
عملكرد، در صورت سودآور بودن بانك، 75 درصد از زيان 
ناشي از اين طرح بر سهامداران بانك ها و 25 درصد آن بر 

دولت تحميل مي شود كه اين موضوع منجر به اجحاف در 
حق سهامداران بانك هايي است كه در قراردادهاي خود، 

هيچ گونه تخلفي نداشته و وفق قوانين عمل كرده اند.
هرچند كليات اين طرح در راستاي حمايت از رونق توليد و 
به ويژه كمك به بنگاه هايي است كه به دليل بروز مشكلات 
اقتصادي نتوانس��ته اند بدهي خود را به موقع پرداخت 
كنند و در نتيجه بدهي آنها به طور مضاعف افزايش يافته 
است؛ ولي در اين ميان برخي از تسهيلات گيرندگان نيز 
تسهيلات دريافتي از بانك ها را به جاي مصرف در محل 
واقعي، در فعاليت هاي سوداگرانه وارد كرده  و نه  تنها به 
رونق توليد كمك نكرده اند، بلكه موجب اخلال در نظام 
اقتصادي كشور نيز شده اند. به اين ترتيب در اين طرح 
معيار مشخصي براي تشخيص اين گونه موارد كه شايد 
اندك هم نباشند و تشخيص سره از ناسره وجود ندارد. در 

چنين مواردي حذف سود و جريمه دور از عدالت است.
 در بخشي از اين طرح اشاره شده قراردادهايي كه اصل 
آنها بيشتر از مبالغ ياد شده )سقف بيست ميليارد ريال 
براي اشخاص حقوقي و پنج ميليارد ريال براي اشخاص 
حقيقي( باشد، مش��مول اين قانون نخواهند بود. آنچه 
در اين مورد مبهم اس��ت آن است كه مبناي تعيين اين 
سقف ها چه بوده است؟ كلام آخر آنكه آنچه لازم است 
هم��واره در ارايه ه��ر راهكاري مورد توجه ق��رار گيرد، 
تناسب راه حل و مساله اس��ت )مقوله اي كه علما از آن 
تحت عن��وان عقل عملي ياد مي كنند( . كارشناس��ان 
بسياري بر اين باورند كه مشكلات ما در حوزه توليد به 
اندازه اي عميق است كه حذف اين سود عملًا تاثيري بر 
بخش عمده اي از واحدهاي توليدي نخواهد داشت و با 
توجه به مشمولين اين طرح، عملا آن بخش از توليد كه 
به واقع نيازمند حمايت است، از دايره حمايت هاي واقعي 

محروم خواهد ماند.

محمد ربیع زاده|
ش��يوه انتخاب و عزل رييس كل در هيات عالي كه در 
عمل در اختيار كامل قوه مجريه است باعث مي شود تا 
همچنان رابطه بانك مركزي با قوه مجريه مانند ساير 

دستگاه هاي دولتي باشد.
قان��ون پولي و بانكي كش��ور مص��وب 1۳51 و قانون 
عمليات بانكي بدون ربا مصوب 1۳۶2 تاكنون به عنوان 
قوانين پايه بازار پول بر محيط حقوقي نظام بانكي كشور 
سيطره داشته و بر سرنوشت اقتصادي كشور اثرگذار 
بوده اند. از قرار اين دو قانون در يك قانون تحت عنوان 
طرح بانكداري جمهوري اسلامي ايران ادغام شده است. 
از اهداف اصلي اين طرح مي توان به مواردي همچون 
به روزرس��اني قوانين پايه نظام بانكي به منظور تحقق 
بانكداري اسلامي، استقلال و افزايش كارآمدي بانك 
مركزي براي توسعه اقتصادي كشور و تاثيرگذاري بر 
متغيرهاي كلان اقتصادي به ويژه كنترل تورم از طريق 
اصلاح س��اختار بانك مركزي و اصلاح قوانين مرتبط 
با شيوه تجهيز و تخصيص منابع و اصلاح نظام بانكي 
و نظ��ارت و كنترل بر بانك ها و موسس��ات اعتباري و 

انواع كسب و كارهاي مرتبط با بازار پول اشاره كرد.در 
اين طرح مجمع عمومي و شوراي پول و اعتبار حذف 
شده و هيات عالي به عنوان بالاترين ركن بانك مركزي 
شناخته شده است. ش��كل و ماهيت حقوقي )رابطه 
داين و مدي��ون و وكيل و موكل( س��پرده هاي بانكي 
و نح��وه دريافت و پرداخت تغيير كرده اس��ت و بحث 
چالش برانگيز جريمه تاخير و وجه التزام جنبه قانوني 
يافته است. همچنين در اين طرح الزاماتي براي ايجاد 
شفافيت و اجتناب از تعارض منافع در بانك ها و بانك 
مركزي تعريف ش��ده است. شناسايي بازار پول، نقش 
شوراي فقهي، تاسيس بانك توسعه، تحولات در هيات 

انتظامي از ديگر ويژگي هاي اين طرح است.
در ادامه ضمن بررسي دقيق تر طرح بانكداري، نكاتي 
در جهت بهبود ط��رح مذكور ارايه  مي ش��ود: در اين 
طرح ، هي��ات عالي بالاترين مرجع سياس��ت گذاري، 
وضع مقررات و نظارت بر حس��ن اج��راي قوانين در 
بانك مركزي خواهد شد. تناسبي بين سختگيري ها 
و محدوديت ه��اي ش��ديد قانوني در م��ورد اعضاي 
هيات و جبران خدمت آنان وجود ندارد. عدم توجه به 

فناوري هاي نوين به  ويژه بانكداري ديجيتالي و سكوت 
قان��ون درباره پول ه��اي مجازي و عدم حض��ور افراد 
متخصص فناوري در تركيب هيات عالي و كميته هاي 
»سياس��ت گذاري پولي و ارزي« و »مقررات گذاري و 

نظارت بانكي.« 
 در اين طرح هرگونه كس��ب وكار در بازار پول كش��ور 
از جمله ابزارهاي پرداخت منوط به مجوز بانك مركزي 
شده اس��ت. اين موضوع مشكلات زيادي براي كسب 
و كارها از جمله خدماتي نظي��ر كيف پول ديجيتال، 
پرداخت الكترونيكي خرد، سرويس هاي انتقال ارزي 
خرد، ان��واع تجهيزات و نرم افزاره��اي پرداخت، انواع 
سرويس هاي انتقال وجه و بسياري خدمات جديد ديگر 

ايجاد خواهد كرد.
تجهيز منابع بانكي به حساب هاي جاري، قرض الحسنه، 
سرمايه گذاري عام و سرمايه گذاري خاص و تخصيص 
منابع به سه نوع تسهيلات )قرض الحسنه، تسهيلات با 
نرخ سود معين و تسهيلات با نرخ سود نامعين( محدود 
شده است. محدوديت در ابزارهاي جذب و تخصيص 
منابع و تداوم سياس��ت س��لب اختيار از هيات مديره 

بانك ها و در بخش تسهيلات به حداقل رساندن عقود 
مش��اركتي و افزايش عقود مبادله اي و احتمال شدت 
گرفتن تس��هيلات صوري با حذف فروش اقساطي و 
گس��ترش عقد مرابحه از جمله نگراني هاي تصويب 
طرح اس��ت. تاس��يس و اداره موسس��ات آموزشي و 
پژوهشي مرتبط با وظايف بانك مركزي و نظام بانكي 
)بدون اعطاي مدرك تحصيلي( چه ضرورتي دارد تا در 
يك قانون پايه چنين محدوديتي براي كاركنان نظام 
بانكي ايجاد شود؟ در حالي كه كاركنان دستگاه هاي 
ديگر از ارتباط بين موسس��ات آموزشي خود با وزارت 
عل��وم و اعطاي مدارك تحصيلي رس��مي براي ادامه 
تحصيل كاركنان و ارايه به مراجع قانوني برون سازماني 
بهره برداري مي كنند.در طرح جديد با لحاظ نقش اصلي 
رييس كل در تمامي كميته ها و شوراي فقهي و شيوه 
انتخاب و عزل او در هيات عالي كه در عمل در اختيار 
كامل قوه مجريه است همچنان رابطه بانك مركزي با 

قوه مجريه مانند ساير دستگاه هاي دولتي خواهد بود.
رياست شوراي فقهي مشخص نبوده و اينكه مصوبات 
ش��وراي فقهي لازم الرعايه اس��ت آيا با اقتدار مطلقي 

كه طرح قانوني به هيات عالي داده اس��ت در تناقض 
نيس��ت و در آينده تعارض ايجاد نخواهد كرد؟ هيات 
انتظامي بيشتر چهره قضايي به خود گرفته است. در 
طرح بايد تدبيري ب��راي حمايت از مديران با تجربه و 
حرفه اي انديش��يده شود.در بند ۳ قسمت »ث« آمده 
است: رييس جمهور مي تواند در طول دوره چهار ساله 
رياس��ت جمهوري، حداكثر يك عض��و غيراجرايي را 
تغيير دهد. آيا به استناد اين بند رييس جمهور مي تواند 
نماينده قوه قضاييه را تغيير دهد؟علي رغم تجربيات 
تلخ در مورد انواع وثايق بانكي، طرح ارايه شده در مورد 
قرارداد لازم الاجراء و تقويت آن به نحوي كه جايگزين 
اكثر وثايق شود ساكت است. در مورد نرخ سود سپرده ها 
و تسهيلات پيشنهاد مي شود هيات اجرايي فقط نرخ 
حداقل و حداكثر را در يك كريدور مش��خص كرده و 
اختيار كامل نرخ ها در اي��ن كريدور به هيات مديره يا 
مجمع عمومي هر بانك محول شود.در طرح نظام ارزي 
كشور شناور مديريت شده اعلام شده و در تبصره آن 
پيش بيني تعليق آن آمده است كه پيشنهاد مي شود 

شناور آزاد نيز به تبصره اضافه شود.
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بانك ها در قاب بودجه ۹۹
مهدي كرامت فر|

شوك درآمدي دولت )ناشي از كاهش فروش نفت( 
موجب شده كه بخش قابل توجهي از بودجه سال 
آينده متكي به ايجاد بدهي هاي دولتي جديد از 

طريق انتشار اوراق تامين مالي شود.
بر اساس متن پيشنهادي لايحه بودجه سال 99 كه 
در هفته هاي اخير توسط دولت به مجلس شوراي 
اسلامي ارايه شد، جمع منابع و مصارف عمومي 
دولت براي سال آينده معادل 484 هزار ميليارد 
تومان تعيين ش��ده كه اين رقم نس��بت به سال 
گذشته رشد 8 درصدي داشته است. البته با توجه 
به مواردي مانند تغيي��ر قابل ملاحظه نرخ تورم، 
انتظار مي رود كه در نهايت ميزان مصارف دولت 
طي سال آينده از رقم معين شده فعلي يعني 484 
هزار ميليارد تومان فراتر رود. بررس��ي اقلام كلي 
منابع نيز نشان مي دهد درآمد حاصل از واگذاري 
دارايي هاي س��رمايه اي )فروش نفت و ميعانات( 
در بودجه س��ال آينده براساس فروش روزانه يك 
ميليون بشكه بسته شده است كه با توجه به شرايط 
فعلي عملكرد فروش نفت و چشم انداز عدم كاهش 
تحريم ها، تحقق اين ارقام دور از انتظار خواهد بود. 
به اين ترتيب، در كنار انتظار افزايش ميزان مصارف، 
انتظار عدم تحقق بخشي از منابع دولت نيز وجود 
دارد و در مجم��وع به نظر مي رس��د كه مديريت 
شرايط مالي دولت در سال آينده با دشواري هاي 

قابل ملاحظه اي همراه خواهد بود.
نگاه اجمالي به اجزاي لايحه بودجه نشان مي دهد 
كه اتكاء به انتشار اوراق، اصلي ترين گزينه دولت 
براي مديريت ش��رايط پيش روست؛ رقم مربوط 
به خلاص��ه واگذاري دارايي ه��اي مالي دولت در 
بودجه س��ال 99 نسبت به سال قبل از آن معادل 
14۳ درصد افزايش يافته است و اين افزايش از دو 
محل منابع صندوق توسعه ملي و فروش اوراق مالي 
اسلامي اس��ت. رقم پيش بيني شده براي انتشار 
اوراق تامين مالي دولتي از 4۳ هزار ميليارد تومان 
در سال 98 به 80 هزار ميليارد تومان در سال 99 
افزايش يافته و براساس تجربه سال جاري و دريافت 
مجوز انتشار حجم بيش��تر اوراق توسط دولت از 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي، انتظار مي رود 
كه براي سال آتي نيز انتشار اوراق به بيش از 100 

هزار ميليارد تومان بالغ گردد.
آنچه تا به حال شرح داده شد، مختصات كلي لايحه 
بودجه دولت و وزن بس��يار زياد انتشار انواع اوراق 
تامين مالي در آن است. هرچند كه پيامدهاي اين 
مس��اله، بيش از هر چيز بازار اوراق تامين مالي را 
متاثر خواهد ساخت اما دقت در جزييات تبصره 5 
قانون بودجه، كه مرتبط با كميت و كيفيت انتشار 
اوراق است، نشان مي دهد كه مساله انتشار اوراق 
به صورت مستقيم و غيرمستقيم اثرات زيادي بر 
نظام بانكي خواهد داشت. براساس بند م تبصره 5 
قانون بودجه و در راستاي اجراي عمليات بازار باز، 
به بانك مركزي اجازه داده شده تا بدهي بانك ها 
و موسسات اعتباري )شامل خط اعتباري و اضافه 
برداشت( را از محل اوراق بدهي منتشره، وثيقه دار 
نمايد به شكلي كه در پايان سال بيش از 50 درصد 
ميزان بدهي بانك ها و موسسات اعتباري به بانك 
مرك��زي داراي وثيقه از نوع اوراق بدهي باش��د. 
همچنين بانك مركزي مي توان��د اين اوراق را به 
عنوان بخشي از سپرده هاي قانوني بانك ها بپذيرد.

به طور خلاص��ه آنچه كه از محت��واي اين بند بر 
مي آيد اين است كه دولت با علم به مساله كمبود 
تقاضا در ب��ازار اوراق تامين مالي، قص��د دارد با 
ايجاد تقاضاي جديد از ناحيه بانك ها و موسسات 
اعتباري، شوك افزايش عرضه اوراق در سال آينده 
را كنترل نمايد. به اين ترتيب با توجه به محدوديت 
مناب��ع بانك ها، انتظ��ار مي رود ك��ه منابع مورد 
نياز بانك ها جهت خري��د اوراق دولت به صورت 
مس��تقيم از محل اس��تقراض از بانك مركزي و 
فشار بر پايه پولي تامين شود. به زبان ساده، تامين 
مالي كس��ري بودجه دولت در سال آينده منابع 
بانك مرك��زي و پايه پولي خواهد بود كه البته به 
صورت غيرمستقيم از مجراي دو فيلتر بازار اوراق 
تامين مالي و بانك ها عب��ور خواهد كرد. لازم به 
ذكر است كه بخش دوم بند مذكور مبني بر قرار 
دادن اوراق به عنوان بخشي از سپرده قانوني نيز از 
طريق افزايش ضريب فزاينده پول منجر به خلق 

نقدينگي خواهد شد.
بند ر تبصره 5، بند ديگري است كه فشار انتشار 
اوراق را به نظام بانكي تحميل خواهد كرد. براساس 
اي��ن بند، نصاب خريد اوراق تامين مالي توس��ط 
صندوق هاي درآمد ثابت از حداقل ۳0 درصد )براي 
تمامي انواع اوراق( به حداقل 50 درصد )براي اوراق 
دولتي( افزايش پيدا خواهد كرد. بررسي تركيب 
پرتفوي صندوق ها نشان مي دهد كه در حال حاضر 
اين نسبت حدود ۳5 درصد است و صندوق ها براي 
تحقق اين الزام جديد، ناچار به تبديل بخش��ي از 
سپرده هاي بانكي خود به اوراق تامين مالي خواهند 
بود. به اين ترتيب انتظ��ار مي رود از ناحيه خروج 
سپرده هاي صندوق ها از بانك ها نيز كاهش حدود 
15 هزار ميليارد توم��ان بر منابع بانك ها ايجاد و 
بخشي از اين مبلغ نيز در نهايت به برداشت بانك ها 

از بانك مركزي تبديل شود.
به عن��وان جمع بندي مي توان گفت كه ش��وك 
درآمدي دولت )ناش��ي از كاه��ش فروش نفت( 
موجب ش��ده كه بودجه سال آينده تنها به ايجاد 
بدهي ه��اي دولتي جديد از طريق انتش��ار اوراق 
تامين مالي متكي گردد. جهت مديريت اين شرايط 
و ايج��اد خريداران تضميني ب��راي اوراق دولت، 
بانك ها ملزم به خريد اي��ن اوراق و توثيق آن نزد 
بانك مركزي شده اند و انتظار مي رود كه محدوديت 
منابع نظام بانكي جهت خريد اين اوراق، در نهايت 
منجر به استقراض آنها از بانك مركزي شود. تبعات 
اين مساله، ايجاد پايه پولي و افزايش نقدينگي است 
كه مي تواند در صورت عدم مديريت پيشگيرانه، 
تبعات خاص خود مانند افزايش نرخ تورم و تحريك 

انتظارات تورمي را در بر داشته باشد.
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همواره امكان سرقت هكرها از دستگاه هاي هوشمند وجود دارد

دستگاه هوشمندتان را ايمن كنيد
گروه دانش و فن   

اگر دستگاه الكترونيكي شما به اينترنت اتصال دارد، 
چندين دقيقه زمان بگذاريد تا بتوانيد اقدامات امنيتي 
لازم را براي ايمن كردن دستگاهتان انجام دهيد. اگر 
به تازگي پذيراي الكس��اي آمازون در خانه تان شديد 
يا دس��تگاه رومبايي كه روباتي براي تميز كردن خانه 
اس��ت و قابليت اتصال به واي ف��اي را دارد، خريداري 
كرديد، بايد بدانيددستگاه هايي كه به اينترنت متصل 
مي شوند، مسائلي مربوط به امنيت و مشكلات حريم 
ش��خصي را به همراه دارند، مخصوصا در شرايطي كه 
فرآيند ايمن س��ازي براي آنها انجام نشده باشد. كما 
اينكه گوئيلرمو فرانس��يا، پروفس��ور امنيت سايبري 
دانشگاه فلوريد مي گويد: »چيزهاي زيادي وجود دارد 
كه يك كلاهبردار و هكر مي تواند به واسطه برخورداري 
از يك دستگاه هوشمند از شما سرقت كند.« همانطور 
كه در گزارش وب س��ايت سكيوريتي نيوز آمده است، 
دستيارهاي هوش��مند از جمله گوگل هوم و الكساي 
آمازون طوري طراحي ش��دند كه به فرمان هاي شما 
گوش فرا دهند؛ بنابراين در شرايطي كه يك هكر بتواند 
به اين ابزارها دسترسي داشته باشد، مي تواند اطلاعاتي 
از جمله تاريخ تولد، كلمه عبور و مكالمات شخصي شما 
را ش��نود كند و بدين ترتيب اين امكان برايش فراهم 
مي شود كه با چنين اطلاعاتي بتواند هويت شما را به 
س��رقت ببرد يا از اطلاعات كارت هاي پرداخت ش��ما 

سوءاستفاده كند.
دوربين هاي امنيت��ي منازل كه ب��ه واي فاي متصل 
هستند، مي توانند زماني كه در حال تايپ كردن كلمه 
عبور هر يك از حس��اب هاي شخصي تان هستيد، به 
هكرها كمك كنند يا هكرها مي توانند با برخورداري از 
اطلاعاتي كه در دوربين امنيتي وجود دارد، زماني كه 
در منزل نيستيد را متوجه شوند و از آن براي اقدام به 
سرقت استفاده كنند. از طرف ديگر، حتي در شرايطي 
كه دستگاه متصل به اينترنت شما دوربين يا ميكروفن 
نداشته باش��د هم ايمن نيستيد. در نظر داشته باشيد 
كه احتمالا اين دستگاه شما، از همان شبكه واي فاي 
استفاده مي كند كه دستگاه هايي حساس تر از جمله 

رايانه منزلتان از آن بهره مي گيرد. بنابراين درصورتي كه 
ي��ك هكر بتواند به يك��ي از دس��تگاه هاي موجود در 
شبكه شما دسترسي پيدا كند، خواهد توانست از اين 
دسترسي به عنوان روشي براي نفوذ به ساير دستگاه ها 

استفاده كند. 
فرانسيا مي گويد: »هكرها مي توانند اطراف شبكه شما 
بچرخند تا بالاخره راهي به رايانه ش��ما باز كنند. اين 
امكان وجود دارد كه آنها بدافزاري را روي رايانه شما قرار 
دهند و تمامي اطلاعات بانكي و كارت هاي اعتباري شما 
را جمع آوري كنند.« به همين دليل است براي مقابله 
با چنين مشكلاتي، كارشناسان چندين اقدام امنيتي 

اساسي را پيشنهاد مي دهند.

   كار را با تغيير پسورد دستگاه آغاز كنيد
زماني كه براي اولين بار يك دستگاه الكترونيكي متصل 
به اينترنت را نصب مي كنيد، به طور معمول از ش��ما 
خواسته مي شود تا كلمه عبوري را كه توسط سازنده 
تهيه شده اس��ت، وارد كنيد. فرانسيا مي گويد: »اين 
كلمه هاي عبور درحقيقت توسط سازندگان دستگاه ها 
توليد و منتشر مي شوند، اين بدان معناست كه هر فرد 
ديگري كه به اطلاعات آنلاين درباره كلمه هاي عبور 
دسترسي داشته باشد، مي تواند به دستگاه شما نفوذ 
كند، البته تا زماني كه اين كلم��ه عبور را تغيير نداده 
باشيد.« به همين دليل بهترين كار اين است كه كلمه 
عبور را به گزينه اي سخت و غيرقابل حدس تغيير دهيد. 
نكته قابل توجه ديگر اين است كه نبايد از كلمه عبوري 
كه قبلا در يك حساب ديگر استفاده كرده ايد، استفاده 
كنيد. به اين ترتيب، حتي اگر يكي از دستگاه هاي شما 
مورد حمله يك هكر يا در معرض نشت اطلاعات قرار 
گيرد و به خطر بيفتد، نمي ت��وان از اطلاعات آن براي 
دسترس��ي سريع به هر يك از حس��اب هاي ديگرتان 

استفاده كرد.
نكته ديگر اين اس��ت كه مي توانيد در ص��ورت امكان، 
يك مرحله اضافي را براي ورود به سيس��تم قرار دهيد. 
اگرچه ممكن است كار دشواري به نظر برسد، اما اضافه 
كردن احراز هويت دوعاملي )يا دومرحله اي( به حساب 

دستگاه هوشمند منزل ش��ما مي تواند براي محافظت 
از دس��تگاهتان در برابر هكرها، اقدام موثري به ش��مار 
رود. احراز هويت دوعاملي به دس��تگاه ديگري نياز دارد 
تا از ش��ما تاييد بگي��رد كه واقعا اين خودتان هس��تيد 
كه قصد ورود به حس��اب و دس��تگاهتان را داريد. براي 
فعال كردن اح��راز هويت دومرحله اي به طور معمول از 
شما خواسته مي شود يك ش��ماره تلفن را وارد كنيد تا 
هنگام ورود به سيس��تم، يك كد تأييد صحت دريافت 
 كنيد، يا مي توانيد برنام��ه اي مانند تاييدكننده گوگل

 )Google Authenticator( را ب��ا حس��اب ها و 

دستگاه هايتان همگام سازي كنيد كه به طور خودكار كد 
جديدي را براي شما ايجاد مي كند. اين موضوع، دسترسي 
هكرها به اطلاعات شما را واقعا با دشواري مواجه مي كند.

همچنين بهتر اس��ت راه اندازي يك ش��بكه واي فاي 
جداگانه را براي دس��تگاه هاي هوش��مندتان در نظر 
بگيريد. جس��يكا لاوبو، هكر معتبر ش��ركت امنيتي 
A-LIGN، در خان��ه اش يك ش��بكه واي فاي براي 
دستگاه هاي شخصي خود و يك شبكه جداگانه براي 
تجهيزات كارش دارد. به اين ترتيب اگر يك هكر بتواند 
به يكي از اين مجموعه دستگاه ها دسترسي پيدا كند، 

به راحتي قادر نخواهد بود راه نفوذ به سيستم ديگر را پيدا 
كند. او مي گويد: »اين كار، مفيد و خوب به نظر مي رسد، 
زيرا شما مي توانيد بدون اينكه با واي فاي مشكلي داشته 

باشيد، منابع خود را به آن شبكه منتقل كنيد.«
نكته ديگر اينكه تاريخچه دستگاه خود را هر از گاهي 
پاك كنيد. اگر دستگاه شما داده هايي از قبيل سابقه 
جست وجوي اخير شما يا بخشي از مكالمات را ذخيره 
مي كند، حتم��اً هر چند هفته يك بار، اين اطلاعات را 
پاكسازي كنيد تا در صورتي كه موارد حساسي در هر 

يك از اين اطلاعات وجود دارد، حذف شود.

رييس انجمن واردكنندگان كالا و تجهيزات رايانه اي 
اعلام ك��رد: »در حال تنظيم آيين نامه ب��راي واردات 
سخت افزار دست  دوم هستيم و بايد تمام تشكل ها وارد 
گود ش��وند.« به گزارش فدراسيون فاوا، امروزه واردات 
تجهيزات دس��ت دوم س��خت افزاري در ايران در حال 
تبديل به يك چالش جدي است. زيرا به دليل افزايش 
قيمت دلار و پرهزينه شدن واردات سخت افزار، قيمت 
تمام شده محصولات نيز افزايش يافته است. البته شايد 
استفاده از تجهيزات سخت افزاري دست دوم در نگاه اول 
آسيبي به ساختار و سيستم رايانه اي كشور وارد نكند، 
اما از س��وي ديگر واردات سرورهاي دست دوم و حتي 
قديمي مي تواند به امنيت شركت ها و حتي دستگاه هاي 
دولتي آس��يب وارد كند. زيرا حملات هكري به شدت 
عليه سرورها افزايش يافته و عدم به روزرساني سرورها، 
بسياري از شركت ها را مي تواند با مشكلات عمده روبرو 
كند. در اين مي��ان چندي پيش س��اماندهي واردات 
قطعات دسته دوم سخت افزاري مورد توجه قرار گرفته 
است كه در پي آن، وزارت صمت نيز خواهان تشكيل يك 
كارگروه براي تنظيم آيين نامه در اين زمينه شده است.«

دراين راس��تا پيمان مهاجر ايروان��ي در خصوص نياز 
ب��ه وج��ود آيين نامه در اي��ن زمينه گف��ت: »انجمن 
واردكنن��دگان س��خت افزار چندان درگي��ر موضوع 
واردات سخت افزار دسته دوم نبوده است. چر كه اعضاي 
انجمن اكثرا كالاهايي را وارد مي كنند كه چندان با اين 
موضوع دست به گريبان نيستند اما افرادي كه كار سرور 

و شبكه انجام مي دهند، به شدت آسيب خورده اند. برخي 
از بزرگان اين حوزه كه تامين كننده تجهيزات و قطعات 
س��رور هستند، با آس��يب جدي مواجه شدند و ظاهرا 
سرورهاي دست دوم به كسب و كار آنها آسيب زده است. 
وي ادامه داد: »اين سرورها، به قيمت يك سوم سرورهاي 
نو در بازار ارايه ش��ده و با وجود اينكه عمر محدودتر و 
ايرادات خاص خود را دارد، سازمان هاي دولتي خواهان 
خريداري اين تجهيزات دست  دوم بوده و هستند؛ اين 
در حالي است كه فعالان اين حوزه مشكلاتي را مطرح 
مي كنند كه چنانچه واقعيت داش��ته باش��د، فعاليت 
سرورهاي دست  دوم تهديد بزرگي محسوب شده و بايد 
اين موضوع ساماندهي شود. حتي شنيده شده كالاهاي 
دست دوم را با عنوان كالاي نو به فروش رسانده اند كه 
اين مساله نيز مشكلات مربوط به خود را دارد. به همين 
دليل در حال تنظيم آيين نامه براي واردات سخت افزار 
دست  دوم هستيم و بايد تمام تشكل ها وارد گود شوند.«

مديرعامل بنياد ملي بازي ه��اي رايانه اي با بيان اينكه 
هر زم��ان از بازي ه��اي ديجيتال صحب��ت كرديم، به 
س��راغ تهديد و آس��يب هاي آن رفته ايم، گفت: »بازي 
ظرفيت هاي متفاوتي دارد كه مي تواند آموزش را بهينه 
كند و اگر ب��ه اين موضوع نگاه جدي اتفاق بيفتد حتما 
مي تواند در كش��ور ما تحولي را در نظام آموزشي ايجاد 
كند.« به گزارش ايسنا، س��يد صادق پژمان با اشاره به 
برگزاري مس��ابقات بازي هاي ج��دي، گفت: » يكي از 
اقدامات مهم ما اين است كه اهميت بازي هاي جدي را 
در مجموعه هاي دولتي، خصوصي، نخبگان و رسانه ها 
منعكس كنيم. در طول اين چند س��ال با اقداماتي كه 
مجموعه بنياد انجام داده اس��ت، شاهد توسعه و رشد 
اين فضا هستيم ولي اين فعاليت ها كافي نيست. با توجه 
به اينكه بازي سازان امروز درگير اين موضوع هستند و 
اهميت اين موضوع را درك مي كنند، لازم است كه ما 

هم فعاليت هاي جدي تر و موثرتري را انجام بدهيم.«
مديرعامل بنياد ملي بازي هاي رايانه اي با بيان اينكه يكي 
از مهم ترين بحث هايي كه در بخش هاي مختلف كشور، 
ظرفيت هاي آن مغفول واقع ش��ده بازي هاي رايانه اي 
است، اظهار كرد: »اين غفلت هم به دليل اين است كه ما 
هر زمان از بازي هاي ديجيتال صحبت كرديم، به سراغ 
تهديد، مشكلات يا آس��يب هاي آن رفته ايم. بر همين 
اساس در مجموعه بنياد اقداماتي را در اين حوزه انجام 
مي دهيم.« پژمان با بيان اينكه ما در رسانه هاي جديد 
دچار سوء مصرف هستيم، ادامه داد: »لازم است اقداماتي 

را براي نحوه مصرف و مواجهه با بازي هاي رايانه اي انجام 
و تجربيات اين عرصه را در اين خصوص انتقال دهيم. لذا 
اين تغيير ديدگاه بايد اتفاق بيفتد كه بازي ظرفيت هاي 
ديگري هم دارد و مي تواند بي��ش از منافع و در امتداد 
برنامه ه��ا و ماموريت هاي مختلف مورد اس��تفاده قرار 
گيرد. يكي از ظرفيت هاي بازي هاي جدي، فرصت هاي 
آموزشي براي كشور است. ما امروز در موضوع آموزش 
دچار مشكلات جدي هستيم، لذا اينكه بتوانيم در همه 
بخش ها روش هاي سنتي را تبديل به روش هاي نوين 
كنيم، يكي از اهداف و اقدامات ماست. برهمين اساس 
يكي از مسيرهاي موفق در موضوع آموزش استفاده از 
مسير بازي هاي جدي اس��ت كه مي توان با هزينه كم 
از آن اس��تفاده كنيم .« پژمان گفت: »امروز در موضوع 
آموزش ش��اهد اين هس��تيم كه تلاش مي كنيم ولي 
اثر اقدامات، قابل قبول نيس��ت، اما ب��ازي قبل از اينكه 
سرگرمي باشد، هيجان و جذابيت است و ظرفيت هاي 

متفاوتي دارد كه مي تواند آموزش را بهينه كند. اگر به اين 
موضوع نگاه جدي اتفاق بيفتد حتما مي تواند در كشور 
ما تحولي را در نظام آموزشي ايجاد كند. دست اندركاران 
در نظ��ام س��لامت، در طول اين چند دوره مش��اركت 
و همكاري بس��يار خوبي داش��تند. باتوجه به اينكه با 
هزينه هاي سنگيني كه در نظام سلامت و نظام درمان 
مواجه هستيم، راه حل هاي موثري را مي توان در عرصه 
بازي هاي جدي براي تجويز و درمان بسياري از بيمارها 
داشته باشيم.« مديرعامل بنياد ملي بازي هاي رايانه اي 
تصريح كرد: »بازي هاي رايانه اي مي تواند درمان بسياري 
از مشكلات جسمي و رواني باش��د. بازي هاي رايانه اي 
مي تواند راه كارهايي را در حوزه هاي اقتصادي، كس��ب 
و كار، فرهنگي و در فضاهاي عيني و واقعي داشته باشد 
و بر آنها تاثير بگذارد. بازي هاي جدي مي تواند كيفيت 
زندگي را ارتقا بدهد، براين اساس نيازمنديم در اين حوزه 
از تمامي دست اندركاران اين عرصه ازجمله بنياد ملي 
بازي هاي رايانه اي تا دستگاه هاي مشاركت كننده در اين 
جايزه و رسانه ها و توليدكنندگان مطالبه كنيم.« وي با 
اشاره به اهميت توليد دانش در عرصه بازي هاي رايانه اي 
گفت: »ما اگر در اين بخش توليد دانش نداشته باشيم، 
حتماً در آينده دچار مشكل مي شويم. بنابراين با تقويت 
مباني نظري و علمي تلاش مي كنيم اين پش��توانه ها 
براي اقدامات بعدي در كشور محكم تر شود تا كساني كه 
بعدا در اين حوزه كار مي كنند، بتوانند از اين ظرفيت ها 

استفاده كنند.«

تهديدي به نام واردات سرورهاي دست دوم نقش بازي هاي رايانه اي در تحول نظام آموزشي 

عضو حقيقي ش��وراي عالي فضاي مجازي گفت: »اگر 
مدل و الگوي ارزيابي پيش��رفت شبكه ملي اطلاعات 
بر اس��اس آموزش همگاني صورت بگيرد بدون ش��ك 
س��رعت راه اندازي آن افزايش يافته و در نهايت كشور 
صاحب شبكه مستقل خودش خواهد شد.« به گزارش 
پژوهشگاه فرهنگ و انديش��ه اسلامي، نشست علمي 
»ماهيت و ميزان پيشرفت ش��بكه ملي اطلاعات« در 
مركز مطالعات فضاي مجازي اين پژوهش��گاه برگزار 
ش��د. فرش��اد مهدي پور، رييس پژوهشكده فرهنگ و 
مطالعات اجتماعي پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامي 
در اين گفت: »چرا تا به حال زيرس��اخت و بستر لازم و 
كافي شبكه ملي اطلاعات توسط دولت ايجاد نشده تا در 
زماني كه اينترنت جهاني دچار مشكل مي شود، كاربران 
ايراني همچنان به اينترنت دسترس��ي داشته باشند و 
امورات روزمره شان دچار مشكل نشود؟ فرض بگيريد 
اگر امريكا اينترنت ما را قطع كند چه مي شود؟ با توجه به 
اينكه زيرساخت لازم براي شبكه ملي اطلاعات در كشور 
توسط دولت شكل نگرفته، اگر اين موضوع محقق شود 
اتفاقات بسيار بدتر از محدود كردن اينترنت در آبان ماه 
امسال مي تواند در پي داشته باشد. توصيه هاي كنترل 
اينترنت در ساعات صفر اجراي سياست هاي اعتراضي 
بنزين اجرا نشد و بعد از چند روز مجبور به قطع اينترنت 
ش��دند و اين در حالي است كه در هيچ يك از مصوبات 
بسته شدن اينترنت وجود نداشت و فقط محدودسازي 
بعضي از پلتفرم ها مطرح بود و اين موضوع را وزارتخانه 
مربوط��ه اجرا نك��رد.« عضو هيات علمي پژوهش��گاه 
فرهنگ و انديشه اسلامي با بيان اينكه خسارت معنوي 
و انساني قطع اينترنت قابل محاسبه نيست ،  گفت: »۸۰ 
درص��د ترافيك اينترنت ايران خارجي اس��ت و هزينه 

دلاري زيادي به كشور تحميل مي كند و اين در صورتي 
اس��ت كه ۸۰ درصد ترافيك كشور كره جنوبي داخلي 
اس��ت.« مهدي پور با بيان اينكه جاي جلاد و شهيد در 
اينترنت عوض شده است، خاطرنشان كرد: »ما امكان 
مسدودسازي كدام يك از پلتفرم هاي امريكا را داريم؟ 
البته امريكا چند ماه پيش از انتشار نرم افزارهاي ايراني 
جلوگي��ري كرد و حالا مي بينم امري��كا تبديل به نماد 

آزادي و ايران تبديل به نماد ضدآزادي شده است.«
عزيز نجف پور آقابيگل��و، رييس مركز مطالعات فضاي 
مجازي با اشاره به سابقه بالاي يك دهه بحث شبكه ملي 
اطلاعات در ايران، از دو ابهام در اين باب س��خن گفت و 
اظهار كرد: »ابهام اول درباره تعريف و معناي شبكه ملي 
اطلاعات اس��ت كه برخي يا آن را معنادار نمي دانند يا 
اينكه آن را به معناي بديل اينترنت و روندي براي قطع 
اينترنت موجود قلمداد مي كنند و از عباراتي چون كره 
شمالي كردن ايران استفاده مي كنند. ابهام دوم هم در 
باب ميزان پيشرفت و تحقق شبكه ملي اطلاعات است 
كه هر كس��ي بر اساس س��نجه هايي كه دارد آماري از 
ميزان پيشرفت و تحقق شبكه مي دهد و از ۱۰درصد تا 
۸۰درصد پيشرفت، آمار داده مي شود.« وي با انتقاد از 
طرح مسائل شبكه ملي اطلاعات در محافل ژورناليستي 
و شبه سياسي، تاكيد كرد: »چون اين بحث يك موضوع 
كارشناس��ي و علمي و از اولويت ه��اي موضوعي نظام 
حكمراني جمهوري اسلامي است، لازم است بدنه علمي 
كشور به عنوان اتاق فكر نظام در راستاي ابهام زدايي و 
متعاقبا ارزيابي و ارايه پيشنهادات اصلاح و ارتقاي روند 
پياده سازي شبكه ملي اطلاعات ورود علمي و كارشناسي 
كند.« نجف پور با تفكيك دو مفهوم سواد كاربري فضاي 
مجازي از سواد حكمراني فضاي مجازي، به ضعف جدي 

سواد حكمراني در بين مسوولان و نخبگان و مردم اشاره 
و بر ل��زوم ارتقاي آن تاكيد كرد. وي خاطرنش��ان كرد: 
»همه مان در يك كشتي نشسته ايم و اصولا بايد در باب 
مسائل و موضوعات كلان و ملي گفت وگو و همفكري و 

همكاري داشته باشيم.«
عباس آسوش��ه، معاون راهبري فني مركز ملي فضاي 
مجازي با بيان اينكه ش��بكه ملي اطلاعات مترادف با 
فضاي مجازي كشور نيست، تصريح كرد: »شبكه ملي 
اطلاعات بخش زيرساخت ارتباطي و اطلاعاتي كشور 
است. راه اندازي اين شبكه تضادي با اينترنت نداشته و 
بلكه اينترنت يك سرويس در اين شبكه است.«   معاون 
راهبري فني مركز ملي فضاي مجازي اظهار كرد: »اگر به 
دنبال حذف اينترنت در شبكه ملي اطلاعات بوديم تاكيد 
بر اين نداش��تيم كه اطلاعاتي كه درون كشور ميزباني 
شده بايد قابل دسترسي توسط پروتكل اينترنت باشد و 
تحت آن توسعه يابد. شبكه ملي اطلاعات برآمده از يك 
تفكر و زاده نگاه اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي در 
كشور نيست، بلكه در دنيا بسياري از كشورها نسبت به 

آن اقدام كردند.«
همچنين محمدحسن انتظاري، عضو حقيقي شوراي 
عالي فضاي مجازي گف��ت: »اگر مدل و الگوي ارزيابي 
پيشرفت شبكه ملي اطلاعات بر اساس آموزش همگاني 
صورت بگيرد بدون شك سرعت راه اندازي آن افزايش 
يافته و در نهايت كشور صاحب شبكه مستقل خودش 
خواهد ش��د. اينترنت ۲۵ سال پيش متولد و ارتباطات 
علمي نيز از آن زمان آغاز شد كه در اين رابطه با تحولات 
وسيعي توس��عه يافته و ارتباطات اجتماعي، اقتصادي 
وارد مرحله جديدي از فضاي مجازي شد. از سال ۲۰۰۱ 
يكي از مباحث اصلي اتحاديه جهاني مخابرات موضوع 

ش��بكه ملي اطلاعات بود كه جمع وس��يعي از مردم را 
در اين حوزه درگير كرده اس��ت. از طرف��ي بايد به اين 
نكته اش��اره كرد كه در حال حاضر ارتباطات اجتماعي 
مردم در سطح بالايي قرار دارد. به طوري كه نزديك به 
۵۰ ميليون نفر از مردم عضو شبكه هاي مجازي بوده و 
به طور مستقيم فعاليت هاي مختلف و متنوعي را در طول 
روز انجام مي دهند.« وي ب��ا بيان اينكه در حال حاضر 
بس��ياري از مردم با استفاده از فضاي مجازي ارتباطات 
اقتصادي زيادي را در فض��اي مجازي انجام مي دهند، 
يادآور شد: »در واقع مي توان گفت شبكه ملي اطلاعات 
به طور مس��تقيم با زندگي مردم سروكار دارد به طوري 
كه جمعيت��ي قابل توجهي از آنه��ا در اين فضا زندگي 
مي كنند.« عضو حقيقي ش��وراي عالي فضاي مجازي 
اضافه كرد: »در حال حاضر اس��تفاده از فضاي مجازي 
نسبت به سال گذشته ۱۷درصد رشد كرده و همچنين 
پيچيده تر ش��ده اس��ت. در اين رابطه حكومت وظيفه 
دارد همان گونه كه در حوزه فيزيكي از مرزهاي كشور 
محافظت مي كند بايد در فضاي مجازي هم از اطلاعات 
داخلي كشور مراقبت كند. ش��بكه ملي اطلاعات بايد 
به طوري طراحي و راه اندازي شود كه در قالب زيست بوم 

پايدار به مردم سرويس دهد.«
انتظاري افزود: »براي ارايه سرويس مورد نياز به مردم 
در قالب زيس��ت بوم پايدار توسط شبكه ملي اطلاعات 
بايد طرح خوبي براي راه اندازي اين ش��بكه انجام شود 
تا بتوان��د نيازهاي مردم را برطرف كن��د. اين در حالي 
است كه ارزيابي فعاليت شبكه ملي اطلاعات از اهميت 
بسيار زيادي برخوردار است.« وي با بيان اينكه شبكه 
مل��ي اطلاعات بايد به نحوي طراحي و س��رويس دهي 
كند كه نتيجه آن با موفقيت همراه و اس��تانداردهاي 

راه اندازي اين شبكه دقيق باشد، اظهار كرد: »اين شبكه 
مانند شبكه هاي معمولي مخابراتي نيست و حجم قابل 
توجهي از مردم را در درون خ��ود دارد. براي راه اندازي 
ش��بكه ملي اطلاعات بايد نيازس��نجي شامل مسائل 
اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي انجام شود. به طوري كه نه 
تنها نياز عامه كشور را برطرف كند بلكه حقوق و حفظ 
استقلال كشور از الزامات كلان آن باشد. در حال حاضر 
در راه اندازي شبكه ملي اطلاعات با وزارت ارتباطات به 
اجماع كلي نرس��يده ايم كه اين نيز ناشي از ضعف هاي 
نظارتي است. البته بايد بگويم در حال حاضر ما در داخل 
كشور نيروهاي فني بسيار خوبي داريم كه مي توانيم با 
استفاده از آنها با س��رعت بيشتري نسبت به راه اندازي 

شبكه ملي اطلاعات اقدام كنيم.«
رسول جليلي، عضو شوراي عالي فضاي مجازي نيز در 
اين جلسه گفت: »يكي از مهم ترين نيازهاي اصلي كشور 
راه اندازي شبكه ملي اطلاعات است به طوري كه بتوانيم 
به راحتي اطلاعات خود را بدون آنكه توسط سيستم هاي 
پيشرفته خارجي دزديده شوند، انتقال دهيم به اين معني 
كه ما بايد در حوزه فضاي مجازي استقلال داشته باشيم. 
امروز كشور نيازمند وجود يك موتور جست وجوي ايراني 
است كه بتواند در شرايط خاص نيازهاي جامعه را برطرف 
كند. اما متأس��فانه در اين رابطه در حال حاضر ما هيچ 
گونه فيبري نداريم كه به راحتي بتوانيم اطلاعات داخلي 
كشور را انتقال دهيم. اشكال اساسي در مديريت شبكه 
ملي اطلاعات اين است كه به مقوله نقل و گفتار درباره 
راه اندازي شبكه ملي اطلاعات فكر كردند و فعاليت آنها 
دچار ضعف بود و مديريت تصور مي كرد كه نرم افزارهاي 
داخلي ب��دون انتخاب سيس��تم هاي خارجي فعاليت 

مي كنند اما چنين اتفاقي انجام نشد.« 

آموزش همگاني براي پيشرفت شبكه ملي اطلاعات
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 قابليت جديد واتس اپ 
براي مديريت پيام  در گروه ها

واتس اپ در جديدترين نسخه بتاي نرم افزار خود به 
ادمين گروه هاي واتس اپي اختيار تعيين تاريخ انقضا 
براي پيام هاي ارسالي در گروه را داده است، كاري كه 
ضمن تسهيل مديريت پيام ها به خالي شدن حافظه 
دستگاه  نيز كمك مي كند. به گزارش ايرنا، خبرها 
از آن حكايت دارد كه پيام رسان واتس اپ به دنبال 
آزمايش ويژگي جديد »پيام هاي ناپديدش��ونده« 
اس��ت و همان طور كه از نام آن پيداست، پيام ها را 
بعد از م��دت معيني به طور خودكار حذف مي كند. 
اين قابليت ابتدا در نسخه بتا واتس اپ براي نسخه 
۲.۱۹.۲۷۵ اندرويد ظاهر شد و پيش بيني مي شد هم 
براي چت هاي گروهي و هم چت هاي خصوصي قابل 
استفاده باشد. اكنون واتس اپ در جديدترين نسخه 
بتاي خود براي دستگاه هاي اندرويدي، تغييراتي را 
در اين ويژگي ايجاد كرده است. در بين اين اصلاحات، 
 نام اين قابلي��ت جديد از پيام هاي ناپديدش��ونده 
)Disappearing Messages( به حذف پيام ها 
)Delete messages( تغيير يافته است. از جمله 
ديگر تغييرات ايجادشده، برخلاف پيش بيني هاي 
اوليه اين قابليت تنها در گروه ه��ا كار مي كند و در 
چت هاي خصوصي نمي توان ب��راي پيام ها تاريخ 
انقضا تعيين كرد. به اين ترتيب ادمين هاي گروه هاي 
واتس اپي مي توانند از اين به بعد با اس��تفاده از اين 
قابليت جديد پيام ها و مكالمات قديمي در گروه را 
به آساني مديريت كنند. با توجه به اينكه مكالمات 
انجام ش��ده در گروه هاي واتس اپي حافظه دستگاه 
را اشغال كرده و حجم بك آپ هاي آنلاين را افزايش 
مي دهند، اينكه با پاك كردن پيام هاي قديمي بخشي 

از حافظه را خالي كرد، قابليتي كاربردي است.

دكمه هاي مجازي گوشي ها 
را  ضدآب مي كند 

در س��ال ۲۰۲۰ با از راه رسيدن گوشي هاي مجهز 
به دكمه هاي مجازي ش��اهد ارتق��اي قابل توجه 
قابليت هاي ضدآب آنها خواهيم بود. به گزارش فارس، 
يكي از عوامل آسيب پذير شدن گوشي ها در برابر آب 
استفاده از دكمه هاي فيزيكي در آنها است. پيش  بيني 
مي شود در سال ۲۰۲۰ طيف گسترده اي از گوشي ها 
تنها شاهد وجود دكمه هاي مجازي باشند و همين 
موضوع جلوي نفوذ آب به تلفن هاي همراه را مي گيرد. 
در حال حاض��ر اكثر گوش��ي ها داراي دكمه هايي 
براي تنظيم صدا، روش��ن و خاموش كردن و غيره 
هستند. اما استفاده از حسگرهاي مافوق صوت نصب 
دكمه هاي مجازي را روي گوشي ها ممكن مي كند 
كه مهم ترين مزيت آنها طراحي بدنه گوشي به شكل 
يكپارچه و افزايش دوام و عمر تلفن هاي همراه است. 
يك موسسه نوپا به نام التراسنس در حال مذاكره با 
برخي شركت هاي سازنده تلفن همراه است تا اين 
فن��اوري را در اختيار آنها قرار دهد. اين ش��ركت به 
همين منظور تراشه كوچكي در ابعاد ۱.4 ميلي متر 
در ۲.4 ميليمتر توليد كرده ك��ه در ازاي آن به ۰.۵ 
ميلي متر مي رسد و امواج صوتي غيرقابل شنيدن 
توسط انسان را توليد و انتقال فرامين را با دكمه هاي 

مجازي ممكن مي كند.

 همكاري »اپل« و »شارپ« 
براي توليد نمايشگر 

اپل و ش��ارپ درصدد راه اندازي يك كارخانه جديد 
به منظور توليد نمايشگرهاي گوشي هاي هوشمند 
هستند. به گزارش ايسنا، دو غول تكنولوژي در شرق 
و غرب جهان، يعني اپل در امريكا و ش��ارپ در ژاپن 
به تازگي تصميم گرفته اند كه با همكاري يكديگر 
 )OLED( به توس��عه و توليد نمايش��گرهاي اولد
جديد مخصوص گوشي هاي هوش��مند بپردازند. 
اپل كه از س��ال گذشته تاكنون براي توليد و عرضه 
گوش��ي هاي جديد آيفون نيازمند فناوري صفحه 
نمايش اولد است، مجبور بوده تا براي تامين قطعات 
و نمايشگرهاي موردنياز خود به شركت هاي كره اي 
همچون سامسونگ و ال جي كه رقيبان سرسخت آن 
به شمار مي يروند، روي بياورد كه اين موضوع به عقيده 
بسياري از كارشناسان و تحليل گران، تاكنون ضرر 
و زيان هاي متعددي را براي اپل ايجاد كرده اس��ت. 
اكنون به نظر مي رسد اپل و شارپ به دنبال احداث 
و راه ان��دازي يك كارخانه اختصاص��ي براي توليد 
نمايشگرهاي اولد مخصوص گوشي هاي هوشمند 
هستند تا از هزينه هاي مازاد تامين قطعات از ساير 

شركت هاي خارجي بكاهند.

 توليد دوربين امنيتي
 ويژه منازل كوچك 

يك ش��ركت تجاري از توليد دوربين هاي امنيتي 
جدي��د و ويژه اي خب��ر داد كه به ط��ور خاص براي 
اس��تفاده در منازل كوچك و داراي اتاق ها و فضاي 
باز متنوع توليد ش��ده اند. به گزارش فارس، شركت 
هيك ويژن دوربين هاي امنيتي تازه اي به نام اي پي 
ويلا را عرضه كرده كه از دقت دو مگاپيكس��ل براي 
تهيه تصاوير فراگير از محي��ط اطراف برخوردارند. 
اين دوربين ها همچنين مي توانند هرگونه اختلال 
در تصوير يا موانع مزاحم محيطي را به طور خودكار 
حذف و كيفيت تصاوير را به طور خودكار اصلاح كنند. 
دوربين هاي يادشده دسترسي جامع به محيط يك 
س��اختمان كوچك و اطراف آن را ممكن مي كنند. 
دوربين هاي جديد مقرون به صرف��ه و ارزان بوده و 
نصب آنها هم ساده است. دسترسي به محتواي اين 
دوربين ها از طريق شبكه هاي اترنت و نيز واي فاي و 
نيز با سيم كشي ممكن است. براي مشاهده محتواي 
دوربين هاي يادشده مي توان از رايانه هاي عادي يا 
گوشي استفاده كرد. اين دوربين ها استانداردهاي 
IP65 و IK08 را دريافت ك��رده و لذا در برابر باد، 
باران، برف، رطوبت و ضرب��ه تا حد زيادي مقاومت 
مي كنند. اين دوربين ها حتي در نور كم هم مي توانند 

به فعاليت خود ادامه دهند. 
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مديركل توسعه بازار سازمان بنادر مطرح كرد 

سرپرست وزارت جهاد كشاورزي: 

تمايل عماني ها براي واردات از ايران به جاي لبنان و سوريه

انحصاري در تامين نهاده هاي كشاورزي وجود ندارد

مديركل توافقنامه ها و توسعه بازار سازمان بنادر و دريانوردي 
از علاقه مندي عمان به واردات از اي��ران به جاي واردات از 
لبنان و سوريه خبر داد و گفت: كاهش تعرفه هاي بندري 
و گمركي براي افزايش حجم مبادلات تجاري دو كشور در 

دستور كار است.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني سازمان بنادر و دريانوردي 
»محمدعلي اصل س��عيدي پور«، با اشاره به موافقتنامه 
حمل و نقل دريايي و كشتيراني تجاري ميان ايران و عمان 
كه دو هفته پيش به امضاي وزير راه و شهرسازي جمهوري 
اسلامي ايران و وزير بازرگاني عمان رسيد، اظهار كرد: اين 
موافقتنامه پس از طي مراحل استصوابي لازم در دو كشور و 
بعد از تصويب مجلس شوراي اسلامي به عنوان قانون ابلاغ 
مي ش��ود. وي ارتقاي همكاري شركت هاي كشتيراني در 
زمينه حمل كالا بين ايران و عمان و كشورهاي ثالث، تسهيل 
ورود و خروج كشتي هاي باري و مسافري در بنادر طرفين 
قرارداد و بنادر كش��ورهاي ثالث و نيز توافق همكاري هاي 
فني اعم از عمليات امداد و نجات دريايي، محافظت از محيط 
زيست دريايي، آموزش هاي مرتبط با دريانوردي، امنيت 
دريانوردي و تبادل اطلاعات و تجارب از محورهاي اصلي 
توافقنامه مذكور است. سعيدي پور با بيان اينكه يكي از اهداف 
استراتژيك كشور استفاده از ظرفيت هاي ترانزيتي و تبديل 
شدن به دالان ترانزيت در منطقه است، گفت: يكي از اهداف 
ما اين است كه بتوانيم كالاهاي كشورهاي حوزه CIS را از 
مسير خود عبور دهيم، علاوه بر اين قصد داريم بتوانيم محلي 
براي توليد و صادرات كالا باشيم و در اين راستا عماني ها از 
واردات محصولات دامي و كشاورزي نظير ميوه، گوشت، 
زعفران، پسته و...اس��تقبال كرده اند و علاقه مند هستند 

واردات از ايران را جايگزين واردات از لبنان و سوريه كنند.
وي افزود: بنابراين يكي از مسيرهاي مناسب براي تبادل 
كالا بين ايران و عمان دريا اس��ت و تصمي��م گرفته ايم با 
تسهيل شرايط از جمله رويه و تعرفه هاي گمركي، رويه هاي 
اس��نادي و كاهش بوروكراسي اداري، تعرفه هاي خدمات 
دريايي و بندري و مسائل مربوط به حوزه استاندارد وضعيت 
مطلوب تري را براي افزايش ميزان تبادلات تجاري دريايي و 

بندري ايران و عمان رقم بزنيم.
 مديركل توافقنامه ها و توسعه بازار سازمان بنادر و دريانوردي 
افزود: با حضور هيات عماني همچنين موافقتنامه شناسايي 
گواهينامه هاي دريانوردي به امضاي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ايران و نيز وزير بازرگاني عمان رسيد كه پس از سال ها 

به عنوان يك برگ برنده به شمار مي آيد.
وي به ورود و خروج كش��تي هاي باري و مسافري در بنادر 
طرفين قرارداد اشاره و اظهار كرد: ايجاد خطوط كشتيراني 
منظم بين ايران و عمان در حوزه كالا و مسافر، بر اساس حجم 

تقاضا و استقبال شركت هاي كشتيراني است.
سعيدي پور خاطرنشان كرد: نزديكي معنادار فرهنگي بين 
ايران و عمان برقرار است و حتي برخي ساكنين در مسقط 
از استان هاي سيستان و بلوچستان و نيز هرمزگان هستند، 
بنابراين ايجاد خط كشتيراني مسافري منظم بين ايران و 
عمان وابسته به حجم تقاضاي مسافري است. به طور حتم 
مقرون به صرفه بودن اين مدل سفر نسبت به سفر هوايي 
موجب خواهد شد تا تعداد افراد بيشتري تمايل به انجام سفر 
دريايي داشته باشند. وي با اشاره به اينكه از نظر هزينه اي 
انجام سفر دريايي بين چابهار-مسقط يا جاسك-مسقط 
نسبت به سفر هوايي بسيار به صرفه است، گفت: مي توانيم 
در مورد اين مسير دريايي شاهد همان اتفاقي باشيم كه در 
خصوص هرمزگان و دوبي يا شارجه رخ داده است و هر روز 
در اين مسير مسافران از طريق دريا سفر مي كنند و هزينه 
پرداختي آنها نسبت به سفر با هواپيما ۳ تا ۴ برابر كاهش پيدا 
كند و علاوه بر اين از محدوديت ۳۰ كيلوگرمي بار نيز در سفر 
هوايي برخوردار نيستند و مي توانند تا ۷۰ يا ۸۰ كيلوگرم بار 
را از طرق شناور جابه جا كنند. مديركل توافقنامه ها و توسعه 

بازار سازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينكه حمايت دو كشور 
ايران و عمان در حوزه بندري بر اساس اين توافقنامه دو طرفه 
اس��ت، اظهار كرد: تصميم گرفتيم فعاليت هاي بندري و 
دريايي را بين استان هاي هرمزگان و مسندان افزايش دهيم.

  امضاي توافقنامه كشتيراني ايران-عمان
ديروز همچنين مديركل توافقنامه هاي س��ازمان بنادر و 
دريانوردي، از امضاي موافقتنامه حمل و نقل دريايي بار و 

مسافر با تعرفه هاي پايين ميان ايران و عمان خبر داد.
به گزارش س��ازمان بنادر و دريان��وردي، محمدعلي اصل 
سعيدي پور، در خصوص موافقتنامه حمل و نقل دريايي و 
كشتيراني تجاري ميان ايران و عمان كه به امضاي محمد 
اسلامي، وزير راه و شهرس��ازي جمهوري اسلامي ايران و 
علي بن مسعود السيندي، وزير بازرگاني عمان رسيد، اظهار 
داشت: پس از انجام مذاكرات اوليه و طي جلسات كارشناسي 
با حضور نمايندگان دو كشور در جريان برگزاري نشست ها 
و اجلاس مشترك در ايران و عمان، طرفين به موافقت هاي 

همكاري بسيار خوبي دست يافتند.

وي ادامه داد: اين موافقتنامه پس از طي مراحل استصوابي 
لازم در دو كشور و بعد از تصويب مجلس شوراي اسلامي، به 

عنوان قانون ابلاغ مي شود.

  محوره�اي اصل�ي توافقنامه حم�ل و نقل 
دريايي و كشتيراني تجاري ايران و عمان

مدي��ركل توافقنامه ها و توس��عه بازار س��ازمان بنادر و 
دريانوردي با اشاره به موضوعات اصلي توافقنامه حمل و 
نقل دريايي و كشتيراني تجاري ميان ايران و عمان، بيان 
كرد: توسعه همكاري هاي دريايي بين دو كشور، ارتقاي 
همكاري شركت هاي كشتيراني در زمينه حمل كالا بين 
ايران و عمان و كش��ورهاي ثالث، تس��هيل ورود و خروج 
كش��تي هاي باري و مس��افري در بنادر طرفين قرارداد 
و بنادر كش��ورهاي ثالث و نيز توافق همكاري هاي فني 
اعم از عمليات امداد و نجات دريايي، محافظت از محيط 
زيست دريايي، آموزش هاي مرتبط با دريانوردي، امنيت 
دريانوردي و تبادل اطلاعات و تجارب از محورهاي اصلي 

توافقنامه مذكور است.

  اعلام تسهيلات در نظر گرفته شده
براي افزايش تجارت دريايي ايران و عمان

سعيدي پور با بيان اينكه يكي از اهداف استراتژيك كشور، 
اس��تفاده از ظرفيت هاي ترانزيتي و تبديل شدن به دالان 
ترانزيت در منطقه است، گفت: يكي از اهداف ما اين است 
كه بتوانيم كالاهاي كشورهاي حوزه CIS را از مسير خود 
عبور دهيم، علاوه بر اين قص��د داريم بتوانيم محلي براي 
توليد و صادرات كالا باشيم و در اين راستا عماني ها از واردات 
محصولات دامي و كشاورزي نظير ميوه، گوشت، زعفران و 
پسته استقبال كرده اند و علاقه مند هستند واردات از ايران را 
جايگزين واردات از لبنان و سوريه كنند. وي افزود: بنابراين 
يكي از مسيرهاي مناسب براي تبادل كالا بين ايران و عمان 
دريا است و تصميم گرفته ايم با تسهيل شرايط از جمله رويه 
و تعرفه هاي گمركي، رويه هاي اسنادي و كاهش بوروكراسي 
اداري، تعرفه هاي خدمات دريايي و بندري و مسائل مربوط به 
حوزه استاندارد وضعيت مطلوب تري را براي افزايش ميزان 

تبادلات تجاري دريايي و بندري ايران و عمان رقم بزنيم.

  افزايش تبادلات تجاري ايران و عمان
 در دستور كار

مدي��ركل توافقنامه ها و توس��عه بازار س��ازمان بنادر و 
دريانوردي افزود: عمان از جمله كش��ورهايي اس��ت كه 
همواره مدافع حقوق ايران بوده و به عنوان يك ميانجيگر 
عمل كرده و قرابت فرهنگي ديرينه اي بين دو كشور وجود 
دارد، بنابراين افزايش ارتباط تجاري بين دو كشور، از جمله 
اهدافي اس��ت كه بايد در مسير آن گام برداشت. به گفته 
وي با حضور هيات عماني همچنين موافقتنامه شناسايي 
گواهينامه هاي دريانوردي به امضاي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ايران و نيز وزير بازرگاني عمان رسيد كه پس از 
سال ها به عنوان يك برگه برنده به شمار مي آيد. مديركل 
توافقنامه ها و توس��عه بازار سازمان بنادر و دريانوردي در 
ادامه به ورود و خروج كش��تي هاي باري و مس��افري در 
بنادر طرفين قرارداد اشاره و اظهار داشت: ايجاد خطوط 
كشتيراني منظم بين ايران و عمان در حوزه كالا و مسافر 
بس��ته به حجم تقاضا و استقبال شركت هاي كشتيراني 
است. سعيدي پور خاطرنشان كرد: قرابت معنادار فرهنگي 
بين ايران و عمان برقرار اس��ت و حتي برخي ساكنين در 
مسقط از استان هاي سيستان و بلوچستان و نيز هرمزگان 
هستند، بنابراين ايجاد خط كشتيراني مسافري منظم بين 
ايران و عمان بسته به حجم تقاضاي مسافري است و به طور 
حتم مقرون به صرفه بودن اين مدل سفر نسبت به سفر 
هوايي موجب خواهد شد تا تعداد افراد بيشتري تمايل به 

انجام سفر دريايي داشته باشند.

سرپرست وزارت جهاد كش��اورزي مي گويد: از توليد 
داخلي نهاده هاي كش��اورزي ش��امل كود، واكسن، 
مكمل ه��ا، ب��ذر و آفت كش ها حمايت ك��رده و هيچ 
انحصاري در حوزه تأمين نهاده هاي كشاورزي نداريم. 
به گزارش وزارت جهاد كش��اورزي، عباس كشاورز در 
جلسه خوداتكايي در توليد نهاده هاي كشاورزي اظهار 
داش��ت: از توليد داخلي نهاده هاي كش��اورزي شامل 
كود، بذر و آفت كش ها حمايت كرده و زمينه هاي توليد 
اين موارد را براي بخش خصوصي فراهم كرده ايم. وي 
تأكيد كرد: ما هيچ انحصاري در حوزه تأمين نهاده هاي 
كشاورزي نداريم و در توليد برخي از واكسن هاي طيور، 
مكمل ها، آبزيان و آفت كش ها بايد از توان شركت هاي 
خصوصي و دانش بنيان براي توليد داخل اين محصولات 
بهره گيريم. سرپرست وزارت جهاد كشاورزي در رابطه 
با قيمت كود، تصريح كرد: ما تنها در حد كودهايي كه 
دولت براي آنها يارانه در نظر گرفته، مداخله كرده و در 
اين زمينه مي توانيم به انجمن ها كمك كنيم؛ اما باقي 
كودها را نمي توانيم از توليدكنندگان خريداري نماييم.

كشاورز ادامه داد: ما يك موسسه مرجع در زمينه خاك 

و حاصلخيزي آن داريم و تنها اين موسسه در رابطه با 
نياز كود كش��ور اجازه اظهارنظر دارد. وي در رابطه با 
واكسن هاي انس��اني توليد شده توسط موسسه رازي 
عنوان كرد: اين واكسن ها به سفارش وزارت بهداشت 
اس��ت و در اين رابطه معاونت امور دام، رييس سازمان 
تحقيقات، آموزش و ترويج كشاورزي، رييس موسسه 
رازي و وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي 
كشور تصميم گيري مي كنند. سرپرست وزارت جهاد 
كشاورزي با اش��اره به توليد واكسن هاي طيور گفت: 
در رابطه با واكس��ن هاي طيور، مكمل ه��اي آبزيان و 
آفت كش ها باي��د اولويت بندي كنيم و اين كار بايد در 

اسرع وقت انجام شود.
كشاورز با اشاره به برخي از مشكلات توليد »مرغ  لاين« 
خاطرنشان كرد: ما نياز داريم در زمينه »مرغ لايني« 
كه ۸۰ درصد از گوشت ما را تأمين مي كرد در جلسات 
ديگري با معاونت علمي و فناوري رياس��ت جمهوري 
تبادل نظر كنيم. وي افزود: اگر به توليد مكمل ها آسيب 
وارد شود، توليد مرغ كشور كاهش مي يابد كه اين مساله 

با غذاي مردم سر و كار دارد.

   معرفي متقاضي�ان واردات ۱۲.۵ ميليون تن 
نهاده دامي براي دريافت ارز 

در همين زمينه دبير اتحاديه واردكنندگان نهاده هاي 
دام و طي��ور مي گوي��د: متقاضي��ان واردات بيش از 
۱۲.۵ميليون تن نهاده هاي دام و طيور جهت دريافت 
ارز به وزارت صنعت، معدن و تجارت معرفي شدند. » 
كورش سيامك « افزود: متقاضيان واردات نهاده هاي 
دام و طيور با مراجعه به اتحاديه واردكنندگان نهاده هاي 
دام و طيور و تكميل مدارك و پس از ثبت سفارش طي 
مدت ۱۰۵ روز )از پنجم شهريورماه تا ۳۰ آذرماه ۹۸( 
ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت باب��ت دريافت ارز 
معرفي شدند. وي اظهارداش��ت: سهم جو از مجموع 
ثبت سفارش براي واردات بيش از پنج ميليون و ۱۰۳ 
هزار تن، سهم ذرت بيش از ۶ ميليون و ۸۷۸ هزار تن و 
سهم كنجاله سويا ۶۲۳ هزار و ۱۴۷ تن است. سيامك 
درباره قيمت خريد نهاده هاي دامي تصريح كرد: به دليل 
اعمال تحريم ها عليه ايران و افزايش ريسك تجارت، 
قيمت واردات نهاده هاي دام و طيور براي واردكنندگان 
ايراني بين دو تا پنج درصد بالاتر از ساير كشورها تمام 

مي شود كه البته بايد به اين ارقام، هزينه جابه جايي ارز 
را نيز اضافه كرد.

   مشكل تامين نهاده هاي دامي وجود ندارد
مديركل دفتر هماهنگ��ي امور اقتصادي اس��تانداري 
آذربايجان ش��رقي از توزيع ۱۰ هزار تن نهاده دامي مورد 
نياز طيور در اين استان خبر داد و مشكلي در مورد تامين 
نهاده هاي دامي وجود ندارد. طاهر روحي گفت: توزيع اين 
ميزان نهاده با هدف تأمين نياز و نيز تنظيم بازار صورت 

گرفته اس��ت. مديركل دفتر هماهنگي امور اقتصادي 
استانداري آذربايجان ش��رقي با اشاره به تصميم وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مبني بر صدور مجوزهاي مورد نياز 
واردات مرغ توسط وزارت جهاد كشاورزي گفت: با اجراي 
تصميمات فوق انتظار مي رود طي روزهاي آينده شاهد 
تعديل جدي قيمت گوشت مرغ در بازار باشيم. وي افزود: 
در حال حاضر هيچ كمبودي در خصوص تأمين گوشت 
مرغ در استان وجود ندارد اما در صورت عدم كفاف طبق 

سال هاي گذشته واردات نيز انجام خواهد شد.

كشف بزرگ ترين محموله 
ماينر قاچاق در زنجان

زنجان| مديركل تعزيرات 
حكومتي استان زنجان از 
كش��ف يك ه��زار و ۵۸۲ 
دس��تگاه ماينر و دستگاه 
منبع تغذيه كننده خبر داد 
و گفت: اين دس��تگاه ها از 
۲۰ واحد صنعتي در استان 
كشف و ضبط شد. مرتضي مميزي ديروز در گفت وگو 
با فارس اظه��ار كرد: از آغاز س��ال تاكن��ون ۴ هزار و 
۸۲۰ پرون��ده به اين اداره كل واص��ل و تعداد ۴ هزار و 
۸۳۱ پرونده مورد رسيدگي و صدور رأي قرار گرفت. 
مديركل تعزيرات حكومتي اس��تان زنجان افزود: بر 
اساس آراي صادره، متخلفان به پرداخت جريمه نقدي 
بالغ بر ۳۶۰ ميليارد ريال محكوم شدند. اخيرا نيز در 
پي ارجاع پرونده به كارگيري دستگاه هاي استخراج 
ارز ديجيتال )ماينر(، رس��يدگي موضوع در دس��تور 
كار تعزيرات حكومتي قرار گرفت.  مديركل تعزيرات 
حكومتي استان زنجان با اشاره به اينكه پرونده اخير 
ارجاع شده مربوط به كشف ۸۰۹ دستگاه ماينر و ۸۷۳ 
دستگاه منبع تغذيه كننده بوده است، گفت: در مجموع 
اين پرونده شامل يك هزار و ۵۸۲ دستگاه بود كه از ۲۰ 
واحد صنعتي كشف شد. وي تصريح كرد: در بررسي 
پرونده مشخص شد كه همه دستگاه ها كالاي قاچاق و 

ساخت كشور چين بوده است.

از ظرفيت هاي گردشگري بم 
به خوبي استفاده نمي شود

كرمان| مديركل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري استان كرمان 
گف��ت: ش��هر ب��م داراي 
ظرفيت هاي گردش��گري 
زيادي اس��ت كه متاسفانه 
از اين ظرفيت ها به خوبي 
استفاده نمي ش��ود و اگر يكي از اين جاذبه ها در ديگر 
شهرهاي كشور قرار داشت بيشترين استفاده در جذب 
گردش��گر انجام مي ش��د. »فريدون فعالي« ديروز در 
مراسم توديع و معارفه سرپرست سابق و جديد پايگاه 
ميراث جهاني بم و منظر فرهنگي آن گفت: پيشرفت 
و حركت رو به جلو در حوزه ميراث فرهنگي منوط به 
همفكري دس��تگاه هاي مرتبط است كه در جلسات 
ش��وراي راهبردي و شوراي فني شاهد اين همفكري 
هس��تيم. مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري استان كرمان به انتخاب سرپرست جديد 
پايگاه ميراث جهاني بم و منظر فرهنگي آن اش��اره و 
بيان كرد: امروز مدير پايگاه ميراث جهاني بم از مردم 
بومي شهر بم انتخاب شده كه بدون شك بايد با تعامل 
هرچه بيشتر با شوراي ش��هر، شهرداري و فرمانداري 
فعاليت هاي موثري در جهت جذب گردشگران ايراني و 
خارجي و معرفي هرچه بيشتر بم به عنوان مقصد اصلي 

گردشگران به انجام رساند. 

نپذيرفتن FATF فشار 
اقتصادي را افزايش خواهد داد
خوزستان| در شرايطي كه 
اين روزها اظهارنظرهاي 
متفاوت و بعضا متضادي 
در خصوص ض��رورت يا 
ع��دم ض��رورت تصويب 
لواي��ح اف اي ت��ي اف در 
فضاي رس��انه اي كشور 
مطرح مي شود، عضو هيات علمي دانشگاه شهيد 
چمران اهواز معتقد اس��ت: در ص��ورت نپذيرفتن 
FATF و قرار گرفتن در ليس��ت سياه، مردم فشار 
اقتصادي بيش��تري را تجربه خواهند كرد. س��يد 
مرتضي افقه در گفت وگو با ايسنا، ابراز عقيده كرد: 
FATF  در واقع يك مركزي براي تسهيل مراودات 
بانكي بين الملل��ي و نظارت بر اين م��راودات براي 
جلوگيري از پولشويي است. وي افزود: هيچ كشوري 
نمي تواند بدون ارتباط با كشورهاي ديگر از اقتصاد 
پررونق و متوسط برخوردار باشد. تنها كشوري كه 
در جهان بدون كمترين مراوده با كشورهاي ديگر، 
اقتصاد خود را اداره مي كند، كشور كره شمالي است 
كه مردم آن زندگي بسيار سختي دارند. البته عمدتا با 
چين مراوده دارد اما به طور كلي وضعيت خوبي ندارد. 
عضو هيات علمي دانشگاه شهيد چمران اهواز ادامه 
داد: به لحاظ اقتصادي سه مدل كالا داريم كه شامل 

كالاهاي سرمايه اي، واسطه اي و مصرفي هستند. 

 آخرين وضعيت ساخت 
بزرگراه ايلام- مهران

ايلام| مدي��ركل راه و 
شهرس��ازي اس��تان ايلام 
معتقد اس��ت: طول پروژه 
از مي��دان ارغوان ت��ا پايانه 
مرزي مهران ۱۰۲كيلومتر 
است كه ۸۲كيلومتر آن به 
صورت ۴خطه اجرا ش��ده 
و۲۰كيلومتر باقيمانده در قالب سه قطعه در حال انجام 
اس��ت. مهندس »علي اصغر كاظمي« در گفت وگو با 
ايسنا، با اعلام اين مطلب، اظهار كرد: در اين مسير پروژه 
تقاطع غيرهمسطح ارغوان با ادامه ديوار كشي و احداث 
زيرگذر در حال تكميل ش��دن است كه در قطعه اول 
حد فاصل روس��تاي »مهدي آباد« تا تقاطع »ماربره« 
۴ كيلومتر به صورت بزرگراه تكميل و زير بار ترافيك 
قرار دارد و۷ كيلومتر ديگر اين قطعه در دست احداث 
است و در اين قطعه دو رشته تونل به طول هاي ۷۵۰ و 
۸۵۰ متر وجود دارد. كاظمي تصريح كرد: حفاري تونل 
۷۵۰متري به پايان رسيده و پيمانكار در حال آماده سازي 
لاينينگ )پوشش بتوني( اين تونل بوده و حفاري تونل 
۸۵۰ مت��ري نيز با انجام ۵۶۰ متر حفاري در حال اجرا 
است. وي گفت: قطعه دوم به طول ۱۹ كيلومتر حد فاصل 
ماربره تا تقاطع صالح آباد است كه مجموعاً ۱۵كيلومتر 
آن تكميل و زير بار ترافيك قرار دارد و ۴ كيلومتر باقي 

مانده نيز در دست اجرا است.

 آب باران نبايد وارد
 شبكه فاضلاب شود

مع��اون  كرمانشلاه| 
بهره برداري ش��ركت آب و 
فاضلاب استان كرمانشاه 
گف��ت: ش��بكه فاضلاب، 
ش��بكه مجزايي است كه 
طراح��ي آن صرف��ا براي 
فاضلاب اس��ت و آب باران 
نبايد عملا وارد آن شود. رضا داوودي ديروز در گفت وگو 
با فارس با اشاره به وضعيت بارش ها و آب هاي سطحي 
در كرمانش��اه اظهار داش��ت: بارش باران به معني آن 
نيست كه مش��كلي در تامين آب نداريم. تامين آب از 
باران، نيازمند فراهم كردن زيرساخت هاي لازم است، 
اگر چه س��هم كمي در كلان آب مصرفي از منابع آبي 
سطحي و زيرزميني است، اما در مواقع بارندگي بايد 
براي جمع آوري آب هاي سطحي چاره اي انديشيده 
شود. معاون بهره برداري شركت آب و فاضلاب استان 
كرمانشاه ادامه داد: شبكه فاضلاب، شبكه مجزايي است 
كه طراحي آن صرفا براي فاضلاب اس��ت و آب باران 
نبايد عملا وارد آن شود. در برخي نقاط آب باران وارد 
شبكه فاضلاب مي شود چون گنجايش محدود است، 
پر مي شود جايي كه شيب خطوط كم است وارد منازل 
مسكوني مي شود كه علاوه بر اين موضوع؛ پس زدگي 
آب باران آغشته به فاضلاب منازل موجب ورود اجسامي 

به شبكه مي شود و خسارت فراواني را وارد مي كند.
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خودروهاي ۴۰ ميلياردي 
قاچاق به مقصد نرسيدند

بندرعباس| فرمانده مرزباني هرمزگان از توقيف دو 
دستگاه خودروي خارجي قاچاق به ارزش ۴۰ ميليارد 
ريال در س��واحل روس��تاي زيارت ميناب خبر داد. 
سرهنگ حسين دهكي، گفت: مرزبانان در بازرسي 
از دو فروند قايق يك دس��تگاه خودروي پرادو و يك 
دس��تگاه خودروي تويوتا كرولا قاچاق به ارزش ۴۰ 
ميليارد ريال را كشف كردند. او افزود: اين خودروهاي 
خارجي قاچاق با انجام اقدامات اطلاعاتي و همكاري 
خوب مرزنشينان منطقه درسواحل روستاي زيارت 
شناسايي و توقيف شدند. دهكي گفت: خدمه شناور ها 
با مشاهده مرزبانان با رها كردن شناور ها در ساحل با 
استفاده از تاريكي هوا متواري شدند. فرمانده مرزباني 
هرمزگان تصريح كرد: تلاش مرزبانان براي دستگيري 

متهمان اين پرونده ادامه دارد.

۱۱۴هزار تن كالاي استاندارد 
از مرز مهران به عراق صادر شد

ايام| رييس اداره استاندارد مهران، از صادرات ۱۱۴ 
هزار تن كالاي استاندارد از مرز بين المللي مهران به 
كشور عراق از ابتداي س��ال جاري تاكنون خبر داد. 
اسماعيل مهدوي پور اظهار داشت: ۱۱۴ هزار تن كالا 
تحت نظارت اداره استاندارد شهرستان، به كشور عراق 
صادر شده كه بيشترين آن شامل كربنات كلسيم و 
مصالح س��اختماني بوده اس��ت. اين ميزان كالاي 
استاندارد پس از نظارت و كنترل كارشناسان و بررسي 
۱۲۴۰ پرونده صادراتي و وارداتي، از اين شهرستان به 
عراق صادر شده است. رييس اداره استاندارد مهران 
يادآور ش��د: طي ۹ ماه گذشته ۱۰۹۱ آزمون تعيين 
ماهيت نيز در آزمايشگاه هاي استاندارد مهران انجام 
شد كه بيشترين كالاي تعيين ماهيت شده سنگ 
آهن، سنگ مرمريت، سنگ تراورتن، كربنات كلسيم، 
انواع پارچه، محصولات فلزي از قبيل ورق گالوانيزه 
و س��يم مفتول بوده اس��ت. مهدوي پور اضافه كرد: 
شهرستان مهران به سبب اينكه يكي از درگاه هاي 
اصلي صادرات و واردات به كشور عراق است، عملكرد، 
نظارت و آزمايشگاه  استاندارد در سطح اين شهرستان 
از وضعيت مطلوبي برخوردار بوده و رضايت مردم را به 

دنبال داشته است.

اختصاص بالاترين گواهينامه 
توليد ورق هاي دريايي

اصفهان| با حضور مميزان موسسه رده بندي آسيا 
در ش��ركت فولاد مباركه و انجام ۶ نفر روز مميزي 
از واحدهاي مختلف توليدي شامل پشتيباني فني 
مشتريان، تروپروسس، دفتر فني نورد گرم، كنترل 
كيفي نورد گرم و آزمايش��گاه محصول، گواهينامه 
گريد A توليد محصولات دريايي به ش��ركت فولاد 
مباركه اختصاص يافت.  سعيد نقيه مدير متالورژي 
و كنترل كيفيت فولاد مباركه با اشاره به اين موضوع 
عنوان كرد: داشتن گواهينامه توليد ورق هاي دريايي 
از الزامات بسيار مهم براي توليدكنندگان اين قبيل 
ورق هاست؛ ازاين رو تمامي كشتي هايي كه براي تردد 
و فعاليت در آب هاي بين المللي ساخته مي شوند، ازنظر 
جنس و كيفيت بدنه بايد مطابق با استانداردهاي لازم 
توليد شوند. وي خاطرنشان كرد: موسسه رده بندي 
آسيا يكي از موسس��ات مورد تأييد سازمان جهاني 
بنادر و دريانوردي اس��ت و به نيابت از آن س��ازمان، 
گواهينامه هاي قانوني جهت تردد ايمن شناورها و 

صنايع مرتبط به آنها را صادر مي كند.

جلوگيري از مصرف بي رويه 
سموم در كشاورزي

يزد| فرماندار مهريز گفت: مصرف بي رويه سموم 
و برخي كودها در كش��اورزي موج��ب بروز برخي 
بيماري ها و بسيار آسيب زاست بنابراين بايد مسوولان 
جهاد كشاورزي در خصوص ميزان و نحوه مصرف آن 
نظارت كنند. رضا زارع زاده مهريزي در جلسه شوراي 
كش��اورزي افزود: استفاده بدون حس��اب و كتاب و 
بي رويه سموم و كودها در توليد محصولات كشاورزي 
موجب مشكلات براي مصرف كنندگان است. وي 
ادامه داد: مس��وولان جهاد كشاورزي و كارشناسان 
نس��بت به نظارت دقيق بر مقدار سموم و كود مورد 
استفاده در بخش كشاورزي اقدام كنند و از بروز برخي 

بيماري ها  و آسيب ها به مردم جلوگيري كند.
اين مسوول اظهار داشت: اقدام مناسب براي تامين 
س��لامت مواد غذايي كه تاثير مستقيمي بر زندگي 
مردم دارد جزو ماموريت هاي جهاد كشاورزي است 
و كوتاهي و بي تفاوتي در قبال آن پذيرفته نيس��ت. 
زارع زاده مهريزي اظهار داشت: بروز برخي بيمارهاي 
به خصوص سرطان نتيجه بي رويه استفاده از سموم 
و كودهايي اس��ت كه بدون رعايت استاندارد مورد 

استفاده در بخش مهم كشاورزي قرار مي گيرد.

تاب آوري شبكه فاضلاب اهواز 
۱۰ ميلي متر بارندگي است

اهواز| مديرعامل شركت آبفاي اهواز گفت: بيشترين 
تاب آوري شبكه فاضلاب اهواز حدود ۱۰ ميلي متر 
بارندگي اس��ت. بهنام مريدي در جلس��ه بررس��ي 
نحوه برآورد خس��ارت ناشي از بارندگي اخير استان 
خوزستان اظهار كرد: با توجه به فرسوده بودن شبكه 
آب و فاضلاب اهواز اين شهر بيشتر از ۱۰ ميلي متر 
تاب آوري بارندگي ندارد. وي افزود: اين در حالي است 
كه در ماه هاي اخير اكثر ايستگاه ها به دستگاه پمپ 
مجهز و بالغ بر ۲۰۰ پمپ جديد خريداري و نصب شده 
است. بارندگي و سيلاب اخير خسارت هاي بسياري 
را به شركت آبفاي اهواز وارد كرده است كه رفع اين 
خسارات از توان شركت خارج است. وي با بيان اينكه 
همچنان طلب برخي پيمانكاران از سيلاب ابتداي 
سال پرداخت نشده است، تصريح كرد: پيمانكاران در 

اين بارندگي اخير با دست خالي كار كردند. 

چهرههاياستاني
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نهضت سوادآموزي نيازمند بازنگري در ساختار است

قدر مطلق بي سوادي به سمت صفر
گروه اقتصاد اجتماعي|

يك�ي از دس�تاوردهاي مه�م س�ازمان نهضت 
س�وادآموزي ط�ي اين ۴۰ س�ال، كاه�ش قدر 
مطلق بي سوادي در كشور اس�ت اما آنچه نياز 
امروز اين س�ازمان است، بازنگري در روش ها و 
تعريف از سواد و ساختار است. از ۸۳ سال پيش 
مبارزه با بي سوادي در ايران آغاز شد. به ترتيب 
تا پي�ش از پيروزي انقاب اس�امي مب�ارزه با 
بي سوادي به عهده سازمان هاي تعليمات اكابر، 
س�ازمان آموزش سالمندان، س�ازمان آموزش 
بزرگس�الان و كميته ملي پيكار با بي س�وادي 
وسازمان ملي جهاد سوادآموزي گذاشته شد؛ 
ب�ا اين همه ت�ا زمان پي�روزي انقاب اس�امي 
كودكان لازم التعليم زيادي در سراس�ر كشور 
به امكان تحصيل دسترس�ي نداشتند و همين 
باعث ش�ده بود كه طبق سرشماري سال ۵۵ از 
جمعيت حدود 2۷ميليون نفري كه ۶ س�ال به 
بالا سن داشتند، بيش از 1۴ ميليون يعني حدود 
۵2 درصد جامعه را بي سوادان تشكيل بدهند. 
كمتر از يك سال پس از پيروزي انقاب اسامي 
در ۷دي 1۳۵۸ س�ازمان نهضت سوادآموزي به 
فرمان امام خميني)ره( تش�كيل شد و آموزش 
خوان�دن، نوش�تن، رياضي، آم�وزش ديني به 
بزرگسالان به عهده اين نهاد گذاشته شد. هدف 
از تش�كيل اين نهاد ريش�ه كني بي سوادي در 
كشور بود. تنها تا سال ۶۵، اين سازمان توانست 
نرخ بي س�وادي را نزديك ب�ه 1۵ درصد كاهش 
دهد. اما از س�ويي در اين س�ال ها با رش�د نرخ 
جمعيت رو به رو بوديم و از س�وي ديگر فقدان 
امكانات گس�ترده آموزش�ي و از همين رو قدر 
مطلق بي سوادي كه ماك ديگري براي تعيين 

سواد در جامعه است، افزايش يافت.

امروز با توجه به پوش��ش گسترده مدارس در سراسر 
كشور كه كودكان واجب التعليم را تحت پوشش دارد 
و نفوذ مدارس به دورترين روستاها، همچنين تلاش 
اين سازمان در راستاي كاهش بي سوادي در جامعه 
طبق سرشماري سال ۱۳۹۵ آمار باسوادان در گروه 
سني ۱۰ تا ۴۹ سال به رقم ۹۴.۷ درصد رسيده است 
كه پيش بيني رييس اين سازمان اين است كه اين رقم 

به ۹۶ درصد افزايش پيدا كند.
با اين همه آمار رسمي مي گويند كه هم اكنون بيش 
از ۸ ميليون نفر بي س��واد در كش��ور داريم كه البته 
قدرمطلق بي س��وادي عدد ۲ ميليون نفر در كشور را 

نشان مي دهد.

   كاهش فاصله درصدهاي با سوادي
معنادار شده است

كاهش فاصله درصد باس��وادي بين زن��ان و مردان، 

كاهش فاصله باسوادي بين مناطق شهري و روستايي 
وكاهش قدر مطلق بي سوادي از جمله دستاوردهاي 
اين س��ازمان در اين سال هاس��ت به طوري كه نتايج 
سرش��ماري انجام ش��ده بين س��ال هاي ۵۵ تا ۹۵ 
نش��ان مي دهد تفاوت نرخ باس��وادي در بين زنان و 
م��ردان از ۲۳.۴ درصد به ۶.۸ درصد كاهش داش��ته 
و همين تفاوت ميان مناطق ش��هري و روس��تايي از 
سال ۵۵ تا سال ۹۵ نرخ باسوادي در مناطق شهري از 
۶۵.۴ درصد به ۹۰.۸ درصد رشد داشته و در مناطق 
روس��تايي در همين بازه زماني رش��د با س��وادي از 

۳۰.۵درصد به ۷۸.۵ رسيده است.
قدر مطلق بي سوادي در واقع ميان افراد ۱۰ تا ۴۹ سال 
محاسبه مي شود كه اين عدد در حال حاضر طبق آمار 
در كشور ما ۲ ميليون نفر است. يعني كساني كه ديگر 
براي باسوادي آنها تلاش خاصي نمي توان صورت داد.

نهضت س��وادآموزي براي كاهش بي سوادي در اين 
س��ال ها در ميان زندانيان رفته است، در ميان اتباع 
خارجي فعاليت كرده است، مراكز محلي يادگيري را 
گسترش داده و همچنين طرح هايي براي سوادآموزي 

خانواده راه اندازي كرده است.

   از هر ۱۰۰ ايراني ۹۶ نفر باسواد هستند
به گفته ش��اپور محمدزاده رييس س��ازمان نهضت 
سوادآموزي در حال حاضر از هر ۱۰۰ ايراني ۹۶ نفر 

با سواد هس��تند به معناي اينكه از مهارت خواندن، 
نوش��تن، درك و فهم متون س��اده به زبان فارسي و 
كسب مهارت هاي اوليه روخواني قرآن كريم برخوردار 
هستند. ش��ايد با توجه به چنين تلاش و رسيدن به 
چنين جايگاهي س��والي كه امروز بايد پرس��يد اين 
اس��ت كه آيا زمان تغيير سياس��ت هاي اين سازمان 
فرا نرس��يده اس��ت؟ آيا همچنان براي سوادآموزي 
بزرگسالان به چنين س��ازمان عريض و طويلي نياز 
داريم؟ آيا اين طبيعي نيست كه به هر حال در جامعه 
۸۰ ميليوني ۲ ميليون نفر بي س��واد مطلق باشند؟ 
آيا با وجود توسعه سيس��تم آموزش در كشور و نفوذ 
آن به دورترين روس��تاهاي كش��ور - فارغ از كيفيت 
آموزش- سياس��ت هاي اين سازمان نبايد چرخشي 

جدي داشته باشد؟
حال رييس سازمان نهضت سوادآموزي نيز مي گويد 
تصميم داريم س��ازمان نهضت س��واد آم��وزي را به 
س��ازمان نهضت و آموزش بزرگسالان تبديل كنيم. 
اين در حالي اس��ت كه ما امروزه مدارس بزرگس��ال 
)ش��بانه( را در سه دس��ته مدارس دولتي و داوطلب 
آزاد، مراكز آموزش از راه دور و هنرستان ها داريم كه 
زيرنظر س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي فعاليت 
مي كنن��د و حداقل س��ن ۱۶ و حداكثر ۲۴ س��ال را 
پوشش مي دهند و بايد مشخص شود آيا نظر رييس 
سازمان نهضت سوادآموزي ادغام و گسترش همين 

بخش در نهضت اس��ت يا تعريف ديگري از آموزش 
بزرگسالان در نظر است كه به نظر مي رسد در صورت 
مطرح بودن موضوع دوم يك موازي كاري در آموزش 

و پرورش رخ خواهد داد.

   نياز به تغيير روش ها و ساختارها 
در نهضت سوادآموزي

اما اين تغيير ساختار و روش لزوماً به معناي حذف اين 
سازمان يا تغيير جهت ۱۸۰ درجه اي آن نيست. به نظر 
مي رسد كافي است در حال حاضر اين سازمان كمي 
تعاريفش را از سواد تغيير دهد تا بتواند دنياي وسيعي 

از كاركرد را براي خود متصور شود.
واقعيت اين است كه گرچه سازمان نهضت سوادآموزي 
تاكنون توانسته بي سوادي را در جامعه كاهش دهد 
اما اينكه خروجي سوادآموزان اين روش به چه ميزان 
سواد و چه ميزان پايداري سواد دست پيدا مي كنند، 
جاي تامل دارد. تعاريف سواد از ديدگاه هاي بين المللي 
و ملي، افراد را به سه دسته باسواد، بي سواد و كم سواد 
دس��ته بندي مي كند و درست اس��ت كه ما از ميزان 
بي سوادي كاس��ته ايم اما آيا دسته افراد كم سواد در 
كشورمان خصوصاً در مناطق حاشيه اي و روستايي 
و حتي آنها كه نه از طريق نهضت س��وادآموزي بلكه 
از طريق سيستم رس��مي آموزشي سواد دار شده اند، 

معني دار نيست؟

   نياز به تغيير تعريف سواد 
در كل بدنه آموزش و پرورش

از س��وي ديگر براس��اس آخرين تعريف يونس��كو 
در توصيه نامه آموزش بزرگس��الان س��واد شامل 
مهارت خواندن و نوشتن، شناخت، درك، تفسير، 
خلق، تعامل و حس��اب كردن با اس��تفاده از متون 
چاپي و منابع نوش��تاري و همچني��ن توانايي حل 
مش��كلات در ي��ك محيط رو ب��ه رش��د فناورانه 
و غن��ي از اطلاعات اس��ت. ب��ا اين تعري��ف ميزان 
 باس��وادي در كش��ور ما چگونه محاسبه مي شود؟ 
تا امروز تعريف نهضت سوادآموزي تنها به ياد دادن 
خواندن، نوشتن رياضي و قرائت قرآن معطوف بوده 
است، اما آيا اين ابزارها براي تعامل در دنياي امروز 

كفايت مي كند؟ 
هر چند بايد گفت در بسياري از مدارس روستايي 
و عش��ايري و مناط��ق محروم م��دارس عادي كه 
آموزش كودكان را به عه��ده دارند نيز مطابق اين 
تعريف پيش نمي روند و آنها نيز سواد را محدود به 
همان تعريف نهضت س��وادآموزي پيش مي برند و 
از آنجايي كه امكان ترك تحصيل دانش آموزان در 
اين مناطق بعد از دوره ابتدايي بسيار بالاست، بايد 
يك بازنگري كلي در سواد در تمام سطوح آموزش 

و پرورش صورت بگيرد.
يك��ي ديگ��ر از انتقادهايي ك��ه ام��روزه به بحث 
سوادآموزي مطرح اس��ت، بحث بازگشت افراد به 
چرخه بي سوادي است به اين معنا كه افراد ممكن 
است س��واد خواندن و نوش��تن را ياد بگيرند اما به 
دليل نبود مش��وق هاي لازم محيط��ي، عدم نياز 
به س��واد در زندگي روزمره در بس��ياري از مناطق 
محروم و روس��تايي و نبود ابزاري براي ارتقا سواد 
در بزرگس��الان، به مرور اين افراد دوباره به چرخه 
بي س��وادان جامعه باز مي گردند چ��را كه آموزش 
در كودكي هر چقدر كه پايدار باشد در بزرگسالي 
باي��د تلاش مضاعف��ي براي يادگي��ري و ثبات آن 

انجام گيرد. 
در اين س��ال ها تلاش شده است برخي كتاب هاي 
س��اده متناس��ب با نياز و علايق بزرگسالان تهيه 
ش��ود اما اين آمار به اندازه اي نيس��ت ك��ه بتواند 
جبران مافات كند و يك بزرگسال سوادآموز براي 
اينكه س��راغ كتاب هاي كمكي براي تثبيت سواد 
خود برود همچنان بايد س��راغ كتاب هاي كودك 
و نوجوان برود كه محتواي اين كتاب ها مناس��ب 

سن وي نيست.
بزرگ ترين دس��تاورد سازمان نهضت سوادآموزي 
محروميت زدايي در حوزه سوادآموزي بود اما به نظر 
مي رس��د حال كه آمارها در اين زمينه اقناع كننده 
اس��ت يا حداقل آمار مس��وولان ديگر جايي براي 
تلاش بيش��تر در اين زمينه را نشان نمي دهد، بايد 

رويكردها، نگرش ها و روش ها تغيير كند.

شمال تهران چند مدرسه لاكچري دارد
به گفته عضو شوراي سياست گذاري و نظارت بر مراكز 
و مدارس غيردولتي از ميان ۱۷ هزار مدرسه غيردولتي 
كمتر از ۵۰ مدرسه لاكچري و ويژه هستند كه اغلب در 
شمال شهر تهران واقع شده اند و بيشتر مسوولان كه 
شايد مدرسه هم دارند، آنجا ساكن اند اين در حالي است 
كه دولت باي��د از مدارس غير ويژه حمايت كند تا آنها 

بتوانند با اين مدارس خاص رقابت كنند.
قدرت الله عليزاده درباره مش��كلات معلمان و مربيان 
مدارس و پيش دبستاني هاي غيردولتي از جمله بيمه 
و حقوق دريافتي پايي��ن آنها گفت: انكار نمي كنم كه 
مبالغ حقوق دريافتي كم است اما همه مدارس اينگونه 
نيستند. او افزود: انواع پيش دبستاني ها را داريم و تقريبا 
۴۰ درصد آنها تحت نظارت آموزش و پرورش اند و برخي 
عنوان پيش دبستاني را اس��تفاده مي كنند اما مجوز 
ندارند. ما آنها را غيرمجاز تلقي مي كنيم و ممكن است 
هرطوري نيروهاي خود را استثمار كنند اما مراكز مجاز 
موارد را رعايت مي كنند. عضو شوراي سياست گذاري 
و نظارت بر مراكز و مدارس غيردولتي با اشاره به آيين 
نامه اجرايي تاسيس مدارس غيردولتي گفت: اكنون 
ديگر خلأ قانوني در اين زمينه نداريم. او با بيان اينكه 

بايد معذوريت موسس��ان را هم درنظر بگيريم، گفت: 
آنها موظف اند شهريه اعلامي مصوب را دريافت كنند، 
از آن سو با هزينه هاي تحميلي با توجه به نرخ شهريه 
مواجه بوده و قاعدتا ناچار به كاهش هزينه هس��تند و 
ش��ايد يكي از دلايل اجحاف در حق مربيان در برخي 
مدارس، همين باشد. عليزاده در پاسخ به اينكه با توجه 
به ۸۰ درص��د افزايش اجاره، ۴۳ درص��د تورم، ۳۶.۵ 
درصد افزايش حقوق، افزايش شهريه مصوب مدارس 
غيردولتي چنددرصد است، گفت: افزايش نرخ شهريه 
امسال نسبت به سال گذش��ته زير ۳۰ درصد و حدود 
۲۹.۵ درصد بوده است.  او به هزينه هاي تكليفي چون 
مابه التفاوت انشعاب آب و... در مدارسي كه منازلي را 
تبديل به مدرسه كرده اند و اين مبلغ بعضا به ۵۰ميليون 
تومان هم رسيده است نيز اش��اره كرد و گفت: قانون 
مصوب س��ال ۹۵، ۳۹ م��اده دارد كه چه��ار ماده آن 
حمايتي است ولي تاكنون بسيار كمرنگ بوده است. در 
مناطق سيل زده و زلزله زده كمك شد اما به طور كلي 
دولت هيچ حمايتي نمي كند. علي��زاده كه در برنامه 
تلويزيوني پرسشگر حضور يافته بود، افزود: ۱۲درصد 
دانش آموزان در مدارس غيردولتي تحصيل مي كنند و 

مدارس غيردولتي بار بزرگي از دوش دولت برداشته اند. 
در قانون برنامه ششم توسعه اين رقم بايد به ۲۵ درصد 
برسد. بايد طبق قانون دولت حمايت كند. وي درباره 
رانت اطلاعاتي برخي مسوولان و مقامات مدرسه دار و 
رقابت نابرابر آنها با موسسان جوان تر گفت: طبق ماده 
۸ قانون، هشت شرط تاسيس مدرسه داريم كه اغلب 
مس��وولان اين شرايط را دارند، اما در اينجا بحث رانت 
اطلاعاتي مطرح است و ممكن است فرد مسوول بتواند 
اقداماتي انجام دهد تا فردي كه رانت ندارد، عقب بماند. 
وي درباره مدارس لاكچري نيز گفت: از ميان ۱۷ هزار 
مدرسه غيردولتي، ش��ايد زير ۵۰ مدرسه لاكچري و 
ويژه هستند. اين مدارس اغلب يعني بالاي ۳۰ مورد در 
شمال شهر تهران اند و متاسفانه بيشتر مسوولان ما كه 
شايد مدرسه هم دارند، آنجا ساكن  هستند. البته روشن 
است كه اين چندهزار دانش آموز، فرزندان مسوولان 
نيستند بلكه خانواده هايي نيز هستند كه وسع مالي 
دارند. مساله اين است كه دولت بايد از مدارس غير ويژه 
حمايت كند تا آنها بتوانند با اين مدارس خاص رقابت 
كنند.  وي ادامه داد: اين مدارس پول خوب مي گيرند، 
كار علمي ويژه مي كنند و خروجي آن را در رتبه هاي برتر 

كنكور در سال جاري ديديم. او درباره الزام آموزشگاه ها 
و مدارس بر واريز چهار درصد از درآمد و ش��هريه  شان 
به حساب آموزش و پرورش گفت: تجميع رقم واريزي 
درآمدها به حس��اب آموزش و پ��رورش را نمي دانيم. 
وي ادامه داد: قرار اس��ت علي الحس��اب اين مبلغ به 
عنوان ماليات هم ديده ش��ود اما اكنون همكاران ما با 
ادارات دارايي مشكل و اختلاف دارند و مي گويند اين 
چهاردرصد را بايد به وزارت دارايي بدهيد نه آموزش و 

پ��رورش؛ از دولت مي خواهيم تكليف ما را مش��خص 
كند. هنوز وزارت دارايي اين مورد را نپذيرفته اس��ت. 
عليزاده درباره محتواي آموزشي آموزشگاه هاي زبان 
نيز گفت: كتاب ها معمولا متعلق به كمبريج و آكسفورد 
و... هس��تند و بر مبناي آزمون هاي بين المللي چون 
تافل نوشته مي ش��ود و مميزي حداقلي ظاهري روي 
كتاب ها از سوي وزارت ارشاد انجام مي شود اما نظارت 

بر محتوا كمتر است. 
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انتقاد از پرداخت وام ازدواج 
به دختران ۱۳ تا ۱۵ سال

معاون س��اماندهي امور جوان��ان وزارت ورزش و 
جوانان از پرداخت وام ازدواج به دختران ۱۳ تا ۱۵ 
س��ال انتقاد كرد. محمدمهدي تندگويان درباره 
جزييات طرح وام ۵۰ ميليون توماني ازدواج گفت: 
هر س��ال درباره افزايش وام ازدواج، كميس��يون 
فرهنگي مجلس تصميم مي گيرد و اين كميسيون 
وام ۳۰ ميليون توماني امسال را ۵۰ ميليون تومان 
ابلاغ كرده است. البته اين موضوع بايد به كميسيون 
تلفيق برود و بعد براي آن تصميم گيري شود، اما 
هنوز جزييات ش��رايط اين وام به ما اعلام نشده و 
نمي دانيم آيا شرايط سني در آن لحاظ شده است 
يا نه؟ او ادامه داد: يك مشكل حاد در زمينه وام هاي 
ازدواج، نحوه بازپرداخت اقساط توسط افرد است، 
جوانان ب��راي بازپرداخت وام ۳۰ ميليون توماني 
مش��كل دارند، بنابراين بايد در نظر داشت كه آيا 
با افزايش وام، نحوه بازپرداخت هم در نظر گرفته  
شده است؟ مجموع اقساط وام ۳۰ ميليون توماني 
براي زوجين حدود يك ميليون و ۱۰۰ هزار تومان 
مي شود و اگر مبلغ وام ازدواج به ۵۰ ميليون تومان 
برسد، ميزان قسط حدود دو ميليون تومان خواهد 
شد كه بسياري از جوانان از عهده آن برنمي آيند. 
اين مساله اي است كه نمي دانم كميسيون فرهنگي 
به آن توجه داشته است يا خير. معاون ساماندهي 
امور جوانان در ادامه با تاكيد بر اينكه همواره اصرار 
داشته ايم كه به س��ن متقاضيان وام ازدواج توجه 
ويژه شود، به ايلنا گفت: طبق قانون، دختران رنج 
سني ۱۳ تا ۱۵ سال مي  توانند وام ازدواج بگيرند و 
اين براي پسران مقدور نيست، پسران بعد از سن 
۱۸ س��الگي قادر به دريافت وام ازدواج هس��تند. 
همين مساله موجب شده افزايش آمار ازدواج در 
دختران زير ۱۵ سال تا چهار برابر افزايش يابد و اين 

از نظر ما پيام خوبي نيست.

آيا پوشش هاي بيمه اي 
كاهش مي يابد؟

معاون بيمه خدمات سلامت سازمان بيمه سلامت 
ضمن آنكه اجراي دستورالعمل هاي ابلاغي از سوي 
وزارت بهداشت را در صيانت از منابع سازمان بيمه 
سلامت موثر دانس��ت، يكي از راه هاي تحقق اين 
هدف را منطقي كردن ارايه خدمات به بيمه شدگان 
خواند. كوروش فرزين با تاكيد بر اينكه س��ازمان 
بيمه سلامت هيچ برنامه اي براي حذف يا كاهش 
بسته خدمتي خود ندارد، گفت: تمام اقداماتي كه 
درصدد اجراي آن هس��تيم براي منطقي كردن 
دريافت خدمات از سوي بيمه شدگان مان است. در 
راستاي تبعيت از قانون بودجه، قانون برنامه ششم 
توس��عه و قانون خريد راهبردي خدمات موظف 
هستيم خدمات خود را بر اساس راهنماهاي باليني 
و دستورالعمل هاي ابلاغي از سوي وزارت بهداشت 
طراحي كنيم. او در ادامه با تاكيد بر لزوم جلوگيري 
از ارايه خدمات القايي  اظهار كرد: بر همين اساس 
ابتدا بايد به تعريفي واحد از خدمات القايي برسيم. 
خدمات القايي به آن دسته از خدماتي گفته مي شود 
كه فرد مي تواند ب��دون هيچ محدوديتي دريافت 
كند؛ به عنوان مثال يك فرد مي تواند در طول يك 
روز به پزشكان مختلفي مراجعه كرده و درخواست 
تجويز س��ونوگرافي داش��ته و خدمت را در مراكز 
مختلفي بدون هيچ محدوديتي دريافت كند. اين 
دس��ته از خدمات به رغم نياز واقعي فرد و با اصرار 
خودش به صورت مكرر درخواست مي شود. فرزين 
ادامه داد: براي جلوگي��ري از ارايه خدمات القايي 
در حال راه اندازي نظام نسخه نويسي الكترونيك، 
تعريف اسامي افراد در سامانه ها و بهبود عملكرد 
سامانه هاي اينترنتي خود هستيم. در اين صورت 
قواعد و قوانين در س��امانه ها تعريف شده و مراكز 
درماني و ارايه دهنده خدمت طرف قرارداد ما با در 
نظر گرفتن سابقه تجويزهاي پيشين بيمار، خدمات 
را به او ارايه مي دهند. به طور مثال طبق راهنماهاي 
باليني اعلام شده از س��وي وزارت بهداشت كه ما 
نيز موظف به اجراي آن هس��تيم، هر مادر باردار 
در طول دوره بارداري خود مي تواند ۴ بار خدمت 
سونوگرافي دريافت كند و در صورتي كه تمايل به 
انجام س��ونوگرافي به تعداد بيشتري داشته باشد 

خودش بايد وجه آن را پرداخت كند.
او به توضيح بيشتر اين مورد پرداخت و تصريح كرد: 
پايبندي به راهنماهاي باليني تعريف شده از سوي 
وزارت بهداشت تنها به حوزه خدمات پاراكلنيك 
محدود نمي شود؛ بلكه اگر براي بيماري به تشخيص 
پزشك دارويي با دوز مشخص تجويز شود، با اتمام 
دوره مورد نظر پزشك، دارو با همان دوز براي دوره 
بعدي تمديد نمي شود و دارو تحت پوشش بيمه 
به او تعلق نمي گيرد. معاون بيمه خدمات سلامت 
سازمان بيمه سلامت با بيان اينكه براي ارايه دارو 
به بيماران خاص محدوديتي نداش��ته ايم، افزود: 
براي برخي داروها مانند داروي بيماران هموفيلي 
كد اصالت قائل ش��ده ايم؛ در اين صورت هنگامي 
كه دارو در اختي��ار بيمار هموفيلي قرار مي گيرد، 
كد اصالت دارو سوخته و ديگر دارو قابليت ورود به 
چرخه خريد و فروش قانوني را ندارد؛ از اين رو بيمار 
تنها به ميزان نيازش دارو دريافت مي كند. او گفت: 
با تقويت زيرساخت هاي الكترونيك به دنبال اجراي 
قوانين هستيم تا از اين طريق بسته هاي خدمتي كه 
هزينه هاي زيادي  هم براي سازمان به دنبال دارد را 
منطقي كنيم اما، نكته قابل توجه اين است كه با اين 
كار به هيچ عنوان قرار نيست مردم دچار محدوديت 
يا محروميت از خدمت ش��وند، بلكه بيمار بايد بر 
اساس نياز خود خدمات را دريافت كند نه بر اساس 
تقاضاي خودش؛ چرا كه گاهي افزايش دريافت يك 
خدمت هيچ فايده اي براي بيمار نخواهد داشت. 
به طور مثال نتايج آزمايش هموگلوبين A۱C هر 
س��ه ماه يك بار موثر خواهد بود. بنابراين يك فرد 
تنها ۴ بار در سال مي تواند اين آزمايش را به شكل 

موثر انجام دهد. 

هشدار درباره ۴ بيماري  غيرواگير 
معاون بهداشت وزير بهداشت ضمن هش��دار نسبت به بيماري هاي 
غيرواگير و عوامل خطر بروز آنها، برنامه اين وزارتخانه براي كنترل چهار 
بيماري اصلي غيرواگير را تشريح كرد. عليرضا رييسي گفت: در كشور ما 
در سال ۲۰۱۷ حدود ۳۰۰ هزار مرگ بر اثر بيماري هاي غير واگير رخ 
داده است و اين بيماري ها بيش از ۷۶ درصد از بار بيماري ها را در كشور 
به خود اختصاص مي دهند. يعني اگر در سال حدود ۳۸۰ هزار مرگ در 
كشور داريم ۳۰۰ هزار موردش بر اثر بيماري هاي غير واگير اتفاق مي افتد. 
وي با بيان اينكه چهار بيماري قلبي عروقي، ديابت، بيماري هاي مزمن 
تنفسي و سرطان ها از مهم ترين بيماري هاي غيرواگير هستند، گفت: 
۸۲ درصد از مرگ هاي ناشي از بيماري هاي غيرواگير ناشي از اين چهار 
بيماري است. از سال ۱۹۹۰ تا سال ۲۰۱۶ افزايشي كه در حوزه مرگ 
و ميرهاي ناشي از بيماري هاي غير واگير اتفاق افتاده هشداري جدي 
اس��ت كه بايد بيشتر به آن توجه كنيم. رييسي ادامه داد: در عين حال 
اگر با همين فرمان در حوزه بيماري هاي غيرواگير پيش برويم و كاري 
بيش از اينكه در حال حاضر انجام مي دهيم، برنامه ريزي نكنيم؛ تا سال 
۲۰۴۰ حدود ۳۹۰ هزار مرگ ديگر بر مرگ هاي ناشي از بيماري هاي 
غيرواگير اضافه خواهد شد. به طوري كه تا سال ۲۰۴۰ نزديك به ۷۹۹ 
هزار و ۶۱۷ مرگ بر اثر بيماري هاي غير واگير خواهيم داشت. او با بيان 
اينكه در كشور ما سه درصد GDP كشور صرف بيماري هاي غيرواگير 
مي شود و ۴۵ هزار ميليارد تومان در سال براي بيماري هاي غيرواگير 
هزينه مي ش��ود، گفت: ۲۴ هزار ميليارد تومان از اين هزينه به صورت 
غيرمستقيم و ناشي از هزينه هايي مانند غيبت از كار يا حضور غير موثر در 

كار به دليل بيماري هاي غيرواگير است. معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با بيان اينكه ۱۵ درصد مرگ هاي قبل از سن ۷۰ سالگي به دليل چهار 
بيماري غيرواگير اصلي است، اظهار كرد: در چهار حوزه اصلي حيطه هاي 
اصلي برنامه هاي پيشگيري و كنترل بيماري هاي غيرواگير برنامه ريزي 
كرديم؛ به طوري كه براي سال ۲۰۲۵ سند ملي و سياست و برنامه هايمان 
را در حوزه بيماري هاي غيرواگير تدوين كرديم. سازمان جهاني بهداشت 
۸۵ مداخله موثر را در حوزه بيماري هاي غيرواگير ليست كرده كه از بين 
آنها ۱۶ مداخله را موثرترين مداخله ها اعلام كرده است كه در بين اين 
عوامل بحث مصرف دخانيات، مصرف الكل، تغذيه ناسالم و كم تحركي 
جزو مهم ترين اين عوامل هستند. رييسي افزود: در حال حاضر در حوزه 
NCD اطلاعات كاملا دقيقي در سطح كشور، استان ها و حتي شهرها 
در زمينه چهار بيماري اصلي غيرواگير داريم كه در منطقه بي نظير است. 
اقدام ديگرمان تقويت نظام ملي مراقبت است كه اطلاعات مربوط به 

سرطان را در كشور ثبت كرده ايم.
وي تاكيد كرد: در حوزه پيش��گيري بايد بدانيم ك��ه ما چهار بيماري 
غيرواگير اصلي شامل ديابت، بيماري هاي مزمن تنفسي، قلبي-عروقي 
و سرطان داريم. همچنين چهار عامل خطر رفتاري شامل تغذيه ناسالم، 
مصرف دخانيات، مصرف الكل و كم تحرك��ي بوده، چهار عامل خطر 
فيزيولوژيك ش��امل چاقي، اختلال چربي، قند و فشار خون بالا بود و 
بحث سلامت روان را هم س��ازمان بهداشت جهاني در سال ۲۰۱۹ به 
اين عوامل اضافه كرد و در نهايت آلودگي هوا نيز به عنوان عامل خطر 

محيطي محسوب مي شود.

تدوين لايحه اي جديد براي مقابله با »كودك همسري«
كارشناس ارشد دفتر بررسي هاي امور حقوقي معاونت رييس جمهور در امور 
زنان و خانواده از تدوين لايحه  جديد براي مقابله با كودك همسري خبر داد 
و گفت: اين لايحه كه حداقل سن ازدواج را براي دختران ۱۳ سال و براي 
پسران ۱۵ سال تعيين كرده است، با حمايت اعضاي كميته فرعي كميسيون 
لوايح دولت به تصويب رسيد. زهرا جعفري اظهار كرد: معاونت امور زنان و 
خانواده رياست جمهوري از سال ۱۳۹۲ مطالعات مربوط به تدوين لايحه 
تعيين حداقل سن ازدواج را آغاز كرد.   ابتدا به آسيب شناسي قوانين مربوط 
به ازدواج پرداخت و خلأها و نواقص اين قوانين را بررسي سپس به شناسايي 
ظرفيت هاي فقهي كه با توجه به آن مي توان سن ازدواج را در قوانين كشور 
اصلاح كرد پرداخت و بر مبناي آن در سال ۱۳۹۷ لايحه تعيين حداقل سن 
ازدواج يا همان لايحه اصلاح ماده ۱۰۴۱ قانون مدني را تدوين و به دولت 
تقديم كرد. بنابر اظهارات وي، در حال حاضر طبق ماده ۱۰۴۱ قانون مدني 
ازدواج دختر در زير سن ۱۳ سال تمام شمسي و پسر در زير سن ۱۵ سال 
تمام شمس��ي با اجازه دادگاه و اذن ولي و رعايت مصلحت مجاز است. لذا 
لايحه مذكور ازدواج دختران زير ۱۶ سال و پسران زير ۱۸ سال را ممنوع 
كرد و علاوه بر آن، اجازه مي داد كه دختران بين ۱۳ تا ۱۶ سال و پسران بين 
۱۶ تا ۱۸ سال با حكم دادگاه خانواده ازدواج كنند. اما اين لايحه موفق به 
تصويب در كميته فرعي كميسيون لوايح دولت نشد. جعفري اظهار كرد: در 
همين راستا معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري به منظور جلب نظر 
موافق اعضاي كميته و با هدف حمايت از تمامي كودكان در برابر ازدواج هاي 
زودهنگام و اجباري، متن لايحه اوليه را اصلاح و حداقل سن ازدواج را براي 
دختران ۱۳ و براي پسران ۱۵ سال تعيين كرد. او يادآور شد: متن لايحه  

اصلاح شده  در آذر ماه سال جاري تقديم دولت شد كه به موجب آن ازدواج 
دختران زير ۱۳ سال و پسران زير ۱۵ سال ممنوع  مي شود. اين لايحه در 
جلسه اي كه در سوم دي ماه سال جاري در كميته فرعي كميسيون لوايح 
دولت برگزار شد با حمايت اعضاي كميته به تصويب رسيد. به گفته جعفري، 
به موجب مطالعات انجام شده اي كه در مقدمه توجيهي معاونت آمده است، 
ازدواج كودكان حق سير طبيعي رشد و بالندگي، برخورداري از مراقبت 
والدين، تفريح و سرگرمي كه در تكامل شخصيت كودك نقش تعيين كننده 
دارد، حضور در گروه هم سالان و دوستان و ادامه تحصيل را تحت تاثير قرار 
مي دهد و علاوه بر اينها خطراتي را هم متوجه سلامت جسم و روان كودك 
مي كند. به گفته وي، با وجود اينكه ازدواج دختران زير ۱۳ سال و پسران زير 
۱۵ سال مهم ترين حقوق آنها را در معرض خطر قرار مي دهد و بايد نهادهاي 
مسوول با اقدامات مختلف قانون گذاري و فرهنگ سازي از ازدواج كودكان 
جلوگيري كنند، اما مخالفت هايي با لايحه مقابله با كودك همسري وجود 
دارد. از جمله برخي مخالفان معتقدند كه »در حال حاضر با مس��اله بلوغ 
جنسي زودرس مواجه هستيم و آيا درست است كه ازدواج زير سنين ۱۳ و 
۱۵ سال را ممنوع كنيم؟« اما از نظر معاونت سوال اصلي كه بايد به آن توجه 
داشت اين است كه آيا اساساً جامعه ما مي پذيرد كه دختر زير ۱۳ بتواند مادر 
بشود و بتواند كودك خود را به درستي تربيت كند؟ آيا دختر زير ۱۳ سال 
مهارت فرزندپروري را آموخته است؟ آيا همسر زير ۱۳ سال مي تواند روابط 
خود با شريك زندگي اش را به درستي مديريت كند و در شرايط بحراني رفتار 
منطقي داشته باشد؟ آيا براي ازدواج علاوه بر بلوغ جنسي و بلوغ جسمي، به 

رشد عاطفي و بلوغ اجتماعي نياز نداريم؟ 
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»تعادل« تصوير 10 ساله از بازار ملك مركز شهر را بررسي مي كند 

جذابيت بازار مسكن منطقه 7 براي كارمندان

كشور 550 هزار مهندس اضافه دارد 

ناهمخواني عرضه مهندس ساختمان با توليد مسكن
رييس جديد سازمان مهندسي ساختمان كش��ور با اشاره به اينكه با اين 
وضعيت توليد مس��كن، 550 هزار مهندس اضافي در كشور داريم، گفت: 
امسال پيش بيني مي شود توليد مسكن بيشتر از 230 هزار واحد مسكوني 
نباشد. احمد خرم كه ديروز حكم رياست بر سازمان نظام مهندسي ساختمان 
كشور را از حسن روحاني، رييس جمهوري دريافت كرد، در گفت وگو با فارس، 
در پاسخ به اينكه اولويت برنامه هاي سازمان نظام مهندسي ساختمان كشور 
از اين پس چه خواهد بود، گفت: براساس حكمي كه رييس جمهور صادر 
كرد بنده براي يك دوره سه ساله به عنوان رييس سازمان نظام مهندسي 
س��اختمان منصوب ش��دم اما بايد درخصوص وضعيت ساختمان به اين 
موضوع اشاره كنم كه ما 650 هزار فارغ التحصيل رشته مهندسي ساختمان 
داريم كه 550 هزار مهندس آن عضو سازمان نظام مهندسي هستند و اين 
در حالي است كه نياز كشور با فرصت هاي كاري كه امروز وجود دارد نشان 
مي دهد كه 550 هزار مهندس اضافي در كشور داريم.  رييس جديد سازمان 
مهندسي ساختمان كشور با بيان اينكه با برنامه ريزي مي توان اين مساله 
اضافي بودن مهندسان ساختمان را حل كرد، گفت: ابتدا بايد با كنترل توليد 
و سپس با ايجاد فرصت هاي شغلي و آموزش مهارت ها مهندسان ساختمان 
را وارد كارگاه كنيم چرا كه برخي از مهندسان ساختمان وقتي وارد كارگاه 
مي شوند دست و پاي خود را گم مي كنند.  وي با بيان اينكه مي توان قبل از 
ورود مهندسان ساختمان آنها را با وضعيت كارگاه ها آشنا كرد، گفت: با توليد 
سالانه 600 هزار مسكن مي توان گفت 500 هزار مهندس ساختمان نياز 
داريم اما سال گذشته تنها 230 هزار واحد مسكوني توليد شد و پيش بيني 
مي شود امسال نيز در همين حد باشد.  وي با بيان اينكه اگر 600 هزار واحد 
مسكوني توليد شود مي توانيم براي 100 هزار مهندس فرصت شغلي ايجاد 
كنيم گفت: يكي از اين طرح ها ايج��اد و توجه به مبحث 22 مقررات ملي 
ساختمان است. رييس جديد سازمان مهندسي ساختمان كشور گفت: 
براساس مبحث 22 مقررات ملي ساختمان بهره برداري،  نگهداري ساختمان 
و تعميرات يكي از اهداف مهم مبحث 22 مقررات ملي ساختمان است پس 
بنابراين 100 هزار مهندس مي توانند در اين بخش كه متاسفانه مغفول و 
تعطيل شده است مشغول به فعاليت شوند.  وي در پاسخ به اين سوال كه 
ارتباط شما با وزير راه و شهرسازي چگونه است، گفت: ارتباط ما با وزير راه و 
شهرسازي خوب است چرا كه هم با ايشان همشهري و هم رشته هستيم و 
ارتباط كاري خوبي با هم داريم.  وي در پاسخ به اينكه درخصوص طرح اقدام 
ملي مسكن چه نظري داريد، گفت: در خصوص طرح اقدام ملي مسكن بايد 
اذعان شود كه اگر سيستم بانكي نتواند تمام پروژه طرح اقدام ملي مسكن را 
پشتيباني كند به مشكل خواهيم خورد پس بايد دخالت دولت در امر ساخت 
مسكن در تمام امور نسبت به گذشته كاهش يابد و به بخش خصوصي بيشتر 

از گذشته توجه شود. 

     افشاي روش سرقت از حساب نظام مهندسي 
او همچنين در گفت وگو با ايلنا، با بيان اينكه عده اي سعي دارند تا اين سازمان 
را براي منافع مالي خود به حاشيه ببرند، گفت: در مورد تخلف مالي اخير 

بنده چك ها را امضا كردم اما سارقان پس از امضاي چك، اسناد تاييد شده را 
تغيير و اسناد مالي ديگري جايگزين آن كردند اما توانستيم 93 درصد پول 
سرقت شده را برگردانيم.  احمد خرم، رييس جديد سازمان نظام مهندسي 
كشور افزود: بحث مس��ائل مالي در سازمان نظام مهندسي باعث شد كه 
صف آرايي شود و عده اي به منافع خود فكر كنند. در اين ميان عده اي هم به 
ارايه خدمات به جامعه مهندسي مي پرداختند، اما عده اي هم شعار خدمت 
مي دادند و هم به فكر مسائل مالي بودند. رييس شوراي مركزي سازمان نظام 
مهندسي كشور با اشاره به پشت پرده تخلف مالي اخير در نظام مهندسي 
استان تهران و ابهام زدايي از اين پرونده اظهار كرد: سرقتي از حساب جاري 
نظام مهندسي استان تهران انجام شد. روش سه سارق شناسايي شده در 
اين پرونده اين بود كه سندهاي واقعي را پشت چك ها قرار مي دادند و پس 
از بررسي اسناد از مديران امضا مي گرفتند. وي با بيان اينكه بنده آن چك ها 
را امضا كردم اما پشت آن چك ها اسناد واقعي قرار داشت، تاكيد كرد: اين 
سارقان پس از اخذ امضا از مديران براي اسناد، در مراحل بعدي اسناد را براي 
همان چك تغيير مي دادند و سندهاي ديگري را جايگزين آن مي كردند. 
خرم ادامه داد: در آن زمان اين تخلف براي 3 ميليارد و 700 ميليون تومان 
گزارش داده شد. بنده با يك ذيحساب خبره وزارت اقتصاد براي پيگيري اين 
موضوع وارد مذاكره شدم و براي وي حكمي زديم و آن فرد در بانك مستقر 
شد. پس از بررسي ها در سه روز متوجه شديم اين تخلف در حد 15 ميليارد 
و 200 تومان بوده است. وي افزود: تمام اسناد از سال 94 به بعد را بررسي 
كرديم و به اين مبلغ رسيديم. بلافاصله از افراد شكايت كيفري شد و با ورود 
آگاهي نيروي انتظامي اجازه نداديم پرونده در مسير عادي حركت كند. خرم 
با بيان اينكه با برخورد مناسبي كه با اين سه سارق داشتيم، ظرف 10 روز 
14 ميليارد تومان از سرقت را به حساب برگردانديم، اظهار كرد: يك ميليارد 
تومان از اين تخلفات مالي باقي مانده بود و سارقان آن را تبديل به ارز و طلا 
كرده بودند كه در فروش آنها با كاهش قيمت مواجه شدند اما بازپرس به ازاي 
اين يك ميليارد تومان، 5 ميليارد تومان سند ملكي براي وثيقه گذاشت تا 
دادگاه برگزار شود. رييس شوراي مركزي سازمان نظام مهندسي كشور با 
تاكيد بر اينكه قطعا تمام پول به سرقت رفته را برمي گردانيم، اظهار كرد: در 
هيچ كجاي كشورمان نديديم كه 93 درصد پول اختلاس يا به سرقت رفته، 
برگردد. حال عده اي به جاي اينكه از روند پيگيري اين پرونده تشكر كنند، 
محملي براي كوبيدن و اثبات خودشان كردند. خرم درباره تصميمات اخذ 
شده براي مديريت سپرده هاي سازمان نظام مهندسي در بانك ها اظهار 
كرد: يكي از دغدغه هاي ما برخورد مديريت ش��ده با سپرده حق الزحمه 
مهندسان است. به اين سپرده سودي تعلق مي گيرد كه اين سود متعلق به 
اعضاي سازمان نظام مهندسي است. براي مديريت آن قرار است صندوقي 
راه اندازي شود و اين تصميم را هيات عمومي نظام مهندسي تصويب كرده 
است. وي تاكيد كرد: البته اين مصوبه از گذشته وجود داشت اما تا الان آن 
را به اجرا نمي رساندند. به زودي حساب صندوق مشترك كه كاملا قانوني 
است به اجرا مي رسد و اجازه نمي دهيم يك ريال از سرمايه مهندسان در 

مسائل جاري هزينه شود.

نرخ دستيابي به وام خريد آپارتمان 5 درصد گران شد

رشد قيمت »تسه« با افزايش سقف وام خريد خانه
گروه راه و شهرسازي|

تصويب افزايش س��قف وام مسكن به 240 ميليون تومان براي زوجين 
تهراني در هفته گذش��ته، سبب ش��د تا قيمت اوراق تسهيلات نيز در 
نخس��تين روز معاملات هفته جاري، به 45 هزار تومان برس��د. به اين 
ترتيب، با در نظر گرفتن ميانگين قيمتي 43 هزار تومان براي هر برگه، 
متقاضي دريافت تسهيلات 240 ميليون توماني خريد مسكن )وام مسكن 
تركيبي )جعاله + خريد( زوجين در تهران( بايد 4۸0 برگه از بازار سرمايه 
خريداري كرده و به طور متوسط مجموعا 20 ميليون و 640 هزار تومان 
بابت خريد اوراق تسهيلات هزينه كند. از سوي ديگر با توجه به اينكه بر 
اس��اس اعلام دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي، 
متوسط قيمت هر متر مربع واحد مسكوني در تهران، 13 ميليون و 474 
هزار تومان است، با وام جديد مسكن، زوجين مي توانند تنها حدود 1۸ 
متر مربع از يك واحد مس��كوني 50 متري مع��ادل 35.6 درصد از آن را 
خريداري كنند. به گزارش مهر، در حالي كه سه شنبه شب هفته گذشته، 
ش��وراي پول و اعتبار با افزايش سقف تسهيلات خريد و ساخت مسكن 
در تهران براي متقاضيان فردي تا 100 و زوجين تا 200 ميليون تومان 
و همچنين وام جعاله تعميرات مسكن نيز تا 40 ميليون تومان موافقت 
كرده، در نخس��تين روز هفته جاري، معاملات اوراق گواهي حق تقدم 
استفاده از تسهيلات مسكن با نماد »تسه« با افزايش چشمگير قيمت ها 
مواجه شده و در چند نماد معاملاتي، رشد تا 5 درصد را تجربه كرد. اين در 
حالي است كه نوسانات قيمتي اوراق تسهيلات مسكن در هفته هاي اخير، 
همواره كمتر از يك درصد بوده است. در عين حال، محدوديت خريد اوراق 
تسهيلات مسكن همچنان تا سقف تسهيلات 140 ميليون توماني است 
و هنوز محدوديت هاي جديد براي خريد اوراق تسهيلات مسكن از سوي 
نهاد ناظر بر بازار سرمايه )سازمان بورس و اوراق بهادار( اعلام نشده است 
تا متقاضيان بتوانند براي دريافت تسهيلات 240 ميليون توماني اقدام به 
خريد اوراق مربوطه كنند. گران ترين برگه در معاملات روز شنبه 7 دي 
9۸، اوراق تسهيلات مسكن كه به طور كامل سبزپوش شده بود، مربوط 
به اوراق تسهيلات مسكن صادره در فروردين بود كه به قيمت 44 هزار و 
۸00 تومان به فروش رسيد؛ اين نماد معاملاتي )تسه 9701( با رشد 5 
درصدي قيمت نسبت به معاملات آخرين روز كاري هفته گذشته كه با 
قيمت 41 هزار تومان تثبيت شده بود، توانست ركورد افزايش قيمت را به 
خود اختصاص دهد. ارزان ترين برگه ها نيز مربوط به نماد معاملاتي تسه 
9610 )اوراق تسهيلات مسكن صادره در دي ماه 96( با قيمت 39 هزار و 
700 تومان بود كه اين نماد نيز با افزايش 3.75 درصدي نسبت به معاملات 
هفته گذشته، روبه رو شده است. به خصوص اينكه اين نماد معاملاتي در 
آخرين روزهاي اعتبار خود قرار دارد و معمولا نمادهايي كه تاريخ انقضاي 
آنها نزديك تر است، به دليل استقبال كمتر، از قيمت پايين تري برخوردار 
هستند. ساير نمادهاي معاملاتي اوراق تسهيلات مسكن نيز در معاملات 
ديروز فراب��ورس، در دامنه قيمتي 41 تا 44 هزار تومان در حال خريد و 
فروش هستند و با توجه به اينكه بانك مسكن اعلام كرده به زودي آيين نامه 

وام جديد مس��كن به شعب اين بانك در سراسر كشور ابلاغ خواهد شد، 
احتمال افزايش قيمت اين اوراق در روزهاي جديد نيز وجود دارد كه به 
نظر مي رسد نهاد ناظر بازار سرمايه نيز بايد محدوديت هاي جديد خريد و 
فروش اين ابزار نوين را اعلام كند. بيشترين ميزان خريد و فروش برگه هاي 
حق تقدم تسهيلات مسكن، مربوط به نماد معاملاتي تسه 9703 )اوراق 
تسهيلات مسكن صادره در خرداد سال گذشته( با 21 هزار برگه و پس 
از آن به نماد معاملاتي تس��ه 9۸06 )اوراق تسهيلات مسكن صادره در 
شهريور امسال( با حدود 20 هزار برگه بوده است؛ ضمن اينكه رتبه سوم 
نيز به نماد معاملاتي تسه 9۸09 )اوراق تسهيلات مسكن صادره در آذر 
امس��ال( با حدود 19 هزار برگه اختصاص يافت. همچنين در چند نماد 
ديگر نيز حجم خريد و فروش برگه هاي تسهيلات مسكن بين 3 تا 9 هزار 

ورقه در جريان بوده است.

     ناكارآمدي 50 ساله وام خريد مسكن
استقبال از »تسه« در شرايطي صورت گرفته است كه به گفته دبير كانون 
سراسري انبوه سازان، 50 سال است كه براي بالا بردن قدرت خريد به 
دنبال افزايش سقف تس��هيلات بوده ايم كه نتيجه بخش نبوده است. 
فرشيد پورحاجت در گفت وگو با فارس، با اشاره به اينكه براي بالا بردن 
قدرت خريد متقاضيان مسكن تنها پرداخت تسهيلات و افزايش سقف 
تس��هيلات موفق نخواهد بود، گفت: اگر دولت قصد دارد قدرت خريد 
متقاضيان مسكن را بالا ببرد تنها نبايد به پرداخت تسهيلات مسكن يا 
افزايش سقف تسهيلات بس��نده كند چرا كه اين روش 50 سال است 
دنبال شده، اما اين ابزار هيچگاه موفق نبوده است.  پورحاجت با تأكيد 
بر اينكه قدرت خريد مسكن در حال حاضر بسيار نامناسب تر از دهه ۸0 
و 90 است، گفت: دولت ابتدا بايد حقوق و دستمزدها را افزايش دهد و 
سپس هزينه هاي توليد مسكن را با استفاده از فناوري نو و صنعتي سازي 
كاهش دهد.  دبيركانون سراسري انبوه سازان كشور ادامه داد: قطعا وقتي 
توليد مسكن به شكل مناسبي در كشور رونق بگيرد و از تقاضا عقب نباشد 
مي توان يك گام مناسب براي بالا بردن قدرت خريد متقاضيان برداشت.  
وي افزود: مطمئنا در كنار بالا رفتن حقوق و دستمزدها، افزايش توليد 
و عرضه مسكن پرداخت تسهيلات مسكن مي تواند نتيجه بخش باشد.  
پورحاجت ادامه داد: در حال حاضر س��ازندگان مسكن بابت توليد هر 
متر مسكن 700 هزار تومان به دستگاه هاي خدمات رسان پول پرداخت 
مي كنند كه اين رقم در يك واحد 100 متري 70 ميليون تومان خواهد 
شد.  وي گفت: پس اگر هزينه هاي توليد مسكن بالا باشد، چه انتظاري 
مي توان از سازندگان براي كاهش قيمت تمام شده داشت. اين مي شود 
كه درنهايت قيمت تمام شده مسكن روز به روز افزايش مي يابد و درنهايت 
مسكن با قيمت بالايي به دس��ت مصرف كننده مي رسد.  دبير كانون 
سراسري انبوه سازان تصريح كرد: قطعا نمي توان تنها با ابزار تسهيلات 
قدرت خريد متقاضيان مسكن را بالا برد و بايد همه ابزارها در كنار هم و 

در مكمل هم قدرت خريد متقاضيان مسكن را بالا برد.
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هواي تهران 
از فردا غبارآلود مي شود

هواشناسي استان تهران اعلام كرد: از يكشنبه شب 
تا صبح سه شنبه به دليل سكون نسبي جو و نوزيدن 
باد مناسب شرايط كاهش كيفيت هوا و افزايش غبار 
وجود دارد. بر اس��اس بررس��ي داده ها و نقشه هاي 
پيش يابي هواشناسي تهران، طي روزهاي يكشنبه 
و دوشنبه آينده شاهد آسماني صاف تا كمي ابري در 
استان خواهيم بود. همچنين براي امروز كاهش نسبي 
دما )نواحي شهري به طور ميانگين 3 تا 5 درجه و در 
ارتفاعات استان 5 تا ۸ درجه( پيش بيني مي شود و 
از عصر دوشنبه افزايش ابر و از اوايل وقت سه شنبه 
بارندگي از نواحي شمالي و شمال غربي استان شروع 
و از بعد ازظهر سه شنبه با وزش باد شاهد بهبود كيفيت 
هوا خواهيم بود. اين گزارش مي افزايد: بيشينه و كمينه 
دماي هواي پايتخت در روزهاي يكشنبه )12 و 2(، 
سه شنبه )11 و 1(، چهارشنبه )11 و 0( و پنجشنبه 
)10 و 1-( درجه س��انتيگراد پيش بيني مي ش��ود. 
ورامين با 15 درجه و فيروزكوه- امين آباد با منفي 6 
درجه سانتيگراد به ترتيب گرم ترين و سردترين نقاط 

استان طي 4۸ ساعت گذشته بودند.

شرط شوراي شهر براي 
راه اندازي تراموا در پايتخت

محمد عليخاني، رييس كميسيون عمران و حمل 
و نقل شوراي ش��هر تهران، گفت: راه اندازي تراموا 
بايد توسط بخش خصوصي انجام شود و شهرداري 
توسعه مترو را در دستور كار خود قرار دهد. به گزارش 
فارس، محمد عليخاني، درباره افزوده شدن تراموا به 
حمل و نقل عموم��ي پايتخت اظهار كرد: حناچي 
ش��هردار تهران هفته هاي پيش در جلسه اي كه با 
اعضاي شوراي شهر برگزار شد پيشنهاد راه اندازي 
تراموا را در پايتخت داد كه پس از آن از كميسيون 
عمران و حمل و نقل درخواست داده شد نظر خود 
را اعلام كنند. او افزود: ما پس از بررسي اين مساله 
اعلام كرديم كه مخالف اح��داث و راه اندازي تراموا 
در پايتخت نيس��تيم ولي بايد بخش خصوصي به 
اين حوزه ورود كند و با اين شرط با راه اندازي تراموا 
موافق هستيم. منابع شهرداري محدود است و بايد 
همين ميزان اعتبار و مناب��ع مالي را براي تكميل 
خطوط فعلي مترو اختصاص ده��د و اين موضوع 
بسيار منطقي است. عليخاني تصريح كرد: راه اندازي 
LRT و قطار شهري نيازمند جذب بخش خصوصي 
است كه البته حناچي اعلام كرد كه سرمايه گذاراني 
قرار اس��ت به اين موضوع ورود كنند. او با اشاره به 
اينكه ورود تراموا به پايتخت قطعي نيست، گفت: 
اين تصميم هنوز نهايي نشده و بايد توجه داشت كه 
شهرداري نمي تواند چون مترو تهران كامل نيست 
به اين موضوع وارد شود.بايد منتظر باشيم و ببينيم 
كه آيا در شرايط كنوني سرمايه گذار خصوصي اعلام 
آمادگي مي كند يا خير كه البته حناچي گفته است 
برخي براي اين موضوع از بخش خصوصي آماده اند.

»انتخاب مديران محلات« 
غيرقانوني است

اعضاي ش��وراي ش��هر تهران معتقدند، فراخوان 
انتخاب مديران محلات از سوي معاونت فرهنگي و 
اجتماعي شهرداري غيرقانوني است، چرا كه مصوبه 
شوراي ش��هر را ندارد. به گزارش ايلنا، شهرداري 
تهران اين بار در انتخ��اب مديران محلات رويكرد 
جديدي در پيش گرفته است؛ پيش از اين مديران 
محلات شهر تهران با معرفي از سوي شهردار ناحيه، 
توسط هيات امناي محله كه دبير شورايار ان رييس 
آن بود، انتخاب مي شد ، در حالي كه اين بار تصميم 
برآن شد تا از طريق برگزاري يك فراخوان مديران 
محلات انتخاب شوند. مهدي شيرزاد، رييس ستاد 
مديريت محلات معتقد است؛ اين كار در راستاي 
مردم��ي كردن اقدامات در محلات اس��ت و باعث 
مي ش��ود تا زد و بندها در ش��هرداي كمتر شود. او 
مي گويد: نبايد اينگونه باشد كه افراد به دليل رفاقت 
با برخي در شهرداري شانس مدير محله شدن را پيدا 
كنند و بايد بيشتر به سمتي حركت كنيم كه كارها 
به خود مردم س��پرده شود. به گزارش ايلنا، حسن 
خليل آبادي، عضو كميسيون فرهنگي و اجتماعي 
شوراي شهر تهران مي گويد: اين اقدام غيرقانوني 
اس��ت، چرا كه در كميسيون فرهنگي و اجتماعي 
تصويب نشده اس��ت. او فراخوان انتخاب مديران 
مح��لات را يك اقدام تبليغات��ي مي داند و معتقد 
است: مديران قبلي حضور دارند و به علاوه با اين كار 
امنيت شغلي عده اي به هم مي خورد.من اين كار را 
يك حركت نمايشي مي دانم، چرا كه سراي محلات 
مدير دارند و در حال فعاليت هس��تند. جواناني به 
عنوان مدير محله در حال فعاليت هس��تند كه نه 
بيمه اي براي آنها رد مي ش��ود و نه حقوق درستي 
دريافت مي كنند. با اين كار ما امنيت ش��غلي آنها 
را تهديد مي كنيم و مي گوييم قرار است جاي شما 
افراد جديدي را انتخاب كنيم، در حالي كه بهتر است 
همين افرادي كه اكنون در حال فعاليت هستند و 
مردم و شوراياري ها از آنها راضي اند را سازمان دهي 
و تثبيت كنيم. خليل آبادي معتقد است: ضرورتي 
ندارد امنيت ش��غلي ع��ده اي را مخدوش كنيم تا 
بگوييم به فكر محله محوري هستيم. اين جواناني كه 
اكنون امنيت آنها را به خطر انداخته ايم هم از همين 
محلات هستند. اگر گزارشي از ناكارآمدي مديران 
قبلي دارند به ما ارايه دهند و مجوز قانوني دريافت 
كنند و بعد براي آن فراخوان دهند. خليل آبادي به 
هزينه هاي تبليغات و ش��يوه اي كه براي فراخوان 
مديران محلات اس��تفاده ش��ده نيز انتقاد دارد و 
مي گويد: مديران محلات بايد با مش��اركت مردم، 
مشاركت شوراياري ها و براساس نيازهاي محلات 
باشد، اصلا اقدام تبليغاتي آنها با شعاري كه در نظر 
دارند در تضاد است؛ تبليغات در بزرگراه ها و راه هاي 
اصلي و سراسري است، در حالي كه اگر قرار است 

تبليغي باشد، بايد در دل محلات انجام شود.

گروه راه وشهرسازي|زهره علامي |
منطقه 7 پايتخت طي 10 سال گذشته از مناطق پرطرفدار 
براي خريداران مسكن بوده است. اين منطقه كه در مركز 
شهر تهران واقع ش��ده، داراي 5 ناحيه و 16 محله است. 
محلات بهار، گرگان، نظام آباد، عباس آباد، عشرت آباد و 

انديشه از محلات مشهور اين منطقه هستند.
يك��ي از دلايلي كه منطقه 7 تهران را در ميان متقاضيان 
خريد مسكن، پرمشتري كرده اين است كه اين منطقه 
در مركز شهر قراردارد و واحدهاي اداري و تجاري در اين 
منطقه متمركز هستند. بنابراين بس��ياري از كارمندان 
دولت و بخش خصوصي و همچنين فعالان تجاري، اين 
منطقه را به دليل نزديكي به محل كار براي س��كونت و 
زندگي انتخاب مي كنند، ضمن اينكه وجود 7 ايستگاه مترو 

در منطقه 7 بر جذابيت محلات اين منطقه افزوده است.
 براساس آمار منتشر شده از سوي بانك مركزي، قيمت هر 
مترمربع واحد مسكوني در آبان ماه سال جاري در منطقه 
7 پايتخت، 12 ميليون تومان بوده اس��ت كه نس��بت به 
متوسط قيمت مسكن در پايتخت )12 ميليون و 460 هزار 
تومان(، كمتر است درواقع اين منطقه با وجود آنكه در مركز 
پايتخت قرار دارد و دسترسي خوبي هم به نقاط مختلف 
شهر دارد، متوسط قيمت هرمترمربع واحد مسكوني در 

آن كمتراز متوسط پايتخت است.

     وضعيت كنوني منطقه 7 در يك نگاه
اگرچه براساس گزارش بانك مركزي، قيمت متوسط هر 
مترمربع واحد مسكوني در منطقه 7 پايتخت 12 ميليون 
تومان اس��ت، اما بررس��ي 10 فايل منتشرشده از سوي 
صاحبان املاك درباره قيمت هاي پيشنهادي فروش ملك 
در اين منطقه نشان مي دهد كه اغلب قيمت ها بالاتر از رقم 

اعلام شده از سوي بانك مركزي هستند.
قيمت هرمترمربع واحد مسكوني در محله شريعتي 
17 ميليون تومان است، بنابراين يك واحد مسكوني 
72 متري، يك ميليارد و 224 ميليون تومان به فروش 
مي رود.  قيمت يك واحد مسكوني 65 متري در چهارراه 
قصر، ۸00 ميليون تومان است، چون هر مترمربع واحد 

مس��كوني، 12 ميليون و 300 هزار تومان است. براي 
خريد آپارتمان در خيابان مطهري بايد پول بيشتري 
داشته باشيد، چون قيمت هرمترمربع واحد مسكوني 
در اين منطقه بالاي 20 ميليون تومان است و يك واحد 
مسكوني 52 متري در مطهري كه هر مترمربع آن 20 
ميليون و 769 تومان است بايد يك ميليارد و ۸0 ميليون 
تومان به صاحب مل��ك بپردازيد. قيمت هرمترمربع 
واحد مسكوني در حدود ميدان امام حسين)ع( ارزان تر 
اس��ت و براي يك واحد 6۸ متري نياز به 612 ميليون 
تومان پول داريد، چون قيمت هر مترمربع از اين واحد 

9 ميليون تومان است.
اگر به دنبال خريد آپارتمان در خيابان سبلان شمالي 
هستيد، بايد براي هر مترمربع ملك در اين محله 10 
ميليون تومان در نظر بگيرد به عنوان نمونه يك واحد 

65 متري، 650 ميليون تومان فروش مي رود.
قيمت مل��ك در محله نامجو هم نزديك به س��بلان 
شمالي است و هر مترمربع واحد مسكوني نزديك به 
10 ميليون تومان است و متري 10 ميليون و 400 هزار 
تومان قيمت گذاري شده است كه براي يك آپارتمان 
43 مت��ري، 450 ميليون تومان مي ش��ود. اما قيمت 
يك واحد مسكوني 34 متري در محله اجاره دار، 3۸0 
ميليون تومان است چون هر مترمربع از اين ملك، 11 
ميليون و 100 هزار تومان اس��ت. در صورتي كه قصد 
خريد يك مل��ك 45 متري را در خيابان پليس داريد، 
باي��د براي هر مترمربع آپارتم��ان، 15 ميليون تومان 
هزينه كني��د، بنابراين 675 ميليون تومان به صاحب 
ملك بپردازيد . قيمت آپارتمان در محله س��هروردي 
در منطقه 7 بالا است و براي خريد يك واحد مسكوني 
103 متري در اين محله بايد 2 ميليارد و 575 ميليون 
تومان بپردازيد، چون قيمت هر مترمربع 25 ميليون 
تومان است. آپارتمان در محله جلفا هم گرانتر از ساير 
محلات منطقه 7 است و هر مترمربع واحد مسكوني 
20 ميليون توم��ان قيم��ت دارد، بنابراين يك واحد 
مسكوني 123 متري، 2 ميليارد و 460 ميليون تومان 

قيمت گذاري شده است.

     پيشينه تحولات بازار مسكن منطقه 7 
بررسي بازار مسكن منطقه 7 پايتخت طي سال هاي 
۸9 تا 97 نشان مي دهد كه متوسط قيمت هرمترمربع 
واحد مسكوني در اين منطقه از 1.6 ميليون تومان در 
سال ۸9 آغاز شده و به ۸.2 ميليون تومان در سال 97 
رسيده اس��ت. قيمت ها در بازار مسكن اين منطقه در 
سال 90 به 91 حدود يك ميليون تومان رشد كرده و 
اين رشد در سال بعد هم تكرار مي شود، اما ازسال93 تا 
96 قيمت ها افزايش ناچيزي دارد تا اينكه در سال 96 
قيمت ها دوباره رشد محسوسي را تجربه مي كند و اما 

از سال 96 به 97، جهش قيمتي رخ مي دهد و قيمت 
هر مترمربع واحد مس��كوني از 5.1 ميليون تومان به 
۸.2 ميليون تومان مي رسد. طي سال هاي ۸9 تا 97 دو 
جهش قيمتي در بازار مسكن رخ داده است كه در اغلب 
مناطق همچون 7 رشد قيمت در جهش دوم بيشتر از 

جهش اول است.
تحليل داده هاي مربوط به حجم معاملات خريد و فروش 
مسكن طي 9 ساله مورد بررس��ي هم حكايت از آن دارد 
كه بيش��ترين تعداد قراردادها در س��ال 90 با 14هزار و 
237 فقره معامله ثبت شده است، پس از آن معاملات تا 

سال 93 كاهشي مي شود اما در سال 93 رشد مي كند و 
دوباره در سال 94 حجم قراردادها افت مي كند، درسال 
95 معاملات بهبود مي يابد و اين موضوع در سال 96 هم 
ادامه پيدا مي كند اما در سال 97 و به دليل جهش قيمتي 
رخ داده، تعداد قراردادهاي خريد و فروش مسكن كاهش 
مي يابد و به 7 هزار و 534 معامله مي رس��د كه در قياس 
با سال ۸9 حدود 50 درصد افت را تجربه مي كند. در اين 
ميان،  نكته مهم اين است كه تعداد معاملات ملكي در اين 
منطقه پرتقاضا، پس از سال 91، همواره كمتر از 10 هزار 

فقره در سال بوده است.

قيمت )ميليون تومان( متراژمحله 

721224شريعتي

65۸00چهارراه قصر

5210۸0مطهري
ميدان 

6۸612امام حسين

65650سبلان شمالي

43450نامجو

343۸0اجاره دار

45675پليس 

1032575سهروردي

1232460جلفا
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تعادل | گروه صنعت |

آيا جلوگيري از واردات به رونق توليد  مي انجامد؟ فعالان 
اقتصادي در يك نشس��ت مش��ترك با نماينده وزارت 
صمت، درصدد پاسخگويي به اين پرسش برآمدند. آنها 
در اين نشست، ابعاد سياس��ت »نهضت ساخت داخل 
و ممنوعيت ورود كالاهاي داراي مش��ابه داخلي« كه از 
سوي وزارت صمت به بهانه حمايت از توليد داخل بر سر 
راه تجارت خارجي كشور گذاشته شده پرداختند. فعالان 
اقتصادي با انتقاد از اتخاذ چنين سياستي اين پرسش را 
مطرح كردند كه اين ممنوعيت ها با چه توجيه يا پشتوانه 
قانوني صورت گرفته و بهتر اين بود كه واردات از طريق 
ابزار تعرفه تحت كنترل در  مي آمد؟ آنها درعين حال با 
بيان اينكه مخالف توسعه توليد داخل نيستند، واردات 
را براي پيشرفت صنايع كش��ور ضروري عنوان كرده و 
معتقد بودند كه براي ايجاد محدوديت و ممنوعيت در 
مقابل واردات، بايد ميان كالاهاي مصرفي و سرمايه اي 
تماي��ز قائل ش��د. در مقابل نماين��ده وزارت صمت كه 
دراين نشست حضور يافته بود، با اشاره به اينكه سياست 
»ممنوعيت واردات كالاهاي مشابه توليد داخل« براساس 
قانون حداكثر اس��تفاده از توان توليدي كشور كه اواخر 
خردادماه ابلاغ شد، اتخاذ شده، تاكيد كرد كه در اعمال 
اين ممنوعيت ها نقض قانون ص��ورت نگرفته و حدود 
3 ميليارد دلار مص��ارف ارزي با ايجاد اين ممنوعيت ها 
كاهش يافته است. براساس اظهارات اين مقام مسوول در 
وزارت صمت، سياست تعميق ساخت داخل بر روي همه 
كالاها اعمال نخواهد شد وبر همين اساس، مقرر شده كه 
10 ميليارد دلار در طول 3 سال به منظور تعميق ساخت 
داخل س��رمايه گذاري صورت گيرد كه 110 كالا براي 
داخلي سازي انتخاب شده اند. همچنين به گفته او، 14 
رشته فعاليت براي تعميق ساخت داخل در اولويت قرار 
گرفته  و 34 زنجيره شناسايي شده اند كه تدوين برنامه 
2 و 5 ساله براي عمق بخشي به توليد در اين زنجيره ها با 

كمك تشكل ها در دست اقدام است.

      مخالفت با سياست ممنوعيت واردات
در نشس��ت مشترك دو كميس��يون »صنعت و معدن« 
و »بهبود محيط كس��ب و كار و رفع موان��ع توليد« اتاق 
بازرگاني تهران، از تبعات اتخاذ »سياست تعميق ساخت 
داخل« در ش��رايط بحراني كنوني س��خن گفتند و آثار 
احتمالي س��خت گيري ها و ممنوعيت ها در واردات مواد 
واسطه اي توليد و ماش��ين آلات را بيان و بررسي كردند. 
رييس كميس��يون صنعت و معدن اتاق تهران با اشاره به 
اتخاذ سياست تعميق ساخت داخل توسط وزارت صمت 
گفت: اين سياست در حالي از سوي دولت اتخاذ شده كه در 
كنار آن حدود 1600 قلم كالا دچار ممنوعيت واردات شده 
است. با توجه به اينكه اسناد بالادستي، اعمال ممنوعيت در 
برابر واردات و صادرات را ممنوع اعلام كرده، اين پرسش 
مطرح است كه اين ممنوعيت ها با چه توجيه يا پشتوانه 
قانوني صورت گرفته و آيا بهتر نبود كه واردات از طريق ابزار 

تعرفه تحت كنترل در  مي آمد؟
محمدرضا زهره وندي، همچنين با اش��اره به اينكه نظام 
حكمراني اقتصادي كش��ور به دنبال الحاق به س��ازمان 
تجارت جهاني است، اين مساله را مطرح كرد كه چگونه 
با وضع و اجراي اين همه محدوديت  در تجارت خارجي، 

كشور مي تواند به اين سازمان بين المللي بپيوندد.
در ادامه اين نشست، هرويك ياريجانيان، عضو كميسيون 
صنعت و معدن اتاق ته��ران، با بيان اينكه توجه به توليد 
داخلي سياس��تي صحيح تلقي  مي شود اما پيگيري آن، 
مس��تلزم برنامه ريزي زيربنايي و منس��جم است، ادامه 

داد: اجراي اين سياست به صورت جزيره اي و نامرتبط با 
صنايع، هيچ نفعي براي اقتصاد كشور نخواهد داشت. ابتدا 
بايد مشخص كنيم كه منظور از توليد داخلي چيست و 
آيا اگر قطعات را وارد و محصول نهايي را در كشور مونتاژ 
كنيم، توليد داخلي انجام داده ايم يا خير. به عنوان مثال، 
صنعت پلاستيك خود محصول تلاقي صنايع ديگري نظير 
صنايع فولاد، الكتريك و الكترونيك است و صرفا زماني 
 مي توان از توليد داخلي س��خن به ميان آورد كه توانسته 
باش��يم صنايع مرتبط با صنعت پلاس��تيك را نيز بومي 
كنيم و همه  مي دانيم كه هنوز چنين اتفاقي در كشور رخ 
نداده است. ياريجانيان با اشاره به دو پارادايم شناخته شده 
جايگزيني واردات و توسعه صادرات در جهان گفت: اگر 
سري به خيابان هاي دوسلدورف و مونيخ در آلمان بزنيد، در 
 مي يابيد كه تركيه در اكثر خيابان اصلي اين شهرهاي مهم 
آلمان، داراي نمايندگي مصنوعات پلاستيكي است. اين 
كشور، طي دو دهه گذشته با خريداري محصولات پليمري 
از ايران و ماشين آلات از اروپا و توليد مصنوعات پلاستيكي 
اكنون بر تمام بازارها س��يطره دارد. البته اكنون كيفيت 
محصولات پلاستيكي ايران به محصولات تركيه نزديك 
ش��ده و آن هم به دليل ماشين آلات پيشرفت هاي است 
كه وارد شده و مورد استفاده قرار گرفته است. ما مخالف 
توسعه توليد داخل نيستيم اما واردات را براي پيشرفت 
صنايع كشور ضروري  مي دانيم. محمدرضا نجفي منش، 
رييس كميسيون بهبود محيط كسب و كار و رفع موانع 
توليد هم با تاكيد بر اينكه كشور با محدوديت منابع ارزي 
مواجه است، گفت: اين مس��اله نيز بايد مورد توجه قرار 
گيرد كه مادامي كه راه واردات باز باش��د، كمتر كسي به 
سراغ توليد مي رود. عليرضا كلاهي صمدي، نايب رييس 
كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران اما بر اين عقيده بود 
كه وزارت صمت بايد در ايجاد محدوديت و ممنوعيت در 
مقابل واردات، ميان كالاهاي مصرفي و سرمايه اي تمايز 
قائل شود. او همچنين گفت: زماني كه از توليدكنندگان 
داخلي در مورد ساخت ماشين آلات و تجهيزات استعلام 
صورت  مي گيرد، بعضا پاسخ هاي غيرواقعي ارايه داده و توان 

خود را بيش از واقعيت جلوه  مي دهند.

      جزييات طرح تعميق ساخت داخل
در همين حال، مشاور ارش��د معاون امور صنايع وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت به اي��ن نكته اش��اره كرد كه 
واردات ماشين آلات ممنوع نيست و تنها در شرايطي كه 
ماشين آلاتي توليد مشابه داخلي داشته باشد، مشمول 
معافيت  نمي شود. سيدمهدي نيازي، در ادامه به برخي 
گزارش هاي بين المللي اش��اره كرد وگف��ت: در آخرين 
گزارش فائو كه مربوط به نوامبر 2019 اس��ت، شاخص 
غذا به 177 رسيده و اين حاكي از افزايش بي سابقه تورم 
محصولات غذايي در 26 ماه گذش��ته اس��ت. همچنين 
شاخص مديران خريد، به نسبت سال هاي 2017 و 2018 
به پايين ترين حد خود رسيده و اين نشان دهنده ركود در 
كشور ها است. موسسه موديز نيز در گزارش 20 نوامبر خود 
نسبت به شكنندگي اقتصاد در سال 2020 تاكيد كرده و 
دليل آن عدم شفافيت و عدم اصلاح سياست هاي تجاري 

عنوان شده است.
 نيازي ادامه داد: اين گزارش ها حكايت از آن دارد كه در 
حال حاضر تبعيت از قواعد تجاري سازمان تجارت جهاني 
در جهان موضوعيت ندارد. به گفته او وطبق برنامه هاي 
پنجم و ششم توسعه، امكان ايجاد ممنوعيت و محدوديت 
در برابر تجارت وجود نداش��ت، اما پس از نوسانات ارزي، 
اولويت بندي كالاهاي وارداتي ضروري ش��د كه البته در 
وهله نخست بحث ايجاد ممنوعيت مطرح نبود اما بر اساس 

مصوبه شوراي هماهنگي قواي سه گانه اين ممنوعيت ها 
ايجاد شد. به گفته او، طبق قانون حداكثر استفاده از توان 
توليدي كش��ور نيز كه اواخر خرداد ماه ابلاغ شد، واردات 
كالاهايي كه داراي توليد مشابه داخلي هستند، ممنوع 
اس��ت. بنابراين در اعمال اي��ن ممنوعيت ها نقض قانون 
صورت نگرفته و حدود 3 ميليارد دلار مصارف ارزي با ايجاد 
اين ممنوعيت ها كاهش يافته است. ضمن اينكه دولت اين 
مجوز را داده است كه كالاهايي كه واردات آنها مورد نياز 

است، از فهرست ممنوعه خارج شود.
او در ادامه درباره سياس��ت عمق بخشي به ساخت داخل 
توضيح داد: مقرر شده است كه 10 ميليارد دلار در طول 
سه سال به منظور تعميق ساخت داخل سرمايه گذاري 
صورت گيرد و بدين ترتيب 110 كالا براي داخلي سازي 
انتخاب ش��ده اند. در واقع اين 10 ميليارد دلار قرار است، 
نيازهاي س��رمايه گذاري يا سرمايه در گردش واحدهاي 
توليدي را تامين كند. نيازي با اشاره به وجود 700 تا 750 
ميليون جمعيت در 15 كشور همسايه گفت: اين ضرورت 
وجود دارد كه از توسعه سرمايه گذاري با نگاه محلي فاصله 
بگيريم و به بازارهاي منطقه اي بينديشيم. در حال حاضر 
اين كشور ها حدود 1200 ميليارد دلار واردات دارند كه 
سهم ايران از صادرات كالا به اين كشور ها حدود 2 درصد 
است و بايد تلاش كنيم كه اين سهم افزايش پيدا كند. او 
با بيان اينكه 14 رشته فعاليت براي تعميق ساخت داخل 
در اولويت قرار گرفته اند، توضيح داد: همچنين 34 زنجيره 
شناسايي ش��ده اند كه تدوين برنامه دو و پنج ساله براي 
عمق بخشي به توليد در اين زنجيره ها با كمك تشكل ها 

در دست اقدام است.
 

      گرفتاري توليدكنندگان!
در ادام��ه اين نشس��ت، اميد كوش��كي، ريي��س انجمن 
توليدكنندگان مستربچ و كامپاند، با انتقاد از فرايند پيچيده 
و دشوار ثبت سفارش ماشين آلات، گفت: از 10 سال پيش، 
تكنوژي جديدي در حوزه مستربچ و كامپاند ارايه نشده و 
ماشين آلات در جهان صرفا به سمت توليد با حجم انبوه تر و 

مصرف برق كمتر رفته است. اما در ايران ماشين آلات توليدي 
از چنين مزيتي برخوردار نبوده و البته پاس��خگوي نياز ما 
نيستند. اين مساله، قدرت رقابت پذيري توليدات ما را كاهش 
خواهد داد. ايجاد اين محدوديت ها براي توليدكنندگان منشأ 
فساد شده و آنها گرفتار بوروكراسي پيچيده براي واردات 

ماشين آلات شده اند.
 احمد صادقيان، نايب رييس كميسيون صنعت و معدن اتاق 
تهران هم با اشاره به اينكه در بحث ممنوعيت ها و حمايت 
از توليد داخل، تجربه شيريني در كشور وجود ندارد، عنوان 
كرد كه مساله قيمتگذاري در ايران، انگيزه توليد باكيفيت را 
از بين  مي برد. عباس آرگون، ديگر عضو اين كميسيون اين 
پرسش را مطرح كرد كه نهضت ساخت داخل مشخصا در 
چه حوزه هايي قرار است جريان داشته باشد؟ او ادامه داد: 
بديهي است كه كشور ما در همه حوزه هاي صنعتي صاحب 
مزيت نيست و پيگيري اين سياست در همه حوزه ها به منزله 
اتلاف منابع است.  او با بيان اينكه 40 سال است مدام اين 
عبارت تكرار  مي شود كه در شرايط حساس كنوني هستيم، 
ادامه داد: طوري برنامه ريزي  مي شود كه گويي قرار نيست 
تحريم ها برداشته شود. در حالي كه لازم است، سياست ها 
با نگرش فراخ تري تدوين ش��ود كه مح��دود به يك دوره 
مشخص نباشد. در عين حال ايجاد ممنوعيت باعث رشد و 
رقابت پذيري نمي شود. در حوزه خودرو ممنوعيت ايجاد شد 
و نتيجه آن است كه بايد محصولات داخلي را با قيمت بالا و 
كيفيت پايين خريداري كنيم. پرسش اساسي اين است كه 

حقوق مصرف كنندگان چه  مي شود؟ 
حبيب اله انصاري، دبير انجمن صنايع لوازم خانگي هم با 
اشاره به اينكه اين انجمن س��اخت داخل را آغاز كرده، از 
ضرورت صادرات محور بودن توليدات داخلي و رفع موانع 
داخلي صادرات سخن گفت. او افزود: معاون امور معادن و 
صنايع معدني وزارت صمت، بخشنامه اي صادر كرده كه 
ط��ي آن در صورت عدم ارايه مدارك مربوط به رفع تعهد 
ارزي، صادرات اين دس��ته از صادركنندگان از اول ديماه 
ممنوع ش��ده و نام آنها از فهرس��ت صادركنندگان مجاز 
خارج  مي شود. صادركنندگان با اين مشكلات نقدينگي 

كه دارند، بايد ارز خود را وارد كشور كنند و در اين شرايط 
تهديد صادركنندگان چه معنا و مفهومي دارد؟ در ادامه 
اين نشست، حقگو به عنوان كارشناس اين كميسيون، 
مساله اصلي صنعت را فقدان سياست صنعتي در كشور 
دانس��ت و گفت: سياس��ت تعميق س��اخت داخل يك 
سياست درازمدت با آثار اجرايي بزرگ است كه نبايد در 
شرايط بحراني كنوني در دستور كار قرار گيرد. او در ادامه 
به توصيه هايي از جهانگير آموزگار، اقتصاددان ايراني كه 
سال ها در مقام يكي از اعضاي ارشد صندوق بين المللي 
پول فعاليت كرده بود اش��اره كرد و گف��ت: توصيه هاي 
آموزگار در مورد ميزان مطلوب حمايت از صنايع داخلي 
كه در دهه 1340 ارايه شده، شامل 6 ركن است؛ از جمله 
اينكه »حمايت ها براي مدت معين باشد، سود بادآورده اي 
را نصيب بخشي از توليد نكند، باعث كاهش كيفيت نشود، 
منجر به توليد غيرضرور نش��ود و همچني��ن اينكه اين 

حمايت ها توسط اهل آن پذيرفته شده باشد.«
 در ادامه، مريم خزاعي، معاون بررسي هاي اقتصادي اتاق 
تهران نيز گفت: به نظر  مي رس��د، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در تدوين سياست هاي خود به اهميت تجارت در 
رون��ق توليد، توجه كافي ندارد. او ب��ا تاكيد بر اينكه بدون 
واردات، مش��اركت صاحبان تكنولوژي و سرمايه گذاري 
خارجي، توسعه صادرات ممكن نخواهد بود، توضيح داد: 
تركيه در مقابل 175 ميليارد دلار صادرات، 216 ميليارد 
دلار واردات دارد. در پايان اين نشست، سيد مهدي نيازي، 
مشاور ارش��د معاون امور صنايع وزارت صمت در پاسخ به 
مواردي كه مطرح شد تاكيد كرد كه سياست تعميق ساخت 
داخل روي همه كالاها اعمال نخواهد شد. به گفته او، توسعه 
صادرات رويكرد اصلي وزارتخانه اس��ت و توليد و تجارت 
در كنار يكديگر مورد توجه ق��رار دارد. ضمن آنكه منطق 
اقتصادي توليد به گونه اي است كه چه در زمان تحريم و چه 
در زمان گشايش قابل پيگيري است. در عين حال اينكه گفته 
 مي شود، در كشور سياست صنعتي وجود ندارد، پذيرفتني 
نيست و توسعه صنعتي كه رخ داده، ناشي از سياست صنعتي 

است كه در كشور حاكم بوده است.
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تجارتآزادبااوراسياتا3سالآيندهطرحساماندهيصنعتخودروازچالهبهچاه
سخنگوي كميسيون صنايع مجلس با انتقاد از تصويب 
طرح ساماندهي صنعت خودرو در كميسيون بدون حضور 
رييس تحقيق و تفحص خودرو گفت: قرار بود اين طرح با 

نظر اعضاي هيات تحقيق و تفحص خودرو اصلاح شود.
سعيد باستاني، سخنگوي كميس��يون صنايع و معادن 
مجلس با انتقاد از تصويب طرح ساماندهي صنعت خودرو 
در كميسيون بدون حضور رييس تحقيق و تفحص خودرو 
گفت: قرار بود اين طرح ب��ا نظر اعضاي هيات تحقيق و 
تفحص خودرو اصلاح ش��ود كه بدون حض��ور اين افراد 
در جلسه و صرفاً با تأمين نظرات شوراي نگهبان، تبديل 
به يك طرح بلااثر ش��د. به گزارش خبرگزاري تس��نيم، 
مجلس شوراي اس��لامي در واكنش به اوضاع نامتعادل 
بازار خودرو در س��ال گذش��ته، اقدام به تصويب طرحي 
تحت عنوان »ساماندهي صنعت خودرو« در خردادماه 
سال جاري كرد. اين طرح كه توسط كميسيون صنايع 
و معادن مطرح ش��ده بود، مخالفان زيادي حتي از بدنه 
مجلس شوراي اسلامي داشت. به طوري كه بيش از 50 

نماينده مجلس ضمن تش��ريح ايرادات سياست گذاري 
و قانوني طرح فعلي، طي فرايند قانوني مراعي )مسكوت 
ماندن(، بازنگري اين طرح در كميسيون صنايع و معادن 
مجلس را از هيات رييس��ه خواستار ش��دند. اين طرح 
همچنين به دليل ايرادات قانون اساس��ي و مغايرت هاي 
سياست هاي كلي نظام، دومرتبه ازسوي شوراي نگهبان 
و يك مرتبه ازطرف مجمع تشخيص مصلحت نظام رد 
شد. ازاين رو كميسيون صنايع و معادن كه اين ايرادات 
را جدي ارزيابي كرده بود، در يكي از جلسات كميسيون، 
اصلاح مجدد اين طرح توس��ط هيات تحقيق و تفحص 
خودروي مجلس را تصويب نمود. كميسيون صنايع روز 
دوشنبه مورخ 20آبان در اقدامي عجيب، اقدام به برگزاري 
جلسه كميسيون و خارج از دستورجلسه قبلي، اصلاح 
طرح س��اماندهي خودرو را مطرح نمود. با توجه به عدم 
اطلاع رساني قبلي و عدم حضور هيات تحقيق و تفحص 
خودرو، برخي نمايندگان، برگزاري اين جلسه را قانوني و 
مشروع نمي دانستند و مخالفت خود را ابراز نمودند. سعيد 

باستاني، سخنگوي كميسيون صنايع و معادن مجلس 
كه ازجمله نمايندگان مخالف بررس��ي طرح در جلسه 
مذكور كميسيون بوده، در اين مورد گفت: قرار بود اعضاي 
هيات تحقيق و تفحص خودرو اين طرح را اصلاح كنند 
و پيشنهادات نهايي را به كميسيون بياورند اما در جلسه 
روز دوشنبه چون رييس هيات تحقيق و تفحص حضور 
نداشت، مصوبه كميسيون درخصوص اصلاح طرح توسط 
اين هيات رعايت نشد و تنها اصلاحاتي در راستاي تأمين 
نظر شوراي نگهبان اعمال شد. اين عضو كميسيون صنايع 
و مع��ادن مجلس يكي از مواد اصلي اي��ن طرح را ماده2 
درمورد خصوصي سازي صنعت خودرو مي دانست كه با 
اعمال اصلاحات جديد، آن را فاقد اثرگذاري عنوان كرد و 
گفت: قسمت اصلي طرح زده شده يعني اصل آنكه ماده 2 
طرح بود، عملًا بلااثر شد و اين طرح، آن طرحي كه بخواهد 
به درد بخورد و واقعاً س��اماندهي صنعت خودرو را انجام 
دهد، ديگر نيست. لذا اين طرح اگر بتواند ايرادات شوراي 
نگهبان را رفع كند ولي اتفاقي در صنعت خودرو نمي افتد. 

رييس سازمان توسعه تجارت ايران با بيان اينكه موافقتنامه 
ايران با اوراس��يا طي دو تا سه س��ال آينده به تجارت آزاد 
تبديل مي شود گفت: وقتي در فرآيند زمان تجارت آزاد 
برقرار مي شود كالاها به راحتي بين ايران و پنج كشور عضو 
اتحاديه تبادل خواهد شد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
حميد زاد بوم از تبديل موافقتنامه اوراسيا به تجارت آزاد 
طي دو تا سه سال آينده خبر داد و افزود: اين موافقت نامه 
تجاري بين ايران و پنج عضو اتحاديه اقتصادي اوراس��يا 
يعني روسيه، قزاقستان، ارمنستان، بلاروس و قرقيزستان 
منعقد شده است. وي اظهارداشت: موافقتنامه مزبور در 
مرحله نخست شامل 862 قلم كالاست كه قرار بر اينكه 
در فرآيند زمان تبديل به تجارت آزاد شود. رييس سازمان 
توسعه تجارت ايران گفت: وقتي موافقتنامه تجارت آزاد 
بين كشوري با يك منطقه تجاري اتفاق مي افتد به يقين 
در بحث تجارت، س��رمايه گذاري هاي مشترك ودر يك 
كلام روي حركت تجاري و اقتصادي كشور تاثير خواهد 
گذاش��ت. وي افزود: تبادل كالاها بين ايران و كشورهاي 

عضو اتحاديه اوراسيا اغلب از سوي فعالان بخش خصوصي 
صورت مي گيرد. زادبوم اظهارداشت: نكته حائز اهميت 
اينكه ايران توانسته در شرايط سخت تحريمي موافقتنامه 
مزبور را با اتحاديه اقتصادي اوراس��يا برقرار كند كه جاي 
بسي مباهات دارد. وي گفت: هم اكنون سطح تبادل تجاري 
سالانه اين اتحاديه با جهان 866 ميليارد دلار است.  رييس 
سازمان توسعه تجارت ايران افزود: واردات اين اتحاديه در 
سال بالاي 400 ميليارد دلار از دنياست. وي اظهارداشت: 
سه كشور عضو اتحاديه اوراسيا از قبيل روسيه، قزاقستان 
و ارمنستان همسايه ايران هستند و سالانه بيش از 400 
ميليارد دلار واردات دارند كه عمده اين واردات مربوط به 
روسيه اس��ت. زاد بوم تصريح كرد: وقتي در فرآيند زمان 
تجارت آزاد برقرار مي ش��ود كالاها به راحتي بين ايران و 
پنج كشور عضو اتحاديه تبادل خواهد شد. وي ادامه داد: 
تبادل آس��ان و روان تر كالا بين ايران و پنج كش��ور عضو 
اتحاديه اقتصادي اوراسيا موجب افزايش سرمايه گذاري 

متقابل مي شود.
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حضور پررنگ شركت هاي 
ايراني در نمايشگاه قطر

مديرعامل ش��ركت س��هامي نمايش��گاه هاي 
بين المللي ج.ا.ايران از حضورپررنگ شركت هاي 
ايراني در نمايشگاه بين المللي مبلمان در حاشيه 
بيست و دومين جام جهاني فوتبال كه قرار است 

در كشور قطر برگزار شود، خبر داد.
به گ��زارش وزارت صمت، بهمن حس��ين زاده 
در حاش��يه برپايي بيس��ت و نهمين نمايشگاه 
بين المللي مبلمان منزل و نهمين نمايش��گاه 
بين المللي مبلمان اداري اظهار كرد: براس��اس 
مصوبه شوراي معاونين وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، مقرر شد اقدامات لازم به منظور تجهيز 
400 هتل از سوي شركت هاي ايراني در كشور 

انجام شود.
وي اب��راز امي��دواري كرد ك��ه توليدكنندگان 
مبلمان ايراني بتوانند بي��ش از پيش در زمينه 
برندسازي براي تاثير گذاري در زمينه افزايش 

ظرفيت صادرات گام بردارند.
وي در ادامه با اش��اره به برپايي بيست و نهمين 
نمايش��گاه بين المللي مبلمان منزل و نهمين 
نمايشگاه بين المللي مبلمان اداري كه از 4 دي 
ماه در مح��ل دايمي نمايش��گاه بين المللي در 
حال برگزاري اس��ت گفت: حدود 200 شركت 
توليد كنن��ده مبلم��ان اداري و من��زل در اين 
نمايشگاه حضور دارند و نسبت به سال قبل اين 

نمايشگاه ها رشد 50 درصدي داشته اند.
حس��ين زاده بيان كرد: صنعت مبلمان حدود 
8 درصد از اش��تغال كش��ور را تامين مي كند و 
60 هزار واحد توليد كننده مبل در كشور فعال 
هس��تند و همه اينها گواه جايگاه ويژه صنعت 

مبلمان در اقتصاد ايران است.
حسين زاده با اظهار اين مطلب كه توليدات مبل 
ايراني در حد و اندازه هاي رقابت با كش��ورهاي 
خارجي است، خاطرنشان كرد: ما آمادگي خود 
را براي برگزاري نمايش��گاه هاي مبل ايراني در 
كشورهاي همس��ايه اعلام مي كنيم و مطمئنا 
خلاقيت توليدكنندگان مبل ايران در حوزه هاي 

مختلف بسيار بالاست.

ظرفيت ۲۰ ميليارد دلاري 
صادرات به اتحاديه اوراسيا

معاون توسعه بازارهاي صادراتي سازمان توسعه 
تجارت ايران گفت: ظرفيت ايران براي صادرات 
به كشورهاي اتحاديه اوراسيا حدود 20 ميليارد 

دلار است.
به گزارش وزارت صمت، مسعود كمالي اردكاني 
در حاش��يه برگزاري روز ملي صادرات در اتاق 
بيرجند با اعلام اي��ن مطلب افزود: اين اتحاديه 
شامل پنج كش��ور روسيه، بلاروس، قزاقستان، 
قرقيزس��تان و ارمنستان اس��ت و كل تجارت 
خارجي اين پنج كشور حدود 900 ميليارد دلار 
اس��ت در حالي كه حجم تجارت خارجي ايران 
با اين اتحاديه و پنج كش��ور ح��دود دو ميليارد 

دلار است.
وي با اشاره به اينكه ايران عملًا از پنجم آبان ماه 
س��ال جاري وارد موافقتنامه تجارت ترجيحي 
با اتحاديه اوراس��يا شده است، افزود: با توجه به 
اينكه استان خراسان جنوبي عمدتاً با يك بازار 
خاص كار مي كند، ظرفيت هاي بازار اوراسيا و 
اتحاديه اوراس��يا مي تواند فرصتي جديد براي 
تنوع بخش��ي به بازارهاي صادراتي اين استان 

باشد.
وي خاطرنش��ان كرد: عمده صادرات اس��تان 
خراسان جنوبي و شهرستان بيرجند متمركز بر 
بازار افغانستان است هر چند بازار افغانستان در 
نوع خود يك بازار استراتژيك و مهم براي ايران 
محسوب مي ش��ود اما بي ثبات و ساختار نيافته 
است از اين رو، تلاش داريم ظرفيت هاي جديد 

صادراتي را به اين استان معرفي كنيم.
معاون توسعه بازارهاي صادراتي سازمان توسعه 
تجارت ايران واردات 5 كش��ور عض��و اتحاديه 
اوراس��يا را حدود 320 ميليارد دلار اعلام كرد 
و افزود: از اين ميزان 600 ميليون دلار س��هم 
صادرات ايران است اما مطالعات نشان مي دهد 
ظرفيت اي��ران براي صادرات به اين كش��ورها 
حدود 20 ميلي��ارد دلار اس��ت. وي ادامه داد: 
البته روسيه در اين بازار نقش عمده و متمركزي 
ايفا مي كن��د، اما اقلام متنوع��ي همچون مواد 
غذايي، محصولات معدني، مصالح ساختماني 
و ديگر كالاها را نيز مي توان به س��بد صادراتي 

ايران افزود.
كمال��ي اردكاني ب��ا تأكيد ب��ر ظرفيت خوب 
ايجاد ش��ده براي تجارت خارجي كشورمان، به 
واسطه موافقتنامه تعرفه هاي ترجيحي با اوراسيا 
بيان داش��ت: در حال حاضر بسياري از تجار در 
زمينه كاهش تعرفه هاي ترجيحي در بازارهاي 
خارجي مطالبه دارند كه با انعقاد اين تفاهم نامه 
در 502 قلم كالا از اين پنج كشور ترجيح تعرفه 
گرفته اي��م. وي اضافه كرد: ب��راي برخي از اين 
كالاها حتي ت��ا 90 درصد و به ط��ور ميانگين 
حدود ٥٦ درصد كاهش تعرفه گرفته شده است.

معاون توسعه بازارهاي صادراتي سازمان توسعه 
تجارت ايران ادامه داد: شركت هايي كه با اعضاي 
اين اتحاديه مراودات تج��اري دارند به منظور 
بهره من��دي از منافع تج��ارت ترجيحي بايد از 
فرم هاي مخصوص گواهي مبدأ اين كش��ورها 
كه در حال حاضر در اتاق بازرگاني منتشر شده 
است، استفاده كنند و در غير اين صورت امكان 
استفاده از مزاياي ترجيحات تجاري اين كشورها 

را نخواهند داشت.
كمالي اردكاني در پايان گفت: تجار آينده نگر بايد 
سبد بازارهاي خود را توسعه داده و از حالت تك 
بازاري خارج شوند و كشورهاي اوراسيا مي توانند 

ظرفيت خوبي در اين زمينه باشند.

معاونستادمبارزهباقاچاقخبرداد

ابطال۵۰۰ هزار كارت سوخت
معاون پيشگيري س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، درباره 
قاچاق س��وخت و تأثير افزايش نرخ بنزي��ن بر اين پديده، 
اظهار داشت: اقدامات خوبي در حوزه مربوط به پيشگيري 
از قاچاق س��وخت صورت گرفته اس��ت ك��ه در كنار اين 
مس��ائل، بحث س��هميه بندي بنزين و كارت سوخت نيز 
مي تواند در جلوگيري از قاچاق بنزين اثرگذار باشد. عبدالله 
هندياني افزود: در برخي از مرزهاي ما همچون استان هاي 
شرقي با توجه به وضعيت كشورهاي همسايه كه تقاضاي 
زيادي براي سوخت دارند ظرفيت قاچاق بسيار بالاست؛ 
قبلًا كارت هاي س��وخت را در اين استان ها كدينگ كرده 
بوديم الان هم با سياست جديد جلوي انتقال كارت هاي 

سوخت به آن استان ها گرفته مي شود كه خود اين موضوع 
مي تواند به پيشگيري از قاچاق كمك كند. وي با بيان اينكه 
سهميه بندي حتما در كاهش قاچاق بنزين تأثير دارد، ادامه 
داد: در اين مدت بيش از 500 هزار كارت سوخت در سطح 
استان ها باطل شده است؛ اين موضوع به اين معناست كه 
قبل از اجراي طرح سهميه بندي، 500 هزار كارت سوختي 
كه 300 ليتر ذخيره داشت به جاي ديگري منتقل مي شد 
و مورد استفاده قرار مي گرفت. هندياني افزود: سهميه بندي 
از انتقال كارت هاي ديگر به استان هاي مرزي براي خروج 
سهميه جلوگيري مي كند چرا كه سهميه هر كسي محدود 
است و نمي تواند سهم خود را به صورت آزاد بفروشد. معاون 

پيشگيري ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز تاكيد كرد: حجم 
قابل توجهي از قاچاق سوخت مربوط به گازوئيل است اما 
اين مساله به معناي اين نيست كه قاچاق بنزين نداريم. وي 
با اشاره به قاچاق گازوئيل، گفت: در حوزه گازوئيل اقدامات 
پيشگيرانه اي صورت گرفته است كه از جمله آنها مي توان 
به سامانه پيمايش براي كاميون ها اشاره كرد كه البته اين 
س��امانه از قبل فعال بود اما هم اكنون در حال گس��ترش 
لينك هاي ارتباطي سامانه مذكور هستيم تا از اين طريق 
جلوي انحرافات را بگيريم. هنديان��ي افزود: قبلًا در حوزه 
چاه هاي آب كشاورزي امكان شناسايي نداشتيم اما از سال 
97 فقط چاه هايي سوخت مي گيرند كه داراي پروانه باشند 

و شركت آب و فاضلاب به صورت رسمي اين پروانه را تأييد 
كرده باشد. وي ادامه داد: سامانه صدف نيز فعال شده است كه 
موجب شده صرفه جويي خوبي را در جلوگيري از انحرافات 
سوخت گازوئيل داشته باشيم. معاون پيشگيري ستاد مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز در مورد انحرافات س��وخت، توضيح داد: 
سوختي كه از مبدا به مقصد مي رود در بين راه ممكن است 
دچار انحراف شود؛ به عنوان مثال سوختي كه از پالايشگاه به 
چاه هاي كشاورزي مي رود، اگر چاه كشاورزي وجود خارجي 
نداشته باشد اما متقاضي وجود داشته باشد و ما كنترلي روي 
آن نداشته باشيم در اينجا انحراف صورت گرفته است. وي 
افزود: همچنين مي توان به بخش ماشين آلات كشاورزي 
نيز اشاره كرد كه در بحث ساماندهي، متوجه شديم تعداد 
قابل توجهي ماشين آلات داريم كه وجود خارجي ندارند اما 
با توجه به اينكه كارت و اسناد مالكيت داشتند سوخت را 
مي گرفتند.متوجه شديم تعداد قابل توجهي ماشين آلات 
داريم كه وجود خارجي ندارند اما با توجه به اينكه كارت و 

اسناد مالكيت داشتند سوخت را مي گرفتند. هندياني يادآور 
شد: اين موارد را در سامانه صدف شناسايي كرديم كه البته 
وزارت نفت نيز همكاري خوبي با ستاد در اين زمينه مي كند. 
وي گفت: اميدوار هستيم با طرح هايي كه پيش روي داريم 
جهت نصب جي پي اس براي بحث هاي ترانزيتي در حوزه 
حمل و نقل و شناورهاي كوچك و بزرگ در حوزه سوخت، 
قاچاق را در اين بخش به حداقل برسانيم. معاون پيشگيري 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز تاكيد كرد: نكته حائر اهميت 
اين است كه سوخت ما نسبت به كشورهاي همسايه اختلاف 
قيمتي زيادي دارد كه اين اختلاف قيمتي به صورت خودكار 
به افزايش قاچاق دامن مي زند اميدوار هستيم با راه اندازي 
سامانه ها و لينك آنها همچون بارنامه برخط و… طي سال 
جاري بتوانيم قاچاق سوخت را كاهش دهيم. تاكنون بيش 
از 60 درصد از اقدامات مربوط به برقراري لينك بين سامانه ها 
انجام شده كه با تكميل اين برنامه، كنترل ها به صورتي انجام 

خواهد شد كه امكان انحراف را تشخيص بدهيم.
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رونمايي از »آوانگارد« سلاح جديد ابرصوتي روسيه

چهار كانديداي احتمالي جانشيني پادشاه عمان

بازگشت رقابت تسليحاتي شرق و غرب 

در قصر سلطان قابوس چه خبر است

گروه جهان|
 روسيه سلاح جديد خود موسوم به »آوانگارد« را كه 
برخي از آن به عنوان موشك ابرصوتي ياد مي كنند 
وارد ارتش كرده اس��ت. وزارت دفاع روس��يه اعلام 
كرده در پي سلس��له آزمايش هاي انجام گرفته اين 
سلاح عملياتي تلقي شده و در اختيار هنگ ويژه اي 

از ارتش قرار گرفته است. 
گفته شده، آوانگارد با سرعتي 27 برابر سرعت صوت 
مي تواند هر نقطه اي را در هر كجاي جهان هدف قرار 
دهد. اس��تفاده از اين موش��ك ها در حالي عملياتي 
شده كه مجموعه توافقنامه هاي كنترل تسليحاتي 
روس��يه و امريكا كه ميراث جنگ سرد بود درحال 
فروپاشي است. روسيه و ايالات متحده در سال هاي 
اخير بارها يكديگر را به نقض معاهده هاي دوجانبه 
در زمينه تس��ليحات متهم كرده ان��د تا اينچنين به 
تلاش هاي خود براي ايجاد و به كارگرفتن سلاح  تازه 

مشروعيت بخشند.
خبرگزاري فرانسه نوشته: روس��يه با به كار گرفتن 
آوانگارد همزمان با افزودن سلاحي تازه به زرادخانه 
خود، پيامي تهديدآميز به حريفان خود مي فرستد. 
سلاح تازه، كه پيش از اين ولاديمير پوتين فراوان از 
آن سخن گفته و به آن باليده بود، مي تواند با سرعتي 
براب��ر با ٣٣٠٠٠ كيلومتر در س��اعت حركت كند و 
به گفته روس ها در برابر س��امانه هاي ضدموش��كي 
كنوني آسيب ناپذير است. ارتش روسيه گفته سرعت 

موشك هاي آوانگارد 27 برابر سرعت صوت است.
سرگئي چويگو وزير دفاع روسيه، آغاز به كارگيري 
اين س��لاح را رويدادي خارق العاده براي روس��يه و 
نيروهاي نظامي خوانده اس��ت. گفته ش��ده، سلاح 
ابرصوتي روس��يه مي تواند در حال پرواز »مس��ير و 
ارتفاع« خ��ود را عوض كند و از همي��ن رو به گفته 
ولاديمير پوتين تقريبا شكست ناپذير تلقي مي شود. 
مسير پرواز موشك هاي باليستيك معمولي به ندرت 

حين حركت در آسمان قابل تغيير و هدايت است.
بنا براين گزارش، موش��ك هاي ابرصوتي همان طور 
كه از نامشان پيداست، با س��رعت خيلي زياد پرواز 

مي كنند، يعن��ي حداقل پنج برابر س��رعت صوت. 
تسليحات ابرصوتي مي توانند اشكال مختلفي داشته 
باشند؛ مي توانند از نوع موشك هاي كروز باشند كه 
در طول مسير پرواز از نيروي محركه برخوردارند يا 
مي توانند س��وار بر موشك باليستيك حمل و بعد با 
جدا شدن از آن به سوي هدف پرتاب شوند. اين نوع 
سيستم هاي موسوم به »بوست-گلايد« كه به نظر 
مي رس��د آوانگار از نوع آنها باشد، مثل موشك هاي 
متعارف پرتاب مي ش��وند، اما به جاي دنبال كردن 
قوس��ي كه از اتمسفر بالاتر مي رود، هنگام بازگشت 
به اتمسفر در مس��يري قرار داده مي شود كه به آن 

اجازه ورود خيلي سريع به اتمسفر را مي دهد و بعد 
از آن ب��دون نيروي محركه صدها ه��زار كيلومتر را 
پرواز مي كنند. در واقع اين سرعت سيستم ابرصوتي 
نيس��ت كه در درجه اول اهميت است. بلكه قابليت 
فوق العاده مانور آن به هنگام س��ر خوردن به سوي 
هدف است. اين مش��كل بزرگي براي سيستم هاي 

ضدهوايي موجود ايجاد مي كند. “
ولاديمي��ر پوتين رييس  جمهوري روس��يه، س��ال 
گذشته اهميت ابداع و س��اخت آوانگارد را همانند 
احداث نخس��تين ماهواره دانس��ته و از آن با عنوان 
»سامانه موش��كي قاره پيماي غيرباليستيك« ياد 

كرد و آن را »س��لاح تمام و كم��ال« توصيف كرده 
بود. پوتين گفته بود موشك هاي آوانگارد با موادي 
ساخته ش��ده كه مي توانند حرارت تا 2 هزار درجه 
را كه بر اثر حركت آن در جو زمين با س��رعت بسيار 

بيشتر از صوت توليد خواهد شد، تحمل كنند.
به اعتقاد ناظران، روس��يه با  به كارگرفتن اين سلاح 
به امريكا هش��دار داده كه مس��كو در زمينه دانش 
و فناوري نظامي مي تواند با واش��نگتن رقابت كند 
و حتي از اين كش��ور فراتر رود. ژان ونس��ان بريسه 
مهندس صنايع هوايي و خلبان شكاري و پژوهشگر 
ارشد انستيتو روابط بين الملل و استراتژيك پاريس، 

در اين باره مي گويد: »س��لاح تازه روس��يه موشك 
نيس��ت و به كار بردن اين كلمه درباره آن نادرست 
اس��ت.« به گفت��ه او، آوان��گارد در واقع ي��ك بادپرِ 
ابرصوتي اس��ت كه توس��ط يك حامل پرتاب نظير 
موشك هاي باليس��تيك به س��وي هدف فرستاده 
مي شود. ژان ونسان بريسه مي گويد: »چين و ايالات 
متحد امريكا نيز س��لاح  مشابهي را در دست توسعه 
دارند و امريكا در اين زمينه با رازداري بيشتري عمل 
مي كند.« به گفته اين كارشناس، چنين سلاحي اگر 
در عمل كارآيي داشته باشد، تحول مهمي در زمينه 

تسليحات محسوب خواهد شد.
رقابت تسليحاتي روسيه و امريكا در حالي روز به روز 
عيان تر مي شود كه پيمان تسليحاتي »استارت نو« 
دو كشور هم قرار است در فوريه 2۰2۱ ميلادي باطل 
شود. روسيه ظاهرا به تمديد آن علاقه مند است اما 
دولت دونالد ترامپ در امريكا مردد به نظر مي رسد. 
امريكا در آغ��از س��ال 2۰۱۹ هم از ق��رارداد خلع 
س��لاحي كه در 2۰۱۰ ميان باراك اوباما و ديمتري 
مدودف روساي جمهور وقت امريكا و روسيه، جهت 

كنترل سلاح هسته اي امضا شده بود، خارج شد. 
واشنگتن در سال هاي اخير براي مقابله با تسليحات 
ابرصوت روسيه و چين راهبردهاي دفاعي جديدي را 
به خدمت گرفته است. گفته شده، مقامات امريكايي 
به قرار دادن لايه اي حسگر در فضا براي تشخيص و 
رديابي موشك هاي دشمن و به خصوص موشك هاي 
ابرصوت اشاره كرده اند. در عين حال، امريكا در حال 
بررسي نصب ردگير در فضاست تا بتواند موشك هاي 
دشمن را در اولين دقايق پرواز و زماني كه موتورهاي 

آنها هنوز روشن است هدف بگيرد.
علاوه بر اي��ن پنتاگون در س��ال هاي اخير در حال 
تحقيق و توسعه تس��ليحات ابرصوت بوده و مارك 
اس��پر وزير دفاع امريكا در ماه اوت گفت به اعتقاد او 
»ظرف چند سال آينده« امريكا اين نوع تسليحات 
را توليد خواه��د كرد. او توليد اين نوع تس��ليحات 
در مس��ير توسعه تس��ليحات دوربرد را يك اولويت 

اعلام كرد.

گروه جهان|
 عماني ها و جامعه جهاني درباره آنچه پش��ت دروازه هاي 
قصر پادشاهي سلطان قابوس پادشاه اين كشور، مي گذرد 
اطلاعات اندكي دارند. به همين دليل اس��ت كه اين روزها 
مساله تعيين جانشين سلطان با توجه به وخامت شرايط 

جسماني او بيش از پيش حساسيت برانگيز شده است.
گاردين نوش��ته، خبرهايي منتش��ر ش��ده  دال بر اينكه 
وصيت نامه دوم سلطان قابوس حاوي نام جانشينش جهت 
قرائت با توجه به وخامت شرايط جسماني سلطان قابوس و 
نيز اختلاف نظرها در داخل شوراي خاندان حاكم از شهر 
صلاله به مسقط ارسال شده است. طبق اساسنامه عمان 
شوراي خاندان حاكم بايد جانش��ين پادشاه را ظرف سه 
روز پس از مرگ پادش��اه تعيين كند و اگر اين شورا درباره 
انتخاب پادشاه كشور به توافق نرسد شوراي دفاعي فردي را 
كه سلطان قابوس در نامه خود به شوراي حاكم به آن اشاره 
كرده، تعيين خواهد كرد و هدف از اين اقدام نيز جلوگيري از 

هر گونه درگيري در خاندان حاكم است.
شوراي حاكم عمان شامل وزير دفاع، رييس دستگاه امنيت 
داخلي، وزير ديوان سلطنتي، معاون نخست وزير و شخص 
نخست وزير است. پس از وخامت شرايط جسماني سلطان 
قابوس در سال 2۰۱۴ تا امروز او دست كم در اين دوره دو بار 
سمت خود را براي پيگيري روند درمان بيماري سرطان رها 
كرد. كانديداهاي احتمالي براي جانشيني پادشاه عمان بايد 
طبق بند پنج اساسنامه اين كشور كه در سال ۱۹۹۶ صادر 

شده فردي مسلمان، با درايت، خردمند، فرزند مشروع پدر و 
مادري مسلمان و اصالتا عماني و نيز از فرزندان ذكور تركي 
بن سعيد بن سلطان باشد كه از سال ۱۸7۱ تا ۱۸۸۸ ميلادي 
پادشاه عمان بود. جورجيو كفرو كارشناس سياسي مي گويد: 
»از آنجايي كه تقريبا همه قدرت در عمان در دست قابوس 
است نبود يك مرد قدرتمند دوم به اين شايعات منجر شده 
است كه آيا جانشين احتمالي مي تواند مشروعيت برابر با 
قابوس داشته باشد چرا كه پا گذاشتن در جاي چاي بزرگ 

فرمانرواي فعلي بسيار دشوار خواهد بود.« 

  گزينه هاي احتمالي
عماني ها مدت هاس��ت اس��امي ۴ تن از جمله س��ه تن از 
پسرعموهاي س��لطان قابوس را به عنوان جانشين اعلام 

كرده اند كه عبارتند از: 
۱-  اس��عد بن طارق ۶۵ ساله پسرعموي سلطان قابوس و 
كانديدايي كه پس از انتصاب در م��ارس 2۰۱7 به عنوان 
معاون نخس��ت وزير در امور روابط و همكاري  بين المللي 
عمان بيشترين شانس را براي انتخاب دارد، او از سال 2۰۰2 
پس از آنكه فرماندهي يگان خودروهاي زرهي ويژه شخص 
پادشاه را برعهده گرفت، نماينده شخصي سلطان قابوس بود 
و گفته مي شود او روابط خوبي با قبايل عربي اين كشور دارد.

2- هيثم بن ط��ارق، وزير ميراث و فرهنگ عمان، ۶۵ 
س��اله برادر كانديداي اول از مادري ديگر، او گهگاهي 
به عنوان فرستاده ويژه سلطان قابوس فعاليت داشته 

و پيشتر در وزارت خارجه عمان كار مي كرده است.
۳- ش��هاب بن طارق ۶۳ س��اله كه س��ال 2۰۰۴ از پست 
فرماندهي يگان دريايي اين كش��ور بازنشس��ته و مشاور 

شخصي سلطان قابوس شد.
۴- تيمور بن اسعد بن طارق ۳۸ ساله پسر پسرعموي سلطان 
قابوس كه پيشگام كانديداهاي هم نسل خود براي رسيدن 

به كرسي پادشاهي عمان است.
به اعتقاد ناظران، اگر رويكرد، جايگزيني نخبگان حاكم باشد، 
تيمور ج��وان از بين چهار كانديدا مي تواند به منزله گامي 
روشن و متفاوت از دوره س��لطان قابوس باشد اما رويكرد 
اكثريت حفظ همين روند است كه به اين ترتيب اسعد شانس 
بيشتري دارد. با اين حال صرف نظر از اينكه چه كسي تعيين 
شود، تعيين جانشين سلطان قابوس به دليل حاكميت مطلق 
او كار دشواري است چرا كه بسياري از عماني ها او را به عنوان 
پدر خود مي شناسند و به دليل اقداماتش در پايان دادن به 
جنگ  داخلي و تبديل عمان از كشوري فقير به كشوري با 
درآمد متوسط، صرف نظر از حاكميت ديكتاتوري اش خود 

را مديون او مي دانند.
طبق گزارش هاي مختلف مراكز پژوهشي، حاكم آتي عمان 
نمي تواند همانند سلطان قابوس حاكميت مطلق داشته 
باشد چرا كه حاكميت سلطان قابوس تقريبا همراه با هاله اي 
از قداست است و سيستم كشورداري سلطان قابوس با روي 

كار آمدن جانشين او مدت زيادي ادامه نخواهد يافت.
قابوس بن سعيد چهاردهمين فرد در سلاطين خاندان 

آل بوسعيد در عمان است. خاندان سلاطين آل بوسعيد 
به امام احمد بن سعيد در سال ۱7۴۱ برمي گردد. او در 
ميان عماني ها احترام ويژه اي داشت چرا كه پس از يك 
جنگ طولاني با شورشيان توانست در كل كشور عمان 
امنيت واستقرار برقرار كند. سلطان قابوس از آموزش 
ديدگان فرهنگستان نظامي سلطنتي بريتانيا است و 
دوره علوم مديريت حكومتي را در اين كشور گذرانده 
است. او در بيش از چهار دهه پادشاهي خود، ديدارهاي 
متعددي با سران كشورهاي منطقه و كشورهاي غربي 
داشته است. او همكاري گسترده اي هم با سازمان هاي 
بين المللي دارد. پروژه هاي پشتيباني قرآني در تعدادي 
از كش��ورهاي عربي، و همچنين برخي از پروژه هاي 
دانش��گاه الازهر، دانش��گاه خليج فارس و تعدادي از 
دانشگاه ها و مراكز علمي از عربي و بين المللي از جمله 

مواردي است كه در سايت شخصي او به آن اشاره شده 
است. اسب سواري، تيراندازي با تپانچه و عكسبرداري 
از سرگرمي هاي مورد علاقه اوست كه حفاظت از محيط 
زيست و حمايت از مطالعه از پروژه جاده ابريشم را نيز 

در كارنامه خود دارد. 
دويچه وله درباره سلطان قابوس نوشته: »براي بخش 
بزرگ عماني ها قابوس بسيار محبوب است. عماني ها 
به رهبري حكمرانش��ان اعتماد دارن��د. آنها معتقدند 
كه كس��ي را كه سلطان موجود يا خانواده اش به مثابه 
جانشين تعيين كند نامزد مناسبي خواهد بود تا راه و 
رسم ۴۰سال پيش را ادامه دهد. كشورهاي همسايه در 
منطقه نيز چنين آرزويي دارند. اين سلطان كشورش را 
با يك سياست خارجي ماهرانه هم با متحدان غربي ها 
و هم درتماس با كشورهاي منطقه هدايت كرده است.« 

دريچه

كوتاه از منطقه

نتانياهو در انديشه 
نخست وزيري مجدد است

گ�روه جه�ان| بنيامي��ن نتانياه��و نخس��ت وزير 
رژيم صهيونيستي كه توانسته رقيب درون حزبي خود، 
گدعون ساعر را شكس��ت دهد و رهبري حزب راست 
ليكود را در دس��ت خود ن��گاه دارد، به رغم پرونده هاي 
قضايي و اتهامات فس��اد و سوءاس��تفاده مالي، اينك 
به انتخاب��ات پارلماني آينده و نخس��ت وزيري مجدد 
مي انديشد. خبرگزاري فرانسه نوشته، نتانياهو پس از 
پيروزي در انتخاب��ات درون حزبي بدون اتلاف وقت به 
سراغ چالش اصلي يعني انتخابات پارلماني آينده رفته 
و گفته: »وقت آن رسيده كه براي حزب ليكود و جناح 
راست يك پيروزي درخشان به دست آوريم.« او بدون 
اينكه حتي يك بار از رقيب شكست خورده خود، گدعون 
ساعر نام ببرد، بار ديگر از پشتيباني دونالد ترامپ تشكر 
كرده اس��ت. انتخابات آينده كه بايد دوم مارس ٢٠٢٠ 
برگزار شود در واقع دور سوم رقابت نتانياهو با بني گانتس 
رهبر حزب »آبي � س��فيد« به ش��مار مي آيد. در سال 
گذشته، اين دو تن دو بار در مقابل هم قرار گرفتند. در 
هيچ يك دو رقيب نتوانستند پشتيباني ۶١ نماينده را به 
دس��ت آورند و در نتيجه از تشكيل دولت عاجز ماندند. 
پارلمان )كنس��ت( داراي ١٢٠كرسي است و بنابراين 
براي كسب اكثريت مطلق، برنده انتخابات بايد بتواند 
دست كم حمايت ۶١ نماينده را كسب كند. نتانياهو در 
عين حال گرفتار اتهامات فساد و پرونده هاي قضايي است. 
اما اگر او در انتخابات برنده شود و بتواند دولت تشكيل 
دهد، به مصونيت قضايي دست خواهد يافت. با اينحال، 
نظرسنجي ها حكايت از آن دارد كه نتايج انتخابات آينده 
كم و بيش مثل انتخابات قبلي خواهد بود و هيچ يك از دو 

رقيب به پيروزي قطعي دست نخواهد يافت.

 بن بست تعيين نخست وزير
 و رييس جمهور در كوزوو 

گروه جهان| عدم توافق احزاب سياسي در پارلمان 
كوزوو بر سر انتخاب نخست وزير يا رييس جمهوري، 
اين كش��ور را پس از انتخابات ماه اكتبر به بن بس��ت 
سياسي كشانده است. به گزارش يورونيوز، نمايندگان 
پارلمان كوزوو در هفته گذش��ته براي نخس��تين بار 
از انتخابات ماه اكتبر تشكيل جلس��ه دادند اما راهي 
براي شكس��تن بن  بس��ت انتخاب رييس جمهوري 
يا نخس��ت وزير نيافتن��د. حزب وِتوِندوس��يه و اتحاد 
دموكراتيك كوزوو كه دو حزب پيروز انتخابات پارلماني 
ماه اكتبر بودند برنامه هايش��ان را ب��راي ائتلاف آماده 
كرده اند با اين حال اختلاف نظر ها ميان اين دو حزب 
پيروز هنوز توافقي را ميان آنها ش��كل نداده است. اگر 
براي اين بن بست سياسي در كوزوو راه حلي پيدا نشود 
و احزاب به توافقي دست نيابند، كوزوو آماده مي شود 
تا انتخابات ديگري را در س��ال جديد ميلادي برگزار 
كند. انتخابات زودهنگام پارلماني ماه اكتبر كوزوو پس 
از استعفاي »راموش هاراديناج« نخست وزير كوزوو، 
برگزار شد كه پس از احضار توسط ديوان بين المللي 
جنايات جنگي بالكان در لاهه، ماه جولاي گذش��ته از 
سمت خود استعفا كرد. اين احضار با هدف روشن شدن 
نقش هاراديناج در جنايات جنگي رخ داده در سال هاي 
پاياني دهه۹۰ و در جريان جنگ با نيروهاي صرب صورت 
گرفته بود. كوزوو در سال 2۰۰۸ ميلادي از صربستان 
اعلام استقلال كرد اما بلگراد تاكنون اين استقلال را به 
رسميت نشناخته است. در وضعيتي كه هنوز توافقي 
ميان احزاب در پارلمان كوزوو صورت نگرفته است، هاشم 
تاچي رييس جمهوري فعلي در قدرت خواهند ماند تا 

بن بست سياسي به طريقي حل شود.

سازمان ملل نقض حقوق 
روهينگيايي ها را محكوم كرد

گروه جهان|مجمع عمومي سازمان ملل متحد در 
قطعنامه اي نقض حقوق بش��ر مسلمانان روهينگيا و 
ساير اقليت ها در ميانمار را محكوم كرد. در اين قطعنامه 
همچنين از ميانمار خواس��ته شده تا از نفرت پراكني 
عليه مسلمانان روهينگيا و ساير اقليت ها دست بكشد. 
به گزارش بي بي سي، ارتش ميانمار 2۰۱7 هزاران تن 
از اعضاي اقليت روهينگيا را كش��ت و باعث فرار بيش 
از 7۰۰هزار نفر به بنگلادش ش��د. ميانمار در كنترل 
اكثريت بودايي اين كشور است. ميانمار كه در گذشته 
برمه نام داشته، مدعي است كه اقداماتش براي مبارزه با 
خطر افراطي ها بوده است. آنگ سان سوچي رهبر دولت 
ميانمار، ماه گذشته در دادگاه كيفري بين المللي مستقر 
در لاهه از عملكرد كشورش در برابر اتهام نسل كشي 
مسلمانان روهينگيا دفاع كرد. او پرونده عليه ميانمار 
را ناقص و نادرس��ت خواند. در قطعنامه اي در مجمع 
عمومي سازمان ملل آمده در چهار دهه گذشته اقليت 
روهينگيا به بنگلادش مهاجرت كرده اند كه اين به دنبال 
قساوت هايي است كه توسط نيروهاي امنيتي و مسلح 
ميانمار صورت گرفته اس��ت. س��ازمان ملل براساس 
گزارش تحقيقاتي كميته مس��تقل به نقض فاحش 
حقوق بشر و رنج بيش از اندازه روهينگيا و ساير اقليت ها 
توسط نيروهاي نظامي و امنيتي ميانمار اذعان كرده و 
آن را بزرگ ترين جنايت در چارچوب قوانين بين المللي 
خوانده است. اين قطعنامه از ميانمار مي خواهد تا از همه 
گروه ها حفاظت كند و كساني كه حقوق بشر را نقض 
كرده اند را مجازات كند. قطعنامه سازمان ملل با راي 
مثبت ۱۳۴ عضو از ۱۹۳عضو به تصويب رسيد. ۹ كشور 

راي منفي و 2۸ كشور نيز راي ممتنع داده اند.

انفجار قدرتمند در قلب 
موگاديشو ده ها قرباني گرفت 
گروه جهان| دست كم 7۶ نفر قرباني انفجار قدرتمند 
يك خودروي بمب گذاري ش��ده در نزديكي يك ايست 
بازرسي در مركز موگاديشو پايتخت سومالي، شد ه اند. 
دستكم ۹۰ نفر هم زخمي شده اند. يكي از شاهدان عيني 
صحنه ناش��ي از اين انفجار را صحنه كش��تار و قتل عام 
خوانده و گفته برخي اجس��اد آنقدر سوخته اند كه قابل 
شناسايي نيستند. به گزارش يورونيوز، يك عامل انتحاري 
خودروي خود را كه در  آن مواد منفجره كار گذاشته شده 
بود در نزديكي يك ايست بازرسي در محله اي پررفت و 
آمد در موگاديشو منفجر كرده است. به گفته سخنگوي 
پليس، شدت انفجار به حدي بود كه دو ميني بوس حامل 
دانش آموزان به شدت خس��ارت ديد. شاهدان عيني از 
متلاشي شدن بدنه خودروها خبر داده اند. گفته شده اغلب 
قربانيان دانش آموز بوده اند. گزارش هاي تأييدنشده اي 
نيز حاكي از آن است كه چند شهروند تركيه نيز در اين 
انفجار جان خود را از دست داده اند. تاكنون هيچ گروهي 
مسووليت اين انفجار را بر عهده نگرفته است. اما در گذشته 
گروه شبه نظامي اسلام گراي الشباب، نزديك به القاعده 
مسووليت اكثريت چنين انفجارهايي در موگاديشو را بر 
عهده گرفته  است. اين گروه براي سقوط دولت سومالي 
مبارزه مي كند كه مورد حمايت سازمان ملل متحد 
قرار دارد. گروه الشباب كه در 2۰۱۱ ميلادي با دخالت 
واحدهاي اتحاديه آفريقا از موگاديشو متواري شد هنوز 
هم كنترل مناطق وسيعي در اين كشور آفريقايي را 
بر عهده دارد. سومالي از سال ۱۹۹۱ميلادي كه سران 
قبايل محمد زيادباره رييس جمهور و ديكتاتور وقت را 
سرنگون و جنگ با يكديگر را آغاز كردند دستخوش 

خشونت و منازعات است.

سياست مهاجرستيزي ترامپ 
نتيجه  مي دهد

گروه جهان| گروه هاي امداد مس��تقر در ايالت هاي 
جنوبي ايالات متحده كه با مكزيك هم مرز هس��تند 
و به انبوه مهاجران قانوني ياري مي رس��انند، از كاهش 
ورود مهاجران گ��زارش مي دهند. اف��رادي كه از مرز 
مكزيك عبور مي كنند، و بيشتر آنها زن و بچه هستند، 
در پاسگاه هاي مرزي با انواع فشارها و تضييقات روبرو 
مي شوند تا مقاومت آنها درهم بشكند و از خاك امريكا 
خارج ش��وند. به گزارش دويچه وله، در آغاز تابس��تان 
ماموران مرزي روزانه تا هزار نفر را دستگير مي كردند 
كه قصد داشتند بدون مدارك قانوني وارد امريكا شوند، 
بيشتر آنها از ال سالوادر، گواتمالا و نيكاراگوئه مي آيند. 
خوزه گاريبي مامور س��ازمان نجات بين المللي گفته: 
»سال پيش ما فقط۳۴۰هزار دلار براي ارايه نيازهاي 
اساسي به انبوه پناهجويان داش��تيم حالا براي تهيه 
وس��ايل اوليه بيش از سه ميليون دلار بودجه داريم اما 
مهاجران خيلي كم ش��ده اند.« ماموران امريكايي در 
برخي از نقاط مرزي موانع تازه اي گذاشته اند كه خود به 
آنها ديوار مي گويند. اين تيرهاي آهني با ساخت و ساز 
بتوني در زيرزمين محكم شده اند، به گونه اي كه حفر آنها 
مثل سابق امكان پذير نيست. دولت امريكا مي كوشد از 
هر منبعي براي ساخت يك حصار واقعي با مرز مكزيك 
بودجه فراهم كند. در همين راس��تا پنتاگون بيش از 
سه ونيم ميليارد دلار براي ساختن يك ديوار عظيم بتوني 
سرمايه گذاشته است، زيرا ترامپ ساخت اين پروژه را با 
وضعيت امنيتي امريكا مرتبط دانسته است. او گفته با 
ورود غيرقانوني انسان ها و قاچاق مواد مخدر، وضعيت 
امنيتي امريكا به خطر مي افتد. امريكا دولت مكزيك را 

مجبور كرده 27هزار سرباز به منطقه مرزي اعزام كند.
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هشدار صندوق بين المللي 
پول به تركيه

گروه جهان| صندوق بين المللي پول نس��بت به 
اتخاذ سياست پولي نامناسب به تركيه هشدار داده 
است. به گزارش رويترز، صندوق بين المللي پول گفته 
است كه تركيه در اجراي سياست هاي پولي محرك 
زياده روي كرده و از آنكارا خواس��ته تا مطمئن شود 
سياست هاي پولي مناسب كماكان مركز ثقل اصلي 
سياست گذاري ها باشد. به دنبال افزايش مخارج دولت 
و بحران ارزي در تابستان امسال، كسري بودجه تركيه 
افزايش پيدا كرده است به گونه اي كه آنكارا سپتامبر 
پيش بيني خود از كسري بودجه دولت را به 2۱ ميليارد 
دلار افزايش داد. صندوق بين المللي پول با بيان اينكه 
تركيه نياز به اتخاذ رويكرد مستحكم تري در قبال حوزه 
پولي دارد، گفته اس��ت: »در حالي كه سياست هاي 
محرك اخير باعث بهبودي نسبي وضعيت اقتصادي 
شده اما كس��ري مالي دولت به شكل قابل توجهي 
افزايش داش��ته است. پيش��نهاد ما اين است كه در 
سال 2۰2۰ ميلادي دولت يك سياست كاملا خنثي 
اتخاذ كند.« از سوي ديگر نرخ بهره در تركيه با سرعت 
زيادي رو به كاهش بوده اس��ت به گونه اي كه برخي 
كارشناسان و اقتصاددانان نسبت به پيامدهاي اين 
كار هشدار داده اند. از ماه جولاي كه رييس جديد بانك 
مركزي بر سر كار آمده، اين بانك نرخ بهره را ۱2 درصد 
كاهش داده است و رجب طيب اردوغان رييس جمهور 
تركيه، از لزوم كاهش بيشتر نرخ بهره سخن مي گويد. 
رييس پيشين بانك مركزي تركيه به دليل اختلافات 
با اردوغان بركنار ش��د. با توجه ب��ه وجود انتظارات 
تورمي بالا در جامعه تركيه، صندوق بين المللي پول 
از سياست گذاران پولي اين كشور خواسته تا به جاي 
كاهش سريع و كم دوام تورم روي كاهش محدودتر 
اما با دوام تر تورم تمركز كنند. اين نهاد همچنين بر 
ضرورت احترام به استقلال بانك مركزي تركيه تاكيد 
كرده و به طور غير مستقيم از فشار دولت بر مديران اين 
بانك براي كاهش بيشتر نرخ بهره انتقاد كرده است. 
صندوق بين المللي پول همچنين خواهان شفافيت 
بيشتر در نظام سياست گذاري پولي شده است. رجب 
طيب اردوغان پيش تر با تمجيد از اقدام بانك مركزي 
براي كاهش نرخ بهره گفته بود: »با مداخله به موقع 
بانك مركزي، نرخ بهره به سطح معقولي كاهش پيدا 
كرده است اما معتقدم كه آنها نرخ بهره را بيشتر كاهش 
خواهن��د داد چرا كه هنوز فضاي كافي براي اين كار 
وجود دارد.« اردوغان س��ال 2۰2۰ ميلادي را سال 

كاهش نرخ بهره خوانده است. 

امير قطر FATF را تاييد كرد
ش��يخ تميم بن حمد آل ثاني امير قطر، مصوبه 
كابينه اين كشور مبني بر صدور قانون مبارزه با 
پولشويي و حمايت از تروريسم )FATF( را امضاء 
و ابلاغ كرد. اين لايحه دسامبر 2۰۱۸ در كابينه 
قطر به تصويب رس��يده بود. به نوش��ته الشرق، 
با توجه به تغيير معيارهايي بين المللي و س��عي 
در توانمندس��ازي موسس��ات مالي و گروه هاي 
متخصص در مقابله جرايم مالي، اين قانون قرار 
است جايگزين قانون۴ مصوب سال 2۰۱۰ شود. 
در اين قانون مجازات هاي سختي از جمله جريمه 
نقدي براي موسسه هاي مالي، مشاغل، حرفه هاي 
غيرمالي متخلف و همچني��ن حبس براي فرد 
محكوم به تأمين مالي تروريسم وضع شده است.

 كشته شدن يك امريكايي
 در عراق

يك شهروند امريكايي در حمله موشكي به پايگاه 
نظامي K۱ در ۱۵كيلومتري شمال غربي كركوك 
كشته شد. ائتلاف بين المللي ضدداعش به رهبري 
امريكا اعلام كرده چندين سرباز عراقي و امريكايي 
نيز در اين حملات زخمي شدند. شهروند كشته 
ش��ده امريكايي براي يك شركت امريكايي كار 
مي كرده است. اين پايگاه نظامي متعلق به ارتش 
عراق است و در نزديكي شهر نفت خيز كركوك، 

محل استقرار نيروهاي امريكايي و عراقي است.

10سرباز در جنوب افغانستان 
كشته شدند

منابع محلي ولايت هلمند در جنوب افغانستان 
تايي��د كردند در حمله طالبان به پاس��گاهي در 
ولسوالي سنگين ۱۰سرباز ارتش كشته شدند. در 
اين پاسگاه ۱۸سرباز ارتش مستقر بودند. برخي 
منابع گفته اند در نزديك اين پاسگاه يك جوي 
آب قرار داشت، كه فعلا خش��ك بوده و طالبان 
با اس��تفاده از آن 2۰۰ كيلو م��واد انفجاري را در 
نزديك پسته )پاسگاه( كار گذاشته و بعد از انفجار 
آن، به ساختمان حمله كردند. طالبان مسووليت 
اين حمله را پذيرفته و گفته كه 2۶ سرباز ارتش را 

كشته و تجهيزات آن را با خود برده است. 

رزمايش دريايي پاكستان 
و هشدار به هند 

نيروي دريايي پاكس��تان رزمايشي را در شمال 
دري��اي ع��رب برگزار ك��رده ك��ه در جريان آن 
چندين موش��ك  ضد ناو كه قابليت ش��ليك از 
زيردريايي و هواپيما را داش��ته اند، شليك كرده 
اس��ت. به گزارش الجزيره، موش��ك هاي دوربرد 
از ساحكل مكران شليك ش��ده و به اهداف خود 
اصابت كرده اند. فرمانده نيروي دريايي پاكستان 
گفت��ه در اين رزمايش ه��ا از ان��واع تجهيزات و 
تسليحات استفاده شد و نيروي دريايي پاكستان 
آماده حمايت از آب هاي خود و واكنش قوي به هر 
گونه ماجراجويي است. عمران خان نخست وزير 
پاكستان پيش��تر گفته بود ارتش آماده هرگونه 

تحركات هند در قبال كشمير است.
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عكسروز

چهرهروز

شهرام درخشان رييس جشن مستقل سينماي مستند شد
شهرام درخشان از سوي هيات مديره انجمنِ به عنوان رييس دوازدهمين جشن مستقل سينماي مستند معرفي شد و با راي همه اعضاي هيات 
رييسه جشن مستقل سينماي مستند، او براي اين جايگاه برگزيده شدند. شهرام درخشان، متولد ۱۳۴۷، دانش آموخته سينما، نزديك به سه دهه 
در زمينه هاي كارگرداني، پژوهش، نويسندگي و تهيه كنندگي فيلمهاي مستند فعاليت داشته و فيلم هاي مستندي مانند: طب حاشيه، داستان 
يك شهر، خانه ام روي تپه هاست، بر كرانه هاي پارس، سه فصل از بهارستان، در عصر قجر، تمدن بازيافته، يكي داستان پر آب چشم، تاراج تاريخ، 
اهل خلوت و ... بخشي از آثار اين كارگردان مستند است. جشن مستقل سينماي مستند هرساله با همكاري دو صنف كارگردانان و تهيه كنندگان 
سينماي مستند در خانه سينما برگزار مي گردد و اعضايي كه عضو يكي از صنوف خانه سينما باشند مي توانند آثارشان را به اين جشن ارسال كنند.

بازارهنر

اجراي زنده زانيار خسروي و مازيار لشني
گروه »ايهام« به خوانندگي زانيار خسروي و مازيار لشني 
به تازگي بخشي از اجراي زنده »چشمانت آرزوست« 
را منتش��ر كرده    است. اعضاي گروه موسيقي »ايهام« 
با خوانندگي زانيار خس��روي و مازيار لشني به تازگي 
بخش��ي از اجراي زنده آهنگ »چشمانت آرزوست« 
را منتش��ر كرده اند.  آهنگس��از آهنگ »چش��مانت 
آرزوست« سهيل جامي و مازيار لشني هستند و ترانه 
آن را هادي زينتي سروده است. ميكس و مستر اثر نيز 
توسط محمدرضا رهنما انجام شده و او به اتفاق زانيار 
خسروي تنظيم اثر مذكور را به عهده داشته اند. محسن 
متفكريان نيز كارگ��ردان فايل تصويري اثر اس��ت و 
موسسه فرهنگي، هنري »آواي فروهر« ناشر آن است. 
گروه »ايهام« با حضور زانيار خس��روي و مازيار لشني 
فعاليت حرفه اي و رسمي خود را سال ۱۳۹۶آغاز كرده 
اس��ت. اولين قطعه  اين گروه با عن��وان بغض در اوايل 

شهريورماه ۱۳۹۶ به  صورت اينترنتي منتشر شد كه با 
استقبال بسيار خوبي مواجه شد. اين اثر از نظر بسياري 
از كارشناسان موسيقي بهترين آهنگ در سبك پاپ و 
موسيقي تلفيقي است كه در سال ۱۳۹۶ ساخته  شده  
است. كليپ قطعه »بغض« نيز با بازي امير آقايي، ويشكا 
آسايش و مانيا عليجاني توسط مجيد فرهبد ساخته و 

همزمان با انتشار قطعه صوتي منتشر شده است.

تاريخنگاري

نخستين قانون اساسي ايران امضا شد
نخستين قانون اساس��ي ايران در ۸ دي ۱۲۸۵ شمسي به امضاي مظفرالدين 
شاه رسيد. بدين ترتيب حكومت ايران كه تا آن روز ماهيتي مبتني بر سلطنت 
داشت، به مشروطه سلطنتي تغيير شكل داد. در اواخر دوران مظفرالدين شاه به 
دنبال انتشار خبر مهاجرت علما و تجمع مردم در سفارت انگليس، شورش هاي 
پراكنده اي در نقاط مختلف كشور شكل گرفت و همين امر باعث شد كه شاه به 
وحشت بيفتد و دولت را مامور برگزاري انتخابات و تشكيل مجلس شوراي ملي 
كند. در پي اين اتفاقات، دولت و مجلس قانوني را تدوين كردند كه ش��امل ۵۱ 
ماده بود و بيشتر به طرز كار مجلس شوراي ملي و مجلس سنا مربوط مي شد و 
به همين دليل در آغاز به »نظامنامه« نيز مشهور شد. اين قانون در چنين روزي 
در س��ال ۱۲۸۵ از طرف مظفرالدين ش��اه تصويب و امضا شد و شاه ده روز پس 
از امضاي قانون اساسي درگذش��ت. اين در واقع نتيجه خواست مردمي بود كه 
از فشار اس��تبداد به تنگ آمده و به همين دليل خواستار مشخص شدن حوزه 
عملكرد قدرت بودند. با تاسيس چنين قانوني در كشور كه مبناي آن قانون اساسي 
فرانس��ه بود، تفكيك قوا به تصريح مورد لحاظ قرار گرفته بود، با اين حال چون 
نظامنامه بعد از موفقيت مشروطه خواهان در گرفتن فرمان مشروطه و با عجله 
تهيه شده بود، در متن آن ذكري از حقوق ملت و ساير ترتيبات مربوط به رابطه 
اختيارات حكومت و حقوق ملت نبود. اينچنين بود كه مدتي بعد متني با عنوان 
متمم قانون اساسي تهيه شد، از تصويب مجلس گذشت و محمدعلي شاه نيز آن 
را در ۱۴ مهر ۱۲۸۶ خورشيدي )۲۹ شعبان ۱۳۲۵ قمري( امضا كرد و رسميت 
بخش��يد. البته پس از آن نيز در چند نوبت با تشكيل مجلس موسسان برخي از 

مواد اين قانون تغيير كرد. نظامنامه و متمم آن به انضمام تغييراتي كه بعد ها در آن 
صورت گرفت، همان قانوني بود كه تا سال ۱۳۵۷ كه حكومت مشروطه در ايران 
از ميان رفت، به قانون اساسي مشروطه ايران مشهور بود. در بخشي از نظامنامه 
۵۱ ماده اي كه به عنوان اولين قانون اساسي ايران در تاريخ به ثبت رسيده، آمده 
است:  مجلس شوراي ملي نماينده قاطبه اهالي مملكت ايران است كه در امور 

معاشي و سياسي وطن خود مشاركت دارند.

اعتراض كارگردان »سلام بمبئي« به تغييرات فيلمش 
كارگردان فيلم »س��ام بمبئي« با ابراز نارضايتي 
از دوبله اي كه براي پخش اي��ن فيلم از تلويزيون 
انجام شده گفت: اين نسخه مورد تاييد من نيست 
مخصوصا اينكه تغييراتي در آن به وجود آمده كه 
اصا در فيلمنامه نبود. پنجش��نبه شب پنجم دي 
ماه نسخه اي از فيلم سينمايي »سام بمبئي« به 
كارگرداني قربان محمدپور با بازي محمدرضا گلزار 
و بنيامين بهادري از ش��بكه »اي فيلم« تلويزيون 
پخش شد كه نحوه دوبله آن، ديدن فيلم را دست 
كم براي كساني كه قباً »سام بمبئي« را در سينما 
ديده بودند س��خت و غيرقابل تحمل مي كرد. در 
اين نس��خه كه قبا هم از تلويزيون پخش ش��ده، 
بعضي ديالوگ هاي هندي و انگليس��ي به فارسي 
دوبله ش��ده در حالي كه بعضي ديالوگهاي هندي 
فقط زيرنويس فارسي داشتند، اما به نظر مي رسد 
براي يكدست شدن كار و اينكه بيشتر حال و هواي 
فيلمهاي هن��دي اي كه در تلويزيون ايران دوبله و 
 پخش شده تداعي شود، تمام ديالوگ ها يعني حتي 
زماني كه گلزار و بهادري به زبان فارس��ي صحبت 
مي كنند هم با صداي دوبلور جايگزين شده است. 
البته اين تمام ماجرا نيس��ت چ��ون با همين كار، 
ديالوگ ه��ا و صوتهاي اضافه تري نس��بت به اصل 

فيلم ش��نيده مي ش��ود و با تغيير لحن شخصيت 
اصل��ي، تاش براي اف��زودن بار كم��دي به فيلم 
كاما مشهود اس��ت.  در اين باره قربان محمدپور 
كه مشغول انجام پيش توليد فيلم جديدش با نام 
»عاشقي در هانوي« است، در گفت وگويي با ايسنا 
توضيح داد: من با دوبله اين فيلم كاما مخالف بودم 
و اين موضوع را ب��ه تهيه كننده محترم هم )جواد 
نوروزبيگي( گفته بودم چرا كه معتقدم تماشاچي 
دوست دارد بازي محمد رضا گلزار را حتي در زماني 
كه به انگليسي صحبت مي كند، با صداي خودش 
ببيند و بشنود نه فردي ديگر. البته اصرار براي دوبله 
فيلم زمان اكران هم وجود داشت كه مخالفت من 
با انجام نشدن اين كار نتيجه داد اما براي پخش از 

تلويزيون گفتند بايد حتما دوبله شود.

انتشار ترجمه مهدي غبرايي پس از ۳۷ سال
مهدي غبرايي از انتش��ار »كودكي  نيكيتا« پس از 
۳۷ سال خبر داد. اين مترجم در اين باره به ايسنا 
گفت: مسوول نشر خزه كه دوستي  هم با من دارد، 
از من كتاب خواس��ت و من به او گفتم كتابي دارم 
كه سال هاست تجديد چاپ نشده است. اين كتاب 
را به همراه كتاب ديگري كه هر دو آنها قبا در نشر 
نيلوفر منتشر ش��ده اند و اين نشر به هر دليلي اين 
كتاب ها را چاپ نكرد، به او دادم؛ البته اين رمان را 
بار ديگر خواندم و دس��ت لطيفي هم در آن بردم. 
يادم نمي آيد يكي از برادرانم فرهاد يا هادي نيز اين 
كتاب را ديده بود و خوشبختانه ايرادي نداشت. همه 
كارهاي اين كتاب انجام ش��ده و مجوز هم گرفته 
اس��ت و منتظريم تا يك ماه ديگر شايد هم زودتر 
منتشر شود. او افزود: رمان »كودكي نيكيتا« نوشته 
آلكسي تالستوي است كه نسبتي هم با تالستوي 
بزرگ دارد. معروف ترين كتاب او در ايران »گذر از 
رنج ها« اس��ت. او »كودكي نيكيتا« را حول محور 
كودكي خود نوش��ته و از زيبايي هاي س��رزمين و 
مسائلي كه يك بچه ۱۲-۱0 ساله با آن روبرو است، 
صحبت مي كند. اين رمان از نظر عشق به زادگاه، 
اثر شاعرانه و لطيفي است. »كودكي نيكيتا« جزو 
اولين رمان هايي است كه من آن را ترجمه كرده ام 
و حالا قرار است در نش��ر خزه تجديد چاپ شود. 
غبرايي همچنين درب��اره اينكه رمان ديگري هم 
در دست چاپ يا ترجمه دارد يا نه، بيان كرد: يك 
رمان با عنوان »ديار خوابگردي« در نشر افق دارم 

كه مجوزش آمده اس��ت، البت��ه ايرادهايي گرفته 
بودند كه من آنها را اصاح كردم. اين كتاب نوشته 
ميا كوتو نويسنده سفيدپوست موزامبيك است كه 
در ايران شناخته  شده نيست. اين كتاب را به دنبال 
كتابي كه از آنگولا با عنوان »آفتاب پرس��ت ها« از 
ژوزه ادوآردو آگوآلوسا ترجمه كرده بودم، ترجمه 
كردم. داستان »ديار خوابگردي« درباره ويراني و 
بدبختي هاي دوران جنگ اس��ت، به اضافه اينكه 
از رئاليسم جادويي اس��تفاده  كرده است. او افزود: 
پايان نامه دوره ليسانسم درباره آنگولا و موزامبيك 
بود كه تازه از پرتغال استقال گرفته بودند. دليل 
عاقه ام به اين كشورها به آن سال ها بازمي گردد. 
به نظرم دور جديد ادبيات متعلق به كشورهاي آسيا 
و آفريقا اس��ت. دليل ساده اي هم دارد؛ اينكه همه 
تنش ها و درگيري هاي سياسي در اين  مناطق است 
كه به ادبيات شان وارد شده است. اما ما از آنها دوريم 
و به نوعي غفلت داشته ايم. من درصدد كشف آنها 

هستم و مرتب آنها را دنبال مي كنم.

میراثنامه

غاري كه »هركول« در آن  زندگي كرده است
ايسنا|كردستان اين خانه »هراكلس« است، »هركس در آن وارد شود در امان 
است«؛ اين جمله بر سر در غاري در كردستان حك شده  است. كسي نيست كه 
نام هركول، پهلوان و اسطوره نامدار يوناني را نشنيده باشد و فيلم ها و داستان هايي 
راجع به اين اسطوره يوناني نشنيده باش��د و مداوم از خود نپرسيده  باشد كه آيا 
هركول به راس��تي وجود داش��ته يا تنها يك قهرمان خيالي بوده اس��ت؟ اينجا 
خانه هراكلس اس��ت، غاري در ٧٠ كيلومتري شمال غرب ديواندره واقع در بين 
رشته كوهي آهكي، با ما همراه باشيد تا شما را با غاري كه هركول اسطوره يوناني 
در آن سكونت داشته آشنا كنيم. بر سر در اتاقي در طبقه سوم اين غار كتيبه اي به 
زبان يوناني وجود دارد كه در اين كتيبه آمده است، »در اينجا هراكلس سكونت 
دارد، باش��د كه پليدي در آن راه نيابد!« غار كرفتو، همان غاري است كه هركول 
يوناني در آن سكونت داشته و به آن غار هركول نيز مي گويند. اين يك غار عجيب، 
غريب و خارق العاده نيست، بلكه كرفتو يكي از غارهاي طبيعي و دست كند بشر 
است كه در دل خود رمز و رازهايي دارد كه هنوز پرده از اسرار بسياري از اين رمز و 
رازها برداشته نشده است. براي ديدن و بازديد از اين غار پر رمز و راز بايد از ديواندره 
به سمت سقز حركت كنيد و با رسيدن به سه راهي تكاب، به سمت راست و با در 
پيش گرفتن تابلوي راه كرفتو مسير را ادامه دهيد تا در نهايت غار در سمت چپ 
شما نمايان شود. با رسيدن به غار كرفتو جداي از زيبايي هاي خود غار، طبيعت 
سرسبز و آسمان آبي اين ناحيه يكي از جذابيت هاي زيباي اين سفر پر رمز و راز 
است همچنين نسيم سرد و خنك طبيعت آن روح را به شيوه اي ظريف نوازش 
مي كند. با عبور از دو نردبان فلزي و اندكي سنگ نوردي در دهانه غار مي توان وارد 
نخستين اتاق دست كنده غار شد و ش��اهد پنجره هايي مشرف به دره و منظره 
طبيعي دره بود. با رسيدن به آخرين اتاق حوضي شكل، ساروجي كم عمق و يك 
آتشدان خودنمايي مي كند كه گويا محلي براي انجام مراسم هاي ديني مردمي 
بوده كه سالياني بس دور در اين غار سكونت داشته اند. طبقه دوم غار روي شكافي 
ساخته شده كه دهانه طبيعي غار محسوب مي شود كه ديوارهاي دو طرف آن را 

افقي و به طور منظم سوراخ كرده اند. از طريق يك راهرو ١٠ پله اي و يك تنوره ٣ 
متري در طبقه دوم و با عبور از آن مي توان به طبقه سوم غار راه يافت. طبقه سوم 
غار با ظرافت و دقت خاصي ساخته شده، تمامي درهاي غار سنگي و چوبي هستند 
و ساكنان آن با كندن تنوره  و پله هايي به جريان آب زير غار دسترسي داشته اند. به 
دليل وجود آب در برخي از قسمت هاي غار، بايد سوار بر قايق به سمت قسمت هاي 
مختلف اين غار پر رمز و راز رفت. تصاوير و نقوش باستاني متعددي از جمله تصوير 
انسان حيوانات و گياهاني همانند گوزن، مارال، سواركار سوار بر اسب و حيواناتي 
ناشناس بر در و ديوار غار آدمي را مدتي به تفكر وا مي دارد. اين غار زيبا به عنوان 
يكي از آثار ملي در سال ۱۳۱۸ با شماره ۳۳0 به ثبت رسيده است و هر ساله ميزبان 
مسافران و گردشگراني از داخل و خارج كشور است. ميانه زيستي يا مزوزوئيك يكي 
از سه دوران در ابر دوران پيدا زيستي است كه ما بين دوران هاي ديرينه زيستي و 

نوزيستي قرار دارد و شامل سه دوره ترياس، ژوراسيك و كرتاسه است.

ايستگاه

»سم  مندس « نشان شواليه 
دريافت مي كند

تهيه كننده »گارفيلد« درگذشت

»سم مندس« كارگردان 
برنده اس��كار انگليسي با 
دريافت نش��ان شواليه از 
ملكه اليزابت مورد تقدير 
ق��رار خواهد گرف��ت. به 
گزارش اس��كرين، »سم 
مندس« كه س��اخت دو 
فيلم »ش��بح« و »سقوط 

آس��ماني« از مجموعه فيلم هاي »جيمز باند« را در 
كارنامه سينمايي دارد يكي از چهره هايي است كه 
امسال با دريافت نشان شواليه از ملكه اليزابت دوم مورد 
تقدير قرار خواهد گرفت و از اين پس با عنوان »سِر سم 
مندس« خطاب مي شود.  »مندس« در واكنش به 
دريافت اين نشان گفت: »بسيار شگفت زده و بي اندازه 
مفتخرم. در طول سي سال اخير بر شانه بسياري از 
دوستان و همكاران ش��امل بازيگران، نويسندگان، 
طراحان، تهيه كنندگان و مسوولام فني رشد كرده ام 
و تشكر و قدرداني بسيار بزرگي به آنها مديون هستم. 
اين كارگردان بريتانيايي كه ساخت فيلم برنده اسكار 
»زيباي امريكايي« و همچنين »جاده انقابي« را در 
كارنامه دارد، در چند سال گذشته دو فيلم از مجموعه 
»جيمز باند« را نيز كارگرداني كرد؛ »سقوط آسماني« 
در سال ۲0۱۲ با ثبت فروش ۱.۱ ميليارد دلاري در 
گيشه جهاني به پرفروش ترين فيلم تاريخ اين مجموعه 
فيلم تبديل شد و همچنين اولين فيلم انگليسي نام 
گرفت كه در اين كشور به فروشي بيش از ۱00 ميليون 
پوند دست يافت و فيلم »شبح« نيز در سال ۲0۱۵ به 
فروش جهاني ۸۸0 ميليون دلاري رسيد. جديدترين 
ساخته »مندس« درامي جنگي به نام »۱۹۱۷« است 
كه از اوايل س��ال جديد ميادي اكران مي شود و از 
فيلم هاي مهم حاضر در فصل جوايز سينمايي است. 

تهيه كنن��ده برنامه هاي 
محبوب تلويزيوني چون 
»گارفيلد« و »پناتوس« 
در ۸۶ سالگي درگذشت. 
به گ��زارش ورايت��ي، لي 
مندلس��ون تهيه كننده 
برنام��ه   ۵0 از  بي��ش 
محب��وب  نيميش��ني  ا

تلويزيوني، روز كريسمس در خانه اش در كاليفرنيا 
درگذشت. او به دنبال مبارزه اي طولاني با سرطان در 
۸۶ سالگي فوت شد. او تهيه كننده »پناتوس« براي 
تلويزيون بود. او سال ۱۹۶۵ »كريسمس چارلي براون« 
را ساخت و با آن اولين جايزه امي اش را دريافت كرد. او 
در طول فعاليت هايش ۱۲ جايزه امي برد كه آخرين 
آن در سال ۲0۱۵ براي »اين پنجاهمين كريسمس 
است، چارلي براون« نصيبش شد. همكاري مندلسون 
با لي ملندز انيماتور براي او چهار جايزه پي بادي و يك 
نامزدي اسكار و ۲ نامزدي گرمي هم داشت. او كه همه 
عمرش شيفته موسيقي جز بود، با استخدام ونيس 
گارالدي موسيقيدان موسيقي اوريجينال »كريسمس 
چارلي براون« را خلق كرد كه پير و جوان شيفته اش 
شدند. او در عمرش با موسيقيدان هاي بزرگي براي 
خلق ترانه ها و موس��يقي متن فيلم هايش همكاري 
كرد. اين تهيه كننده سال ۱۹۵۴ به دانشگاه استنفورد 
رفت و در رش��ته زبان انگليسي فارغ التحصيل شد و 
كارش را با راديو و تلويزيون ش��روع كرد. مندلسون 
كمپاني توليد فيلم خودش را با نام »لي مندلسون فيلم 
پروداكشنز« در سال ۱۹۶۳ افتتاح كرد و ابتدا به توليد 
مستندهاي ورزشي پرداخت. انيميشن »پناتوس« 
يكي از محصولات اين كمپاني بود كه سال ها روي 
آنتن تلويزيون رفت. مندلسون در همكاري با جيم 
ديويس اولين انيميش��ن كوتاه »گارفيلد« را سال 
۱۹۸۲ خلق كرد و بعد ادامه هاي آن س��اخته ش��د. 
»گارفيلد و دوس��تان« نيز سريالي بود كه در فاصله 

۱۹۹۴-۱۹۹۱ روي آنتن بود. 

مرگ  وزنه برداري  در  پايتخت

تجمع هواداران استقلال در كوچه هاي اطراف ساختمان باشگاه

در ركورد گيري وزنه برداري استان تهران 
اتفاق��ي رخ داد كه نش��ان از ناب��ودي اين 
رش��ته در پايتخت دارد. در ركورد گيري 
وزنه برداري اس��تان تهران جهت ش��ركت در مسابقات 
قهرماني كشور، اتفاق عجيب و البته تاسف باري رخ داد. 
در اين مسابقات تنها چهار وزنه بردار شركت كردند كه هيچ 
كدام هم نتوانستند به ركورد ورودي كه فدراسيون براي 
حضور در مسابقات قهرماني كشور تعيين كرده، برسند. 
در واقع تعداد ورزش��كاران شركت كننده كمتر از تعداد 
داوران بود و ۴ ورزش��كار در حضور ۵ داور مسابقه دادند. 
البته وزنه برداري تهران سال گذشته هم درگير مشكات 
اساسي شد چرا كه بعد از قهرماني كشور۹۷، تست دوپينگ 
تعدادي از وزنه برداران اين استان مثبت شد. اكنون به نظر 
مي رسد در بحث استعداديابي وپشتوانه سازي اين استان 
بزرگ كار خاصي انجام نداده است در غير اين اكنون شاهد 
چنين نتايجي در ركورد گيري آن ه��م براي حضور در 

قهرماني كشور نبوديم.

هواداراناستقلالديروزشنبه،براياعتراضبه
اوضاعمديريتياينباشگاهبهمقابلساختمان
آنرفتند.هواداراناستقلالازچندروزپیش
برنامهريزيكردهبودندكهس�اعت11ديروز،
شنبه،مقابلساختمانباشگاهتجمعكنندوبه
اوضاعمديريتياينباشگاهاعتراضكنند.اين
درحالياستشروطيكهاستراماچونيبراي
بازگشتبهاستقلالپیشپايمديرانباشگاه
گذاشته،قابلاجرانیس�ت.درهمینراستا،
ح�دود600هوادارامروزبهمقابلس�اختمان
باشگاهاس�تقلالآمدندامابهگزارشايسنا،
حضورنیروهايامنیتيمقابلساختمانباشگاه
باعثش�دكههوادارانمعترضمجبورشوند
كهب�هكوچههاياط�رافبروندوآنجاش�عار
دهند.س�رمربيايتالیايياس�تقلالتهران
همب�هحمايتهايهواداراناي�نتیمازخود
واكنشنش�اندادوگفتكهب�هاينحمايت
افتحارميكند.بهگزارشكوريرهدلواسپورت،
آندرهآاس�تراماچونيبعدازحدوديكماهاز
تركتهراندربارهشرايطاينتیمبهصحبت
پرداخت.مشروحصحبتهايجديدسرمربي

ايتالیايياستقلالبهاينشرحاست.

درچهشرايطيدرايرانزندگيوكاركرديد؟
 »ما در پنت هاوس با منظره اي زيبا از كل ش��هر در 
قسمت ش��مالي تهران زندگي مي كرديم كه تقريبا 
چند صد متري مدرس��ه و س��فارت ايتاليا بود. اين 
منطقه بس��يار زيبا و مملو از خدمات، فروشگاه ها و 
رستوران هاست. آنها در دو ساختار مختلف گسترش 
يافته بودند. من راننده اي مثل تمام متخصصان باشگاه 
داشتم، اما سفرها - با توجه به ترافيك باورنكردني در 
تهران - بس��يار طولاني بود. به همسرم گفتم، آيا از 
ترافيك در ايتاليا شكايت داشتيد؟ ديديد كه همه چيز 

نسبي است.«
دلیلش�مابرايخاتم�هروابطبااس�تقلال

چیست؟

»وكا من در تماس با موسسات بانكي مدت هاست كه 
در روش هاي پرداختي، بي نظمي را گزارش كرده اند. 
با وجود هشدار اول كه در ماه آگوست اعام شده بود 
و سه افسر مشترك ديگر با فيفا نيز موضوع را دنبال 
كردند، اوضاع اصاح نشده است و قرارداد من توسط 
وكايم متوقف شد، از نظر قانوني نمي توانستم كار 
خود را ادامه دهم اگر آنها بي نظمي هاي مورد نظر را 
اصاح نك��رده بودند. به همين خاطر بود كه به كارم 
پايان دادم. مطمئن هس��تم اين مشكات به خاطر 
تحريم هاي سياسي و اقتصادي است كه عليه ايران 

صورت گرفته است.« 
از6ماهحضوردرايرانبگويید؟

خارج از مشكات مالي، ايران كشوري زيباست كه 
عاقه زيادي به فوتبال در آن وجود دارد كه تماشاگران 
زيادي براي ديدن بازي ها به ورزش��گاه مي روند. ما 

در ايران راحت بوديم و دوستان خوبي پيدا كرديم.
م�يدانیدهوادارانبرايحمايتازش�مابه 

خیابانهارفتند؟
بله اين باعث افتخار من است و اين هواداران كه تعداد 
آنها زياد است هميشه من را دوست داشتند. آنها براي 
اينكه به من لطف كنند با پيراهن اينتر به ورزش��گاه 
مي آمدند كه تجربه خيلي خوبي از كار با ايراني ها بود.

ورزشي
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